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συνέχεια στη σελίδα 4 συνέχεια στη σελίδα 2

Απόδοση Ι. Σαραιδάρης

Το καλοκαίρι του 1978, 
παρά τις συμβουλές του 
κορυφαίου πολιτ ικού 
στρατηγικού του, ο Πιερ 
Τριντό προκήρυξε μια πλή-

Οι Φιλελεύθεροι δεν μπορούν 
να κερδίσουν τις γενικές εκλο-
γές εάν συνεχίσουν να χάνουν 
ασφαλείς έδρες

 Ο Πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό φτάνει στο Λόφο του Κοινοβούλιου στην Οτάβα την Τρίτη, 17 Σεπτεμβρίου 2024. 

Για τους Φιλελεύθερους, ακόμη και μια μικρή νίκη στο LaSalle-Émard-Verdun θα ήταν άσχημα νέα

ρη δέσμη επαναεκλογών 
για να καλύψει 15 κενές 
θέσεις στη Βουλή των Κοι-
νοτήτων, συμπεριλαμβα-
νομένων επτά εδρών που 
είχαν κερδίσει οι Φιλελεύ-
θεροι στις προηγούμενες 

εκλογές.
Όπως αναφέρθηκε στο 
Just Watch Me του John 
English, ο ερευνητής του 
ίδιου του Φιλελεύθερου 
Κόμματος είπε ότι οι πιθα-
νότητες του κυβερνώντος 
κόμματος «κυμαίνονταν 
από μικρές έως τρομερές». 
Και όταν τα αποτελέσματα 
επέστρεψαν το βράδυ της 
16ης Οκτωβρίου, οι Φιλε-
λεύθεροι είχαν διατηρήσει 
μόνο μία από αυτές τις 
επτά έδρες, έχοντας παρα-
δώσει τις άλλες έξι στους 
Προοδευτικούς Συντηρη-
τικούς του Τζο Κλαρκ.
Προφανώς, αυτό δεν προ-
οιωνόταν καλά  για τις 
τύχες των Φιλελευθέρων 
σε ομοσπονδιακές εκλογές 
που ήταν τότε λιγότερο 

 Ο πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό λέει ότι «υπάρχει περισσότερη δουλειά 
να γίνει» μετά την ήττα του υποψηφίου των Φιλελευθέρων στο Μόντρεαλ 
περιφέρειαLaSalle–Émard–Verdun τη Δευτέρα.

από ένα χρόνο μακριά. 
Αλλά ο Pierre Trudeau επέ-
μενε ότι ήταν απροσκύ-
νητος.
«Δεν πρόκειται να με συν-
θλίψουν μερικές προε-
κλογές», είπε. «Προτιμώ 
να περιμένω να δω τι θα 
συμβεί όταν διεξάγουμε 
γενικές εκλογές».
Οι συγκρίσεις μεταξύ πατέ-
ρα και γιου είναι λίγο πολύ 
εύκολο να γίνουν, αλλά το 
παράδειγμα των Φιλελευ-
θέρων του Pierre Trudeau 
το 1978 προσφέρει τουλά-
χιστον ένα σημείο αναφο-
ράς για τους Φιλελεύθε-
ρους του πρωθυπουργού 
Justin Trudeau το 2024.
Ο Τριντό λέει ότι οι Φιλε-

Είχαμε ασχοληθεί και προ-
ηγουμένως με το θέμα της 
ταλαιπωρίας των ομογε-
νών  από το Γενικό Προ-
ξενείο των Αθηνών στο 
Τορόντο.
Ομογενείς αδυνατούντες 
να επιτύχουν κάποια επα-
φή με ζωντανό άτομο του 
προξενείου ακόμα και σε 
περιπτώσεις θανάτου των 
οικείων τους.

Η Ελλάδα στο Τορόντο.
Πιστεύαμε την περίοδο 
εκείνη ότι η αιτία μιας πα-
ρόμοιας πολιτικής θα ήταν 
ο υπεύθυνος διπλωμάτης 
του ΥπΕξ, ο οποίος την 
διάρκεια της σύντομης 
θητείας του στη πόλη του 
Τορόντο, την αξιοποίησε 
κάνοντας τουρισμό τόσο 
στον Καναδά, όσο και τις 
ΗΠΑ.

Της Μαρίας Βουτσινά

Οι φορείς παιδικής φρο-
ντίδας του Οντάριο στο 
εθνικό πρόγραμμα των 10 
δολαρίων την ημέρα θα 
αποζημιωθούν σύντομα 
με τρόπο που η επαρχία 
λέει ότι θα καλύψει το 
πραγματικό κόστος πα-
ροχής φροντίδας, αφού 
πολλοί δήλωσαν ότι αγω-
νίζονται να κρατήσουν τις 
πόρτες τους ανοιχτές υπό 
την τρέχουσα δομή.
Η νέα φόρμουλα χρημα-
τοδότησης που έχει καθυ-
στερήσει πολύ θα αποτρέ-
ψει το κλείσιμο και θα προ-
σφέρει ανακούφιση στον 
τομέα, αλλά δεν θα του 
επιτρέψει να επεκταθεί 
αρκετά για να καλύψει τις 
ανάγκες των οικογενειών, 
δήλωσαν υποστηρικτές 
και ορισμένοι φορείς.
Ο παραιτηθείς υπουργός 
Παιδείας Τοντ Σμιθ ανα-
κοίνωσε τη νέα φόρμουλα 
την περασμένη Πέμπτη, 
λέγοντας ότι θα δώσει 
στους χειριστές βεβαιότη-
τα και σταθερότητα.
“Δεδομένης της ανατρο-
φοδότησης και της εκτε-
ταμένης διαβούλευσης 
που πραγματοποιήθηκε 
σχετικά με τη νέα φόρ-
μουλα χρηματοδότησης, 
είμαστε αρκετά άνετοι 
ότι όσοι λειτουργούν και 
όσοι θέλουν να λειτουρ-

Η επαρχιακή κυβέρνηση του Οντά-
ριο εισάγει νέο πρόγραμμα χρη-
ματοδότησης για τους παιδικούς 
σταθμούς και τα κέντρα προσχολι-
κής απασχόλησης.

γήσουν θα είναι σε θέση να 
το κάνουν στην επαρχία, 
δημιουργώντας αυτούς 
τους πολύ απαραίτητους 
χώρους που αναζητούν 
οι οικογένειες”, δήλωσε σε 
συνέντευξή του.
Η νέα δομή χρηματοδό-
τησης, η οποία θα τεθεί σε 
ισχύ την 1η Ιανουαρίου, 
συνοδεύεται επίσης από 
ανακοίνωση ότι από την 
ίδια ημέρα τα δίδακτρα 
που πληρώνουν οι γονείς 
θα μειωθούν περαιτέρω. 
Έχουν ήδη μειωθεί περί-
που 50% σε μέσο όρο 23 
δολαρίων την ημέρα και το 
επόμενο έτος θα πέσουν 
κατά μέσο όρο στα 19 δο-
λάρια και θα περιοριστούν 
στα 22 δολάρια.
Αυτά θα μειωθούν περαι-
τέρω σε κατά μέσο όρο 
10 δολάρια την ημέρα 
έως τον Μάρτιο του 2026, 
μια ημερομηνία που με-
τατέθηκε από την προη-
γούμενη δέσμευση του 
Σεπτεμβρίου 2025.
Οι ενημερώσεις σχετικά 
με τον τρόπο με τον οποίο 
αποζημιώνονται οι φορείς 
εκμετάλλευσης για χαμη-
λότερα γονικά τέλη, ωστό-
σο, δεν συνοδεύονται από 
νέες αυξήσεις μισθών ή 
μισθολογικό πλέγμα για 
εκπαιδευτικούς προσχο-
λικής ηλικίας, κάτι που οι 

Ολαός των λειψάνων
    ζει και βασιλεύει χιλιόψυχος.
                  Το πνεύμα
         και στο χώμα λάμπει
                το νιώθω.
         Με σκοτάδια μέσα μου
              παλεύει.
 
    Κ. Παλαμάς
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Ένας πραγματικός εφιάλτης.

Στις δύο πρώτες δεκαετίες της θητείας 
του στη , έσπειρε τον τρόμο και το θά-
νατο τουλάχιστον σε πενήντα χιλιάδες 
γυναικόπαιδα, γέροντες και ασθενείς 
Κούρδους. 
Σε συνεργασία με την κυβέρνηση Σημίτη 
συνέλαβε τον Κούρδο ηγέτη και έκτοτε 
τον κρατά δέσμιο στις φυλακές της ανα-
τολίας.
Με την αιτιολογία της δήθεν ασφάλειας 
των συνόρων της Τουρκικής επικράτειας, 
έσπειρε το θάνατο και την καταστροφή 
τόσο στις επαρχίες του Ιράκ και της Συρί-
ας που βρίσκονται κοντά στην συνοριακή 
γραμμή, ενώ στήριξε μια επίθεση του 
Αζερμπαϊτζάν  εναντίον των Αρμενίων  
του  Ναβόρνο-Καραμπάν, με αποτέλε-
σμα να στείλει στην προσφυγιά χιλιάδες  
Αρμένιους κατοίκους της περιοχής για 
αιώνες ολόκληρους.
Επί τρεις περίπου δεκαετίες τώρα εκβιάζει 
την Ευρώπη με την απειλή των μετανα-
στευτικών ροών των δύο γειτονικών του 
χωρών, αποσπώντας δισεκατομμύρια 
δολάρια, για την δήθεν διατροφή των 
προσφύγων που ο ίδιος έχει δημιουργή-
σει κυρίως με τις πολιτικές του.

Έχοντας γνώση της πολιτιστικής γύμνιας 
της φυλής του δεν διστάζει  να υφαρπά-
ξει πολιτιστικά μνημεία αιώνων τα οποία 
σηματοδοτούν την έκφραση του πολιτι-
σμού άλλων εποχών, όπως η μετατροπή 
του χριστιανικού τεμένους της Αγίας 
Σοφίας και των άλλων ιερών ναών του 
ορθόδοξου πατριαρχείου της Κωνστα-
ντινούπολης, σε μουσουλμανικά τζαμιά, 
χωρίς κανένα σεβασμό στις πολιτιστικέ 
παραδόσεις του παρελθόντος.
Και ενώ πασχίζει να δημιουργήσει για τον 
εαυτό του την εικόνα του φιλειρηνικού 
μέλους της διεθνούς κοινότητας, συνε-
χίζει, για πενήντα ολόκληρα χρόνια,  να 
διατηρεί χιλιάδες κατοχικούς στρατιώτες 
του πάνω στα κατεχόμενα εδάφη της μι-
κρής δημοκρατίας της Κύπρου, των δύο 
εκατομμυρίων πολιτών, με το αιτιολογικό 
της δήθεν διατήρησης της ασφάλειας 
και τάξης  πάνω στο νησί, το οποίο στην 
πραγματικότητα έχουν κατακλέψει τα 
στρατεύματα κατοχής του.
Παράλληλα, τα τελευταία πενήντα περί-
που χρόνια κυκλοφορεί γεωγραφικούς 
χάρτες οι οποίοι εμφανίζουν τα νησιά του 
Ανατολικού Αιγαίου ότι του ανήκουν, ενώ 
ταυτόχρονα προσπαθεί να δημιουργήσει 
νέα τετελεσμένα με την εισαγωγή μαθη-
μάτων  στη διδακτέα ύλη των τουρκικών 
σχολείων. μίσους και μισαλλοδοξίας για 
τη δήθεν  παράνομη κατοχή των νήσων 
του Ανατολικού Αιγαίου  από την Ελλάδα. 
Το νέο παραμύθι με το οποίο προσπαθεί 
να φανατίσει τους κατοίκους της χώρας 
είναι εκείνο της “γαλάζιας πατρίδας”, κάτι 
παρόμοιο με εκείνο το γνωστό  της Ιταλί-
ας του Μουσουλίνη  το “Nostra Mare” , (η 
δική μας θάλασσά).
Εκείνο πάντως που προκαλεί εντύπωση 
είναι η στάση της Αθήνας, καθώς ο πρω-
θυπουργός των γάμων “του Ουράνιου 
τόξου”, δηλώνει αποφασισμένος να συ-
ναντηθεί μαζί του σε αναζήτηση λύσεων 

Ρετζέπ Ταγιπ Ερντο-
γάν: "Ο μισητός παλιά-
τσος των Βαλκανίων”.

αποδεκτών και από τις δύο πλευρές. Η  
πραγματικότητα, ωστόσο, είναι άλλη, ο 
“Yes Man” των Αθηνών απλά  δείχνει τις 
καλές του προθέσεις να υπακούσει στις 
υποδείξεις των εντολοδόχων του.
Κατακαημένη Ελλάδα.
«Πατριδες»

Τελικά σε απάντηση στον κύκλο των πα-
ραπόνων μας η διπλωματική υπηρεσία 
των Αθηνών, πήρε την ‘γενναία’ απόφαση 
να τον ανακαλέσει να υπηρετήσει στο 
εθνικό κέντρο, άπαξ και ο δημοσιοϋπαλ-
ληλικός κανόνας εκεί είναι σχεδόν γενικός 
για όσους  απολαμβάνουν τα προνόμια 
της δημοσιοϋπαλληλικής μονιμότητας.
Τυχαία πληροφορηθήκαμε πρόσφατα ότι 
σε αντικατάσταση του απελθόντος έφτα-
σε στο Τορόντο νέος γενικός πρόξενος, ο 
οποίος  έχει αναλάβει καθήκοντα εδώ και 
καιρό, αλλά παραμένει “ινκόγκνιτο” άπαξ 
και μέχρι στιγμής δεν έχει εκδοθεί έστω  
και μία ανακοίνωση από το γραφείο του 
προξενείου ή και την πρεσβεία, που να 
μας ενημερώνει για τα ευχάριστα νέα, 
καθώς επίσης και το βιογραφικό που να 
παρουσιάζει τη προσωπικότητα του νέου 
διπλωμάτη.
Πέραν τούτου, ωστόσο, συνεχίζουμε να 
δεχόμαστε διαμαρτυρίες ταλαιπωρημέ-
νων ομογενών οι οποίοι διαμαρτύρονται 
για το ότι τους είναι  αδύνατον να κάνουν 
οποιαδήποτε επαφή  με υπεύθυνο υπάλ-
ληλο του γενικού προξενείου, άπαξ και 
κανένας απολύτως δεν εννοεί να απα-
ντήσει στις κατ’ επανάληψη, τηλεφωνικές 
κλήσεις τους.
Μιλώντας, σχετικά, πρόσφατα ομογενής 
μας διαβεβαίωνε ότι η κόρη του γεννη-
μένη στον Καναδά, πασχίζει τα τελευταία 
τρία χρόνια να πολιτογραφηθεί στα δη-
μοτολόγια του προξενείου, άπαξ και έχει 
αυτό το πλεονέκτημα ως κόρη Ελλήνων 
μεταναστών.  Δυστυχώς για τους υπαλ-
λήλους του προξενείου προφανώς κάτι 
παρόμοιο μπορεί μόνον να  γίνει σε άτομα 
που δεν έχουν καμία σχέση με την μητέρα 
πατρίδα. Όπως τουλάχιστον μας πληρο-
φορούν τα ελληνικά μέσα ενημέρωσης 
σχετικά  με την ύπαρξη κυκλωμάτων  στο 
εθνικό κέντρο τα οποία εκμεταλλεύονται 
την προσπάθεια ατόμων του υποκόσμου 
να καλυφθούν με κάποιο ελληνικό δια-
βατήριο.
Και μια που η συζήτηση για διαβατήρια. 
Η Καναδική υπηρεσία έκδοσης διαβατη-
ρίων προσφέρει στους Καναδούς πολίτες 
τη δυνατότητα έκδοσης διαβατηρίου 
με προσαρμοσμένο το όνομα τους στα 
αγγλοσαξονικά  δεδομένα. ΟΙ περισσό-
τεροι των ομογενών έχουν διαβατήρια 
στα οποία αναγράφεται το όνομα Γεώρ-
γιος  ως George,  το όνομα Παναγιώτης 
ως  Peter, το όνομα Στέφανος ή Σταύρος  
ως Steve , το όνομα Ιωάννης ως John, 
τέλος της Ιουλίας και Ιωάννας ως  Julia 
και Joanna.
Οφείλουμε λοιπόν να ομολογήσουμε την 
κατάπληξη που δημιουργεί η είδηση ότι 
οι υπάλληλοι του γενικού προξενείου 
αρνούνται να δεχθούν  το ότι η Ιωάννα 
μπορεί να είναι κάτοχος διαβατηρίου με 
το όνομα Joanna !!!
Για την πολιτογράφηση  στην Ελλάδα 
απαιτείται μόνον πιστοποιητικό γεννήσε-
ως, στο Τορόντο οι επιφανείς διπλωμάτες 
της προξενικής υπηρεσίας απαιτούν 
πιστοποιητικό γεννήσεως και Καναδικό 
διαβατήριο, με την προϋπόθεση ότι στα 
δύο έγγραφα το όνομα εμφανίζεται ακρι-
βώς το ίδιο. Έτσι, εάν πχ οι μετανάστες 
γονείς σου σε δήλωσαν στη γέννησή 
σου ως Ιωάννα και οι υπάλληλοι έκδοσης 
διαβατηρίων σε ανέγραψαν ως Joanna, 
για τους διπλωματικούς υπαλλήλους των 
προξενικών αρχών είσαι απαράδεκτος. “ 
Θου Κύριε το στόματί μου φυλακήν”.
Πριν μερικούς μήνες πέρασε στην αιωνιό-
τητα ομογενείς μετανάστης στο Καναδά, 
η δε κόρη του προσπάθησε να δηλώσει 
τον θάνατό του στις διπλωματικές αρχές 
του Τορόντο. Οι τελευταίοι απαίτησαν να 

δηλώσει το τόπο γέννησής του αποθανό-
ντος, κάτι που αγνοούσε τελείως η κόρη. 
Δήλωσε λοιπόν ότι δεν γνωρίζει τον τόπο 
γέννησης του αποθανόντος πατέρα της, 
“ο οποίος προφανώς ανάγεται σε κάποια 
πόλη της σημερινής Τουρκίας”.
Το αποτέλεσμα είναι ότι η προξενική υπη-
ρεσία αρνήθηκε να δεχθεί τη δήλωση, ως 
ατελή !!! Το πιστεύετε ή όχι.
Το βέβαιο είναι ότι η διπλωματική απο-
στολή στο Τορόντο, όπως και σε κάθε 
άλλη πόλη και κράτος της διεθνούς κοινό-
τητας, υπάρχουν με μοναδικό σκοπό την 
εξυπηρέτηση και βοήθεια των ομογενών 
πολιτών Ελληνικής καταγωγής. Για το 
λόγο αυτό οι Έλληνες φορολογούμενοι 
και όχι μόνον, διαθέτουν εκατομμύρια 
Ευρώ το χρόνο, προκειμένου να παρά-
σχουν αυτή την υπηρεσία στους από-
δημους ομογενείς και όμως η ποιότητα 
αυτών των υπηρεσιών παραμένει ένα 
μεγάλο ερωτηματικό.
Τ ι θα μας έλεγε όμως η σεβαστή Πρε-
σβεία της Ελλάδας στην Οτάβα, ως προ-
ϊσταμένη των  διπλωματικών  γραφείων 
στο Καναδά και τέλος το σεβαστό υπουρ-
γείο εξωτερικών, η υπεύθυνη διεύθυνση 
για τους ανά τη γη διπλωμάτες;
Πράγματι, αυτή είναι η ποιότητα των εντε-
ταλμένων υπηρεσιών  των προξενικών 
καταστημάτων προς τους απόδημους;
Ίδωμεν.
“ Πατρίδες”

Η Ελλάδα στο Τορόντο.

Η επαρχιακή κυβέρνηση του 
Οντάριο εισάγει νέο πρόγραμ-
μα χρηματοδότησης για τους 
παιδικούς σταθμούς και τα 
κέντρα προσχολικής απασχό-
λησης.

υποστηρικτές και πολλοί φορείς εκμε-
τάλλευσης έχουν πει ότι είναι το κλειδί όχι 
μόνο για την επέκταση του τομέα αλλά 
και για τη διατήρηση των υφιστάμενων 
χώρων.
Ωστόσο, ο υπουργός δήλωσε ότι σύμφω-
να με τη νέα φόρμουλα χρηματοδότησης, 
οι φορείς εκμετάλλευσης θα έχουν με-
γαλύτερη ευελιξία με τις δαπάνες τους, 
αφήνοντας μερικούς πιο ικανούς να 
αυξήσουν τις αμοιβές του προσωπικού.
Η Καρολίνα Φερμς, συντονίστρια πολιτι-
κής για τον Συνασπισμό του Οντάριο για 
Καλύτερη Παιδική Φροντίδα, δήλωσε ότι 
το νέο μοντέλο βοηθά στη δημιουργία 
των σημερινών κέντρων επιτυχίας, αλλά 
λείπει όταν πρόκειται για την επέκταση 
της παιδικής φροντίδας.
«Νομίζω ότι κάνει τα πράγματα πιο σταθε-
ρά από εκεί που ήταν, αλλά ήταν σε πολύ 
κακή θέση, οπότε αυτό είναι λίγο χαμηλός 
πήχης», είπε.
«Αλλά πραγματικά να ρυθμίσουμε τα 
πράγματα για το πώς θα προχωρήσουμε... 
Αυτό δεν επιλύει την κρίση του εργατικού 
δυναμικού και δεν παρέχει επαρκή λογο-
δοσία για τον τρόπο με τον οποίο χρησι-
μοποιείται η δημόσια χρηματοδότηση».
Τα έγγραφα του υπουργείου από τις αρχές 
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Το Κρεμλίνο αποφασισμένο να εξολοθρέψει όλους τους εισβολείς. 
Ουκρανοί: «Έπεσαν μόνοι τους στην Ρωσική  φάκα»

Το Κίεβο λέει ότι δεν προτίθεται καταλάβει Ρωσική γη.

Από τις πρώτες κιόλας 
τουφεκιές, με την εισβολή 
των Ρωσικών στρατευμά-
των στην Ουκρανία, είχα 
προβλέψει ότι άρχιζε ένας 
άγριος πόλεμος, με απρό-
βλεπτες συνέπιες για το 
μέλλον. 

Τους μήνες που ακολούθη-
σαν εκείνες τις στρατιωτι-
κές εξελίξεις τα γεγονότα 
έρχονταν καθημερινά να 
επιβεβαιώσουν ότι οι προ-
βλέψεις μου ήταν σωστές.
Πλέον, ύστερα από, πε-
ρίπου, δυόμιση, χρόνια 
θανάτου και καταστρο-
φών στην Ουκρανική γη, 
χωρίς κανένα σημάδι από 
πλευράς του Κρεμλίνου, 
διάθεσης να παρακαθί-
σει στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων, σε μια 
προσπάθεια αναζήτησης 
ειρηνικού τέλους των πο-
λεμικών εχθροπραξιών, 
οι Ουκρανοί με τη προ-
τροπή των  Δυτικών τους 
συμμάχων και κυρίως των 
στρατιωτικών συμβούλων 
του ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ, με 
άκρα μυστικότητα, διορ-
γάνωσαν  μια επιχείρηση 
εισβολής των στρατιωτι-
κών δυνάμεων του Κίεβου 
μέσα στο Ρωσικό έδαφος.
Η επιχείρηση, καλά προ-
ετοιμασμένη, από τους 
στρατιωτικούς εγκέφα-
λους του ΝΑΤΟ, με το πλε-
ονέκτημα του ξαφνικού 
που είχε, αιφνιδίασε, στην 
κυριολεξία, το Κρεμλίνο 
και τη στρατιωτική ηγεσία 
της χώρας, οι οποίοι κατε-
λήφθησαν, « εξ απήνης », 
αδύναμοι να αντιδράσουν 
αρχικά.
Έτσι, και με το προνόμιο 
του αιφνιδιασμού, οι δυ-
νάμεις εισβολής των συμ-
μάχων, με την βοήθεια των 
πλέον σύγχρονων πολεμι-
κών μηχανών, κατόρθω-
σαν να σπάσου τη γραμμή 
των κοινών συνόρων κατα-
λαμβάνοντας μια λωρίδα 
Ρωσικής γης.
Το όλο εγχείρημα, χωρίς 
καμία αμφιβολία, αποσκο-
πούσε στον εντυπωσια-
σμό της διεθνούς κοινής 
γνώμης, σε σχέση με τις 
δυνατότητες των στρατευ-
μάτων της Ουκρανίας και 
τον διασυρμό του Ρώσου 
προέδρου Πούτιν, αποδει-
κνύοντας στη πράξη, την 
αδυναμία του να αντιμετω-
πίσει τη Δύση και κυρίως 
τους συμμάχους του ΝΑΤΟ.

Αλλά όμως το πλεονέ-
κτημα του αιφνιδια-
σμού στον πόλεμο, 
βοηθά εκείνον που το 
εφαρμόζει τις πρώτες 
ώρες και μέρες μετά 
το εγχείρημα, με την 
πάροδο των ημερών, 
ωστόσο, επιτρέπει 
στον αμυνόμενο να 
συγκεντρωθεί και να 
αντιδράσει, παίρνο-
ντας σκληρά μέτρα 
εναντίον των δυνά-
μεων εισβολής.
Έτσι, σε χρόνο μηδέν 
το Ρωσικό επιτελείο 

κατόρθωσε να συγκεντρώ-
σει επίλεκτα στρατεύματα 
στην περιοχή της εισβολής 
με τα οποία άρχισε μια 
νέα επιχείρηση κάθαρσης, 
σκορπίζοντας ανήλεα τον 
θάνατο πάνω στις δυνά-
μεις εισβολής της Ουκρα-
νίας.

Χειρότερο είναι ότι, σύμ-
φωνα με τις πληροφορίες 
μου τα ρωσικά στρατεύ-
ματα άμυνας έλαβα μέτρα 
κλεισίματος του ανοίγμα-
τος των συνόρων, με απο-
τέλεσμα να αποκόψουν τις 
δυνάμεις εισβολής από τη 
βάση τους στην Ουκρα-
νία. Α:φήνοντας τες, στην 
κυριολεξία στο έλεος των 
αμυνομένων, των οποίων 
οι εντολές είναι να μην 
αφήσουν ούτε έναν ζωντα-
νό από τους αντιπάλους.
Αυτό, εξ άλλου, τόνισε και 
ο πρόεδρος της Ρωσίας, 
όταν δήλωνε δημόσια ότι 
θα το πληρώσει ακριβά το 
τίμημα αυτής της ενέργει-
ας η Ουκρανία. 
Έτσι, η Ρωσία δήλωσε την 
περασμένη Τρίτη ότι οι δυ-
νάμεις της συνέτριψαν μια 
προσπάθεια των ουκρανι-
κών στρατευμάτων να επε-
κτείνουν μια εκπληκτική 
εβδομαδιαία εισβολή τους 
στην περιοχή του Κουρσκ, 
καθώς εκπρόσωπος του 
ουκρανικού υπουργείου 
Εξωτερικών δήλωνε ότι το 
“Κίεβο δεν έχει καμία πρό-
θεση να καταλάβει ρωσικά 
εδάφη.” Προσπαθώντας 
ίσως να προκαταλάβει τη 
διεθνή κοινή γνώμη, ώστε 
να μην ενταχθεί φιλικά με 
την αντίδραση των Ρώσων. 
Μονάδες του ρωσικού 
στρατού, συμπεριλαμβα-
νομένων νέων εφέδρων, 
αεροσκαφών, ομάδων μη 
επανδρωμένων αεροσκα-
φών και δυνάμεων πυ-
ροβολικού, εμπόδισαν 
τις ουκρανικές τεθωρακι-
σμένες κινητές ομάδες να 
κινηθούν βαθύτερα στη 
Ρωσία κοντά στους οικι-
σμούς Κουρσκ Obshchy 
Kolodez, Snagost, Kauchuk 
και Alexeyevsky, ανέφε-
ρε δήλωση του ρωσικού 
υπουργείου Άμυνας.
Εν τω μεταξύ, ο εκπρό-
σωπος του ουκρανικού 
υπουργείου Εξωτερικών 
Χεόργη Τίρκηι, δήλωσε 
ότι η διασυνοριακή επι-
χείρηση είχε ως στόχο την 
προστασία της ουκρανικής 
γης από επιθέσεις μεγάλης 
εμβέλειας που ξεκίνησαν 

από το Κουρσκ.
«Η Ουκρανία δεν ενδια-
φέρεται να καταλάβει το 
έδαφος της περιοχής του 
Κουρσκ, αλλά θέλουμε να 
προστατεύσουμε τις ζωές 
των ανθρώπων μας», δή-
λωσε ο Τίρκηι, σύμφωνα με 
τοπικά μέσα ενημέρωσης.
Είπε ότι η Ρωσία είχε εξα-
πολύσει περισσότερες 
από 2.000 επιθέσεις από 
την περιοχή του Κουρσκ 
τους τελευταίους μήνες 
χρησιμοποιώντας αντια-
εροπορικούς πυραύλους, 
πυροβολικό, όλμους, μη 
επανδρωμένα αεροσκάφη, 
255 βόμβες ολίσθησης και 
περισσότερους από 100 
πυραύλους.
«Ο σκοπός αυτής της 
επιχείρησης είναι να δια-
τηρήσουμε τις ζωές των 
παιδιών μας, να προστα-
τεύσουμε το έδαφος της 
Ουκρανίας από τα ρωσικά 
χτυπήματα», τόνισε.
Από τη δική του θέση ο 
διοικητής του ουκρανικού 
στρατού, Ολεξάντερ Σύρ-
σκυι, δήλωσε σε βίντεο 
που δημοσιεύτηκε την 
Τρίτη στο κανάλι Telegram 
του προέδρου Ζελένσκι, 
ότι η Ουκρανία ελέγχει 
τώρα 74 οικισμούς στην 
περιοχή Kursk.

Τα ουκρανικά στρατεύ-
ματα συνέχισαν να προ-
ελαύνουν, αποκτώντας 
τον έλεγχο πάνω από 40 
τετραγωνικά χιλιόμετρα 
(15 τετραγωνικά μίλια) 
εδάφους τις τελευταίες 24 

στην περιοχή Pokrovsk, 
μια πόλη στην περιοχή 
Donetsk της Ουκρανίας 
που βρίσκεται κοντά στην 
πρώτη γραμμή. Αυτό είναι 
περίπου διπλάσιο από τον 
αριθμό των ημερήσιων 
επιθέσεων εκεί πριν από 
μια εβδομάδα.
Ο υποστελεχόμενος  στρα-
τός της Ουκρανίας αγωνί-
ζεται να συγκρατήσει τις 
μεγαλύτερες και καλύτερα 
εξοπλισμένες ρωσικές δυ-
νάμεις στο Ντόνετσκ.
Ο ουκρανικός στρατός 
ισχυρίζεται ότι η επέλασή 
του στο ρωσικό έδαφος 
που ξεκίνησε στις 6 Αυγού-
στου έχει ήδη συμπεριλά-
βει περίπου 1.000 τετρα-
γωνικά χιλιόμετρα (386 τε-
τραγωνικά μίλια) ρωσικής 
επικράτειας. Οι στόχοι της 
ταχείας προέλασης στην 
περιοχή του Κουρσκ ήταν 
ένα καλά φυλασσόμενο 
στρατιωτικό μυστικό.
Οι αναλυτές λένε ότι ένας 
καταλύτης μπορεί επίσης 
να ήταν η επιθυμία της 
Ουκρανίας να μειώσει την 
πίεση στην πρώτη γραμμή 
της, προσπαθώντας να 
τραβήξει τις δυνάμεις του 
Κρεμλίνου στην υπεράσπι-
ση του Κουρσκ και άλλων 
παραμεθόριων περιοχών. 
Αν ναι, η αυξημένη πίεση 
γύρω από το Pokrovsk 
υποδηλώνει ότι η Μόσχα 
δεν πήρε το δόλωμα.
Η φιλόδοξη επιχείρηση της 
Ουκρανίας - η μεγαλύτερη 
επίθεση στη Ρωσία από 
τον Δεύτερο Παγκόσμιο 
Πόλεμο - έχει ταρακουνή-

μάχες μόνοι τους, λένε 
Ρώσοι αξιωματούχοι. Το 
Ινστιτούτο για τη Μελέ-
τη του Πολέμου, μια δε-
ξαμενή σκέψης με έδρα 
την Ουάσινγκτον, δήλωσε 
ότι έχει δει γεωγραφικά 
εντοπισμένα πλάνα που 
δείχνουν ότι οι ουκρανικές 
δυνάμεις προχώρησαν έως 
και 24 χιλιόμετρα (15 μίλια) 
από τα σύνορα.
Το ρωσικό υπουργείο Άμυ-
νας φάνηκε να υποστηρί-
ζει αυτόν τον ισχυρισμό 
όταν δήλωσε την Τρίτη ότι 
είχε επίσης εμποδίσει μια 
επίθεση από τις μονάδες 
της 82ης Ταξιαρχίας Αερο-
πορικής Επίθεσης της Ου-
κρανίας προς τη Maryinka, 
η οποία βρίσκεται περίπου 
σε αυτή την απόσταση από 
την Ουκρανία.
Η ρωσική κρατική τηλε-
όραση έδειξε την Τρίτη 
κατοίκους από εκκενωμέ-
νες περιοχές να σχηματί-
ζουν ουρές σε κτίρια και 
στο δρόμο για να λάβουν 
τρόφιμα και νερό. Εθελο-
ντές φωτογραφήθηκαν να 
μοιράζουν σακούλες βοή-
θειας, ενώ αξιωματούχοι 
από το Υπουργείο Κατα-
στάσεων Έκτακτης Ανά-
γκης της χώρας βοήθησαν 
ανθρώπους, συμπεριλαμ-
βανομένων παιδιών και 
ηλικιωμένων, να κατέβουν 
από τα λεωφορεία.
«Δεν υπάρχει φως, δεν 
υπάρχει σύνδεση, δεν 
υπάρχει νερό. Δεν υπάρχει 
τίποτα. Είναι σαν όλοι να 
έχουν πετάξει σε έναν άλλο 

των συνόρων ήταν επίσης 
εκπληκτική επειδή η Ου-
κρανία έχει έλλειψη αν-
θρώπινου δυναμικού στο 
μέτωπο καθώς περιμένει 
νέες ταξιαρχίες να ολοκλη-
ρώσουν την εκπαίδευση.
Σύμφωνα με αναλυτές η 
ουκρανική εισβολή ήταν 
μια έξυπνη κίνηση επειδή 
εκμεταλλεύτηκε τα κενά 
μεταξύ των διαφόρων 
ρωσικών διοικήσεων στο 
Κουρσκ: συνοριοφύλακες, 
δυνάμεις του υπουργείου 
Άμυνας και τσετσενικές 
μονάδες που πολεμούν 
στο πλευρό της Ρωσίας 
στον πόλεμο.
  Το Γενικό Επιτελείο του 
Ουκρανικού Στρατού 
ανακοίνωσε την Τρίτη ότι 
δημιουργεί μια ζώνη περι-
ορισμένης πρόσβασης 20 
χιλιομέτρων (12 μιλίων) 
κατά μήκος των ρωσο-ου-
κρανικών συνόρων στη 
βορειοανατολική περιοχή 
Sumy, η οποία συνορεύει 
με το Kursk.
Τα μέτρα εισήχθησαν λόγω 
της αυξανόμενης έντασης 
των μαχών στην περιοχή 
και της αυξανόμενης πα-
ρουσίας ρωσικών μονά-
δων αναγνώρισης και δο-
λιοφθοράς εκεί, ανέφερε 
μια δήλωση.  
Η πραγματικότητα, ωστό-
σο είναι απλή.
Τρείς μόλις μέρες μετά την 
εισβολή οι ρωσικές δυνά-
μεις ασφάλειας κατόρθω-
σαν να δημιουργήσουν 
ένα τείχος, κλείνοντας το 
κενό που άνοιξε ο εισβο-

ώρες, δήλωσε ο Σίρσκυι.
«Οι μάχες συνεχίζονται σε 
όλη τη γραμμή του μετώ-
που. Η κατάσταση, παρά 
την υψηλή ένταση των 
μαχών, είναι υπό έλεγχο», 
πρόσθεσε.
Οι δυτικοί εταίροι της Ου-
κρανίας έχουν πει ότι η 
χώρα έχει το δικαίωμα να 
υπερασπιστεί τον εαυτό 
της, μεταξύ άλλων επιτιθέ-
μενη πέρα από τα σύνορα. 
Ο Πολωνός πρωθυπουρ-
γός Ντόναλντ Τουσκ δή-
λωσε την Τρίτη ότι υπο-
στηρίζει την ουκρανική 
επιχείρηση, αν και είπε ότι 
αξιωματούχοι του Κιέβου 
δεν τον συμβουλεύτηκαν 
εκ των προτέρων.
βίντεο
Οι ρωσικές στρατιωτικές 
ενέργειες στην Ουκρανία 
φέρουν «τα χαρακτηριστι-
κά της γενοκτονίας, των 
απάνθρωπων εγκλημάτων 
και η Ουκρανία έχει κάθε 
δικαίωμα να διεξάγει πό-
λεμο με τέτοιο τρόπο ώστε 
να παραλύσει τη Ρωσία 
στις επιθετικές της προθέ-
σεις όσο το δυνατόν πιο 
αποτελεσματικά», δήλωσε 
ο Τουσκ.
Οι δυνάμεις του Κρεμλί-
νου ενέτειναν τις επιθέ-
σεις τους στην ανατολι-
κή Ουκρανία. Το Γενικό 
Επιτελείο της Ουκρανίας 
δήλωσε την Τρίτη ότι τις 
προηγούμενες 24 ώρες, 
τα ρωσικά στρατεύματα 
εξαπέλυσαν 52 επιθέσεις 

σει το Κρεμλίνο. Ανάγκασε 
τον Ρώσο πρόεδρο Βλαντι-
μίρ Πούτιν να συγκαλέσει 
συνάντηση τη Δευτέρα με 
τους κορυφαίους αξιωμα-
τούχους άμυνας του.
Προφανώς, η Ουκρανία 
συγκέντρωσε χιλιάδες 
στρατεύματα - ορισμένοι 
δυτικοί αναλυτές εκτιμούν 
έως και 12.000 άνδρες - 
στα σύνορα τις τελευταίες 
εβδομάδες χωρίς η Ρωσία 
να το αντιληφθεί ή να λά-
βει προληπτικά μέτρα.
Περίπου 121.000 άνθρω-
ποι έχουν απομακρυνθεί 
από το Κουρσκ ή έχουν 
εγκαταλείψει τις περιοχές 
που πλήττονται από τις 

πλανήτη και να έχετε μείνει 
μόνοι. Και τα πουλιά στα-
μάτησαν να τραγουδούν», 
δήλωσε ένας ηλικιωμένος 
άνδρας ονόματι Μιχαήλ 
στη ρωσική κρατική τη-
λεόραση. «Ελικόπτερα και 
αεροπλάνα πετούν πάνω 
από την αυλή και οβίδες 
πετούν. Τι θα μπορούσαμε 
να κάνουμε; Αφήσαμε τα 
πάντα πίσω μας».
Ένα κίνητρο πίσω από την 
τολμηρή βουτιά της Ου-
κρανίας στη Ρωσία ήταν 
να προκαλέσει αναταραχή, 
σύμφωνα με τον Πούτιν, 
αλλά είπε ότι αυτή η προ-
σπάθεια θα αποτύχει.
Η επιτυχής παραβίαση 

λέας στα κοινά σύνορα με 
τη Ρωσία.
Το τι πρόκειται να συμβεί 
τώρα απλό, ή θα αιχμα-
λωτιστούν οι δυνάμεις 
εισβολείς, ή θα πέσουν 
μαχόμενοι στα θέατρα των 
μαχών, ή τέλος θα αναγκα-
στούν να παρέμβουν πλέ-
ον ενεργά, προκειμένου 
να σώσουν τις ζωές τους 
τα στρατεύματα του ΝΑΤΟ, 
οπότε αρχίζει μια νέα σελί-
δα της ιστορίας.

Το άρθρο αυτό συνετάγει 
με τη βοήθεια των φακέ-
λων του πρακτορείου ει-
δήσεων Ρόιτερ και Μπλού-
μπεργκ.  

Του Θωμά Σ. Σάρας

Ελεύθερα

«Λέξεις και Σκέψεις»
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λεύθεροι χρειάζονται τους 
ψηφοφόρους «για να κα-
ταλάβουν τι διακυβεύεται 
σε αυτές τις επερχόμενες 
εκλογές».

«Προφανώς θα ήταν καλύ-
τερο να μπορούσαμε να 
κερδίσουμε και να κρατή-
σουμε το [LaSalle-Émard-
Verdun],  αλλά έχουμε 
περισσότερη δουλειά να 
κάνουμε και θα παραμεί-
νουμε συγκεντρωμένοι 
στο να το κάνουμε», είπε ο 
Τριντό στους δημοσιογρά-
φους το πρωί της Τρίτης, 
εντυπωσιάζοντας. μια κά-
πως πιο ταπεινή νότα από 
ό,τι ο πατέρας του (ακόμα 
κι αν ο νεότερος Τριντό δεν 
φαίνεται λιγότερο προκλη-
τικός στον πυρήνα του).
Η διαφορά μεταξύ νίκης 
και ήττας στο LaSalle-
Émard-Verdun ήταν μόλις 
248 ψήφοι. Αλλά το γεγο-
νός ότι οι Φιλελεύθεροι 
έχασαν την περιφέρεια - σε 
αντίθεση με την οριακή 
νίκη - είναι λιγότερο ση-
μαντικό από το γεγονός ότι 
ήταν κοντά. Πριν από δύο 
χρόνια, το περιθώριο νίκης 
των Φιλελευθέρων στην 
περιφέρεια ήταν σχεδόν 
10.000 ψήφοι.
Κάποιος μπορεί να κρα-
τήσει οποιονδήποτε αριθ-
μό προειδοποιήσεων σε 
οποιοδήποτε συγκεκριμέ-
νο αποτέλεσμα μεταξύ των 
εκλογών — η προσέλευση 
είναι πάντα χαμηλή, σχε-
τικά μικρή διακυβεύεται 
και ένα μόνο σημείο δε-
δομένων μπορεί να μας 

Οι Φιλελεύθεροι δεν μπορούν να κερδίσουν τις γενικές 
εκλογές εάν συνεχίσουν να χάνουν ασφαλείς έδρες

πει τόσα πολλά για έναν 
εκλογικό χάρτη που περι-
λαμβάνει τώρα 343 βόλτες.
Αλλά υπάρχουν πολύ λίγα 
σενάρια γενικών εκλογών 
για τους Φιλελεύθερους 
που δεν τους περιλαμβά-
νουν να κερδίζουν περι-
φέρεια όπως το LaSalle-
Émard-Verdun με αξιο-
πρεπή διαφορά. Το ίδιο θα 
μπορούσαμε να πούμε για 
το Toronto-St. Paul’s, όπου 
οι Φιλελεύθεροι έχασαν 
με 633 ψήφους τον Ιούνιο.
Η απώλεια από το κόμμα 
δύο εκλογικών περιφε-
ρειών που προηγουμέ-
νως θα μπορούσαν να 
περιγραφούν ως “οχυρά” 
αποσαφηνίζει μόνο πόση 
δουλειά έχουν να κάνουν 
οι Φιλελεύθεροι του Τρι-
ντό από τώρα έως τις 
επόμενες ομοσπονδιακές 
εκλογές, εάν θέλουν να 
διατηρήσουν την εξουσία 

- ή απλώς για να αποφύ-
γουν να εξαφανιστούν από 
μια τεράστια Συντηρητική 
πλειοψηφία.
Είναι ο Τριντό ακόμα η 
καλύτερη επιλογή του Φι-
λελεύθερου Κόμματος;
Τα ερωτήματα που είναι 
προβλέψιμα —και κατανο-
ητά— θα επικεντρωθούν 
στο μέλλον του πρωθυ-
πουργού. Είναι ακόμα κατά 
κάποιο τρόπο η καλύτερη 
επιλογή του Κόμματος των 
Φιλελευθέρων ο Τριντό; 
Πολλοί άνθρωποι έχουν 
άποψη για αυτό το ερώτη-
μα, αλλά οι μόνες απόψεις 
που έχουν σημασία αυτή 
τη στιγμή είναι στο Γρα-
φείο του Πρωθυπουργού 
και στην Κοινοβουλευτική 
Ομάδα των Φιλελευθέρων.
Ένας υποστηρικτής του 
Trudeau θα μπορούσε 
να πει ότι τα πιο σημα-
ντικά στοιχεία που θα 

ανακοινωθούν την Τρίτη 
δεν ήταν η τελική ψήφος 
του υποψηφίου των Φι-
λελευθέρων στο LaSalle-
Émard-Verdun, αλλά η δι-
απίστωση της Στατιστικής 
Υπηρεσίας του Καναδά 
ότι ο πληθωρισμός έχει 
υποχωρήσει ξανά στο 2%.
Ο πληθωρισμός που επι-
στρέφει στο επιτόκιο στό-
χο της Τράπεζας του Κανα-
δά δεν λύνει ως δια μαγεί-
ας όλα τα προβλήματα της 
κυβέρνησης Τριντό. Ωστό-
σο, τα τελευταία στοιχεία 
μπορεί να δώσουν στους 
Φιλελεύθερους περαιτέρω 
λόγους να πιστεύουν ότι οι 
ψηφοφόροι θα μπορού-
σαν να είναι σε πιο φιλαν-
θρωπική διάθεση μέχρι τη 
στιγμή που θα διεξαχθούν 
γενικές εκλογές.
Και όσο περισσότερο ο 
πληθωρισμός υποχωρεί 
στο παρελθόν, τόσο πιο 

Ο Υπουργός Μετανάστευσης Marc Miller λέει ότι αντιμετωπίζει την απώλεια του φιλε-
λεύθερου υποψηφίου στο Μόντρεαλ στο LaSalle-Émard-Verdun «πολύ προσωπικά».

εύκολο θα ήταν για τον Τρι-
ντό να πείσει τους ψηφο-
φόρους ότι - σε αντίθεση 
με τις πρόσφατες ενδιάμε-
σες εκλογές - οι επόμενες 
εκλογές περιλαμβάνουν 
μια ουσιαστική επιλογή 
με μεγάλα πράγματα που 
διακυβεύονται.
 Η Mélanie Joly λέει ότι 
οι κυβερνώντες Φιλελεύ-
θεροι «πρέπει να κάνουν 
περισσότερα για να αντι-
μετωπίσουν το ζήτημα 
της οικονομικής προσιτό-
τητας».
«Το μεγάλο πράγμα είναι 
να διασφαλίσουμε ότι οι 
Καναδοί κατανοούν ότι 
η επιλογή που πρέπει να 
κάνουν στις επόμενες 
εκλογές, για το είδος της 
χώρας που είμαστε, έχει 
πραγματικά σημασία», 
είπε ο Τριντό την Τρίτη 
όταν ρωτήθηκε τι πρέπει 
να κάνουν οι Φιλελεύθεροι 
τώρα.
Όμως τα αποτελέσματα 
στο Toronto-St. Οι Paul’s 
και LaSalle-Émard-Verdun 
εγείρουν προφανή ερω-
τήματα σχετικά με την 
ικανότητα του Trudeau 
να κάνει και να κερδίσει 
αυτό το επιχείρημα. Είναι 
απλώς η περίπτωση που 
πάρα πολλοί ψηφοφόροι 
έχουν πλέον κουραστεί 
πολύ από τον Τριντό; Εάν 
ναι, θα ήταν καλύτερα οι 
Φιλελεύθεροι με κάποιον 
άλλο ως ηγέτη;
Για το πάρτι, οποιαδήποτε 
επιλογή είναι ένα στοίχημα 
- ένα στο οποίο διακυβεύ-
ονται πολλά.
Το 1978, ο John Turner 
περίμενε στα φτερά (αφού 

έφυγε από την κυβέρνηση 
το 1975, εργαζόταν ως 
εταιρικός δικηγόρος στην 
Bay Street στο Τορόντο). 
Αλλά ο Pierre Trudeau πα-
ρέμεινε και οδήγησε το 
Φιλελεύθερο Κόμμα σε 
ομοσπονδιακές εκλογές 
την άνοιξη του 1979. Ο 
Trudeau είχε ακόμα το πλε-
ονέκτημα της υψηλότερης 
προσωπικής βαθμολογίας 
από τον προοδευτικό συ-
ντηρητικό ηγέτη Joe Clark.
Οι Φιλελεύθεροι κατάφε-
ραν ουσιαστικά να κερδί-
σουν τη λαϊκή ψήφο. Αλλά 
όπως φαινόταν να προ-
μηνύουν οι προεκλογικές 
εκλογές, οι Φιλελεύθεροι 
μειώθηκαν σε 114 έδρες 
και τα PC του Clark σχη-
μάτισαν κυβέρνηση. Το 
κρίσιμο, ωστόσο, είναι ότι 
τα PC δεν κατάφεραν να 
κερδίσουν την πλειοψηφία 
των εδρών στη Βουλή των 
Κοινοτήτων.
Πριν τελειώσει το έτος, 
η κυβέρνηση Κλαρκ είχε 
πέσει σε ψηφοφορία για 
τον προϋπολογισμό. Τον 
Φεβρουάριο του 1980, 
ο Πιερ Τριντό ήταν ξανά 
πρωθυπουργός.
Κανένας στρατηγός δεν θα 
μπορούσε ενδεχομένως 
να καταρτίσει ένα σχέδιο 
για να πραγματοποιήσει 
την ίδια σειρά γεγονότων 
τώρα, ούτε θα ήταν καλο-
προαίρετος να προσπα-
θήσει. Αν υπάρχει κάποιο 
μάθημα που πρέπει να 
ληφθεί από τις επαναλη-
πτικές εκλογές του 1978 
και όλα όσα ακολούθησαν, 
είναι ότι το μέλλον μπορεί 
να είναι απρόβλεπτο.
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του 2023 εκτιμούν ότι η 
επαρχία θα έχει έλλειψη 
8.500 εκπαιδευτικών προ-
σχολικής ηλικίας μέχρι 
το 2026. Ο εκτελεστικός 
διευθυντής της Ένωσης 
Εκπαιδευτικών Προσχολι-
κής Ηλικίας του Οντάριο 
δήλωσε ότι οι χαμηλοί 
μισθοί διώχνουν τους ερ-
γαζόμενους από τον τομέα 
και καθιστούν δύσκολο 
για τα κέντρα να προσλά-
βουν και να διατηρήσουν 
αρκετό προσωπικό για να 
εξετάσουν το ενδεχόμενο 

Η επαρχιακή κυβέρνηση του Οντάριο εισάγει νέο πρόγραμμα χρηματοδότησης για τους 
παιδικούς σταθμούς και τα κέντρα προσχολικής απασχόλησης.

προσθήκης νέων χώρων.
“Αν συνδυάσουμε αυτά 
τα δύο πράγματα, πρέπει 
να αναρωτηθώ, θα συνε-
χίσουμε να βλέπουμε την 
επέκταση να καθυστερεί 
επειδή τα προγράμματα 
δεν είναι σε θέση να διατη-
ρήσουν το εξειδικευμένο 
προσωπικό τους και να 
προσλάβουν νέο εξειδι-
κευμένο προσωπικό σε 
αυτά τα προγράμματα;” 
είπε η Αλάνα Πάουελ.
“Τελικά, αυτό σημαίνει ότι 
θα υπάρξουν προκλήσεις 
στην πρόσβαση για παι-
διά και οικογένειες σε όλη 

την επαρχία που αξίζουν 
πραγματικά πρόσβαση 
σε ένα υψηλής ποιότητας 
αδειοδοτημένο σημείο 
παιδικής φροντίδας 10 
δολαρίων την ημέρα”.
    Από το επόμενο έτος, 
οι φορείς εκμετάλλευσης 
θα λάβουν μια κύρια δε-
ξαμενή χρηματοδότησης 
με βάση διάφορους πα-
ράγοντες, όπως πόσους 
χώρους λειτουργούν, πόσα 
παιδιά εξυπηρετούν σε 
κάθε ηλικιακή ομάδα και 
την περιοχή στην οποία 
βρίσκονται.

Οι αξιωματούχοι λένε ότι 
περίπου οι μισοί φορείς 
εκμετάλλευσης θα έχουν 
το κόστος τους πλήρως 
καλυμμένο από αυτό το 
ποσό, τότε θα υπάρξει 
επίσης μια «ανανέωση 
κληρονομιάς», έτσι ώστε 
οι υπάρχοντες φορείς εκ-
μετάλλευσης στο πρό-
γραμμα να μπορούν να 
πληρώσουν έξοδα που 
υπερβαίνουν τα τυπικά, 
όπως υψηλότερο κόστος 
τροφοδοσίας για να προ-
σφέρουν φαγητό kosher 
ή υψηλότερο ενοίκιο με 

βάση την τοποθεσία τους.
Ο τύπος θα καθορίσει ένα 
μέσο κέρδος οκτώ τοις 
εκατό για τους κερδοσκο-
πικούς φορείς εκμετάλλευ-
σης και ένα μέσο πλεόνα-
σμα οκτώ τοις εκατό για 
τους μη κερδοσκοπικούς 
φορείς.
Η κυβέρνηση ελπίζει επί-
σης ότι η νέα δομή θα 
βοηθήσει νέους και υπάρ-
χοντες φορείς εκμετάλ-
λευσης να δημιουργήσουν 
περισσότερους χώρους, 
προσθέτοντας μια συ-
μπληρωματική ανάπτυξη 

στη φόρμουλα.
Η συμφωνία του Οντάριο 
με την ομοσπονδιακή κυ-
βέρνηση δέσμευσε την 
επαρχία σε 86.000 νέους 
χώρους παιδικής φροντί-
δας. Αλλά, μέχρι στιγμής, 
ενώ έχουν υπάρξει περί-
που 51.000 νέες θέσεις για 
τα παιδιά κάτω των πέντε 
ετών, την ηλικιακή ομάδα 
που καλύπτεται από το 
εθνικό πρόγραμμα, μόνο 
25.500 από αυτές είναι 
εντός του συστήματος των 
10 δολαρίων την ημέρα, 
λένε αξιωματούχοι.

Ο Τραμπ είναι ασφαλής 
μετά από πυροβολισμούς 
σε γήπεδο γκολφ της Φλό-
ριντα. Συνελήφθη ύπο-
πτος.
           Ειδησεογραφία του 
CNN
02:02
Υπεύθυνοι της προεκλο-
γικής εκστρατείας του 
πρώην προέδρου Τραμπ, 
δήλωσαν την Κυριακή ότι 
ο πρώην πρόεδρος Ντό-
ναλντ Τραμπ, είναι «ασφα-
λής μετά από πυροβολι-
σμούς στην περιοχή του».

Το μελόδραμα των Αμερικανικών Προεδρικών Εκλογών.
«Ο πρόεδρος Τραμπ, εί-
ναι ασφαλής μετά από 
πυροβολισμούς στην πε-
ριοχή του. Δεν υπάρχουν 
περαιτέρω λεπτομέρειες 
αυτή τη στιγμή», δήλωσε 
ο εκπρόσωπος της προε-
κλογικής εκστρατείας του 
Τραμπ, Στίβεν Τσέουνγκ, 
σε ανακοίνωσή του, η 
οποία δεν είχε περισσότε-
ρες λεπτομέρειες.
Ένα άτομο έχει τεθεί υπό 
κράτηση σε σχέση με το 
περιστατικό στο Trump 
International Golf Club, 

σύμφωνα με πηγή επιβο-
λής του νόμου.
Πολλές πηγές δήλωσαν 
ότι η Μυστική Υπηρεσία 
πυροβόλησε εναντίον του 
υπόπτου.
Αξιωματούχοι πιστεύουν 
ότι ένα ένοπλο άτομο σκό-
πευε να στοχεύσει τον 
Τραμπ, σύμφωνα με πηγές 
που ενημερώθηκαν για το 
θέμα.
Ένα μακρύκαννο όπλο 
έχει ανακτηθεί, σύμφωνα 
με την πηγή επιβολής του 
νόμου.

Ο πρώην πρόεδρος έπαι-
ζ ε  γ κολφ  σ το  Tr u m p 
International Golf Club 
στο West Palm Beach. Το 
παιχνίδι κλειδώθηκε αμέ-
σως, σύμφωνα με πηγή 
που γνωρίζει τα γεγονότα.
Η Μυστική Υπηρεσία δή-
λωσε στο X ότι συνεργά-
ζεται με το γραφείο του 
σερίφη της κομητείας Palm 
Beach για να διερευνή-
σει ένα προστατευτικό 
περιστατικό που αφορά 
τον Trump. Η Μυστική 
Υπηρεσία δήλωσε ότι το 

περιστατικό συνέβη λίγο 
πριν από τις 2 μ.μ.
Ο πρόεδρος Τζο Μπάιντεν 
και η αντιπρόεδρος Κά-
μαλα Χάρις έχουν ενημε-
ρωθεί για το περιστατικό 
ασφαλείας που αφορά 
τον Τραμπ και είναι και 
οι δύο «ανακουφισμένοι 
που γνωρίζουν ότι είναι 
ασφαλής», σύμφωνα με 
τον Λευκό Οίκο.
«Έχω ενημερωθεί για ανα-
φορές για πυροβολισμούς 
κοντά στον πρώην πρόε-
δρο Τραμπ και την ιδιοκτη-
σία του στη Φλόριντα και 

χαίρομαι που είναι ασφα-
λής. Η βία δεν έχει θέση 
στην Αμερική», έγραψε  
η Χάρις στην πλατφόρμα 
κοινωνικής δικτύωσης X.
Ο Μπάιντεν και η Χάρις, 
οι οποίοι βρίσκονται και 
οι δύο στην Ουάσινγκτον, 
χωρίς δημόσιες εκδηλώ-
σεις την Κυριακή,  ενημε-
ρώνονται συνεχώς από 
τους συνεργάτες τους. 
Ο Sam Fossum του CNN 
συνέβαλε σε αυτό το ρε-
πορτάζ.
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Άαρον Γουέρρυ· 

. Τη Δευτέρα, ο Τζάστιν 
Τριντό ήταν ακόμα όρθιος.
Καθώς στεκόταν στο πά-
τωμα του εργοστασίου 
Goodyear στο Napanee 
της Οντ., ο Trudeau ήταν 
πρωθυπουργός για οκτώ 
χρόνια και 282 ημέρες - μια 
μέρα περισσότερο από τον 
Brian Mulroney, ο οποίος 
πρόσφατα χαιρετίστηκε 
ως γίγαντας της καναδικής 
πολιτικής. Έχοντας επίσης 
περάσει πρόσφατα τον Sir 
Robert Borden, ο οποίος 
είδε τη χώρα στον Πρώ-
το Παγκόσμιο Πόλεμο, 
ο Trudeau είναι πλέον ο 
έβδομος μακροβιότερος 
πρωθυπουργός στην ιστο-
ρία του Καναδά.
Μόλις πριν από έξι εβδο-
μάδες — μετά την ήττα του 
Φιλελεύθερου Κόμματος 
στο Toronto-St. Επανεκλο-
γή του Πολ — δεν ήταν 
σαφές πόσος χρόνος είχε 
απομείνει στον Τριντό ως 
πρωθυπουργό. Ίσως ακό-
μα να μην είναι. Μόλις 
πριν από λίγες εβδομάδες, 
ανώνυμοι Φιλελεύθεροι 
έλεγαν στο Toronto Star 
ότι έπρεπε να γίνει μια 
μεγάλη αναμόρφωση στην 
κορυφή της κυβέρνησης. 
Οι πηγές του Star ανέφε-
ραν όχι λιγότερους από 
εννέα υπουργούς - το ένα 
τέταρτο του υπουργικού 
συμβουλίου - Φιλελεύθε-
ροι βουλευτές φέρεται να 
ήθελαν να μετακινηθούν.
Αλλά όταν ρωτήθηκε τη 
Δευτέρα εάν είχε σκεφτεί 
να αλλάξει το υπουργικό 
συμβούλιο, ο Τριντό αρνή-
θηκε να απαντήσει.
«Ένα από τα πράγματα στα 
οποία έχουμε επικεντρω-
θεί, όχι μόνο τις τελευ-
ταίες εβδομάδες αλλά τα 
τελευταία χρόνια, είναι να 
διασφαλίσουμε ότι επεν-
δύουμε στους Καναδούς», 
είπε ο Τριντό, στρέφοντας 
σκληρά τον σκοπό της 
επίσκεψής του στο Εργο-
στάσιο Goodyear.
“Οι συζητήσεις που έχω με 
τα μέλη της ομάδας μου με 
αφήνουν πιο αισιόδοξο και 
πιο συγκεντρωμένο από 

Ανεξάρτητα από το ποιος τους οδηγεί στις επόμενες εκλογές, 
οι Φιλελεύθεροι πρέπει ακόμα να σκεφτούν τη διακυβέρνηση
Αυτή η κυβέρνηση μπορεί να μην έχει πολύ χρόνο - γεγονός που καθιστά τον χρόνο που της απομένει πολύ σημαντικό.

Ο Πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό συνοδεύεται από τον πρωθυπουργό του Οντάριο 
Νταγκ Φορντ και τον Φιλελεύθερο βουλευτή Μαρκ Γκέρετσεν σε μια συνάντηση 
ερωτήσεων και απαντήσεων μετά από μια ανακοίνωση στο εργοστάσιο της Goodyear 
στο Napanee, Οντ.,

ποτέ στο να παλεύω για 
τους Καναδούς σε κάθε 
βήμα. Θα συνεχίσουμε να 
φροντίζουμε να βάζουμε 
τους Καναδούς πρώτους 
σε ό,τι κάνουμε.”
Δεν το είπε, αλλά η απά-
ντηση του Τριντό μπο-
ρεί να υπονοούσε ότι δεν 
κάνει πολύ καλό στους 
Φιλελεύθερους να βλέπο-
νται ή να ακούγονται να 
ανησυχούν για τον εαυτό 
τους αυτή τη στιγμή.
Αυτό είναι πιθανό να είναι 
αλήθεια – ανεξάρτητα από 
το πόσο μερικοί ψηφο-
φόροι και οποιοσδήποτε 
αριθμός δημοσιογράφων 
μπορεί να απολαμβάνουν 
ιστορίες πολιτικής ίντρι-
γκας. Και ακόμη κι αν οι 
μέρες τους φαίνονται με-
τρημένες, οι Φιλελεύθεροι 
εξακολουθούν να είναι 
επικεφαλής μιας κυβέρ-
νησης με μια πραγματική 
ατζέντα να εφαρμόσει και 
πραγματικές ανησυχίες να 
αντιμετωπίσει από τώρα 
έως τις επόμενες εκλογές, 
όποτε αυτό συμβαίνει.
Όμως τα ερωτήματα που 
έθεσε το Toronto-St. Ο 
Paul’s μπορεί να κρέμεται 
πάνω από αυτούς τους 
Φιλελεύθερους για λίγο 
ακόμα.
Η φρενίτιδα έχει πέσει — 
αλλά για πόσο καιρό;
Αυτοί οι Φιλελεύθεροι που 
δεν κατονομάζονται μπο-

ρεί να ήθελαν μια ανατα-
ραχή στον απόηχο εκεί-
νης της συμπληρωματικής 
εκλογής, αλλά δεν φαίνεται 
να έχουν αλλάξει πολλά. Ο 
Τριντό είναι ακόμα πρω-
θυπουργός. Εκτός από μια 
μικρή αλλαγή, το υπουρ-
γικό συμβούλιο που ήταν 
στη θέση του πριν από 
το Toronto-St. Το Paul’s 
εξακολουθεί να είναι το 
υπουργικό συμβούλιο που 
έχει τώρα.
Και ακόμη κι αν η φρενί-
τιδα που ακολούθησε τις 
συμπληρωματικές εκλο-
γές έχει καταλαγιάσει, δεν 
είναι δύσκολο να δούμε 
πώς θα μπορούσε να επι-
στρέψει βιαστικά.

Ο Τριντό συναντά συνή-
θως την κοινοβουλευτική 
ομάδα του σε ένα ήρεμο 
τόπο πριν από την φθινο-
πωρινή συνεδρίαση του 
Κοινοβουλίου. Η πρώτη 
και τελευταία ερώτηση 
για οποιονδήποτε βου-
λευτή που ακούγεται από 
δημοσιογράφο στη φετινή 
συγκέντρωση θα είναι αν 
κάποιος στην κυβέρνηση 
πρέπει να κάνει πέρα.
Στη συνέχεια, στις 16 Σε-
πτεμβρίου, θα διεξαχθούν 
επαναληπτικές εκλογές 
σ τ ο  L a S a l l e – É m a r d –
Verdun. Μια απώλεια σε 
αυτή την περιφέρεια που 
κρατούν οι Φιλελεύθεροι 

Ο πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό συναντά ανθρώπους κατά μήκος της οδού Davie 
πριν από την Παρέλαση Υπερηφάνειας στο Βανκούβερ την Κυριακή, 4 Αυγούστου 
2024. 

θα έριχνε λάδι στη φω-
τιά που ξεκίνησε από το 
Toronto-St. του Παύλου.
Σύμφωνα με τα πρότυπα 
του Τριντό, ο πρωθυπουρ-
γός ήταν σχετικά ήσυχος 
από εκείνη την απώλεια 
του Ιουνίου. Από τότε μέ-
χρι τη Δευτέρα, ο Τριντό 
είχε κάνει μόνο δύο συνε-
ντεύξεις τύπου. Μερικές 
εβδομάδες πέρασε σε δι-

Στη Napanee τη Δευτέρα, 
είχε κάτι να ανακοινώσει 
— ομοσπονδιακή υπο-
στήριξη για νέες ιδιωτικές 
επενδύσεις σε ένα εργο-
στάσιο που θα κατασκευά-
ζει ελαστικά για ηλεκτρικά 
οχήματα — και ορισμένα 
πράγματα που ήθελε ξε-
κάθαρα να πει. Αναφερό-
μενος στους Ολυμπιακούς 
Αγώνες, ο Τριντό είπε ότι 
οι Καναδοί αντέχουν να 
γιορτάσουν περισσότερο 
τον εαυτό τους και τα επι-
τεύγματά τους.
Αναφερόμενος στον λόγο 
που βρέθηκε εκεί, διατή-
ρησε τη συμφωνία με την 
Goodyear ως παράδειγμα 
της προθυμίας της κυβέρ-
νησης των Φιλελευθέρων 
να επενδύσει στο μέλλον 
του τομέα της αυτοκινη-
τοβιομηχανίας και της δέ-
σμευσής της για την κατα-
πολέμηση της κλιματικής 
αλλαγής. Η συνεχιζόμενη 
ιδιωτική επένδυση στην 
καναδική βιομηχανία, είπε, 
καταδεικνύει τα πολλά 
πλεονεκτήματα αυτής της 
χώρας, συμπεριλαμβανο-
μένης της ποιότητας των 
Καναδών εργαζομένων. 

και στους Καναδούς, ση-
μαίνει ότι δεν θα υπάρξει 
απλώς μια τέταρτη γενιά 
εργατών ελαστικών εδώ 
στο Napanee», είπε. «Ση-
μαίνει ότι θα υπάρξει μια 
πέμπτη και έκτη και έβδο-
μη γενιά».
Έριξε μια εξήγηση για το 
γιατί τα EV χρειάζονται ει-
δικά ελαστικά (προφανώς 
είναι επειδή τα αυτοκίνη-
τα ζυγίζουν περισσότερο 
αλλά κάνουν και λιγότερο 
θόρυβο).
«Για άλλη μια φορά», είπε 
ο Τριντό, «η σημερινή ανα-
κοίνωση αποδεικνύει αυτό 
που η κυβέρνησή μας έχει 
πει εδώ και πολύ καιρό: ότι 
η καλή, υπεύθυνη πολιτική 
για το κλίμα είναι καλή, 
υπεύθυνη οικονομική πο-
λιτική».
Εάν ο Τριντό έχει ένα 
επιχείρημα που θέλει να 
προβάλει, μένει μόνο να 
δούμε πόσοι ψηφοφόροι 
εξακολουθούν να είναι 
πρόθυμοι να ακούσουν 
(και αν αρκετοί Φιλελεύθε-
ροι είναι πρόθυμοι να τον 
αφήσουν να συνεχίσει να 
προσπαθεί).
Οι Φιλελεύθεροι έχουν 
ακόμη πολλά να κάνουν

Ο υπουργός Υγείας Mark Holland έχει ακόμη να ολοκληρώσει διαπραγματεύσεις με 
τις επαρχίες και τα εδάφη. 

ακοπές με την οικογένειά 
του. Όταν έκανε δημόσιες 
εμφανίσεις —εμφανιζόμε-
νος σε πολιτικούς εορτα-
σμούς σε όλη τη χώρα— 
δεν έκανε ανακοινώσεις 
ούτε δεχόταν ερωτήσεις 
από δημοσιογράφους.

Και αυτές οι επενδύσεις, 
υποστήριξε, θα σημαίνουν 
αξιόπιστες θέσεις εργασί-
ας για την οικοδόμηση της 
κοινότητας για ανθρώπους 
σε μέρη όπως το Napanee 
για τα επόμενα χρόνια.
«Αυτή η επένδυση, αυτή η 
εμπιστοσύνη στον Καναδά 

Ωστόσο, ανεξάρτητα από 
το ποιος θα κάθεται γύρω 
από το τραπέζι του υπουρ-
γικού συμβουλίου τους 
επόμενους μήνες, υπάρ-
χουν σημαντικά κομμάτια 
της ατζέντας αυτής της κυ-
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βέρνησης που δεν έχουν 
ακόμη τεθεί σε ισχύ – θέ-
ματα που φαίνεται επίσης 
να κρέμονται πάνω από 
οποιαδήποτε απόφαση 
του NDP να αποσυρθεί 
από την εμπιστοσύνη και 
συμφωνία προμήθειας με 
τους Φιλελεύθερους.
Ο νόμος για τα πρώτα έθνη 
για το καθαρό νερό, ο νό-
μος για τις ηλεκτρονικές 
βλάβες και ο νόμος περί 
λογοδοσίας για τη φύση 
βρίσκονται ακόμη ενώπιον 
της Βουλής των Κοινοτή-
των. Το ίδιο ισχύει και για 

Ανεξάρτητα από το ποιος τους οδηγεί στις επόμενες εκλογές, 
οι Φιλελεύθεροι πρέπει ακόμα να σκεφτούν τη διακυβέρνηση

ένα νομοσχέδιο για την 
επέκταση της πρόσβασης 
στην ψηφοφορία ενόψει 
των επόμενων εκλογών. 
Η νομοθεσία που καθορί-
ζει τις παραμέτρους ενός 
εθνικού προγράμματος 
φαρμακευτικής είναι ενώ-
πιον της Γερουσίας.
Ενώ η κυβέρνηση Τριντό 
έχει δεσμευτεί να χρημα-
τοδοτήσει προγράμμα-
τα σχολικής διατροφής 
και ένα στοχευμένο πρό-
γραμμα φαρμακευτικής 
φροντίδας που θα παρέ-
χει δωρεάν αντισύλληψη 
και θεραπεία διαβήτη, ο 
υπουργός Υγείας Mark 

Holland πρέπει ακόμη να 
διαπραγματευτεί συμφω-
νίες με επαρχίες για την 
υλοποίηση αυτών των δε-
σμεύσεων. Η νομοθεσία 
για την εφαρμογή αλλα-
γών στους φόρους κεφα-
λαιουχικών κερδών —οι 
αλλαγές έγιναν, εν μέρει, 
για την πληρωμή των σχο-
λικών προγραμμάτων δια-
τροφής και της φαρμακευ-
τικής — πρέπει επίσης να 
εγκριθεί.
Τρία σημαντικά κομμά-
τια της περιβαλλοντικής 
πολιτικής βρίσκονται σε 
διαφορετικά στάδια ολο-
κλήρωσης: ένα ανώτατο 

όριο στις εκπομπές από 
τον τομέα του πετρελαίου 
και του φυσικού αερίου, 
οι κανονισμοί για το με-
θάνιο και οι κανονισμοί 
για την καθαρή ηλεκτρι-
κή ενέργεια. Το ανώτατο 
όριο και οι κανονισμοί για 
το μεθάνιο είναι ζωτικής 
σημασίας εάν ο Καναδάς 
θέλει να επιτύχει τον στόχο 
του για τις εκπομπές για το 
2030. Και τα τρία μέτρα θα 
συμβάλουν πολύ στο να 
βάλουν τον Καναδά σε μια 
πορεία προς τις καθαρές 
μηδενικές εκπομπές έως 
το 2050.
Ένα νέο πρόγραμμα ανα-

καίνισης σπιτιών, που 
απευθύνεται σε νοικο-
κυριά με χαμηλότερο ει-
σόδημα, υποτίθεται ότι 
θα ξεκινήσει το επόμε-
νο έτος. Λίγες μέρες πριν 
το Toronto-St. Μετά την 
προεκλογή του Παύλου, 
η κυβέρνηση ανακοίνω-
σε επίσης μια ώθηση για 
εξορθολογισμό της νομο-
θεσίας για να διευκολυνθεί 
η κατασκευή έργων καθα-
ρής ενέργειας.
Οποιοσδήποτε αριθμός 
άλλων στοιχείων θα μπο-
ρούσε να προστεθεί στον 
κατάλογο — συμπεριλαμ-
βανομένων περαιτέρω 

μέτρων για την τόνωση 
της κατασκευής κατοικιών.
Δεν είναι παράλογο ένα 
κόμμα που υπολείπεται 20 
μονάδων στις δημοσκο-
πήσεις να ανησυχεί για το 
ποιος θα το οδηγήσει στις 
επόμενες εκλογές. Αλλά 
κάθε μέρα στην κυβέρνη-
ση είναι μια ευκαιρία να 
κάνουμε πραγματικά κάτι. 
Και αν οι Φιλελεύθεροι δεν 
μπορούν να υπολογίζουν 
ότι θα έχουν πάρα πολλές 
τέτοιες μέρες, ίσως τουλά-
χιστον να τις χρησιμοποι-
ήσουν με σύνεση.
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Απόδοση Ι Σαραϊδάρης

Υψηλοί μισθοί, κορυφαία 
σχολεία, όμορφα τοπία και 
χαμηλή εγκληματικότητα: 
η υπόσχεση μιας καλύ-
τερης ζωής προσέλκυσε 
πάνω από ένα εκατομμύ-
ριο νεοφερμένους στον 
Καναδά πέρυσι. Αλλά όσο 
ειδυλλιακό κι αν φαίνεται, 
μια μεταναστευτική άνο-
δος μετά την πανδημία 
αποκαλύπτει ένα βρώμικο 
κάτω μέρος του μετανα-
στευτικού συστήματος.
Η απάτη είναι αχαλίνωτη 
στο πρόγραμμα προσω-
ρινών αλλοδαπών εργα-
ζομένων του Καναδά, μια 
άλλη ρυτίδα στις συζητή-
σεις για τη μετανάστευση 
που διαδραματίζονται σε 
όλο τον κόσμο καθώς οι 
ανεπτυγμένες χώρες επι-
διώκουν να ενισχύσουν 
το εργατικό δυναμικό τους 
χωρίς να αποξενώσουν τον 
πληθυσμό που γεννήθηκε 
στην εγχώρια χώρα. Στη 
βόρεια γείτονα των ΗΠΑ, 
οι επικριτές έχουν ακονίσει 
τους εργοδότες και τους 
συμβούλους που πωλούν 
παράνομα θέσεις εργασίας 
σε μετανάστες που απελπί-
ζονται για ένα πλεονέκτη-
μα στην προσπάθειά τους 
για μόνιμη διαμονή. Ένα 
συνονθύλευμα συγκλο-
νισμένων κυβερνητικών 
υπηρεσιών φαίνεται ανε-
παρκώς εξοπλισμένες για 
να καταπολεμήσουν.
Ο Navdeep Singh, ένας 
39χρονος λογιστής στην 
Ινδία, έφτασε στον Καναδά 
μέσω του προγράμματος 
πέρυσι. Επένδυσε τα πά-
ντα στο όνειρό του για να 
συγκινήσει την οικογένειά 
του: αυτός και η σύζυγός 
του, δασκάλα, ξόδεψαν 
τις οικονομίες τους και 
δανείστηκαν χρήματα από 
φίλους και συγγενείς για να 
μάθουν περισσότερα από 
40.000 δολάρια.
Το ποσό, το οποίο οι απο-
δείξεις δείχνουν ότι πλή-
ρωσε στην WWICS Group, 
μια συμβουλευτική υπη-
ρεσία μετανάστευσης με 
γραφεία στο Οντάριο και 

Οι μετανάστες εργάτες που παρασύρονται στον Καναδά 
γίνονται θύματα εξαπάτησησης στις οικονομίες τους

Απελπισμένοι για μια ευκαιρία σε μια νέα αρχή, οι νεοφερμένοι πληρώνουν 
δεκάδες χιλιάδες δολάρια για κυρίως χαμηλού επιπέδου θέσεις εργασίας
στην ινδική πολιτεία Πα-
ντζάμπ, έδωσε στον Σινγκ 
δουλειά ταμία σε ένα κα-
τάστημα κάνναβης στο 
Έντμοντον της Αλμπέρτα. 
Είπε ότι απολύθηκε μέσα 
σε λίγες μέρες χωρίς κα-
μία πραγματική εξήγηση. 
Χωρίς τρόπο να συντηρη-
θεί, επέστρεψε στην Ινδία, 
πάμπτωχος και ντροπια-
σμένος.
 «Πιστεύω ότι ο εργοδότης 
μου και η WWICS έχουν 
σχεδιάσει να με κοροϊδέ-
ψουν», έγραψε ο Σινγκ τον 
Δεκέμβριο στο Κολέγιο 
Συμβούλων Μετανάστευ-
σης και Ιθαγένειας, ένα 
ρυθμιστικό όργανο που 
προορίζεται να αποτρέ-
ψει την κατάχρηση στον 
κλάδο.
Μήνες αργότερα, το κολέ-
γιο επέβαλε πρόστιμο και 
ανάκληση των αδειών των 
δύο αδελφών που διευθύ-
νουν τον Όμιλο WWICS, 
αναφέροντας 16 καταγ-
γελίες από το 2015 έως το 
2019. Το κολέγιο έκλεισε 
τον φάκελο του Singh χω-
ρίς έρευνα, θεωρώντας 
ότι η δουλειά του είχε 
ολοκληρωθεί. Το WWICS 
αρνήθηκε οποιαδήποτε 
αδικοπραγία και άσκησε 
έφεση κατά της απόφασης 
του κολεγίου. αυτή η προ-
σφυγή εκκρεμεί ακόμη. 
Ο διευθυντής του κατα-
στήματος κάνναβης είπε 
ότι ο Σινγκ απολύθηκε για 
λόγους απόδοσης, κάτι 
που αρνείται.
Οι πλούσιες χώρες παλεύ-
ουν με την εξαπάτηση που 
συνδέεται με τη μετανά-
στευση, συμπεριλαμβανο-
μένων των ψευδών γάμων 
στις ΗΠΑ και της απάτης 
με την έκδοση βίζας στην 
Ευρώπη. Στον Καναδά, 
η αυξανόμενη ανησυχία 
σχετικά με την εγκλημα-
τικότητα στο πρόγραμμα 
αλλοδαπών εργαζομένων 
υπονομεύει την υποστή-
ριξη του ευρύτερου συ-
στήματος μετανάστευσης, 
το οποίο μέχρι πρόσφατα 
επαινούνταν για την ενί-
σχυση της οικονομίας με 
ειδικευμένους εργάτες των 

οποίων οι υπηρεσίες είχαν 
μεγάλη ζήτηση.
Το πρόγραμμα αλλοδαπών 
εργαζομένων, που δημι-
ουργήθηκε πριν από πε-
ρισσότερα από 50 χρόνια, 
ως επί το πλείστον για την 
κάλυψη εποχικών θέσεων 
εργασίας σε αγροκτήματα, 
έχει γίνει τα τελευταία χρό-
νια μια αγελάδα μετρητών 
για αδίστακτους χειριστές 
που απαιτούν εξωφρενικά 
ποσά για κυρίως θέσεις ερ-
γασίας χαμηλού επιπέδου 
που συνοδεύονται από 
άδεια εργασίας για αλλο-
δαπούς. Αυτοί οι νεοφερ-
μένοι, με τη σειρά τους, 
ελπίζουν ότι οι εργοδότες 
τους θα υποστηρίξουν τις 
αιτήσεις τους για να παρα-
μείνουν στον Καναδά για 
μακροπρόθεσμη βάση.
Είναι μια φαουστιανή συμ-
φωνία για τον μετανάστη 
εργαζόμενο: πληρώστε 
για μια δουλειά και αυξή-
στε τις πιθανότητες επι-
τυχίας σας. Φυσικά, αυτό 
γέρνει σε μεγάλο βαθμό 
την ισορροπία δυνάμεων 
προς όφελος του εργοδό-
τη - τόσο πολύ που ένας 
αξιωματούχος του ΟΗΕ 
είπε ότι το πρόγραμμα επι-
τρέπει τη λήψη σύγχρονων 
μορφών δουλείας.
Λεζάντα: Ο Marc Miller, ο 
υπουργός Μετανάστευσης 
του Καναδά, ανακοίνωσε 
αλλαγές για τον περιο-
ρισμό του αριθμού των 
προσωρινών κατοίκων στη 
χώρα. Φωτογράφος: David 
Kawai/Bloomberg
Ενώ είναι αδύνατο να με-
τρηθεί με ακρίβεια το συ-
νολικό ποσό των χρημά-
των που αλλάζουν χέρια, 
σύμβουλοι μετανάστευ-
σης, συνήγοροι, θύματα 
και κυβερνητικοί αξιωμα-
τούχοι περιγράφουν μια 
ακμάζουσα μαύρη αγορά 
για προσωρινές θέσεις 
εργασίας. Μια έρευνα με 
εντολή της κυβέρνησης 
που ολοκληρώθηκε τον 
Μάιο και δεν δόθηκε στη 
δημοσιότητα διαπίστωσε 
σημαντική αύξηση της 
απάτης και της κατάχρη-
σης, με τους νεοφερμέ-

νους να χρεώνουν 10.000 
$ C $ (7.295 $) έως 180.000 
$ C $ για θέσεις εργασίας, 
σύμφωνα με μια περίληψη 
που προβλήθηκε από το 
Bloomberg News.
Ο υπουργός Μετανάστευ-
σης του πρωθυπουργού 
Τζάστιν Τριντό, Μαρκ Μί-
λερ, ανακοίνωσε νέα όρια 
στον αριθμό των προσω-
ρινών κατοίκων, ενώ ο 
αρμόδιος υπουργός για 
το πρόγραμμα, ο υπουρ-
γός Απασχόλησης Randy 
Boissonnault, λέει ότι σκέ-
φτεται να απαγορεύσει σε 
ορισμένες εταιρείες και 
βιομηχανίες να το χρησι-
μοποιούν. Ωστόσο, οι πα-
ρατηρητές υποστηρίζουν 
ότι η φήμη του Καναδά έχει 
υποστεί ζημιά.
Λ ε ζ ά ν τ α :  Υ π ο υ ρ γ ό ς 
Α π α σ χό λ η σ η ς  R a n d y 
Boissonnault. Φωτογρά-
φος: NurPhoto/NurPhoto
«Το σύστημά μας κάποτε 
το  ζήλευε ο κόσμος, αλλά 
τώρα είναι γεμάτο με απά-
τες, χάος, κωλύματα και 
καθυστερήσεις», δήλωσε 

ο Tom Kmiec, κορυφαίος 
βουλευτής του αντιπολι-
τευόμενου Συντηρητικού 
Κόμματος για θέματα με-
τανάστευσης. «Οι απατε-
ώνες χρησιμοποιούν το 
πρόγραμμα προσωρινών 
αλλοδαπών εργαζομένων 
για να κλέψουν από τους 
αιτούντες».
Υπάρχουν δύο κρατικές 
υπηρεσίες που στοχεύουν 
στην αντιμετώπιση της 
απάτης στο πρόγραμμα.
Υπάρχουν δύο κρατικές 
υπηρεσίες που στοχεύουν 
στην αντιμετώπιση της 
απάτης στο πρόγραμμα. 
Το Employment and Social 
Development Canada, ή 
ESDC, είναι η πρώτη γραμ-
μή άμυνας καθώς επε-
ξεργάζεται αιτήσεις και 
διεξάγει επιθεωρήσεις. 
Όμως, καθώς η ζήτηση 
για προσωρινούς εργα-
ζομένους εξερράγη, το 
προσωπικό δυσκολεύτηκε 
να συμβαδίσει, σύμφωνα 
με δύο κυβερνητικούς 
υπαλλήλους —ένας νυν 
και ένας πρόσφατα συντα-

ξιούχος— που ζήτησαν να 
μην κατονομαστούν επει-
δή δεν έχουν εξουσιοδό-
τηση να μιλήσουν δημόσια 
για το θέμα.
Όταν η συμπεριφορά φτά-
σει σε ποινικό επίπεδο, 
η Υπηρεσία Συνοριακών 
Υπηρεσιών του Καναδά 
αναλαμβάνει την ευθύνη. 
Έχει επιβάλει τέλη σε 78 
υποθέσεις που αφορούν 
συμβούλους μετανάστευ-
σης για μια περίοδο πέντε 
ετών, κατά μέσο όρο περί-
που 16 ετησίως, σύμφωνα 
με έναν εκπρόσωπο. Οι 
ομάδες υπεράσπισης λένε 
ότι δέχονται δεκάδες κλή-
σεις κάθε εβδομάδα από 
αλλοδαπούς εργάτες που 
παραπονιούνται για κακο-
ποίηση.
Έκρηξη πανδημίας
Το 2014, ο Τριντό εκτόξευ-
σε την τότε Συντηρητική 
κυβέρνηση επειδή επέτρε-
ψε στο πρόγραμμα προ-
σωρινών εργαζομένων 
να γίνει ένα «σπασμένο» 
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 Σχολιάζει ο Θωμάς Σ. Σά-
ρας
 
Ο ανώτατος στρατιωτικός 
διοικητής των Αμερικανι-
κών στρατιωτικών δυνά-
μεων προειδοποιεί ότι  το 
Κίεβο έχει περιορισμένο 
χρόνο για να συνεχίσει 
μια στάσιμη στρατιωτική 
επίθεση,  καθώς ανώτεροι 
Ουκρανοί αξιωματούχοι 
δεσμεύονται να συνεχί-
σουν, βάζοντας ενδεχομέ-
νως την Ουκρανία και τον 
κορυφαίο υποστηρικτή 
της, τις ΗΠΑ, σε ευθεία δι-
αφωνία και αντίθεση.
Η προειδοποίηση έρχεται 
σε μία περίοδο εντάσεων 
με τους δυτικούς συμμά-
χους του Κιέβου οι οποίες 
γίναν εμφανείς πρόσφατα 
στη σύνοδο κορυφής  της 
G20 η οποία έλαβε χώρα 
και ολοκληρώθηκε στην 
Ινδία.
Σε συνέντευξή του στο 
BBC που προβλήθηκε 
την επόμενη της λήξης 
της συνόδου Κυριακή, ο 
στρατηγός Μάρκ Μίλευ, 
πρόεδρος του Γενικού Επι-
τελείου Στρατού των ΗΠΑ, 
δήλωσε ότι οι ψυχρότερες 
και υγρότερες καιρικές 
συνθήκες που αναμένο-
νται σύντομα, θα καταστή-
σουν πολύ πιο δύσκολο για 
τις ουκρανικές δυνάμεις 
να ελιχθούν και το Κίεβο 
θα έχει πιθανώς μόλις ένα 
μήνα για να αλλάξει την 
πορεία των πολεμικών 
επιχειρήσεων με σημαντι-
κό τρόπο στο πεδίο της 
μάχης.
«Υπάρχει ακόμα ένα εύ-
λογο χρονικό διάστημα, 
πιθανώς περίπου 30 έως 
45 ημέρες μάχης, οπότε 
οι Ουκρανοί δεν έχουν τε-
λειώσει», δήλωσε ο στρα-
τηγός.

Είπε ότι ενώ οι Ουκρανοί 
δείχνουν «πολύ σταθερή 
πρόοδο», είναι ακόμη πολύ 
νωρίς για να εκτιμηθεί εάν 
η αντεπίθεσή τους είχε 
αποτύχει.
Τα σχόλια του Αμερικανού  
στρατηγού ήρθαν καθώς 
το Κίεβο φάνηκε αποφα-
σισμένο να συνεχίσει την 
αντεπίθεση όταν αλλάξει 
ο καιρός και οι καιρικές 
συνθήκες διαμορφωθούν 
ποιο βολικές.
«Οι πολεμικές ενέργειες θα 
συνεχιστούν με τον ένα ή 
τον άλλο τρόπο», δήλωσε 
το Σάββατο ο επικεφαλής 
των μυστικών υπηρεσιών 
της Ουκρανίας, Κύριλλος 
Μπούτανωφ, σύμφωνα με 
το πρακτορείο ειδήσεων 
Ρόιτερ. «Στο κρύο, την 
υγρασία και τη λάσπη, 
είναι πιο δύσκολο να πολε-
μήσεις. Οι μάχες βέβαια θα 
συνεχιστούν. Η αντεπίθεση 
θα συνεχιστεί».
Το Κίεβο ξεκίνησε την 
πολύ διαφημισμένη και 
πολύ αναμενόμενη αντε-
πίθεσή  για την  ανακτήσει 
των κατεχόμενων εδαφών 
τον Ιούνιο του 2023, αλλά 
εκτός από αρκετά μικρά 
εδαφικά κέρδη στο νότο, 
όπου η Ουκρανία ισχυ-
ρίστηκε την περασμένη 
εβδομάδα ότι έσπασε την 
πρώτη κύρια αμυντική 
γραμμή της Ρωσίας, δεν 
έχει ανατρέψει κατά τρόπο  
σημαντικό την ισορροπία 
των δυνάμεων στο πεδίο 
της μάχης, το οποίο είναι 
σε μεγάλο βαθμό ναρκο-
θετημένο και καλά οχυ-
ρωμένο από τους Ρώσους.
Με το φθινόπωρο και τον 
χειμώνα να πλησιάζουν 
γρήγορα για την περιοχή 
, ο καιρός θα μπορούσε 
να γίνει ένας σημαντικός 
παράγοντας, ακόμη και αν 

Τα πρώτα νέφη διαφωνίας μεταξύ των Ηνωμένων Πολι-
τειών και του Κιέβου, εμφανίζονται στον ορίζοντα.

Που αλήθεια οδηγείται ο πόλεμος της Ρωσίας;
συνεχιστεί η δυτική παρο-
χή στρατιωτικής βοήθειας. 
Μια πολιτική ωστόσο, η 
οποία έχει δημιουργήσει 
πραγματικούς πονοκέφα-
λους σε όλες γενικά τις δυ-
τικές κοινωνίες, λόγω κυρί-
ως του μεγάλου πληθωρι-
σμού που δημιουργήθηκε 
εξ αιτίας του πολέμου, 
και ο οποίος απειλεί την 
κοινωνική σταθερότητα 
των Ευρωπαϊκών κυρίως 
χωρών. 
Ο πρόεδρος της Ουκρανί-
ας ωστόσο Βολοντμήρ  Ζε-
λένσκι, απαντώντας στους 
ισχυρισμούς του Αμερικα-
νού αξιωματούχου, προ-
σπάθησε να τονίσει τα 
κέρδη της Ουκρανίας στο 
πεδίο της μάχης  αργά το 
βράδυ της  Κυριακής.
«Τις τελευταίες επτά ημέ-
ρες, έχουμε προχωρήσει», 
τόνισε ο Ζελένσκι, προσθέ-
τοντας ότι υπήρξε «πρό-
οδος» στα νότια και τα 
ανατολικά του μετώπου.
«Κάθε εβδομάδα, οι πο-
λεμιστές μας διατηρούν 
συνεχώς την πρωτοβουλία 
στα χέρια της Ουκρανίας», 
τόνισε ο Ουκρανός πρό-
εδρος.
Αλλά όμως το αν η ανά-
ληψη της πρωτοβουλίας 
θα μεταφραστεί σε νέα 
σημαντικά κέρδη που θα 
διατηρήσουν τη ροή της 
στρατιωτικής βοήθειας 
προς την ταλαιπωρημένη 
χώρα παραμένει ένα με-
γάλο ερώτημα.
Το Κίεβο πιστεύει ότι η 
διείσδυση της περασμένης 
εβδομάδας στη ρωσική 
πρώτη αμυντική γραμ-
μή στο νότο, γύρω από 
τα χωριά Robotyne και 
Verbove θα μετατραπεί σε 
ένα σημαντικό στάδιο  που 
θα επιτρέψει στα στρα-
τεύματά του να χωρίσουν 

τις ρωσικές δυνάμεις στο 
νότο και να απειλήσουν 
την πολύτιμη «χερσαία 
γέφυρα» της Μόσχας προς 
την κατεχόμενη χερσόνη-
σο της Κριμαίας.
Το Κρεμλίνο έχει ήδη σε 
σχόλια του απορρίψει σε 
μεγάλο βαθμό την ουκρα-
νική αντεπίθεση σχολιάζο-
ντας την ως αποτυχία.
Η Ουκρανία παράλληλα 
εξέφρασε την απογοήτευ-
σή της με  μια κοινή δήλω-
ση των ηγετών της G20 με 
την λήξη των εργασιών της 
συνόδου, η οποία ωστόσο 
απέφυγε να καταδικάσει 
άμεσα τη Ρωσία για την 
εισβολή και αντ’ αυτού 
προειδοποίησε τα κράτη 
να απέχουν από την απειλή 
της εδαφικής ακεραιό-
τητας και της κυριαρχίας 
άλλων και να αναζητήσουν 
μια «συνολική, δίκαιη και 
διαρκή» ειρήνη για την 
Ουκρανία.
«Η G20 δεν έχει κανένα 
λόγο για να είναι υπερή-
φανη», δήλωσε ο Όλεγκ Νι-
κολένκο, εκπρόσωπος του 
ουκρανικού υπουργείου 
Εξωτερικών, σε ανάρτησή 
του στο Facebook, ευχαρι-
στώντας παράλληλα τους 
συμμάχους που προσπά-
θησαν να συμπεριλάβουν 
«ισχυρή διατύπωση» στο 
κείμενο. Υπονοώντας προ-
φανώς τον Καναδό πρω-
θυπουργό Τζάστιν Τρου-
ντό, ο οποίος εργάστηκε 
πραγματικά σκληρά να 
πείσει τους συνέδρους να 
υποστηρίξουν την καναδι-
κή εκδοχή της δήλωσης, η 
οποία καταδίκαζε ανοικτά 
τη Ρωσία. 
Ο Νικολένκο, επισύναψε 
επίσης ένα στιγμιότυπο 
οθόνης με μια εναλλακτι-
κή εκδοχή της δήλωσης 
που είπε ότι θα φαινόταν 

«πιο κοντά στην πραγμα-
τικότητα» και θα απέδι-
δε την ευθύνη απευθείας 
στη Ρωσία. «Προφανώς, η 
συμμετοχή της ουκρανι-
κής πλευράς θα επέτρεπε 
στους συμμετέχοντες να 
κατανοήσουν καλύτερα 
την κατάσταση», πρόσθε-
σε.
Η G20, η οποία περιλαμ-
βάνει τις ΗΠΑ, τη Ρωσία 
και την Κίνα μεταξύ των 
μελών της, αλλά όχι την 
Ουκρανία, είναι βαθιά δι-
χασμένη σχετικά με την 
εισβολή του προέδρου 
Βλαντιμίρ Πούτιν, οπότε 
μια συναίνεση σχετικά με 
τη διατύπωση της κοινής 
δήλωσης για τον πόλεμο 
στην Ουκρανία αποτέλε-
σε έκπληξη, οδηγώντας 
τη Ρωσία να επαινέσει 
τη σύνοδο κορυφής και 
τον υπουργό Εξωτερικών 
Σεργκέι Λαβρόφ να την 
χαρακτηρίσει «προφανή 
επιτυχία».
Ερωτηθείς γιατί οι ΗΠΑ 
συμφώνησαν να αποδυ-
ναμώσουν τη γλώσσα στη 
δήλωση, ο υπουργός Εξω-
τερικών Άντονι Μπλίνκεν 
τόνισε ότι  υπήρχε «πραγ-
ματική σαφήνεια» μεταξύ 
των ηγετών στην αίθουσα 
για την Ουκρανία και ότι 
ήταν σημαντικό η G20 «να 
μιλήσει με ένα στόμα».
«Το γεγονός ότι έχουμε 
μια δήλωση που βγαίνει 
συλλογικά, επιβεβαιώνο-
ντας, και πάλι, τη σημασία 
της Ουκρανίας, της εδα-
φικής ακεραιότητας και 
της κυριαρχίας της, μιλάει 
αρκετά δυνατά», δήλωσε ο 
Μπλίνκεν. Η ουσία, ωστό-
σο, παραμένει η ίδια καθώς 
ο ισχυρότερος οικονομικά 
παγκόσμιος οργανισμός 
των πλουσιότερων χωρών 
της παγκόσμιας κοινότη-

τας, αρχίζει πλέον καθαρά 
να διαβλέπει το ενδεχόμε-
νο παγκόσμιας σύρραξης, 
εάν αυτή η στρατιωτική 
σύρραξη συνεχιστεί. Μια 
σύρραξη η οποία κινδυ-
νεύει να δημιουργήσει 
πραγματικά προβλήματα 
στην παγκόσμια κοινότητα 
με την δημιουργία ενός 
πληθωρισμού ο οποίος 
αποτελεί το κύριο μέλημα 
όλων των χωρών.
Η αλήθεια είναι ότι τόσο οι 
υπηρεσίες της μαχόμενης 
Ουκρανίας, όσο και των 
Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής, από κοινού με 
τις Βρετανικές μυστικές 
υπηρεσίες και Γερμανι-
κά πρακτορεία ειδήσεων 
έχουν επιδοθεί σε έναν 
πραγματικό αγώνα πα-
ραπλάνησης της κοινής 
γνώμης των λαών της Ευ-
ρώπης, με παραπλανη-
τικές ειδήσεις οι οποίες 
απέχουν παρασάγγες από 
την πραγματικότητα, και οι 
οποίες παρουσιάζουν τις 
Ουκρανικές δυνάμεις να 
έχουν στρέψει σε φυγή τις 
δυνάμεις της Ρωσίας.
Αξίζει επίσης να αναφερ-
θεί ότι τις παραμονές της 
ετήσιας συνεδρίασης της 
G20, ο Ουκρανός πρόε-
δρος Ζελένσκι ζήτησε από 
τον πρωθυπουργό του 
Καναδά να αναλάβει την 
αντιπροσώπευση των Ου-
κρανικών συμφερόντων 
στην διάσκεψη, και να 
ασκήσει την μεγαλύτερη 
δυνατή επιρροή μεταξύ 
εκείνων που συμμετείχαν, 
προκειμένου να συνεχιστεί 
η βοήθεια της Δύσης προς 
τη χώρα του. Μια βοήθεια 
η οποία κινδυνεύει να απο-
βεί μοιραία για το μέλλον 
των λαών και κυρίως των 
πτωχότερων  χωρών της 
Ασίας και της Αφρικής.

Του Θωμά Σ. Σάρα

Οι μέχρι σήμερα ειδήσεις 
που παίρνουμε επίσημα 
είναι εκείνες που δίνονται 
από τα ουκρανικά μέσα 
ενημέρωσης και τους ορ-
γανισμούς προπαγάνδας 
του ΝΑΤΟ, σύμφωνα με 
αυτές οι Ρώσοι είναι έτοι-
μοι να παραδοθούν στους 
νικητές Ουκρανούς. Σήμε-
ρα, ωστόσο, από την ηλε-
κτρονική πύλη Opex360 
μαθαίνουμε ότι η πραγ-
ματικότητα των πολεμι-
κών επιχειρήσεων είναι 
τελείως διαφορετική. Για 
την ενημέρωση των ανα-
γνωστών της επιθεώρησης 
μεταφέρουμε το σχετικό  
άρθρο στις σελίδες της 
επιθεώρησης.

Ένα άρθρο στην πύλη 
Opex360 συνοψίζει τις 
ουκρανικές απώλειες που 
σχετίζονται με τα δυτικά 
άρματα μάχης. Ο κατάλο-
γος του χαμένου εξοπλι-
σμού είναι μακρύς. 

Ο πόλεμος της Ουκρανίας: Σοβαρές 
απώλειες δυτικών αρμάτων μάχης.

Ας ρίξουμε μια ματιά στα 
μοντέλα δεξαμενών που 
περιλαμβάνονται σε αυτό.
Η δημοσίευση βασίζεται 
σε δεδομένα από το blog 
Oryx, οι δημιουργοί του 
οποίου επικεντρώνονται 
στην τεκμηρίωση οπτικών 
στοιχείων για απώλειες 
εξοπλισμού στην Ουκρα-
νία, τόσο στην ουκρανική 
όσο και στη ρωσική πλευ-
ρά. Έχουν συμπεριλάβει 
(στο πλαίσιο της ολικής 
και μερικής καταστροφής) 
τα πιο πολύτιμα δυτικά 
άρματα μάχης που παρα-
δόθηκαν στον ουκρανικό 
στρατό, όπως τα M1A1 
Abrams, Challenger 2, δι-
άφορες παραλλαγές του 
Leopard 2 και Stridsvagn 
122.
Περίληψη των δυτικών 
απωλειών αρμάτων μά-
χης στην Ουκρανία

Οι αριθμοί δείχνουν σα-
φώς ότι η κατάσταση φαί-
νεται χειρότερη για την 
Ουκρανία και τη Δύση 

όσον αφορά το Stridsvagn 
122. Πρόκειται για άρματα 
μάχης από τη Σουηδία και 
η Ουκρανία έλαβε 10 από 
αυτά, αλλά έχει ήδη χάσει 
επτά. Πρόκειται για έναν 
βαθύ εκσυγχρονισμό του 
γερμανικού Leopard 2A5 
και θεωρούνται από τους 
ειδικούς ως τα «καλύτε-
ρα τεθωρακισμένα άρμα-
τα μάχης που διαθέτει η 
Ουκρανία». Σε σύγκριση 
με το πρωτότυπο τους, 
έχουν, μεταξύ άλλων, ενι-
σχυμένες πλευρές οροφής 
και κύτους, καθώς και πιο 
ανθεκτικές δεξαμενές καυ-
σίμου. Όσον αφορά τον 
οπλισμό, ο κύριος ρόλος 
διαδραματίζει το λειόκαν-
νο πυροβόλο L/44 δια-
μετρήματος 120 mm (4,7 
ίντσες).
Από τις νεότερες παραλ-
λαγές των γερμανικών αρ-
μάτων μάχης, 18 Leopard 
2A6 (από τη Γερμανία και 
την Πορτογαλία) στάλ-
θηκαν στην Ουκρανία. 
Μέχρι στιγμής, 12 από 

αυτά έχουν καταστραφεί, 
καταστραφεί ή εγκαταλει-
φθεί στο πεδίο της μάχης. 
Η Ουκρανία έχει υποστεί 
μεγαλύτερες απώλειες με 
τα Leopard 2A4, με τους 
Ρώσους να καταφέρνουν 
να θέσουν 21 από αυτά 
τα μηχανήματα εκτός πε-
ραιτέρω συμμετοχής στον 
πόλεμο.

Abrams τανκς στην Ου-
κρανία. Πόσα έχουν κα-
ταστραφεί;

Ένα σημαντικό μέρος του 
άρθρου Opex360 επικε-
ντρώνεται στα άρματα 
μάχης Abrams. Τριάντα 
ένα από αυτά τα άρματα 
μάχης στάλθηκαν από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες στην 
Ουκρανία σε παραλλαγές 
M1A1. Αυτά τα μηχανή-
ματα έχουν μήκος σχεδόν 
33 πόδια, εξοπλισμένα με 
πυροβόλο 120 mm (4,7 
ίντσες) και πολυβόλα 12,7 
mm (0,5 ίντσες) και 7,62 
mm (0,3 ίντσες). Αν και 

τυπικά διαθέτουν πάνελ 
με απεμπλουτισμένο ου-
ράνιο, στις μονάδες για 
την Ουκρανία, αυτά αντι-
καταστάθηκαν με ένθετα 
βολφραμίου (οι Αμερικα-
νοί είχαν ανησυχίες ότι οι 
Ρώσοι θα μάθαιναν για τις 
ευαίσθητες τεχνολογίες 
τους).
Πριν από τη μεταφορά 
τους στο μέτωπο, υπήρ-
χαν προτάσεις ότι αυτός 
ο εξοπλισμός θα άλλαζε 
την πορεία του πολέμου, 
αλλά η πραγματικότητα 
αποδείχθηκε πιο βάναυση. 
Ο στρατηγός Waldemar 
Skrzypczak, σε συνέντευξή 
του στο WP Tech, τόνισε ότι 
τα άρματα μάχης Abrams 
δεν είναι ανίκητα.
Το πρώτο M1A1 Abrams 
χάθηκε από τους Ουκρα-
νούς τον Φεβρουάριο 
γύρω από την Avdiivka. 
Από τότε, η ίδια μοίρα έχει 
πλήξει άλλες 13 τέτοιες 
δεξαμενές.
Το Challenger 2 αποδίδει 
καλά στην Ουκρανία

Στο πλαίσιο που συζητή-
θηκε, τα βρετανικά άρματα 
μάχης Challenger 2 έχουν 
την καλύτερη απόδοση. 
Μέχρι στιγμής, οι Ρώσοι 
έχουν εξαλείψει μόνο δύο 
(το ένα καταστράφηκε, 
το άλλο κατεστραμμένο). 
Αυτό θεωρήθηκε επιτυχία 
από τους Ρώσους, καθώς 
πριν από τον πόλεμο στην 
Ουκρανία, κανένα τέτοιο 
άρμα μάχης δεν είχε κα-
ταστραφεί ποτέ σε ένοπλη 
σύγκρουση. 
Το Challenger 2 διαθέτει 
πολυεπίπεδη θωράκιση 
Chobham/Dorchester. 
Χάρη σε αυτό, όταν τέθη-
κε σε λειτουργία το 1994, 
θεωρήθηκε ως το πιο αν-
θεκτικό άρμα μάχης στον 
κόσμο. Το Ηνωμένο Βασί-
λειο έχει προμηθεύσει την 
Ουκρανία με 14 από αυτά 
τα μηχανήματα.

συνέχεια στη σελίδα 8
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Οι μετανάστες εργάτες που παρασύρονται στον Καναδά 
γίνονται θύματα εξαπάτησησης στις οικονομίες τους

συνέχεια από τη σελίδα 6
σύστημα που «συμπιέζει 
τους μισθούς για όλους 
τους Καναδούς». Υποσχέ-
θηκε να το μειώσει.
Από τότε που ανέλαβε την 
εξουσία το 2015, ωστόσο, 
ο αριθμός των θέσεων που 
εγκρίθηκαν πρόσφατα έχει 
υπερδιπλασιαστεί, φτάνο-
ντας τις 240.000 περίπου 
το 2023, ενώ το μερίδιο 
αυτών των θέσεων εργα-
σίας στο λιανικό εμπόριο 
και την εξυπηρέτηση τρο-
φίμων αυξήθηκε. Υπήρχαν 
περίπου 184.000 κάτοχοι 
αδειών στη χώρα στα τέλη 
του περασμένου έτους — 
αύξηση 36% σε 12 μήνες. 
Και το πρώτο τρίμηνο του 
τρέχοντος έτους, εγκρίθη-
καν σχεδόν 69.000 θέσεις 
εργασίας προσωρινών 
εργαζομένων, θέτοντας 
το πρόγραμμα σε τροχιά 
επίτευξης άλλου ρεκόρ το 
2024, εκτός εάν η κυβέρ-
νηση αλλάξει πορεία.
Η κυβέρνηση διευκόλυνε 
τις εταιρείες να προσελ-
κύουν ξένους εργάτες ως 
λύση για τις ελλείψεις ερ-
γατικού δυναμικού κατά 
τη διάρκεια της πανδημίας. 
Το 2022, κατάργησε ακόμη 
και έναν κανόνα που απέρ-
ριπτε αυτόματα τις αιτή-
σεις για ορισμένες θέσεις 
εργασίας χαμηλών μισθών 
όταν το ποσοστό ανεργίας 
μιας περιοχής υπερβαίνει 
το 6%. Αυτό επέτρεψε στο 
πρόγραμμα προσωρινών 
εργαζομένων να επεκταθεί 
πέρυσι, παρόλο που το πο-
σοστό ανεργίας αυξήθηκε.
Η δημόσια υποστήριξη 
για τη μετανάστευση έχει 
πλέον βυθιστεί στο χα-
μηλότερο επίπεδο των 
τελευταίων δεκαετιών, μια 
ανεπιθύμητη αλλαγή για 
μια χώρα που είναι από 
καιρό περήφανη για την 
εικόνα της που είναι φιλική 
προς τους νεοφερμένους.
Για να συμμετάσχουν στο 
πρόγραμμα, οι εργοδό-
τες πρέπει να υποβάλουν 
αίτηση για «αξιολόγηση 
επιπτώσεων στην αγορά 
εργασίας» ή LMIA, επιβε-
βαιώνοντας ότι κατέβαλαν 
προσπάθειες να προσλά-
βουν έναν κάτοικο Καναδά 
για τον ρόλο, αλλά δεν 
μπόρεσαν να βρουν έναν. 
(Η χώρα έχει ένα ξεχωρι-
στό, ακόμη μεγαλύτερο 
πρόγραμμα για την πρό-
σληψη αλλοδαπών εργα-
ζομένων που ονομάζεται 
Διεθνές Πρόγραμμα Κινη-
τικότητας, το οποίο απευ-
θύνεται σε επαγγελματίες 
υψηλής ειδίκευσης και έχει 
αντιμετωπίσει λιγότερες 
κατηγορίες για κατάχρηση. 
Δεν απαιτείται LMIA για 
αυτούς τους ρόλους.)
Η εισροή μη μόνιμων κα-
τοίκων — συμπεριλαμ-
βανομένων προσωρινών 
εργαζομένων, αλλοδαπών 
φοιτητών και αιτούντων 
άσυλο — ώθησε τον ρυθ-
μό αύξησης του πληθυ-
σμού της χώρας πέρυσι 
στο 3,2%, έναν από τους 
ταχύτερους στον κόσμο. 
Η άνοδος της ζήτησης για 
στέγαση και υγειονομική 
περίθαλψη βοήθησε στην 

αύξηση των ενοικίων και 
πίεσε το δίχτυ κοινωνικής 
ασφάλειας.
Η δημόσια υποστήριξη 
για τη μετανάστευση έχει 
πλέον βυθιστεί στο χαμη-
λότερο επίπεδο των τελευ-
ταίων δεκαετιών, σύμφωνα 
με μια δημοσκόπηση, μια 
ανεπιθύμητη αλλαγή για 
μια χώρα που είναι εδώ και 
καιρό περήφανη για την 
εικόνα της που είναι φιλική 
προς τους νεοφερμένους. 
Η δημοτικότητα του Τριντό 
έχει επίσης μειωθεί, με το 
υψηλό κόστος ζωής και 
την έλλειψη στέγης μεταξύ 
των κορυφαίων παρα-
πόνων των ψηφοφόρων. 
Ενώ οι γενικές εκλογές 
δεν αναμένονται μέχρι το 
επόμενο έτος, ο Τριντό 
αντιμετωπίζει πιέσεις από 
το Φιλελεύθερο Κόμμα του 
να παραιτηθεί.
Μαύρη αγορά
Τα σημάδια μιας μαύρης 
αγοράς για προσωρινές 
θέσεις εργασίας αλλοδα-
πών εργαζομένων είναι 
διάχυτα στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης. Οι υπεύ-
θυνοι προσλήψεων χρησι-
μοποιούν το Facebook, το 
WhatsApp, το Instagram 
και το TikTok για να διαφη-
μίσουν «προεγκεκριμένα 
LMIA».
Για τους αλλοδαπούς που 
φιλοδοξούν να μετακο-
μίσουν στον Καναδά, το 
κίνητρο για αγορά εργα-
σίας είναι απλό: Η από-
κτηση μιας υποστήριξης 
από ένα LMIA ενισχύει 
τις πιθανότητες του αι-
τούντος να κερδίσει τη 
μόνιμη διαμονή. Η κύρια 
οδός μετανάστευσης, που 
ονομάζεται express entry, 
κατατάσσει τους αιτούντες 
με βάση την πιθανότητα 
να επιτύχουν οικονομικά, 
με βάση ένα σύστημα πό-
ντων. Καθώς η ελάχιστη 
βαθμολογία προσόντων 
έχει αυξηθεί, μια προσφο-
ρά εργασίας LMIA προχω-
ρά πολύ — από μόνη της, 
μπορεί να αξίζει περισσό-
τερους πόντους από το να 
εργάζεστε έναν ολόκληρο 
χρόνο στον Καναδά.
Αυτές  οι  προσωρινές 
άδειες εργασίας συνδέ-
ουν τον νεοεισερχόμενο 
σε έναν εργοδότη, ωστό-
σο, καθιστώντας δύσκολη 
την αλλαγή εργασίας σε 
περίπτωση κατάχρησης 
ή εκμετάλλευσης — και 
αφήνοντας το άτομο σε 
αδιέξοδο εάν ανακληθεί 
μια προσφορά. Αφού ο 
Singh αφέθηκε απότομα 
να φύγει, ζήτησε βοήθεια 
από τον σύμβουλό του.
«Στον Καναδά, το κόστος 
διαβίωσης είναι πολύ υψη-
λό και επίσης δεν γνωρίζω 
κανέναν εδώ», έγραψε 
σε ένα email. «Είναι σαν 
οικονομικά και ψυχικά βα-
σανιστήρια για μένα από 
τότε που έφτασα».
Κανείς δεν απάντησε στα 
email ή στις κλήσεις του, 
είπε ο Σινγκ. Πέρασε πε-
ρισσότερους από δύο μή-
νες μόνος στο Έντμοντον 
προτού αναγκαστεί να 
εγκαταλείψει το όνειρό 
του.

Ο Singh δεν γνώρι ζε 
τότε ότι ο Devinder και ο 
Parvinder Sandhu, οι ιδι-
οκτήτες του WWICS, είχαν 
ήδη κριθεί υπεύθυνοι από 
το ρυθμιστικό κολέγιο 
για φερόμενη ανάθεση 
θεμάτων μετανάστευσης 
σε εργάτες χωρίς άδεια, 
οι οποίοι στη συνέχεια 
έδωσαν κακές συμβουλές.
Τον Απρίλιο, το κολέγιο 
ανακάλεσε τις άδειές του 
και τους ζήτησε να επι-
στρέψουν 40.442 δολάρια 
Καναδά σε πελάτες που 
έλαβαν τις υπηρεσίες τους 
μεταξύ 2015 και 2019. Δεν 
ανέφερε την πώληση θέσε-
ων εργασίας

Ο διευθυντής του κατα-
στήματος κάνναβης είπε 
ότι η εταιρεία δεν γνώ-
ριζε καμία αμοιβή που 
κατέβαλε ο Singh και ότι 
ακολούθησε τις οδηγίες 
εργασίας σχετικά με την 
απόλυσή του.
Μεταξύ των ανθρώπων 
που έχουν ένα παράθυ-
ρο στο σύστημα μετανά-
στευσης, το γεγονός ότι οι 
νεοφερμένοι στον Καναδά 
χρεώνονται μερικές φορές 
τεράστια ποσά για θέσεις 
εργασίας είναι ένα κοινό 
μυστικό.
«Υπάρχει ανεξέλεγκτη 
εγκληματικότητα και γί-
νεται χωρίς φόβο για συ-
νέπειες».
Η έλλειψη επιβολής της  
νομοθεσίας έχει ωθήσει 
υποσ τηρικτές όπως ο 
Darshan Maharaja, ένας 
συνταξιούχος λογιστής 
που μετανάστευσε στην 
περιοχή του Τορόντο πριν 
από δεκαετίες, να μιλή-
σουν δημόσια στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης και 
αλλού. Άκουσε για πρώτη 
φορά για αυτού του εί-
δους τις απάτες το 2007 
και άρχισε να κρούει τον 
κώδωνα το 2022 για το 
πόσο διαδεδομένες είχαν 
γίνει. «Υπάρχει ανεξέλε-
γκτη εγκληματικότητα και 
γίνεται χωρίς φόβο για 
συνέπειες», είπε.
Σίγουρα, ένας σύμβουλος 
μετανάστευσης μπορεί 
νόμιμα να χρεώσει για 
συμβουλές και βοήθεια με 
τη γραφειοκρατία. Και με 
τη σωστή επαρχιακή άδεια 
μπορούν να προσλάβουν 
και αλλοδαπούς εργάτες 
για εργοδότη. Αλλά σί-
γουρα δεν μπορούν να 
χρεώσουν τον εργαζό-
μενο για μια προσφορά 
εργασίας, σύμφωνα με 
τον κώδικα δεοντολογί-
ας του κολεγίου και τους 
ομοσπονδιακούς κανόνες 
μετανάστευσης.
Συντετριμμένο προσωπικό
Έ ν α ς  υ πά λ λη λο ς  σ το 
Employment and Social 
Development Canada είπε 
ότι οι έλεγχοι που προ-
ηγουμένως βοηθούσαν 
στον περιορισμό της απά-
της στο πρόγραμμα έχουν 
διαβρωθεί με την πάροδο 
του χρόνου. Το 2014, η 
συντηρητική κυβέρνηση 
του πρωθυπουργού Στί-
βεν Χάρπερ διέλυσε ένα 
μητρώο εργοδοτών που 
είχαν περιορισμένη πρό-

σβαση σε ξένους εργαζο-
μένους. Μέχρι το 2018, οι 
αιτήσεις αυξάνονταν και η 
κυβέρνηση αύξησε την πί-
εση στο προσωπικό για να 
τις εγκρίνει γρηγορότερα, 
είπε ο εργαζόμενος, μιλώ-
ντας υπό τον όρο ότι δεν 
θα αναγνωριστούν επειδή 
δεν τους επιτρέπεται να 
μιλήσουν δημόσια για το 
θέμα.
Το 2021, σύμφωνα με αυ-
τόν τον ομοσπονδιακό 
υπάλληλο, οι εργαζόμενοι 
στο τμήμα κλήθηκαν να 
μην χάνουν χρόνο διαβά-
ζοντας την ηλεκτρονική 
ανάρτηση για την προ-
σωρινή εργασία – κάτι 
που έκανε ευκολότερη την 
πώληση θέσεων εργασίας, 
είπαν. Το μέλος του προ-
σωπικού αναφέρει τακτικά 
ύποπτη απάτη στην Υπη-
ρεσία Συνοριακών Υπη-
ρεσιών του Καναδά, αλλά 
είπε ότι συνήθως «τίποτα» 
δεν συμβαίνει. Δεν είναι 
δύσκολο για τους εργοδό-
τες να ξεφύγουν από τις 
παραβιάσεις εάν οι αλλο-
δαποί εργαζόμενοι δεν μι-
λήσουν με κυβερνητικούς 
επιθεωρητές, πρόσθεσε ο 
υπάλληλος της ESDC — και 
οι εργαζόμενοι μπορεί να 
είναι απρόθυμοι να εμφα-
νιστούν μόνοι τους επειδή 
φοβούνται ότι θα διακιν-
δυνεύσουν τις πιθανότητές 
τους για μόνιμη διαμονή.
Λιγότερες επιθεωρήσεις, 
λιγότερη συμμόρφωση, 
περισσότερες εξηγήσεις
Κυβερνητικές επιθεωρή-
σεις για το Πρόγραμμα 
Προσωρινών Αλλοδαπών 
Εργαζομένων
Πηγή: Απασχόληση και 
Κοινωνική Ανάπτυξη Κα-
ναδάς
Η Employment and Social 
Development Canada δή-
λωσε ότι έχει λάβει πολλά 
μέτρα για να εξαλείψει την 
πώληση θέσεων εργασίας 
και άλλες καταχρήσεις, συ-
μπεριλαμβανομένης της 
καταχώρισης των μη συμ-
μορφούμενων εργοδοτών 
σε δημόσιο ιστότοπο. «Η 
απάτη LMIA είναι παράνο-
μη. Είναι απαράδεκτο και 
εργαζόμαστε καθημερινά 
για να το αποτρέψουμε 
και να διασφαλίσουμε ότι 
όσοι το διαπράττουν αντι-
μετωπίζουν τις συνέπειες», 
δήλωσε η Μάγια Στεφα-
νόφσκα, εκπρόσωπος του 
πρακτορείου, σε δήλωση.
Η Υπηρεσία Συνοριακών 
Υπηρεσιών του Καναδά, 
από την πλευρά της, υπε-
ρασπίστηκε την επιβολή 
της και σημείωσε ότι οι 
υποθέσεις μπορεί να είναι 
δύσκολο να διερευνηθούν, 
επειδή σχετικά αποδεικτι-
κά στοιχεία βρίσκονται 
συχνά στο εξωτερικό.
Ωστόσο, τα δύο τρίτα των 
περισσότερων από 2.000 
επιθεωρήσεων της κυ-
βέρνησης το περασμένο 
οικονομικό έτος αποκά-
λυψαν ότι ένας εργοδότης 
παραβίασε τουλάχιστον 
έναν από τους όρους του 
προγράμματος. Οι περισ-
σότεροι παραβάτες εξήγη-
σαν με επιτυχία το ζήτημα 

(που ονομάζεται «δικαί-
ωση» στην κυβερνητική 
γλώσσα) ή διόρθωσαν το 
πρόβλημα, αποφεύγοντας 
την τιμωρία. Μόλις το 6% 
των ελέγχων οδήγησε σε 
κυρώσεις.
Οι επιχειρηματικές ομάδες 
λένε ότι το πρόγραμμα 
προσωρινών αλλοδαπών 
εργαζομένων είναι χρήσι-
μο —σε ορισμένες περι-
πτώσεις, ουσιαστικό— για 
εταιρείες που αγωνίζονται 
να καλύψουν κενές θέσεις 
εργασίας. «Δεν αντιμετω-
πίζουμε κανένα πρόβλημα 
με την κυβέρνηση να σφίγ-
γει τα ηνία και να διασφα-
λίζει ότι οι απατεώνες δεν 
μπορούν να χρησιμοποι-
ήσουν αυτό το πρόγραμ-
μα», δήλωσε ο Dan Kelly, 
πρόεδρος της Καναδικής 
Ομοσπονδίας Ανεξάρτη-
των Επιχειρήσεων. Αλλά η 
δόλια δραστηριότητα «δεν 
αντιπροσωπεύει την πλειο-
νότητα των περιπτώσεων».

Καθώς το μέγεθος του 
προγράμματος επεκτά-
θηκε σε ρεκόρ πέρυσι, οι 
επιθεωρήσεις και η συμ-
μόρφωση έπεσαν στα χα-
μηλότερα επίπεδά τους 
εδώ και χρόνια, ενώ η λε-
γόμενη «συμμόρφωση με 
την αιτιολόγηση» αυξήθη-
κε, σύμφωνα με κυβερνη-
τικά στοιχεία.
Ο Πρωθυπουργός Τρι-
ντό συνδέεται με υποστη-
ρικτές στον έρανο του 
Έντμοντον
Υπουργός Απασχόλη-
σης Randy Boissonnault.
Φωτογράφος: NurPhoto/
NurPhoto
Από το 2016, οι περισ-
σότεροι εργοδότες που 
διαπίστωσαν ότι δεν συμ-
μορφώθηκαν έλαβαν μι-
κρά πρόστιμα μερικών 
χιλιάδων δολαρίων και 
τους επετράπη να συνεχί-
σουν να προσλαμβάνουν 
αλλοδαπούς εργάτες. Λι-
γότερο από το 12% έλαβε 
απαγορεύσεις και η πιο 
συνηθισμένη περίοδος πα-
γώματος ήταν δύο χρόνια.
Φέτος, η κυβέρνηση έχει 
εκδώσει ορισμένες με-
γαλύτερες κυρώσεις. Το 
μεγαλύτερο πρόστιμο των 
365.750 δολαρίων Καναδά 
επιβλήθηκε σε εργοστάσιο 
επεξεργασίας αστακού για 
παραβάσεις, συμπεριλαμ-
βανομένης της αποτυχίας 
προστασίας των εργαζο-
μένων του από σωματική, 
σεξουαλική, ψυχολογική 
ή οικονομική κακοποίηση, 
σύμφωνα με κυβερνητικά 
αρχεία. Η εταιρεία επιβλή-
θηκε πρόστιμο 30.000 C$ 
για παρόμοιους λόγους 10 
μήνες νωρίτερα και θα της 
επιτραπεί να προσλάβει 

ξανά αλλοδαπούς εργάτες 
το 2026.
Η τιμωρία είναι ακόμη 
λιγότερο συχνή για τους 
συμβούλους μετανάστευ-
σης
Μια εγγεγραμμένη σύμ-
βουλος, η οποία ζήτησε 
να μην κατονομαστεί λόγω 
φόβων για επαγγελματικές 
επιπτώσεις, είπε ότι ανέ-
φερε 17 εγγεγραμμένους 
συναδέλφους συμβού-
λους στο κολέγιο από τον 
Φεβρουάριο του 2023. 
Από όσο μπορεί να πει, 
δεν έχει συμβεί τίποτα ως 
αποτέλεσμα.
«Το Κολλέγιο εξετάζει προ-
σεκτικά και αξιολογεί τα 
παράπονα σχετικά με τους 
κατόχους αδειών», δήλωσε 
μέσω email ο Stefan Lach, 
εκπρόσωπος του κολεγίου. 
«Η διαδικαστική δικαιοσύ-
νη απαιτεί πολλά βήματα 
και τη συμμετοχή πολλών 
ανθρώπων στην εξέταση 
κάθε καταγγελίας. Στόχος 
είναι ο χειρισμός των κα-
ταγγελιών με τρόπο δίκαιο, 
αποτελεσματικό και προς 
το δημόσιο συμφέρον».
Αυτό δεν σημαίνει ότι η επι-
βολή είναι ανύπαρκτη. Η 
Maneet Malhotra, η οποία 
δεν ήταν εγγεγραμμένη 
στο κολέγιο, ομολόγησε 
πρόσφατα την ενοχή της 
στο Έντμοντον για χρέωση 
υπηρεσιών μετανάστευ-
σης χωρίς εξουσιοδότηση. 
Η Υπηρεσία Συνοριακών 
Υπηρεσιών του Καναδά 
διαπίστωσε ότι είχε χρε-
ώσει δύο πελάτες 30.000 
$ και 45.000 $ Καναδά για 
να κανονίσει εργασία στην 
Αλμπέρτα. Αντί να λάβουν 
θέσεις εργασίας, πήραν 
δόλια στελέχη.
Ο Στίβεν Παολασίνι, ένας 
σύμβουλος μετανάστευ-
σης με έδρα την Αλμπέρτα, 
ο οποίος είναι απογοητευ-
μένος με την κατάσταση 
του κλάδου του, είπε ότι η 
αχαλίνωτη εκμετάλλευση 
των αλλοδαπών εργαζο-
μένων τον κάνει «αρρω-
στημένο στο στομάχι του». 
Εκφράζει τη λύπη του που 
το άλλοτε αξιοκρατικό 
σύστημα μετανάστευσης 
της χώρας έχει μετατρα-
πεί σε ένα σύστημα όπου 
οι άνθρωποι πληρώνουν 
υπέρογκα ποσά για προ-
σφορές εργασίας.
«Είναι εξωφρενικό», είπε ο 
Paolasini, ο οποίος κρούει 
τον κώδωνα του κινδύνου 
για απάτες μετανάστευσης 
σε X threads και βίντεο 
στο YouTube. «Κανείς δεν 
πρέπει ποτέ να πληρώσει 
για να βρει δουλειά».
Διαβάστε αυτό στη συνέ-
χεια: Πώς Χιλιάδες μεσάζο-
ντες παίζουν το πρόγραμ-
μα H-1B των ΗΠΑ
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Ο Κόσμος: Σύμφωνα με την κοινή γνώμη των ηγετών των δύο κατασκοπευτικών
οργανώσεων ΗΠΑ και Ηνωμένου Βασιλείου, υπάρχει σοβαρός φόβος κατάλυσης της 
παρούσας Παγκόσμιας Πολιτικής Τάξης και της δημιουργίας Νέας.

Πολιτική Ανάλυση
Του Θωμά Σ. Σάρα 
 
Η διεθνής παγκόσμια τάξη 
απειλείται με τέτοιον τρό-
πο που δεν έχει παρατηρη-
θεί ποτέ από την περίοδο 
του Ψυχρού Πολέμου, σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις των 
επικεφαλής της MI6 και 
της CIA.
Στο πρώτο κοινό άρθρο 
τους, που έγραψαν ποτέ οι 
ηγέτες των βρετανικών και 
αμερικανικών υπηρεσιών 
πληροφοριών στην κοινή 
77χρονη ιστορία τους, ο 
επικεφαλής της MI6 Sir 
Ριχάρδος Μουρ, και ο δι-
ευθυντής της CIA Γουίλιαμ 
Μπουρνς, προειδοποιούν 
ότι και οι δύο χώρες τώρα 
«αντιμετωπίζουν μια άνευ 
προηγουμένου σειρά απει-
λών».
Το άρθρο που δημοσι-
εύθηκε στην ημερήσια 
εφημερίδα της Νέας Υόρ-
κης Financial Times, οι 
δύο ηγέτες των μυστικών 
υπηρεσιών κάνουν ανα-
λογισμό των δεκαετιών 
συνεργασίας τους κατά 
τη διάρκεια των δύο πα-
γκοσμίων πολέμων και 
στον αγώνα τους κατά της 
τρομοκρατίας, προχωρούν 
δε σε προειδοποίηση ότι: 
«Οι προκλήσεις του παρελ-
θόντος επιταχύνονται στο 
παρόν και επιδεινώνονται 
εξ αιτίας της τεχνολογικής 
αλλαγής».
«Δεν υπάρχει αμφιβολία 
ότι η διεθνής παγκόσμια 
τάξη - το ισορροπημένο 
σύστημα που έχει οδη-
γήσει σε σχετική ειρήνη 
και σταθερότητα και έχει 

οδηγήσει σε αύξηση του 
βιοτικού επιπέδου, των 
ευκαιριών και της ευημε-
ρίας – των λαών, απειλείται 
με τρόπο που δεν έχουμε 
ξαναδεί από την περίοδο 
του ψυχρού πολέμου», 
γράφουν.
Σύμφωνα με τη γνώμη 
των δύο αρχικατασκό-
πων κύριος λόγος και αιτία 
εμφανίζεται, «η άνοδος 
της Κίνας να είναι η κύρια 
πρόκληση πληροφοριών 
και γεωπολιτικής πρόκλη-
σης του 21ου αιώνα και 
έχουμε αναδιοργανώσει 
τις υπηρεσίες μας ώστε να 
αντικατοπτρίζουν αυτή 
την προτεραιότητα», ανα-
φέρουν.
Προειδοποιούν δε ότι η 
συνέχιση της πολιτικής 
συνδρομής της αντίστα-
σης στον πόλεμο του Βλα-
ντιμίρ Πούτιν στην Ου-
κρανία «είναι πιο ζωτικής 
σημασίας τώρα από ποτέ 
άλλοτε στο παρελθόν», 
τονίζουν δε κατηγορημα-
τικά  ότι η Ρωσία «δεν θα 
καταφέρει να σβήσει την 
κυριαρχία και την ανεξαρ-
τησία της Ουκρανίας», με 
άλλα λόγια δεν θα είναι 
τελικά ο νικητής αυτού του 
βρώμικου πολέμου.
Οι δύο ηγέτες των κατα-
σκοπευτικών υπηρεσιών 
του Ηνωμένου Βασιλείου 
και των ΗΠΑ, κατηγόρη-
σαν ανοικτά  την «απερί-
σκεπτη εκστρατεία σα-
μποτάζ σε ολόκληρη την 
Ευρώπη που διεξάγεται 
από τις ρωσικές μυστικές 
υπηρεσίες και την κυνική 
χρήση της τεχνολογίας για 
τη διάδοση ψεύτικων πλη-

ροφοριών και παραπλη-
ροφόρησης της διεθνούς 
κοινότητας οι οποίες έχουν 
σχεδιαστεί προκειμένου 
να δημιουργήσουν σφήνες 
μεταξύ των Ευρωπαϊκών 
διοικήσεων.»
«Στον 21ο αιώνα, οι κρίσεις 
εμφανίζονται να  δημι-
ουργούνται διαδοχικά η 
μία μετά την άλλη », γρά-
φουν. «Ενώ αναπτύσσου-
με  σημαντική προσοχή 
και πόρους εναντίον της 
Ρωσίας, ενεργούμε δε από 
κοινού οι ηγεσίες των δύο 
οργανισμών σε άλλα μέρη 
και χώρους για να αντιμε-
τωπίσουμε τον κίνδυνο 
παγκόσμιας αποσταθερο-
ποίησης».
Σε κοινή συνέντευξη τύ-
που το Σάββατο στο Λον-
δίνο, σε μια άνευ προηγου-
μένου κοινή εμφάνιση μαζί 
με τον σερ Ρίτσαρντ, ο δι-
ευθυντής της CIA Γουίλιαμ 
Μπερνς προειδοποίησε 
για την αυξανόμενη και 
«ανησυχητικά» αυξανόμε-
νη αμυντική σχέση μεταξύ 
Ρωσίας, Κίνας, Ιράν και 
Βόρειας Κορέας.
Ύστερα από αναφορές του 
CNN και της Wall Street 
Journal ότι η Τεχεράνη 
αψήφησε τις απειλές της 
G7 για την επιβολή πε-
ρισσοτέρων κυρώσεων 
λόγω του ότι προμηθεύει 
τη Μόσχα με εκατοντά-
δες βαλλιστικούς πυραύ-
λους μικρού βεληνεκούς, 
ο Μπερνς προειδοποίησε 
ότι μια τέτοια κίνηση θα 
σηματοδοτήσει μια «δρα-
ματική κλιμάκωση» στις 
σχέσης μεταξύ Ιράν και 
Ρωσίας.

Η Βόρεια Κορέα έχει στεί-
λει πυρομαχικά και πυραύ-
λους στη Ρωσία για χρήση 
εναντίον της Ουκρανίας, 
ενώ το Ιράν προμηθεύει 
τη Μόσχα με επιθετικά μη 
επανδρωμένα αεροσκάφη. 
Ο Μπερνς τόνισε ότι η CIA 
δεν έχει δει ακόμη αποδεί-
ξεις ότι η Κίνα στέλνει όπλα 
στη Ρωσία, «αλλά βλέπου-
με πολλά πράγματα εκτός 
από αυτό».
Με την Ουκρανία να προ-
τρέπει επί του παρόντος 
τους δυτικούς συμμάχους 
να επιτρέψουν στο Κίε-
βο να χρησιμοποιήσει τα 
όπλα τους για να χτυπήσει 
στόχους εντός της Ρωσί-
ας, ο κ. Μπερνς δήλωσε 
ότι η Δύση θα πρέπει να 
«προσέχει» τον κίνδυνο 
κλιμάκωσης, αλλά να μην 
«εκφοβίζεται άσκοπα» από 
τις ρωσικές απειλές σπα-
θιών.
Αποκαλύπτοντας ότι είχε 
σταλεί από τον πρόεδρο 
των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν, 
στις αρχές της σύγκρουσης 
η επιθυμία να συναντηθεί 
με έναν από τους Ρώσους 
ομολόγους του προκειμέ-
νου να τον προειδοποιή-
σει για τις συνέπειες της 
χρήσης πυρηνικών όπλων, 
διευκρίνισε ότι: «Υπήρξε 
κάποια στιγμή το φθινό-
πωρο του 2022 που νομίζω 
ότι υπήρχε πραγματικός 
κίνδυνος πιθανής χρή-
σης τακτικών πυρηνικών 
όπλων.
«Συνεχίσαμε να είμαστε 
πολύ κοντά σε αυτή τη 
πιθανότητα. Επομένως, 
δεν νομίζω ότι έχουμε την 

πολυτέλεια να εκφοβι-
ζόμαστε από παρόμοιες 
φωνές ή και προσπάθειες 
εκφοβισμού» πρόσθεσε.
Ο σερ Ρίτσαρντ από την 
δική του πλευρά πρόσθε-
σε: «Νομίζω ότι οι ρωσικές 
υπηρεσίες πληροφοριών 
έχουν γίνει λίγο άγριες, ει-
λικρινά, σε ορισμένες από 
τις συμπεριφορές τους. Το 
γεγονός ότι χρησιμοποι-
ούν εγκληματικά στοιχεία 
μας δείχνει ότι διαμορφώ-
νονται απελπισμένοι ... Έχει 
γίνει λίγο πιο ερασιτεχνική 
αυτή η υπηρεσία».
Και πρόσθεσε ότι: «Ο ερα-
σιτεχνισμός μπορεί στην 
πραγματικότητα να είναι 
πιο απερίσκεπτος και πιο 
επικίνδυνος».
 Οι δε δύο αρχικατάσκοποι 
επέμειναν ότι οι υπηρεσίες 
τους έχουν «εκμεταλλευτεί 
τα κανάλια πληροφοριών 
μας για να πιέσουν σκληρά 
για αυτοσυγκράτηση και 
αποκλιμάκωση» στη Μέση 
Ανατολή.
Συμπληρώνουν δε ότι: «Οι 
υπηρεσίες μας εργάζονται 
αδιάκοπα για να επιτύχουν 
μια συμφωνία κατάπαυσης 
του πυρός και ομήρων στη 
Γάζα, η οποία θα μπορούσε 
να τερματίσει τα δεινά και 
την τρομακτική απώλεια 
ζωών των Παλαιστινίων 
αμάχων και να φέρει πίσω 
τους ομήρους μετά από 11 
μήνες κολασμένου εγκλει-
σμού από τη Χαμάς».
Ο Μπερνς, ο οποίος είναι 
επίσης ο επικεφαλής δια-
πραγματευτής των ΗΠΑ 
στις συνομιλίες μεταξύ 
του Ισραήλ και της Χαμάς, 
δήλωσε στο FT Weekend 

Festival ότι μια πιο λεπτο-
μερής πρόταση κατάπαυ-
σης του πυρός πρόκειται  
να γίνει τις επόμενες ημέ-
ρες.
Μετά από 11 μήνες συ-
γκρούσεων στη Γάζα που 
πυροδότησε η διασυνο-
ριακή επίθεση της Χαμάς 
στο Ισραήλ στις 7 Οκτω-
βρίου, ο Μπερνς δηλώνει 
ότι εργάζεται πολύ σκληρά 
για «κείμενα και δημιουρ-
γικές φόρμουλες» με τους 
μεσολαβητές του Κατάρ 
και της Αιγύπτου, προκει-
μένου να εξασφαλισθεί η 
κατάπαυση του πυρός.
Ενώ δε το 90% των πα-
ραγράφων του κειμένου 
έχει ήδη συμφωνηθεί, το 
τελευταίο 10% είναι πάντα 
το πιο δύσκολο, τόνισε 
ο ομιλητής, προσθέτο-
ντας ότι αποτελεί θέμα 
πολιτικής βούλησης των 
δύο πλευρών και ελπίζει 
ότι οι ηγέτες και των δύο 
πλευρών αναγνωρίζουν 
ότι «έχει έρθει επιτέλους η 
ώρα να κάνουμε κάποιες 
δύσκολες επιλογές και 
κάποιους δύσκολους συμ-
βιβασμούς».
Για το σεβαστό αναγνω-
στικό κοινό της στήλης, 
θα ήθελα να υπενθυμί-
σω ότι δεν είναι λίγες οι 
φορές που αναφέρθηκα 
στα κείμενά μου ότι η όλη 
διεθνής πραγματικότητα 
σκοπεύει στην κατάλυση 
της υπάρχουσας πολιτικής 
τάξης των πραγμάτων και 
την δημιουργία μιας νέας 
τελείως διαφορετικής με 
πρωταγωνιστές την νέο 
ανερχόμενη ομάδα των  
BRICKS.

Του Θωμά Σ. Σάρα
 
 Ανώτερος αξιωματούχος 
της Τουρκικής κυβέρνη-
σης επιβεβαίωσε, πρό-
σφατα, μια προηγούμενη 
δημοσιογραφική αναφορά 
του πρακτορείου ειδή-
σεων Βλούμπεργκ,  ότι η 
Τουρκία θέλει να ενταχθεί 
στο μπλοκ των αναπτυσ-
σόμενων οικονομιών γνω-
στών ως BRICS,  πλην όμως 
απέφυγε να δηλώσει ότι η 
σύμμαχος χώρα μέλος του 
ΝΑΤΟ, είχε υποβάλει επίση-
μα αίτηση για ένταξη.

Το πρακτορείο ειδήσεων 
Bloomberg ωστόσο, ανέ-
φερε στις δύο του Σεπτέμ-
βρη,  ότι η Τουρκία είχε 
υποβάλει επίσημα αίτηση 
για ένταξη στο μπλόκο των 
BRICS πριν από αρκετούς 
μήνες. Ερωτηθείς σχετικά 
με το δημοσίευμα, ο Ομέρ 
Τσελίκ, εκπρόσωπος του 
κυβερνώντος κόμματος 
του Τούρκου προέδρου 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, δή-
λωσε ότι ο Ερντογάν έχει 
δηλώσει «αρκετές φορές» 
ότι η Τουρκία φιλοδοξεί να 
γίνει μέλος.
«Το αίτημά μας για το θέμα 
αυτό είναι σαφές. Η διαδι-

Η Τουρκία θέλει να ενταχθεί στο μπλοκ των αναπτυσσόμενων 
οικονομιών BRICS, επιβεβαιώνει αξιωματούχος.

κασία αυτή βρίσκεται σε 
εξέλιξη. Αλλά δεν υπάρ-
χει συγκεκριμένη εξέλιξη 
σχετικά με αυτό», δήλωσε 
ο Τσελίκ στους δημοσι-
ογράφους. «Ο πρόεδρός 
μας έχει δηλώσει ξεκάθα-
ρα ότι η Τουρκία θέλει να 
συμμετάσχει σε όλες τις 
σημαντικές πλατφόρμες, 
συμπεριλαμβανομένων 
και των BRICS».

Η συμμαχία BRICS ιδρύθη-
κε το 2006 από τη Βραζι-
λία, τη Ρωσία, την Ινδία και 
την Κίνα, με τη Νότια Αφρι-
κή να συμμετέχει το 2010, 
πλην όμως πρόσφατα υπέ-
στη σημαντική επέκταση 

και τώρα περιλαμβάνει 
το Ιράν, την Αίγυπτο, την 
Αιθιοπία και τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα. Η Σαου-
δική Αραβία έχει δηλώσει 
ότι εξετάζει το ενδεχόμενο 
ένταξης και το Αζερμπαϊ-
τζάν έχει υποβάλει επίση-
μα αίτηση.

Οι BRICS έχουν δεδηλωμέ-
νο στόχο να ενισχύσουν 
τη φωνή του Παγκόσμιου 
Νότου. Τα ιδρυτικά μέλη 
της έχουν ζητήσει μια δι-
καιότερη παγκόσμια τάξη 
και τη μεταρρύθμιση των 
διεθνών οργανισμών όπως 
τα Ηνωμένα Έθνη, το ΔΝΤ 
και τη Παγκόσμια Τράπεζα.

Ο Τούρκος πρόεδρος  
Ερντογάν, ο οποίος βρί-
σκεται στην εξουσία για 
περισσότερες από δύο 
δεκαετίες, προσπάθησε να 
χαράξει μια πιο ανεξάρτη-
τη εξωτερική πολιτική για 
την Τουρκία και να ενισχύ-
σει την παγκόσμια επιρροή 
της. Η κυβέρνησή του είναι 
επίσης απογοητευμένη 
από την έλλειψη προόδου 
στις ενταξιακές συνομιλί-
ες της με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.

Μια εβδομάδα μόλις πριν, 
ο Ερντογάν δήλωσε ότι η 
Τουρκία θα πρέπει «ταυτό-

χρονα» να αναπτύξει σχέ-
σεις τόσο με την Ανατολή 
όσο και με τη Δύση.

«Δεν χρειάζεται να επιλέ-
ξουμε μεταξύ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του 
Οργανισμού Συνεργασίας 
της Σαγκάης», δήλωσε ο 
Ερντογάν αναφερόμενος 
στον οργανισμό περιφε-
ρειακής συνεργασίας που 
ιδρύθηκε από την Κίνα και 
τη Ρωσία. 
«Αντίθετα, πρέπει να ανα-
πτύξουμε τις σχέσεις μας 
τόσο με αυτούς όσο και 
με άλλους οργανισμούς 
με βάση το τι πρόκειται να 
κερδίσουμε».

Οι BRICS αναμένεται να 
συζητήσουν την ένταξη 
νέων μελών σε συνάντηση 
τους στη Ρωσία τον επόμε-
νο μήνα.
Η Τουρκία, η οποία δι-
ασχίζει την Ευρώπη και 
την Ασία, εντάχθηκε στη 
στρατιωτική συμμαχία 
του ΝΑΤΟ το 1952. Ξεκίνη-
σε συνομιλίες για ένταξη 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 
2005, αλλά οι διαπραγμα-
τεύσεις έχουν σταματήσει 
λόγω ανησυχιών για δη-

μοκρατική οπισθοδρόμη-
ση υπό τη διοίκηση του 
Ερντογάν και συνεχιζόμε-
νων διαφορών με την Κύ-
προ, μέλος της ΕΕ, μεταξύ 
άλλων προκλήσεων.
Νωρίτερα στις αρχές του 
χρόνου φέτος, ο υπουργός 
Εξωτερικών της Άγκυρας 
Χακάν Φιντάν, δήλωσε ότι 
η Τουρκία «διερευνά νέες 
ευκαιρίες συνεργασίας με 
διάφορους εταίρους σε 
διαφορετικές πλατφόρμες, 
όπως οι BRICS».
Τη Δευτέρα, ο Ντμίτρι Πε-
σκόφ, εκπρόσωπος του 
Ρώσου προέδρου Βλαντι-
μίρ Πούτιν, τόνισε επίσης 
ότι η Τουρκία έχει εκφρά-
σει το ενδιαφέρον της να 
ενταχθεί στις BRICS.

Είναι πλέον βέβαιο ότι 
ο Τούρκος δικτάτορας 
Ερντογάν, για μια ακό-
μα φορά χρησιμοποιεί τα 
βαριά μέσα της πολιτικής 
του προκειμένου να υπο-
χρεώσει την Ευρώπη και 
το ΝΑΤΟ να αποδεχθούν 
τις παραβάσεις της κυβέρ-
νησης του  σε ότι αφορά το 
Διεθνές δίκαιο και την δια-
τήρηση κατοχικών στρα-
τευμάτων στην ΚΥΠΡΟ.
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Κάθριν Μέι

ΟΤΑΒΑ – Εκτελείται μια 
μάχη στα παρασκήνια για 
το πώς να χρησιμοποιη-
θούν τα πλεονάσματα δι-
σεκατομμυρίων δολαρίων 
που συσσωρεύονται στο 
ομοσπονδιακό συνταξιο-
δοτικό πρόγραμμα δημό-
σιας υπηρεσίας.
Το μεγαλύτερο συνταξι-
οδοτικό πρόγραμμα της 
χώρας έχει πλεόνασμα εδώ 
και χρόνια, αλλά τώρα έχει 
φτάσει σε ένα «μη επιτρε-
πτό» επίπεδο βάσει του 
νόμου, αναφέρουν πηγές. 
Η κυβέρνηση θα πρέπει 
να μειώσει το πλεόνασμα 
μόλις το Γραφείο του Επι-
κεφαλής Αναλογιστή πα-
ράσχει μια ενημερωμένη 
έκθεση για το σχέδιο και 
το μέγεθος του πλεονά-
σματός του αυτό το φθι-
νόπωρο.
Από τον Μάρτιο του 2023, 
το Συμβούλιο Οικονομι-
κών αναφέρει ότι το σχέδιο 
είχε πλεόνασμα 42,4 δισε-
κατομμυρίων δολαρίων. 
Το σχέδιο έχει δύο ταμεία. 
Το ένα δεν χρηματοδοτεί-
ται με παροχές που κατα-
βάλλονται από τα κρατικά 
ταμεία για υπηρεσία πριν 
από το 2000. Το άλλο χρη-
ματοδοτείται και επενδύ-
εται από το Συμβούλιο 
Επενδύσεων Συντάξεων 
του Δημόσιου Τομέα για 
την πληρωμή παροχών για 
υπηρεσία μετά το 2000.
Είναι το πλεόνασμα του 
ταμείου μετά το 2000 που 
βρίσκεται στο επίκεντρο 
μιας διαφαινόμενης δια-
μάχης. Δεν είναι ξεκάθαρο 
πόσο μεγάλο είναι αυτό το 
«μη επιτρεπτό» επίπεδο 
πλεονάσματος. Πηγές, που 
δεν είναι εξουσιοδοτημέ-
νες να μιλήσουν δημόσια 
για το σχέδιο, λένε ότι ήταν 
περίπου 1,5 δισεκατομμύ-
ρια δολάρια τον Μάρτιο 
του 2023, αλλά μπορεί να 
έχει δεκαπλασιαστεί από 
τότε.
Η κυβέρνηση έχει επιλογές 
να μειώσει το πλεόνασμα. 
Πρώτον, απαιτείται από 
το νόμο να σταματήσει τις 
συνεισφορές του. Θα μπο-
ρούσε επίσης να επιτρέψει 
στα μέλη να μειώσουν τις 
συνεισφορές τους ή να 
μεταφέρουν πλεονάζοντα 
κεφάλαια στο ενοποιη-
μένο ταμείο εσόδων έως 
ότου εξαφανιστεί το μη 
επιτρεπόμενο πλεόνασμα. 
Η κυβέρνηση και τα μέλη 
μοιράστηκαν το κόστος 
των συνεισφορών, συνει-
σφέροντας το καθένα πε-
ρίπου 3,1 δισεκατομμύρια 
δολάρια ετησίως.
Τα συνδικάτα θέλουν να 
δουν μέρος του πλεονά-
σματος να μοιράζεται με 
τους εργαζόμενους. Η κυ-
βέρνηση και τα συνδικάτα 
της έχουν συγκρουστεί για 
ένα πλεόνασμα συντάξε-
ων στο παρελθόν και η 
κυβέρνηση υποστηρίζει 
πάντα ότι οποιοδήποτε 
πλεόνασμα ανήκει στους 
φορολογούμενους και όχι 
στους εργαζόμενους.

Τι να κάνετε με το πλεόνασμα των συντάξεων του 
δημοσίου που συσσωρεύεται;

Τώρα που έχει φτάσει σε ένα «μη επιτρεπτό» επίπεδο, η Οτάβα θα πρέπει να το μειώσει. Ποιος όμως δικαιούται τα δεκάδες εκατομμύρια; Εργαζόμενοι ή φορολογούμενοι;

Οι δημόσιοι υπάλληλοι 
έχουν ένα αξιοζήλευτο συ-
νταξιοδοτικό πρόγραμμα 
καθορισμένων παροχών, 
το οποίο έχει σχεδόν εξα-
φανιστεί στον ιδιωτικό το-
μέα, αλλά δεν λαμβάνουν 
όλοι οι δημόσιοι υπάλλη-
λοι τα ίδια γενναιόδωρα 
οφέλη.
Ένα συνταξιοδοτικό σύ-
στημα δύο επιπέδων έχει 
τεθεί σε ισχύ από τότε που 
το εισήγαγε η κυβέρνηση 
Χάρπερ, μια κίνηση που 
εξόργισε τα συνδικάτα και 
πυροδότησε μια εκστρα-
τεία «κάτω από τη σύνταξή 
μας» το 2012.
Οι γραφειοκράτες που 
εν τάχθηκαν πριν από 
τον Ιανουάριο του 2013 
βρίσκονται στην πρώτη 
βαθμίδα και μπορούν να 
συνταξιοδοτηθούν με πλή-
ρεις παροχές σε ηλικία 55 
ετών με 30 έτη. Όσοι εντά-
χθηκαν μετά το 2013 είναι 
στη δεύτερη βαθμίδα και 
πρέπει να περιμένουν μέ-
χρι την ηλικία των 60 ετών 
με 30 χρόνια υπηρεσίας.
Η γιγάντια Συμμαχία Δημο-
σίων Υπηρεσιών του Κανα-
δά (PSAC) ασκεί αθόρυβα 
πιέσεις στην κυβέρνηση 
για να καταργήσει τη δεύ-
τερη βαθμίδα.
Η κυβέρνηση Χάρπερ ζή-
τησε επίσης από τους δη-
μόσιους υπαλλήλους να 
συνεισφέρουν περισσότε-
ρο στις συντάξεις τους, μια 
αλλαγή που δεν προκάλε-
σε μεγάλη αντίσταση.
Η οργή των ηγετών των 
συνδικάτων για την κλι-
μακωτή σύνταξη δεν είχε 
μεγάλη απήχηση στους 
εργαζόμενους εκείνη την 
εποχή, κυρίως επειδή η 
αλλαγή δεν είχε καμία επί-
δραση σε αυτούς. Επηρέ-
ασε μόνο τις νέες προσλή-
ψεις. Τώρα, μετά από μια 
αύξηση προσλήψεων τα 
τελευταία πέντε χρόνια, το 
Συμβούλιο Οικονομικών 
αναφέρει ότι οι εργαζόμε-
νοι στη δεύτερη βαθμίδα 
αποτελούν πλέον τη με-
γαλύτερη ομάδα εργαζο-
μένων μελών στο σχέδιο.
Η ομοσπονδιακή κυβέρνη-
ση σχεδιάζει να επεκτείνει 
τη σύνταξη «25 και έξω».
Οι συνοριοφύλακες προ-
σπαθούν να θέσουν νέα 
σύνορα στην εργασιακή 
διαμάχη
Η PSAC δεν συζητά την 
πρόταση ή πόσο μπορεί 
να κοστίσει η εξάλειψη 
της δεύτερης βαθμίδας, 

αλλά πιστεύει ότι έχει το 
πλεονέκτημα  λόγω του 
πλεονάσματος.
Τα συνδικάτα εκπροσω-
πούνται στη συμβουλευ-
τική επιτροπή συντάξε-
ων του προγράμματος, η 
οποία συμβουλεύει και 
κάνει συστάσεις στην Πρό-
εδρο του Υπουργείου Οι-
κονομικών Anita Anand 
σχετικά με τον τρόπο 
λειτουργίας, σχεδιασμού 
και χρηματοδότησης του 
σχεδίου.
«Πιστεύω ότι θα υπήρ-
χε αγώνας εάν ανακατα-
νείμουν (το πλεόνασμα) 
χωρίς να λάβουν υπόψη 
τους ανθρώπους που τα 
κατάφεραν αρχικά», είπε 
ένας παρατηρητής εργα-
σίας που δεν είναι εξου-
σιοδοτημένος να μιλήσει 
δημόσια για το σχέδιο.
Οι συντάξεις οδηγούν στον 
ακατανόητα θολό κόσμο 
της λογιστικής και των 
διαφορετικών προτύπων 
που έχουν αφήσει τους 
ειδικούς σε διαμάχη για 
χρόνια. Ορισμένοι αμφι-
σβητούν ακόμη και αν 
υπάρχει καν το ταμείο ή 
ένα πλεόνασμα, δεδομέ-
νου ότι τα χρήματα προέρ-
χονται από το ίδιο κυβερ-
νητικό δοχείο.
Όλοι αυτοί οι παράγοντες 
περιπλέκουν την κατα-
νόηση της οικονομικής 
υγείας του συνταξιοδο-
τικού προγράμματος και 
των επιπτώσεων στους 
εργαζόμενους και τους 
εργοδότες.
Η κυβέρνηση έχει την 
πρόσθετη περιπλοκή ότι 
υλοποιεί μερικά από τα 
μεγαλύτερα σχέδια της 
χώρας. Έχει ένα για δημό-
σιους υπαλλήλους, ένα για 
το στρατό και ένα για το 
RCMP. Αντιπροσωπεύουν 
τη δεύτερη μεγαλύτερη 
αξιοπιστία της κυβέρνη-
σης μετά το χρέος της 
ομοσπονδιακής αγοράς.
Με την αύξηση του χρέ-
ους και των ελλειμμάτων, 
η απόδοση αυτών των 
σχεδίων γίνεται όλο και 
πιο κρίσιμη. Τα σχέδια 
βρίσκονται επίσης στο 
στόχαστρο ορισμένων 
Συντηρητικών, οι οποίοι 
θέλουν να μειώσουν το 
κόστος των σχεδίων εάν 
εκλεγούν ως η επόμενη 
κυβέρνηση.
Το συνταξιοδοτικό πρό-
γραμμα καθορισμένων 
παροχών της κυβέρνησης 
είναι το πολυτιμότερο πε-

ριουσιακό στοιχείο των 
δημοσίων υπαλλήλων. 
Είναι σε αντίθεση με τα 
περισσότερα συνταξιο-
δοτικά προγράμματα: δεν 
ακολουθεί κανονικά πρό-
τυπα συνταξιοδότησης και 
λογιστικούς κανόνες. Δεν 
διαχειρίζεται από κοινού 
με υπαλλήλους.
Οι συντάξεις τους είναι 
εγγυημένες από το νόμο, 
ανεξάρτητα από το πώς 
λειτουργεί το συνταξιοδο-
τικό ταμείο ή εάν έχει έλ-
λειμμα. Η κυβέρνηση είναι 
στο γάντζο για οποιοδή-
ποτε έλλειμμα, επομένως 
ισχυρίζεται ότι δικαιούται 
το πλεόνασμα.
«Οι δημόσιοι υπάλληλοι 
δεν αναλαμβάνουν κανέ-
να ρίσκο, επομένως δεν 
αξίζουν καμία ανταμοιβή», 
δήλωσε ο ειδικός στις συ-
ντάξεις Malcolm Hamilton.
«Αν αυτό το ταμείο έχει 
κακή απόδοση, δεν πρό-
κειται να ζητήσετε από 
κανένα μέλος του συντα-
ξιοδοτικού προγράμματος 
«ίσως να αναλάβουμε μέ-
ρος του πόνου», ωστόσο, 
όταν τα πάει καλά, εμφα-
νίζονται αναμενόμενα και 
λένε, «καλά, εμείς». πρέπει 
να λάβει μέρος από αυτό 
γιατί είναι το συνταξιοδο-
τικό μας ταμείο».

Το συνταξιοδοτικό σχέδιο 
επηρεάζει τα δημόσια οι-
κονομικά και η έκταση του 
αντίκτυπου έχει συζητηθεί 
πολύ όλα αυτά τα χρόνια.
Το C.D. Το Ινστιτούτο Howe 
έχει από καιρό υποστηρί-
ξει ότι οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι δεν συνεισφέρουν 
αρκετά για τις συντάξεις 
τους, οδηγώντας σε υποε-
κτίμηση των μελλοντικών 
υποχρεώσεων για τους 
φορολογούμενους που εί-
ναι πολύ μεγαλύτερες από 
αυτές που καταγράφονται 
στα βιβλία.
Ωστόσο, οι Φιλελεύθεροι 
μπορεί να ενθάρρυναν τα 
συνδικάτα να ζητήσουν 
μερίδιο από το πλεόνα-
σμα. Ο Anand υποσχέθηκε 
πρόσφατα να τροποποι-
ήσει τη συνταξιοδοτική 
νομοθεσία, ώστε οι συνο-
ριοφύλακες και χιλιάδες 
άλλοι υπάλληλοι δημό-
σιας ασφάλειας πρώτης 
γραμμής να μπορούν να 
συνταξιοδοτηθούν με συ-
ντάξεις μετά από 25 χρόνια 
υπηρεσίας – γνωστά ως 
«25-και εκτός». Τα συν-
δικάτα θα ήθελαν να το 
επεκτείνουν και σε άλλους 
εργαζόμενους στη δημό-
σια ασφάλεια.
Ο Hamilton, ο ειδικός στις 
συντάξεις, υποστηρίζει ότι 
το μοίρασμα ενός πλεο-
νάσματος και η επέκταση 
των συνταξιοδοτικών πα-
ροχών σε μια μεγαλύτερη 
κατηγορία εργαζομένων 
στον τομέα της δημόσιας 
ασφάλειας είναι δύο ξεχω-
ριστά ζητήματα.
Η κυβέρνηση μπορεί να 
σηματοδότησε τις προθέ-
σεις της για το πλεόνασμα 
με μια ελάχιστα αντιληπτή 
αλλαγή στο νομοσχέδιο 
για τον προϋπολογισμό. 
Επιτρέπει στο Συμβούλιο 
Επενδύσεων Συντάξεων 
του Δημόσιου Τομέα να 
μεταφέρει κεφάλαια στο 

ενοποιημένο ταμείο εσό-
δων, τον κύριο τραπεζικό 
λογαριασμό της κυβέρ-
νησης, όπου συγκεντρώ-
νονται και δαπανώνται τα 
χρήματά του.
Το πρόγραμμα δημόσι-
ας υπηρεσίας, όπως και 
άλλα προγράμματα καθο-
ρισμένων παροχών, έχει 
πλεονάσματα λόγω των 
υψηλών επιτοκίων και των 
αποδόσεων της αγοράς 
από το 2019. Στην πραγ-
ματικότητα, η κυβέρνηση 
τροποποίησε τον νόμο 
περί φόρου εισοδήματος 
για να αυξήσει το επιτρε-
πόμενο μέγεθος των μη 
επιτρεπόμενων πλεονα-
σμάτων σε 25 ανά σεντ των 
υποχρεώσεων.
Το σχέδιο παρουσίασε επί-
σης ελλείμματα όπως, για 
παράδειγμα, το 2014, όταν 
τα παρατεταμένα χαμηλά 
επιτόκια μετά το κραχ της 
αγοράς του 2008, μαζί με 
το αυξημένο προσδόκιμο 
ζωής των δημοσίων υπαλ-
λήλων και τις χαμηλότε-
ρες από τις αναμενόμενες 
αποδόσεις της αγοράς, 
επανήλθαν. Η κυβέρνηση 
κάλυψε το έλλειμμα.
Οι δημόσιοι υπάλληλοι 
αισθάνονται δύσκολοι στις 
μέρες μας. Τα συνδικάτα 
υποστηρίζουν ότι ο εργο-
δότης πρέπει να δείξει κά-
ποια καλή θέληση μετά τις 
καταστροφές του Phoenix 
και του Canada Life, ειδικά 
με την υποχρεωτική εντο-
λή που αναγκάζει τους 
εργαζόμενους να επιστρέ-
ψουν στο γραφείο τρεις 
ημέρες την εβδομάδα. 
Οι δημόσιοι υπάλληλοι 
είναι επίσης βασικοί ψη-
φοφόροι στην Περιφέρεια 
της Εθνικής Πρωτεύουσας 
και οι Φιλελεύθεροι αντι-
μετωπίζουν αυτό που οι 
δημοσκοπήσεις δείχνουν 
ότι θα είναι μια σημαντική 
πρόκληση στις επόμενες 
εκλογές.

           Της Μαρίας Βουτσινά

Με την ευκαιρία της έναρ-
ξης του σχολικού έτους η 
Δήμαρχος του Τορόντο 
Ολίβια Τσάο, από κοινού με 
την Αντιδήμαρχο Τζένιφερ  
ΜακΚελβι (Scarborough-
Rouge Park), τη Διευθύ-
ντρια Εκπαίδευσης του 
Σχολικού Συμβουλίου του 
Τορόντο Colleen Russell-
Rawlins, τον Επίτροπο του 
Σχολικού Συμβουλίου του 
Τορόντο Ward 19 Ζακίρ 
Πατέλ,  και τον Επιθεω-
ρητή της Αστυνομικής 
Υπηρεσίας του Τορόντο 
Matt Moyer, επισκέφθη-
καν σχολεία  προκειμένου 
να καλωσορίσουν τους 
μαθητές στο Scarborough-
Guildwood, καθώς επέ-
στρεψαν στο σχολείο με 
το ενημερωμένο Σχέδιο 
Οδικής Ασφάλειας “vision 

Ο Δήμος του Τορόντο προτρέπει τους χρήστες 
του οδικού δικτύου να παραμένουν σε εγρήγορ-
ση, καθώς οι μαθητές επιστρέφουν στο σχολείο

Zero”, της πόλης του Το-
ρόντο προκειμένου να 
διασφαλιστεί ότι όλοι οι 
χρήστες του οδικού δικτύ-
ου, ιδιαίτερα δε ένας από 
τις πιο ευάλωτες Ομάδες, 
τα παιδιά και οι  νέοι, πα-
ραμένουν ασφαλείς. 
 
Με αυξημένο κυκλοφορια-
κό φόρτο που αναμένεται 
κατά τη διάρκεια των πρω-
ινών αποβιβάσεων και των 
απογευματινών παραλα-
βών στα σχολεία και με πε-
ρισσότερους πεζούς, πο-
δηλάτες και οχήματα στο 
δρόμο, ο Δήμος προτρέπει 
όλους όσους βρίσκονται 
στους δρόμους της πόλης 
να είναι προσεκτικοί και να 
ακολουθούν τους κανόνες 
κυκλοφορίας.  
 
Παράλληλα ο Δήμος συνε-
χίζει να υλοποιεί διάφορες 

δράσεις, προγράμματα και 
πρωτοβουλίες ασφάλειας 
για την προστασία μαθη-
τών, γονέων, κηδεμόνων 
και εκπαιδευτικών στους 
δρόμους. Αυτά περιλαμ-
βάνουν: 
 
• Αυτοματοποιημένη επι-
βολή ταχύτητας (ASE): Η 
αυτοματοποιημένη επιβο-
λή ταχύτητας εγκαθίσταται 
σε κοινοτικές ζώνες ασφα-
λείας σε όλη την πόλη. 
Εβδομήντα πέντε κάμερες 
λειτουργούν (τρεις ανά 
θάλαμο), με συνδυασμό 
κινητών καμερών που πε-
ριστρέφονται κάθε τρεις 
έως έξι μήνες και μόνιμες 
κάμερες που είναι τοπο-
θετημένες σε στύλο. Οι 
αλλαγές τοποθεσίας επι-
τρέπουν στο Δήμο, να 
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ΤΖον Πωλ Τασκερ · 

Και το χάσμα πλούτου με-
ταξύ του Καναδά και των 
ΗΠΑ έχει αυξηθεί μόνο, 
σύμφωνα με στοιχεία που 
δημοσιεύθηκαν από τον 
Οργανισμό Οικονομικής 
Συνεργασίας και Ανάπτυ-
ξης (ΟΟΣΑ).
Η σχετικά αδύναμη οι-
κονομική ανάπτυξη του 
Καναδά, σε συνδυασμό με 
την πληθυσμιακή έκρηξη, 
έχει χτυπήσει τη θέση του 
ανάμεσα στις πλούσιες 
χώρες.
Είναι ένας λόγος για τον 
οποίο ο Πρωθυπουργός 
Τζάστιν Τριντό απευθύν-
θηκε στον πρώην διοικητή 
της Τράπεζας του Καναδά, 
Μαρκ Κάρνεϊ, για να δώσει 
συμβουλές σε αυτόν και 
στο υπουργικό του συμ-
βούλιο σχετικά με το πώς 
να συμβάλει στην οικονο-
μική ανάπτυξη.
Η Πρόεδρος του Υπουρ-
γείου Οικονομικών, Anita 
Anand, εγκαινιάζει επίσης 
αυτό που αποκαλεί «ομά-
δα εργασίας» για να μελε-
τήσει την ανεπαρκή παρα-
γωγικότητα της χώρας και 
να βρει τρόπους για την 
ενίσχυση της οικονομικής 
παραγωγής.
Η Τράπεζα του Καναδά 
έχει επίσης εμπλακεί με 
την έκδοση. Τον Μάρτιο, 

Ο Καναδάς γίνεται φτωχότερος σε σύγκριση 
με τους πλούσιους συνομηλίκους του

Η χλιαρή οικονομική ανάπτυξη, σε συνδυασμό με την πληθυσμιακή έκρηξη, έχει χτυπήσει τη θέση του Καναδά μεταξύ των πλούσιων χωρών

στοιχεία του Καναδά δεί-
χνουν γιατί: Η οικονομία 
του Καναδά αναπτύσσεται 
συνολικά αλλά με απογο-
ητευτικό ρυθμό σε σχέση 
με την αύξηση του πλη-
θυσμού.
Η χώρα πρόσθεσε σχεδόν 
1,3 εκατομμύρια ανθρώ-
πους πέρυσι - αύξηση 3,2 
τοις εκατό - ενώ η οικο-
νομία αναπτύχθηκε μόλις 
κατά 1,1 τοις εκατό την 
ίδια χρονική περίοδο. Αυτό 
σημαίνει ότι περισσότεροι 
άνθρωποι παίρνουν κομ-
μάτια από μια οικονομική 
πίτα που δεν έχει μεγαλώ-

υπηρεσιών που παρέχο-
νται σε μια χώρα σε ένα 
δεδομένο έτος. Σε κατά 
κεφαλήν βάση, το ΑΕΠ 
μειώθηκε κατά 0,1 τοις 
εκατό το δεύτερο τρίμηνο 
του τρέχοντος έτους - η 
πέμπτη συνεχόμενη τρι-
μηνιαία πτώση, σύμφωνα 
με τη Στατιστική Υπηρεσία 
του Καναδά.
«Γίνουμε συλλογικά φτω-
χότεροι»: πρώην στέλεχος 
της Τράπεζας του Καναδά
Ο Paul Beaudry υπηρέ-
τησε ως αναπληρωτής 
διοικητής της Τράπεζας 
του Καναδά από το 2019 

φαλήν ΑΕΠ μάς επιτρέπει 
να είμαστε πλουσιότεροι 
και να έχουμε όλα τα πράγ-
ματα που θέλουμε περισ-
σότερο, όπως δημόσιες 

ανώτερος συνεργάτης στο 
Ινστιτούτο Fraser και πρώ-
ην υποδιοικητής της Τρά-
πεζας του Καναδά.
«Καθώς αυτό το χάσμα 
μεγαλώνει, όλο και περισ-
σότεροι Καναδοί έχουν 
κίνητρο να μετακομίσουν 
στις ΗΠΑ για καλύτερες 
οικονομικές ευκαιρίες και 
υψηλότερο βιοτικό επίπε-
δο», είπε, προσθέτοντας 
ότι γιατροί και εργαζό-
μενοι στον τομέα της τε-
χνολογίας μπορεί να είναι 
από τους πρώτους που θα 
πάνε.
Αλλά ο Καναδάς δεν υστε-
ρεί απλώς περισσότερο 
από τις ΗΠΑ - μια χώρα 
με τεράστια δημοσιονομι-
κά ελλείμματα που έχουν 
συμβάλει στην ενίσχυση 
της εντυπωσιακής οικονο-
μικής ανάπτυξής της.
Τις τελευταίες δύο δεκαε-
τίες, το κατά κεφαλήν ΑΕΠ 
του Καναδά ήταν υψηλότε-

που κακοδιαχειριζόταν για 
δεκαετίες και τώρα είναι 
μια μεσαία οικονομική 
δύναμη. «Γι’ αυτό πρέπει 
να ανησυχούμε γι’ αυτό».
Αξίζει να σημειωθεί ότι ο 
Καναδάς έχει χάσει έδα-
φος από ομοτίμους χώρες 
όπως η Αυστραλία, η Νέα 
Ζηλανδία και το Ηνωμένο 
Βασίλειο.
Ο Καναδάς και η Αυστρα-
λία ήταν εξίσου πλούσιοι 
το 2002, αλλά σήμερα, ο 
ξάδερφος της Κοινοπο-
λιτείας του Καναδά είναι 
πλέον πλουσιότερος.
Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ του 
Καναδά ήταν σχεδόν πα-
νομοιότυπο με αυτό της 
Αυστραλίας το 2002, αλλά 
μειώθηκε στο 96,6 τοις 
εκατό της Αυστραλίας έως 
το 2014 και στο 91,2 τοις 
εκατό έως το 2022.
Ο Καναδάς έχει υψηλότερο 
κατά κεφαλήν ΑΕΠ από τη 
Νέα Ζηλανδία, αλλά αυτή 

Εργάτης οικοδομών στο Κάλγκαρι. Η χλιαρή οικονομική ανάπτυξη, σε συνδυασμό με 
την πληθυσμιακή έκρηξη, έχει χτυπήσει τη θέση του Καναδά μεταξύ των πλούσιων 
χωρών (Jeff McIntosh)
Ο Καναδάς είναι μεταξύ των πλουσιότερων χωρών στον κόσμο — αλλά σε σύγκριση 
με ομοτίμους χώρες όπως η Αυστραλία, η Νέα Ζηλανδία και το Ηνωμένο Βασίλειο, 
δεν είναι τόσο πλούσιος όσο ήταν κάποτε.

η αναπληρώτρια κυβερνή-
της Carolyn Rogers σήμανε 
τον κώδωνα του κινδύνου 
για την ανάγκη να ενισχυ-
θεί η παραγωγικότητα του 
Καναδά.
Ο Καναδάς είναι μεταξύ 
των πλουσιότερων χωρών 
στον κόσμο, αλλά δεν είναι 
τόσο πλούσιος όσο ήταν 
κάποτε σε σύγκριση με 
ομοτίμους χώρες όπως 
η Αυστραλία, η Νέα Ζη-
λανδία και το Ηνωμένο 
Βασίλειο, σύμφωνα με 
στοιχεία του ΟΟΣΑ. (Τζό-
ναθαν Χέιγουορντ/Κανα-
δικός Τύπος)
«Έχετε δει εκείνες τις πινα-
κίδες που λένε: «Σε περί-
πτωση έκτακτης ανάγκης, 
σπάστε γυαλί». Λοιπόν, 
ήρθε η ώρα να σπάσουμε 
το γυαλί», είπε σε μια ομι-
λία της.
Τα πρόσφατα στατιστικά 

σει πολύ.
Τα νέα δεν είναι όλα άσχη-
μα. Τα δεδομένα δείχνουν 
ότι οι πραγματικές εβδο-
μαδιαίες αποδοχές - οι 
αποδοχές ενός ατόμου στο 
σπίτι - έχουν πράγματι αυ-
ξηθεί στον Καναδά, ακόμη 
και όταν υπολογίζεται ο 
πληθωρισμός. Αυξάνεται 
και το ποσοστό αποταμί-
ευσης των νοικοκυριών.
Και μπορεί να υπάρξει 
κάποια βελτίωση στον 
ορίζοντα. Η οικονομική 
ανάπτυξη του Καναδά 
αναμένεται να φτάσει στο 
1,3% το 2024 και στο 2,4% 
το επόμενο έτος, σύμφωνα 
με στοιχεία του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου 
(ΔΝΤ).
Το ακαθάριστο εγχώριο 
προϊόν ή το ΑΕΠ είναι η 
συνολική αξία των αγαθών 
που παράγονται και των 

και το 2023 και τώρα είναι 
καθηγητής στη Σχολή Οι-
κονομικών Επιστημών του 
Βανκούβερ στο UBC.
«Σε σχέση με άλλες χώ-
ρες, γινόμαστε συλλογικά 
φτωχότεροι», δήλωσε ο 
Beaudry στο CBC News. 
“Και δεν είναι μόνο σε 
σχέση με τις ΗΠΑ, αλλά 
και με πολλές άλλες χώρες. 
Είμαστε στην ομάδα που 
υστερεί.”
Ένα αυξανόμενο κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ σημαίνει ότι 
υπάρχει περισσότερος 
πλούτος να κυκλοφορήσει 
- συμπεριλαμβανομένων 
των κυβερνήσεων, οι οποί-
ες μπορούν να εισπράξουν 
περισσότερα φορολογικά 
έσοδα από μια αναπτυσ-
σόμενη οικονομία χωρίς 
απαραίτητα να αυξήσουν 
τους φόρους.
“Το αυξανόμενο κατά κε-

Ο πλούτος μιας χώρας μπορεί να μετρηθεί διαιρώντας το μέγεθος της οικονομίας 
της με το πόσοι άνθρωποι ζουν εκεί. Στους οικονομικούς κύκλους είναι γνωστό 
ως «ΑΕΠ κατά κεφαλήν» και είναι ένας σημαντικός δείκτης του βιοτικού επιπέδου.

Ένα κενό εμπορικό κτίριο στο Βανκούβερ. 

υπηρεσίες, υγειονομική 
περίθαλψη και εκπαίδευ-
ση. Και υστερούμε”, δήλω-
σε ο Beaudry.
Οι ΗΠΑ ήταν πιο πλούσιες 
από τον Καναδά εδώ και 
πολύ καιρό.
Το 2002, το κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ του Καναδά ήταν 
περίπου το 80 τοις εκατό 
αυτού που παρήγαγαν 
οι ΗΠΑ — αν και μεγάλο 
μέρος του πλούτου αυτής 
της χώρας συγκεντρώνεται 
στα χέρια ενός σχετικά μι-
κρού αριθμού ανθρώπων.
Αλλά μέχρι το 2022, το 
κατά κεφαλήν ΑΕΠ του 
Καναδά ήταν μόλις 72 τοις 
εκατό αυτού του γείτονά 
του στο νότο, μια μείωση 
που σημαίνει ότι οι ΗΠΑ 
έχουν ακόμη μεγαλύτερο 
πόδι έναντι του Καναδά 
όσον αφορά το βιοτικό 
επίπεδο.
“Αυτό το χάσμα μεταξύ μας 
και των Ηνωμένων Πολιτει-
ών δεν είναι μόνο μεγάλο 
σήμερα. Διευρύνεται με 
ρυθμό που δεν έχουμε δει 
εδώ και γενιές”, δήλωσε ο 
Trevor Tombe, καθηγητής 
οικονομικών στο Πανεπι-
στήμιο του Calgary.
Επειδή ο Καναδάς δεν έχει 
συμβαδίσει, η μετανάστευ-
ση στις ΗΠΑ θα μπορούσε 
να αρχίσει να επιταχύνεται, 
δήλωσε ο Larry Schembri, 

ρο από τον μέσο όρο του 
ΟΟΣΑ των 30 πιο ανεπτυγ-
μένων χωρών του κόσμου.
«Δεν θέλουμε να γίνουμε 
μια άλλη Αργεντινή»
Το 2002, το κατά κεφαλήν 
ΑΕΠ του Καναδά ήταν 8,6 
τοις εκατό υψηλότερο από 
τον μέσο όρο του ΟΟΣΑ - 
ένα σημείο υπερηφάνειας 
που σήμαινε ότι ο Καναδάς 
ξεπερνούσε τις άλλες προ-
ηγμένες οικονομίες.
Αλλά αυτό άλλαξε το 2022 
καθώς το κατά κεφαλήν 
ΑΕΠ του Καναδά υποχώ-
ρησε κάτω από τον μέσο 
όρο, σύμφωνα με στοιχεία 
του ΟΟΣΑ που συγκεντρώ-
θηκαν από το Schembri και 
το Ινστιτούτο Fraser.
Με 46.035 $ ΗΠΑ κατά 
κεφαλήν, ο Καναδάς κα-
τατάσσεται ακριβώς κάτω 
από τον μέσο όρο του 
ΟΟΣΑ των 46.266 $ ΗΠΑ 
το 2022.
«Δεν νομίζω ότι θέλουμε 
να δούμε ένα μέλλον για 
τον Καναδά όπου υστε-
ρούμε σε σχέση με όλες 
αυτές τις άλλες χώρες και 
απλώς γινόμαστε όλο και 
πιο φτωχοί με την πάρο-
δο του χρόνου», είπε η 
Beaudry.
«Δεν θέλουμε να γίνου-
με μια άλλη Αργεντινή», 
είπε, αναφερόμενος  σε 
μια κάποτε πλούσια χώρα 

η χώρα της Κοινοπολιτείας 
έχει κλείσει το χάσμα. Το 
ίδιο και το Ηνωμένο Βασί-
λειο, παρά το οικονομικό 
σοκ του Brexit και άλλων 
σπασμών.
Η οικονομία του Καναδά 
παρουσιάζει πολλά χαρα-
κτηριστικά ύφεσης - αυξα-
νόμενη ανεργία και χρεο-
κοπίες, λιγότερες κατανα-
λωτικές δαπάνες - ωστόσο 
εξακολουθεί να αυξάνεται. 
Ο Andrew Chang εξηγεί 
την αποσύνδεση και τι 
μπορεί να κρύβεται πίσω 
από όλα αυτά.
Είναι το χάσμα μεταξύ του 
Καναδά και άλλων ανε-
πτυγμένων χωρών εκτός 
των ΗΠΑ που προκαλεί 
ιδιαίτερη ανησυχία, είπε ο 
Tombe.
 «Δεν είναι απλώς μια μο-
ναδική αμερικανική ιστο-
ρία επιτυχίας, είναι πραγ-
ματικά μια ιστορία της 
οικονομίας του Καναδά 
που υστερεί εκεί που θα 
θέλαμε να είναι», είπε στο 
Power & Politics του CBC.
Τα στοιχεία του ΑΕΠ είναι 
«κάπως παραπλανητικά»: 
πρώην σύμβουλος του 
πρωθυπουργού
Ο Τάιλερ Μέρεντιθ είναι 
πρώην σύμβουλος του 
Τριντό που βοήθησε στη 

συνέχεια στη σελίδα 12
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διαμόρφωση της δημοσι-
ονομικής και οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης.
O Meredith είπε στο CBC 
News ότι τα στοιχεία για 
το κατά κεφαλήν ΑΕΠ είναι 
«κάπως παραπλανητικά», 
επειδή έχουν παραμορ-
φωθεί από την υπερβολική 
αύξηση του πληθυσμού τα 
τελευταία χρόνια.
Είπε ότι η φιλελεύθερη 
κυβέρνηση στην οποία 
εργαζόταν «επέτρεψε σε 
πάρα πολλούς προσωρι-
νούς αλλοδαπούς εργάτες 
να έρθουν».
«Χρειαζόμαστε λιγότερη 
προσωρινή μετανάστευ-
ση, χρειαζόμαστε λιγό-
τερους ξένους φοιτητές 
και πιθανώς λιγότερους 
αλλοδαπούς εργάτες σε 
κατηγορίες χαμηλής ειδί-
κευσης», είπε.
Ωστόσο, επεσήμανε τα 
στοιχεία που δείχνουν ότι 
οι αμοιβές από το σπί-
τι έχουν αυξηθεί, ακόμη 
και όταν υπολογίζεται ο 
πληθωρισμός. Το επιτόκιο 
αποταμίευσης των νοι-
κοκυριών αυξάνεται επί-
σης καθώς περισσότεροι 

Ο Καναδάς γίνεται φτωχότερος σε σύγκριση 
με τους πλούσιους συνομηλίκους του

άνθρωποι έχουν χάσει 
χρήματα χάρη στους υψη-
λότερους μισθούς.
«Αυτά τα δύο πράγμα-
τα μιλούν άμεσα για το 
ερώτημα «Έχω αρκετό 
εισόδημα για να μπορώ 
να αντέξω οικονομικά τον 
τρόπο ζωής που θέλω ή 
να αγοράσω τα πράγμα-
τα που χρειάζομαι;» είπε. 
«Δεν είναι προφανές για 
μένα ότι οι άνθρωποι ανη-
συχούν για το κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ».
Πινακίδα που διαφημίζει 
χαμηλές τιμές σε παντοπω-
λείο στο Τορόντο. Με βάση 
το κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ο 
Καναδάς έχει χάσει έδα-
φος έναντι των ομοτίμων 
χωρών όπως η Αυστραλία, 
η Νέα Ζηλανδία και το 
Ηνωμένο Βασίλειο. (Chris 
Young/Canadian Press)
O Meredith είπε ότι οι Κα-
ναδοί εξακολουθούν να 
βρίσκονται σε καλή κα-
τάσταση, ακόμα κι αν η 
οικονομική ανάπτυξη ήταν 
«αδύναμη» και τα ποσοστά 
ανεργίας έχουν αυξηθεί.
Ο Meredith αναγνώρισε 
ότι η οικονομική ανάπτυξη 
των ΗΠΑ ήταν «καταστρο-

φική, ξεπερνώντας τον 
υπόλοιπο κόσμο» και είπε 
ότι η βραδύτερη ανάπτυξη 
του Καναδά ήταν «λίγο πιο 
σοβαρή από άλλες χώρες».
Πώς μπορεί ο Καναδάς να 
αλλάξει τα πράγματα;
Η Beaudry είπε ότι δεν 
υπάρχει ένας επιτακτικός 
λόγος που να εξηγεί γιατί ο 
Καναδάς έμεινε πίσω.
Είπε ότι η χαλαρή μετα-
ναστευτική πολιτική του 
Καναδά στη μετα-COVID 
περίοδο ήταν ένα εμπόδιο 
στη συλλογική ευημερία.
Η Beaudry είπε ότι ο Κα-
ναδάς είναι «υπερφορ-
τωμένος» με νεοφερμέ-
νους και είναι δύσκολο 
να ενσωματωθούν τόσοι 
πολλοί άνθρωποι —ιδιαί-
τερα χαμηλοί μισθοί και 
εργάτες χαμηλής ειδίκευ-
σης— στην οικονομία σε 
τόσο σύντομο χρονικό 
διάστημα.
Η πρόσφατη νομισματική 
έκθεση της Τράπεζας του 
Καναδά καθόρισε το πο-
σοστό ανεργίας των μετα-
ναστών σε σχεδόν 12 τοις 
εκατό - πολύ υψηλότερο 
από το συνολικό ποσοστό.
Εάν ο Καναδάς περιόρι-

ζε τον αριθμό των νεοει-
σερχόμενων, θα υπήρχε 
κάποια βραχυπρόθεσμη 
βελτίωση στα στοιχεία 
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ — 
αλλά δεν θα αντιμετώπιζε 
απαραίτητα τους άλλους 
παράγοντες που έκαναν 
τον Καναδά να διολισθήσει 
τα τελευταία 20 και πλέον 
χρόνια. είπε η Beaudry.
Επιβάτες και σήμανση 
στο αεροδρόμιο του Γου-
ίνιπεγκ. (John Woods/The 
Canadian Press)
Η Beaudry είπε ότι ο Κα-
ναδάς έχει μια αδύναμη 
εταιρική κουλτούρα όπου 
ο ανταγωνισμός είναι ουσι-
αστικά ανύπαρκτος σε ορι-
σμένους κρίσιμους τομείς 
και οι μεγάλες εταιρείες 
ξοδεύουν λιγότερα στην 
τεχνολογία και την ανα-
βάθμιση των δεξιοτήτων 
των εργαζομένων - δύο 
πράγματα που μπορούν 
να ενισχύσουν την παρα-
γωγικότητα και τον εθνικό 
πλούτο.
Ο Schembri είπε ότι ο Κα-
ναδάς πλήττεται επίσης 
από μακροχρόνια εμπο-
ρικά εμπόδια μεταξύ των 
επαρχιών - ένα κουβάρι 

ρυθμιστικής γραφειοκρα-
τίας για το οποίο οι πρω-
θυπουργοί μιλούν πολύ, 
αλλά κάνουν λίγα για να 
διορθώσουν.
Η ομοσπονδιακή κυβέρ-
νηση πρέπει επίσης να επι-
κεντρωθεί λιγότερο στην 
αναδιανομή του πλούτου 
που ήδη έχουμε και πε-
ρισσότερο στην ανάπτυξη, 
είπε ο Schembri. Τα φο-
ρολογικά κίνητρα για τη 
διατήρηση εργαζομένων 
υψηλής ειδίκευσης στον 
Καναδά θα βοηθούσαν 
επίσης, είπε.
Η πρόσφατη κίνηση της 
ομοσπονδιακής κυβέρνη-
σης να αυξήσει το ποσο-
στό συμπερίληψης κεφα-
λαιακών κερδών έχει τη 
δυνατότητα να κάνει τους 
ανθρώπους και τις επι-
χειρήσεις να επενδύσουν 
λιγότερα από ό,τι τώρα, 
πρόσθεσε ο Tombe.
“Αυτό που βλέπουμε στον 
Καναδά είναι μια αύξηση 
του πραγματικού φορολο-
γικού συντελεστή που επι-
βάλλουμε στις επενδύσεις. 
Πραγματικά κινούμαστε 
προς την αντίθετη κατεύ-
θυνση από αυτή που θα 
έπρεπε”, είπε.

Η κυβέρνηση διατηρεί 
μια αύξηση φόρου σε δυ-
σανάλογα πλουσιότερους 
ανθρώπους και εταιρείες 
είναι ο καλύτερος τρόπος 
για τη χρηματοδότηση 
νέων κοινωνικών προ-
γραμμάτων όπως η οδο-
ντιατρική περίθαλψη και η 
φαρμακευτική περίθαλψη 
και ένα φιλόδοξο σχέδιο 
στέγασης.
Ο Meredith είπε ότι η κυ-
βέρνηση πρέπει να βρει 
τρόπους για να ενθαρρύνει 
τον εταιρικό Καναδά να 
ξοδέψει περισσότερα και 
να ξεκλειδώσει μερικά από 
τα “νεκρά χρήματα” που 
έχουν στους ισολογισμούς 
τους αλλά δεν τα χρησιμο-
ποιούν.
Η μακροχρόνια καναδική 
πρακτική της ίδρυσης μιας 
Βασιλικής Επιτροπής για 
την αντιμετώπιση φαι-
νομενικά αδιαπέραστων 
ζητημάτων θα μπορούσε 
να είναι μέρος της λύσης 
σε αυτήν την περίπτωση, 
είπε ο Tombe.
«Το να λάμπει ένα έντονο 
φως σε όλους τους τομείς 
όπου ο Καναδάς μπορεί να 
βελτιωθεί — αυτό μπορεί 
να βοηθήσει», είπε.
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ανταπεξέλθει σε μεγαλύτε-
ρο αριθμό ανησυχιών για 
την ασφάλεια και να έχει 
ευρύ φάσμα αποτρεπτικού 
αποτελέσματος. Οι παρα-
βατικές κλήσεις εκδίδονται 
σε οχήματα που κινούνται 
με ταχύτητες μεγαλύτερες 
από το αναγραφόμενο 
όριο ταχύτητας. Το ΧΑΑ 
στοχεύει στην αύξηση της 
οδικής ασφάλειας, στη 
μείωση της ταχύτητας και 
στην ευαισθητοποίηση 
του κοινού σχετικά με την 
ανάγκη επιβράδυνσης και 
τήρησης των αναρτημέ-
νων ορίων ταχύτητας. 

• School Crossing Guard 
Program: 879 εκπαιδευμέ-
νοι φύλακες διάβασης βρί-
σκονται σε όλη την πόλη 
για να διασφαλίσουν ότι 
τα παιδιά διασχίζουν τους 
δρόμους με ασφάλεια και 

Ο Δήμος του Τορόντο προτρέπει τους χρήστες του οδικού δικτύου να 
παραμένουν σε εγρήγορση, καθώς οι μαθητές επιστρέφουν στο σχολείο

υπενθυμίζουν στους οδη-
γούς να είναι προσεκτικοί. 

• Ζώνες Σχολικής Ασφά-
λειας: Ένα καθορισμένο 
τμήμα του οδοστρώματος 
που διαθέτει σήμανση Ζώ-
νης Σχολικής Ασφάλειας, 
σημάνσεις πεζοδρομίων 
και στένσιλ ταχύτητας, φά-
ρους που αναβοσβήνουν, 
πινακίδες ανατροφοδό-
τησης οδηγού και πολλά 
άλλα. Η πόλη έχει εγκα-
ταστήσει σχολικές ζώνες 
ασφαλείας σε 565 σχολεία 
γύρω από το Τορόντο και 
στοχεύει να εγκαταστήσει 
άλλα 80 μέχρι το τέλος του 
τρέχοντος έτους. 

• Μειώσεις ορίου ταχύτη-
τας: Η πόλη μειώνει το όριο 
ταχύτητας στους τοπικούς 
δρόμους και λωρίδες στο 
Etobicoke, τη Βόρεια Υόρ-
κη και το Scarborough στα 

30 km / h ανά κατεύθυνση. 
Αυτή η πολυετής προσπά-
θεια που βασίζεται σε δε-
δομένα θα δημιουργήσει 
ένα σταθερό όριο ταχύ-
τητας 30 km / h σε όλους 
τους τοπικούς δρόμους για 
να περιορίσει την ταχύτη-
τα και να ελαχιστοποιήσει 
τους θανάτους που σχετί-
ζονται με την κυκλοφορία. 
Το τοπικό όριο ταχύτητας 
έχει ήδη μειωθεί σε 19 
πτέρυγες με τις εργασίες 
να συνεχίζονται στις υπό-
λοιπες έξι πτέρυγες τα επό-
μενα δύο χρόνια. Ο Δήμος 
μείωσε επίσης το όριο τα-
χύτητας σε 500 χιλιόμετρα 
αρτηριών και συλλεκτικών 
οδών σε όλο το Τορόντο, 
μεταξύ Νοεμβρίου 2019 
και τέλους 2020. 

• Σήματα εκκίνησης πεζών: 
Σχεδόν 1.400 διασταυρώ-
σεις σε όλη την πόλη είναι 

εξοπλισμένες με σήμα εκ-
κίνησης πεζών, επιτρέ-
ποντας στους πεζούς να 
αρχίσουν να διασχίζουν 
το δρόμο πριν επιτραπεί 
στα οχήματα να προχω-
ρήσουν καθυστερώντας 
το πράσινο σήμα. Αυτή η 
καθυστέρηση επιτρέπει 
στους πεζούς να εδραιώ-
σουν την παρουσία τους 
στη διάβαση πεζών, αυ-
ξάνοντας την ορατότητά 
τους και μειώνοντας τις συ-
γκρούσεις με τα οχήματα 
που περιστρέφονται. Άλλα 
100 σήματα προγραμματί-
ζεται να λάβουν αυτήν την 
επεξεργασία ασφαλείας 
πριν από το τέλος του 
τρέχοντος έτους. 

• Ευέλικτες πινακίδες ταχύ-
τητας στο δρόμο: Περισ-
σότερες από 280 ευέλικτες 
πινακίδες ταχύτητας στο 
δρόμο έχουν εγκαταστα-

θεί για να ενθαρρύνουν τη 
συμμόρφωση με το όριο 
ταχύτητας με το όριο ταχύ-
τητας σε περιοχές υψηλής 
προτεραιότητας, συμπερι-
λαμβανομένων των σχο-
λικών ζωνών ασφαλείας. 
Ογδόντα ακόμη πινακίδες 
προγραμματίζεται να το-
ποθετηθούν πριν από το 
τέλος του τρέχοντος έτους. 
 
Το Σχέδιο Οδικής Ασφά-
λειας Vision Zero είναι ένα 
ολοκληρωμένο σχέδιο 
δράσης που επικεντρώ-
νεται στην εξάλειψη των 
θανάτων και των σοβα-
ρών τραυματισμών που 
σχετίζονται με την κυκλο-
φορία στους δρόμους του 
Τορόντο. 
 
Ο Οδηγός Ασφάλειας της 
πόλης για μαθητές και 
γονείς περιλαμβάνει ση-
μαντικές πληροφορίες 

και συμβουλές σχετικά με 
το περπάτημα, την ποδη-
λασία, την οδήγηση, την 
οδήγηση ή τη μεταφορά 
με το λεωφορείο από και 
προς το σχολείο. 
«Η έναρξη μιας νέας σχολι-
κής χρονιάς φέρνει ενθου-
σιασμό και δυνατότητες. 
Ας κάνουμε την ασφάλεια 
πρώτη μας προτεραιότητα 
προσέχοντας τις σχολι-
κές ζώνες, ακολουθώντας 
τους κανόνες του δρόμου 
και προσέχοντας τους νέ-
ους πεζούς και ποδηλάτες 
μας. Με το να είμαστε σε 
εγρήγορση, υπομονετικοί 
και προσεκτικοί στους 
δρόμους μας, μπορούμε 
να δημιουργήσουμε ένα 
ασφαλές και υποστηρικτι-
κό περιβάλλον που εκτεί-
νεται πολύ πέρα από την 
τάξη», δηλώνει η Δήμαρ-
χος της πόλης Ολίβια Τσάο.    
– Δήμαρχος Olivia Chow

Αρθρογραφία του CBC 
 
Ο συνασπισμός Abroad με 
επικεφαλής τους δημάρ-
χους του Οντάριο καλεί τις 
επαρχιακές και ομοσπον-
διακές κυβερνήσεις να 
αφιερώσουν περισσότε-
ρους πόρους για την αντι-
μετώπιση της αύξησης των 
αστέγων και των εθισμών 
στις κοινότητες σε όλη την 
επαρχία.
«Οι δήμοι του Οντάριο 
αγωνίζονται. Παλεύουμε 
με ένα ζήτημα που δεν 
μπορούμε να λύσουμε 

Οι δήμαρχοι κάνουν εκστρατεία στο Οντάριο για την αντιμε-
τώπιση της έλλειψης στέγης και της κρίσης των ναρκωτικών

μόνοι μας», δήλωσε η δή-
μαρχος του Μπέρλινγκτον 
Μαριάν Μιντ Γουόρντ σε 
συνέντευξη Τύπου την 
Πέμπτη. Η Γουόρντ είναι 
πρόεδρος των Δημάρ-
χων Μεγάλων Πόλεων 
του Οντάριο (OBCM), μιας 
ομάδας που εκπροσωπεί 
29 από τους μεγαλύτερους 
δήμους της επαρχίας.
«Αυτό που συμβαίνει στους 
δρόμους μας σε όλη αυτή 
την επαρχία είναι μια άνευ 
προηγουμένου ανθρω-
πιστική κρίση. Υπάρχουν 
πάρα πολλοί άνθρωποι 

χωρίς στέγη, που ζουν 
σε καταυλισμούς ή άλλες 
μη ασφαλείς συνθήκες», 
δήλωσε στους δημοσιο-
γράφους στο επαρχιακό 
κοινοβούλιο.
Οι δήμαρχοι των μεγάλων 
πόλεων έχουν ξεκινήσει 
μια δημόσια εκστρατεία 
για να ασκήσουν πίεση στα 
υψηλότερα επίπεδα διακυ-
βέρνησης για την παροχή 
αυξημένης και συνεπούς 
χρηματοδότησης στους 
δήμους για υποστηρικτική 
στέγαση, προγράμματα 
μείωσης της βλάβης, κέ-

ντρα κρίσης και υποστή-
ριξη ψυχικής υγείας.
«Και τα δύο επίπεδα δια-
κυβέρνησης ανταποκρί-
θηκαν στο κάλεσμα με 
κάποια χρηματοδότηση 
για προγράμματα κατά το 
τελευταίο έτος. Αλλά δεν 
είναι συνεπές ή αρκετό, 
είναι αποσπασματικό. Η 
αντιμετώπιση της κρίσης 
των αστέγων απαιτεί μια 
προσέγγιση ολόκληρης 
της κυβέρνησης που εκτεί-
νεται σε πολλά υπουργεία 
και πολλαπλά επίπεδα δι-
ακυβέρνησης», δήλωσε ο 
Meed Ward.

«Επηρεάζει τους κατοίκους 
μας, τις επιχειρήσεις μας 
και οι τοπικές κυβερνήσεις 
μας χρειάζονται λύσεις 
τώρα».
Η εκστρατεία, που ονο-
μάζεται «Επίλυση της κρί-
σης», υποστηρίζεται από 
ένα ευρύ φάσμα ομάδων, 
συμπεριλαμβανομένης 
της Καναδικής Ένωσης Ψυ-
χικής Υγείας (CMHA), της 
Ένωσης Δήμων του Οντά-
ριο (AMO) και της Ένωσης 
Αρχηγών Αστυνομίας του 
Οντάριο (OACP).
Ο συνασπισμός έχει πέντε 
συγκεκριμένα αιτήματα. 

Ο κυριότερος από αυτούς 
είναι η επαρχία να διορίσει 
έναν μόνο υπουργό και 
υπουργείο με κατάλληλη 
χρηματοδότηση και εξου-
σίες για να λειτουργήσει 
ως σημείο επαφής για την 
αντιμετώπιση του πλήρους 
φάσματος των αναγκών 
στέγασης, εξαρτήσεων 
και ψυχικής υγείας στους 
δήμους.
πεθαίνουν’ εκτός αν η πόλη 
αναλάβει δράση (Global 
News)
Αυτή η προσπάθεια εκτεί-
νεται επί του παρόντος 
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Η απόφαση του προέδρου 
Τζο Μπάιντεν να αποχω-
ρήσει αντί να επιδιώξει 
ξανά την υποψηφιότητα 
των Δημοκρατικών στις 
εκλογές των Ηνωμένων 
Πολιτειών είναι ανακούφι-
ση για πολλούς συμμάχους 
των ΗΠΑ, συμπεριλαμβα-
νομένου του Καναδά. Η 
Καμάλα Χάρις φαίνεται να 
είναι μια διεκδικήτρια που 
μπορεί να αντιμετωπίσει 
τους Ρεπουμπλικάνους 
και τον πρώην πρόεδρο 
Ντόναλντ Τραμπ.
Αυτό θα πρέπει να είναι 
καλό για τον Καναδά, σω-
στά; Ίσως, αλλά η ιστορία 
μας συμβουλεύει να με-
τριάζουμε τις προσδοκίες 
μας.
Πρώτον, ο Τραμπ μπορεί 
να μην είναι τόσο τρο-
μερός για το καναδικό 
εμπόριο. Είναι αλήθεια ότι 
απείλησε να καταρρίψει 
τη Συμφωνία Ελεύθερου 
Εμπορίου της Βόρειας Αμε-
ρικής (NAFTA) την πρώτη 
ημέρα της θητείας του, 
αλλά η αναθεωρημένη 
Συμφωνία Ηνωμένων Πο-
λιτειών-Καναδά-Μεξικού 
(CUSMA) που διαπραγμα-
τεύτηκε υπό την επίβλεψή 
του ήταν ένα αρκετά ήπιο 
έγγραφο που περιλάμ-
βανε ακόμη και μερικές  
βελτιώσεις στην αρχική 
συμφωνία.
Ο πρώην εμπορικός εκ-
πρ ό σ ω π ο ς  τ ω ν  Η Π Α , 
Μπομπ Λάιτχαϊζερ, πι-
θανότατα θα αξιοποιη-
θεί για μια ανώτερη θέση 
στο υπουργικό συμβούλιο 
-ίσως υπουργός Οικονομι-
κών- εάν ο Τραμπ κέρδιζε 
αυτό το φθινόπωρο. Η πα-
ρουσία του Lighthizer θα 
οδηγούσε σχεδόν σίγουρα 
σε μια εμπορική πολιτική 
επιθετικών κινήσεων κατά 
της Κίνας και σε κάποιο 
βαθμό παράπλευρης ζη-
μίας για τον Καναδά.
Οι Καναδοί θα έπρεπε να 
ασκήσουν πίεση για εξαι-
ρέσεις και τροποποιήσεις, 
όπως κάναμε κατά των 
δασμών στο χάλυβα και 
το αλουμίνιο κατά τη διάρ-
κεια του Trump 1.0. Τούτου 
λεχθέντος, το εμπόριο της 
Βόρειας Αμερικής υπό τον 
Τραμπ θα ήταν μια σχετικά 
προβλέψιμη φούσκα μέσα 
σε ένα ευρύτερο πλαίσιο 
πιθανού χάους, συμπερι-

Η διαδρομή δεν θα είναι εύκολη για τον Καναδά, ανεξάρτητα 
από το ποιος θα κερδίσει τις εκλογές στις ΗΠΑ

Η οικονομική ασφάλεια για τις Ηνωμένες Πολιτείες σημαίνει λιγότερο για τον Κανα-
δά. Οι εποχές των απλούστερων βασικών σχέσεων που δεν απαιτούσαν πρακτική 
προσοχή έχουν περάσει.
λαμβανομένων των μα-
ζικών απελάσεων και της 
διάλυσης στρατιωτικών 
συμμαχιών.
Μια  πρόεδρος Χάρις θα 
παρείχε σίγουρα μεγαλύ-
τερη συνολική σταθερότη-
τα, αλλά σε οικονομικούς 
φακέλους μια νέα κυβέρ-
νηση των Δημοκρατικών 
δεν θα ήταν εύκολη για 
κανέναν εμπορικό εταίρο 
των ΗΠΑ. Το ελεύθερο 
εμπόριο ήταν ιστορικά 
ρεπουμπλικανικό έδαφος.
Από τις αρχές της δεκαετί-
ας του 1990, όταν ο Μπιλ 
Κλίντον υποστήριξε τη 
NAFTA σε αντάλλαγμα για 
εργασιακές και περιβαλλο-
ντικές συμφωνίες, οι Δη-
μοκρατικοί αποδέχθηκαν 
τις εμπορικές συμφωνίες 
διστακτικά. Πάντα έδι-
ναν προτεραιότητα στις 
υποχρεώσεις τους προς 
τα συνδικάτα και τις περι-
βαλλοντικές οργανώσεις 
παρά τις επιχειρηματικές 
συμφωνίες με ξένους.
Ακόμη και η Trans Pacific 
Partnership του πρώην 
προέδρου Μπαράκ Ομπά-
μα – που διαφημιζόταν 
ως τρόπος οικοδόμησης 
συμμάχων των ΗΠΑ στον 
Ειρηνικό – αντιτάχθηκε 
από την τότε γερουσια-
στή Χάρις. Επικαλούμενη 
ανεπαρκή προστασία του 
περιβάλλοντος και της 
εργασίας, καταψήφισε επί-
σης το CUSMA.
Ο νέος μερκαντιλισμός

Οι εμπορικοί διαπραγμα-
τευτές στη μεταπολεμι-
κή εποχή πίστευαν ότι η 
αποτελεσματικότητα της 
αγοράς και το να αφή-
σουν τις επιχειρήσεις να 

κάνουν επιχειρηματικές 
δραστηριότητες ήταν ο 
καλύτερος τρόπος για την 
προώθηση της εθνικής 
οικονομικής ανάπτυξης 
και της διεθνούς πολιτικής 
σταθερότητας.
Οι διασυνοριακές εμπορι-
κές συμφωνίες ελαχιστο-
ποίησαν τις ευκαιρίες για 
τους πολιτικούς να δια-
ταράξουν τη μακροπρό-
θεσμη σταθερότητα για 
βραχυπρόθεσμα πολιτικά 
οφέλη. Αυτό λειτούργησε 
καλά όσο τα περισσότερα 
οφέλη έρρεαν προς τις 
Ηνωμένες Πολιτείες και 
άλλες χώρες της G7 που 
ήταν οι κύριοι μοχλοί για 
τέτοιες συμφωνίες.
Με την άνοδο της οικο-
νομικής ισχύος της Κί-
νας, η απολιτική εμπορική 
πολιτική δεν φαινόταν 
τόσο ελκυστική. Ο Λευκός 
Οίκος του Trump, με τη 
βοήθεια του Lighthizer και 
του εμπορικού συμβούλου 
Peter Navarro, ομαλοποίη-
σε την πολιτική παρέμβα-
ση στην εμπορική πολιτι-
κή. Η πρώτη προσέγγισή 
τους στην Αμερική ήταν 
το είδος του προστατευ-
τισμού που προκαλεί την 
παγκόσμια κατάθλιψη και 
τον διακρατικό πόλεμο.
Οι επιθέσεις του Τραμπ στη 
ρύθμιση του παγκόσμιου 
εμπορίου επέτρεψαν στην 
κυβέρνηση Μπάιντεν να 
χρησιμοποιήσει πολλές 
από τις ίδιες τακτικές για 
να προωθήσει νέους προ-
στατευτικούς στόχους. 
Αυτό που είναι διαφορετι-
κό τώρα είναι η αφήγηση. 
Ο Τραμπ απωθούσε τις 
επιθέσεις στις ΗΠΑ από 
αυτό που θεωρούσε έναν 

κόσμο αθέμιτων 
εμπόρων, ενώ ο 
Μπάιντεν ανοι-
κοδόμησε την 
εγχώρια παρα-
γωγική ικανότητα 
με λίγη βοήθεια 
από τους φίλους 
της χώρας.

Το εκκρεμές τα-
λαντεύεται προς 
την οικονομική 
ασφάλεια

Οι πολιτικοί που 
έχουν εμπλακεί 
στην ιδέα των 
ανοιχτών αγορών 
για την οικοδόμη-
ση ανταγωνιστι-

κότητας προτιμούν προ-
στατευτικές πολιτικές για 
την επίτευξη οικονομικής 
ασφάλειας. Αυτός είναι 
ένας τομέας στον οποίο 
συμφωνούν η ακροδεξιά 
και η άκρα αριστερά στις 
ΗΠΑ.
Ο Τζέικ Σάλιβαν, σύμβου-
λος εθνικής ασφάλειας του 
Μπάιντεν, συνόψισε τα κύ-
ρια σημεία του δόγματος 
οικονομικής ασφάλειας 
των ΗΠΑ σε μια ομιλία του 
τον Απρίλιο του 2023. Ση-
μείωσε ότι η επικρατούσα 
προσέγγιση στις εμπορικές 
διαπραγματεύσεις περιείχε 
υποθέσεις σχετικά με την 
αποτελεσματικότητα της 
αγοράς και την ανάπτυξη, 
αλλά αντάλλαξε την ασφά-
λεια του εφοδιασμού με 
χαμηλότερες τιμές. Με την 
πάροδο του χρόνου, αυτό 
μείωσε την ικανότητα των 
ΗΠΑ να καινοτομούν και 
να παραμείνουν ανθεκτι-
κές απέναντι στα σοκ της 
εφοδιαστικής αλυσίδας.
Επιπλέον, υποστήριξε, οι 
φιλελεύθερες δημοκρατί-
ες έκαναν λάθος στην πε-
ποίθησή τους ότι η μείωση 
των εμπορικών φραγμών 
θα οδηγούσε σε μια πιο 
ειρηνική και συνεργατική 
παγκόσμια τάξη πραγμά-
των. Για τις ΗΠΑ, αυτός ο 
εσφαλμένος υπολογισμός 
ήταν ιδιαίτερα έντονος 
στην περίπτωση της Κίνας 
και της Ρωσίας.
Ο Sullivan κατέληξε: «Για 
τα προβλήματα που προ-
σπαθούμε να λύσουμε 
σήμερα, το παραδοσιακό 
μοντέλο δεν το κόβει». 
Σε απάντηση, η κυβέρνη-
ση Μπάιντεν υποστήριξε 
μια οικονομική πολιτική 
επικεντρωμένη στην ανα-
βάθμιση της παραγωγι-
κής ικανότητας, μαζί με 
επενδύσεις στην εγχώρια 
καινοτομία, τις υποδομές 
και την καθαρή ενέργεια.
Αυτή η νέα προσέγγιση 
δεν έχει τρόπο να αντιμε-
τωπίζει δίκαια τους γείτο-
νες που έχουν συμβάλει 
στη δημιουργία μιας ολο-
κληρωμένης και ανοιχτής 
οικονομίας για μια γενιά. 
Η οικονομική ασφάλεια 
για τις Ηνωμένες Πολιτείες 
σημαίνει λιγότερο για τον 
Καναδά και το Μεξικό. Με 
σχεδόν το 80 τοις εκατό 
των καναδικών εξαγω-
γών που προορίζονται 
για νότια των συνόρων, 
πρόσθετα στρώματα προ-

στατευτισμού των ΗΠΑ 
έχουν άμεσο και αρνητικό 
αποτέλεσμα στον Καναδά.
Είναι η φιλία η λύση;
Για να απαλύνει  τους 
εμπορικούς εταίρους που 
αντιμετωπίζουν απώλειες 
ως αποτέλεσμα του οικο-
νομικού εθνικισμού των 
ΗΠΑ και του αποκλεισμού 
της Κίνας, η κυβέρνηση 
Μπάιντεν υιοθέτησε μια 
πολιτική φιλίας.
Το Friendshoring περιλαμ-
βάνει την αναδιαμόρφωση 
των αλυσίδων εφοδιασμού 
μέσω χωρών που θεωρού-
νται πολιτικά και οικονομι-
κά χαμηλού κινδύνου και 
μακριά από πολιτικούς 
και οικονομικούς αντιπά-
λους. Η διαφορά μεταξύ 
φιλίας και περιφερειακών 
εμπορικών συμφωνιών 
όπως η CUSMA είναι ότι 
οι τελευταίες βασίζονται 
σε μακροπρόθεσμους κα-
νόνες που βασίζονται στη 
συναίνεση, ενώ οι πρώτες 
βασίζονται σε βραχυπρό-
θεσμες πολιτικές αποφά-
σεις που μπορεί να μην 
ευθυγραμμίζονται με την 
επιχειρηματική πραγματι-
κότητα.
Το Παγκόσμιο Οικονομικό 
Φόρουμ προειδοποιεί ότι 
η φιλία οδηγεί σε μείω-
ση της αλληλεξάρτησης 
μεταξύ των εθνών, των 
παγκόσμιων ιδρυμάτων 
και των επιχειρήσεων. Ο 
οικονομικός αναλυτής 
Moody’s έχει προτείνει ότι 
το friendshoring μπορεί 
να αυξήσει το κόστος για 
τις επιχειρήσεις να βρουν 
νέους προμηθευτές και να 
οδηγήσει σε δόλιες απο-
στολές από χώρες υψη-
λότερου κινδύνου μέσω 
μεσαζόντων. Αυτό ισχύει 
ιδιαίτερα στην περίπτω-
ση κινεζικών προϊόντων 
που εισέρχονται στη ζώνη 
CUSMA μέσω του Μεξικού.
Έχει ο Καναδάς «δόγμα 
Sullivan;»
Η περιορισμένη οικονο-
μική επιρροή του Καναδά 
δυσκολεύει την κυβέρνη-
ση να προσφέρει οικονο-
μικά κίνητρα ή κυρώσεις 
(επιδοτήσεις, φορολογικές 
ελαφρύνσεις ή δασμούς) 
για να ενθαρρύνει τις επι-
χειρήσεις να εθνικοποιή-
σουν τις αποφάσεις πα-
ραγωγής και επενδύσεων. 
Αυτό που μένει είναι το 
λιγότερο αποτελεσματικό 
εργαλείο ηθικής πειθούς.
Ο Καναδάς έχει ευθυγραμ-
μιστεί στενά με την κυβέρ-
νηση Μπάιντεν και έχει 
θέσει τη βιωσιμότητα και 
την ένταξη στον πυρήνα 
των εμπορικών προτεραι-
οτήτων του. Αλλά όταν οι 
αμερικανικές επιδοτήσεις 
και οι φορολογικές ελα-
φρύνσεις εκτρέπουν την 
παραγωγή και τις επενδύ-
σεις μακριά από τον Κανα-
δά, δεν έχουμε πολλά να 
κάνουμε εκτός από το να 
απευθυνθούμε στις ΗΠΑ, 
σε ορισμένες περιπτώσεις, 
αυτό λειτουργεί. Σκεφτείτε 
το επιτυχημένο λόμπι του 
Καναδά για την ελαχιστο-
ποίηση της επίδρασης 
των κινήτρων των ΗΠΑ για 
την παραγωγή μπαταριών 
ηλεκτρικών οχημάτων 

και τη συμπερίληψη σε 
συμφωνία κοινής χρήσης 
αμυντικής παραγωγής. Σε 
άλλες περιπτώσεις, όπως 
οι διατάξεις Buy American, 
τα αποτελέσματα είναι λι-
γότερο ικανοποιητικά  για 
τον Καναδά και απαιτούν 
συνεχείς προσφυγές για 
εξαιρέσεις.
Από τη θετική πλευρά, οι 
κυβερνήσεις του Μπάιντεν 
και του πρωθυπουργού 
Τζάστιν Τριντό σημείω-
σαν πραγματικά κέρδη 
στη διμερή συνεργασία σε 
κρίσιμα ορυκτά, ημιαγω-
γούς και καθαρή ενέργεια. 
Και η CUSMA συνεχίζει να 
παρέχει ασφαλή πρόσβα-
ση στην αγορά για τους 
περισσότερους τομείς του 
εμπορίου. Αλλά αυτό θα 
μπορούσε να απειληθεί 
εάν η αναθεώρηση CUSMA 
του 2026 δεν καταλήξει 
στην εκ νέου δέσμευση και 
των τριών υπογραφόντων 
στη συμφωνία.

Τι ακολουθεί;
Οι προγνωστικοί των εκλο-
γών στις ΗΠΑ προσπαθούν 
να υπολογίσουν τις πιθα-
νότητες μιας προεδρίας 
Τραμπ ή Χάρις. Στον Κα-
ναδά, οι εικασίες περιλαμ-
βάνουν πόσο καλά θα συ-
νεργάζονταν διαφορετικοί 
ηγέτες: Τραμπ και Τριντό; Ο 
Χάρις και ο Πουλιέβρ; Και 
πόση σημασία έχουν πραγ-
ματικά οι σχέσεις ηγετών 
για να γίνουν τα πράγματα;
Αυτό που γνωρίζουμε με 
βεβαιότητα είναι ότι ο 
οικονομικός εθνικισμός 
βρίσκεται σε άνοδο παγκο-
σμίως. Στα τέλη της δεκα-
ετίας του 1990, ο Καναδάς 
πόνταρε σε συμφωνίες 
ελεύθερων συναλλαγών 
που βασίζονται σε κα-
νόνες και, μέχρι στιγμής, 
αυτό έχει αποδώσει. Αλλά 
η εξάρτηση του Καναδά 
από το εξωτερικό εμπόριο 
τον καθιστά ευάλωτο στον 
αυξανόμενο προστατευτι-
σμό των ΗΠΑ. Καναδικές 
επιχειρήσεις και αξιωμα-
τούχοι αναγκάστηκαν να 
συμμετάσχουν σε λόμπι 
ανά τομέα και πόλη προς 
πόλη στις ΗΠΑ για να δια-
τηρήσουν το προνομιακό 
καθεστώς. 

Πάρτε για παράδειγμα την 
πρωτοβουλία Trudeau’s 
Team Canada.

Είτε πρόκειται για νίκη της 
Χάρις είτε του Τραμπ τον 
Νοέμβριο, δεν θα υπάρ-
χουν εύκολες διαδρομές 
για τον Καναδά τις επό-
μενες δεκαετίες. Καναδοί 
αξιωματούχοι και ηγέτες 
επιχειρήσεων θα πρέπει 
να δώσουν έμπρακτη προ-
σοχή στη διαμεσολάβηση 
και τη διατήρηση βασικών 
οικονομικών σχέσεων με 
τρόπο εντελώς διαφορε-
τικό από την προσέγγιση 
του Καναδά για την υπε-
ράσπιση του εμπορίου 
κατά τα χρόνια που οι ΗΠΑ 
ήταν ελεύθερες στον κό-
σμο -πρωταθλητής στο 
εμπόριο.
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Του Γιάννη Σ. Σαραϊδάρη

Την Τρίτη 10 Σεπτεμβρίου, 
η Τουρκία έλαβε μέρος για 
πρώτη φορά σε 13 χρόνια 
σε υπουργική συνάντηση 
του Αραβικού Συνδέσμου 
στο Κάϊρο, προκειμένου 
να συμμετάσχει στη συζή-
τηση για τον πόλεμο στη 
Γάζα και να ενισχύσει τους 
δεσμούς με την περιοχή, 
σύμφωνα με το πρακτο-
ρείο ειδήσεων Ρόιτερ.
Το πρακτορείο ειδήσεων, 
επικαλούμενο δικές του 
ανώνυμες πηγές, σημειώ-
νει ότι ο Τούρκος υπουρ-
γός Εξωτερικών Χακάν 
Φιντάν θα συναντηθεί με 
εκπροσώπους των χωρών 
μελών του Αραβικού Συν-
δέσμου εν μέσω της κλι-
μακούμενης σύγκρουσης 
μεταξύ του Ισραήλ και της 

Για πρώτη φορά μετά από 13 χρόνια η Τουρκία συμμετέχει 
σε συνεδρίαση του Αραβικού Συνδέσμου – Reuters

παλαιστινιακής οργάνω-
σης Χαμάς.
Το άρθρο υπογραμμίζει 
ότι η  Τουρκία, η οποία κα-
ταδίκασε τις ενέργειες του 
Ισραήλ και υποστήριξε τις 
κατηγορίες εναντίον του 
στο Διεθνές Δικαστήριο, 
είχε τεταμένες σχέσεις με 
ορισμένα μέλη του Αραβι-
κού Συνδέσμου τα τελευ-
ταία χρόνια. Ωστόσο, ανα-
φέρεται ότι παρά τις εντά-
σεις αυτές, η Άγκυρα έχει 
βελτιώσει τους δεσμούς 
με την Αίγυπτο, τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα και 
τη Σαουδική Αραβία, ενώ 
παραμένει σε σύγκρουση 
με άλλες χώρες, συμπερι-
λαμβανομένης της Συρίας.
Από την έναρξη του πο-
λέμου στη Γάζα, η Άγκυρα 
έχει ενταχθεί στον Αρα-
βικό Σύνδεσμο και στην 

κοινή ομάδα επαφής του 
Οργανισμού Ισλαμικής 
Συνεργασίας με στόχο τον 
τερματισμό της σύγκρου-
σης. Σύμφωνα με τουρκική 
διπλωματική πηγή που 
επικαλείται το Reuters, η 
πρόσκληση του υπουρ-
γού εξωτερικών Φιντάν, 
σε αυτή τη συνάντηση 
αντικατοπτρίζει το αυξα-
νόμενο ενδιαφέρον για 
τον περιφερειακό ρόλο της 
Τουρκίας και την επιθυμία 
της να ενισχύσει τη συ-
νεργασία με τον αραβικό 
κόσμο.
Παράλληλα η Τουρκία 
διαπραγματεύεται με το 
Συμβούλιο Συνεργασίας 
του Κόλπου (GCC) για μια 
συμφωνία ελεύθερων συ-
ναλλαγών, με στόχο να την 
οριστικοποιήσει μέχρι το 
τέλος του έτους. Ο Ρετζέπ 

Ταγίπ Ερντογάν, κάλεσε τις 
ισλαμικές χώρες να ενω-
θούν ενάντια στην απειλή 
του λεγόμενου «επεκτατι-
σμού» του Ισραήλ.
Αραβικός Σύνδεσμος
Ο Αραβικός Σύνδεσμος 
(AL) είναι ένας περιφε-
ρειακός οργανισμός που 
ιδρύθηκε το 1945 για να 
ενισχύσει τη συνεργασία 
μεταξύ των αραβικών χω-
ρών. Πρωταρχικός στόχος 
του είναι η προώθηση της 
πολιτικής, οικονομικής, 
πολιτιστικής και κοινωνι-
κής συνεργασίας μεταξύ 
των κρατών μελών του.
Ο οργανισμός περιλαμβά-
νει 22 χώρες, συμπεριλαμ-
βανομένης της Αιγύπτου, 
της Σαουδικής Αραβίας, 
του Ιράκ, της Συρίας και 
άλλων αραβικών κρατών 
της Μέσης Ανατολής και 

της Βόρειας Αφρικής. Η 
οργάνωση διαδραματί-
ζει σημαντικό ρόλο στην 
αντιμετώπιση συγκρούσε-
ων, ιδιαίτερα στο ισραηλι-
νό-παλαιστινιακό ζήτημα 
και σε άλλες περιφερεια-
κές κρίσεις.
Η Τουρκία, ωστόσο, δεν 
είναι μέλος του Αραβικού 
Συνδέσμου, μολονότι, δι-
ατηρεί σχέσεις με πολλά 
κράτη μέλη και συνεργά-
ζεται ενεργά μαζί τους σε 
διάφορα επίπεδα, ιδίως 
σε οικονομικά και πολι-
τικά θέματα καθώς και 
σε θέματα ασφάλειας. Σε 
ορισμένες περιπτώσεις, 
η Τουρκία συμμετέχει σε 
συνεδριάσεις του Συνδέ-
σμου  ως παρατηρητής ή 
και εταίρος, προκειμένου 
να συζητήσει κοινές περι-
φερειακές προκλήσεις.

Μερικοί από τους κύριους 
λόγους για τους οποίους 
η Τουρκία δεν συμμετείχε 
στις συναντήσεις της ΚτΕ 
για 13 χρόνια περιλαμβά-
νουν τις τεταμένες σχέ-
σεις με την Αίγυπτο μετά 
την εκδίωξη του Αιγύπτι-
ου προέδρου Mohamed 
Morsi το 2013 και την άνο-
δο στην εξουσία του Abdel 
Fattah al-Sisi, τη συριακή 
κρίση και τους περίπλο-
κους δεσμούς με τα ΗΑΕ 
και τη Σαουδική Αραβία 
λόγω της υποστήριξης 
διαφορετικών φατριών σε 
περιφερειακές συγκρού-
σεις.  ιδιαίτερα στη Λιβύη 
και το Κατάρ, καθώς και 
μια αντιπαλότητα για επιρ-
ροή στην περιοχή.
Επίσης είναι πλέον γνωστό 
ότι η Άγκυρα υπέβαλε αί-
τηση για ένταξη στις BRICS.

Του Θωμά Σ. Σάρα
 
 Ανώτερος αξιωματούχος 
της Τουρκικής κυβέρνη-
σης επιβεβαίωσε, πρό-
σφατα, μια προηγούμενη 
δημοσιογραφική αναφορά 
του πρακτορείου ειδή-
σεων Βλούμπεργκ,  ότι η 
Τουρκία θέλει να ενταχθεί 
στο μπλοκ των αναπτυσ-
σόμενων οικονομιών γνω-
στών ως BRICS,  πλην όμως 
απέφυγε να δηλώσει ότι η 
σύμμαχος χώρα μέλος του 
ΝΑΤΟ, είχε υποβάλει επίση-
μα αίτηση για ένταξη.
Το πρακτορείο ειδήσεων 
Bloomberg ωστόσο, ανέ-
φερε στις δύο του Σεπτέμ-
βρη,  ότι η Τουρκία είχε 
υποβάλει επίσημα αίτηση 
για ένταξη στο μπλόκο των 
BRICS πριν από αρκετούς 
μήνες. Ερωτηθείς σχετικά 
με το δημοσίευμα, ο Ομέρ 
Τσελίκ, εκπρόσωπος του 

Η Τουρκία θέλει να ενταχθεί στο μπλοκ των αναπτυσσόμενων 
οικονομιών BRICS, επιβεβαιώνει αξιωματούχος.

κυβερνώντος κόμματος 
του Τούρκου προέδρου 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, δή-
λωσε ότι ο Ερντογάν έχει 
δηλώσει «αρκετές φορές» 
ότι η Τουρκία φιλοδοξεί να 
γίνει μέλος.
«Το αίτημά μας για το θέμα 
αυτό είναι σαφές. Η διαδι-
κασία αυτή βρίσκεται σε 
εξέλιξη. Αλλά δεν υπάρ-
χει συγκεκριμένη εξέλιξη 
σχετικά με αυτό», δήλωσε 
ο Τσελίκ στους δημοσι-
ογράφους. «Ο πρόεδρός 
μας έχει δηλώσει ξεκάθα-
ρα ότι η Τουρκία θέλει να 
συμμετάσχει σε όλες τις 
σημαντικές πλατφόρμες, 
συμπεριλαμβανομένων 
και των BRICS».
Η συμμαχία BRICS ιδρύθη-
κε το 2006 από τη Βραζι-
λία, τη Ρωσία, την Ινδία και 
την Κίνα, με τη Νότια Αφρι-
κή να συμμετέχει το 2010, 
πλην όμως πρόσφατα υπέ-

στη σημαντική επέκταση 
και τώρα περιλαμβάνει 
το Ιράν, την Αίγυπτο, την 
Αιθιοπία και τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα. Η Σαου-
δική Αραβία έχει δηλώσει 
ότι εξετάζει το ενδεχόμενο 
ένταξης και το Αζερμπαϊ-
τζάν έχει υποβάλει επίση-
μα αίτηση.
Οι BRICS έχουν δεδηλωμέ-
νο στόχο να ενισχύσουν 
τη φωνή του Παγκόσμιου 
Νότου. Τα ιδρυτικά μέλη 
της έχουν ζητήσει μια δι-
καιότερη παγκόσμια τάξη 
και τη μεταρρύθμιση των 
διεθνών οργανισμών όπως 
τα Ηνωμένα Έθνη, το ΔΝΤ 
και τη Παγκόσμια Τράπεζα.
Ο Τούρκος πρόεδρος  
Ερντογάν, ο οποίος βρί-
σκεται στην εξουσία για 
περισσότερες από δύο 
δεκαετίες, προσπάθησε να 
χαράξει μια πιο ανεξάρτη-
τη εξωτερική πολιτική για 

την Τουρκία και να ενισχύ-
σει την παγκόσμια επιρροή 
της. Η κυβέρνησή του είναι 
επίσης απογοητευμένη 
από την έλλειψη προόδου 
στις ενταξιακές συνομιλί-
ες της με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.
Μια εβδομάδα μόλις πριν, 
ο Ερντογάν δήλωσε ότι η 
Τουρκία θα πρέπει «ταυτό-
χρονα» να αναπτύξει σχέ-
σεις τόσο με την Ανατολή 
όσο και με τη Δύση.
«Δεν χρειάζεται να επιλέ-
ξουμε μεταξύ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του 
Οργανισμού Συνεργασίας 
της Σαγκάης», δήλωσε ο 
Ερντογάν αναφερόμενος 
στον οργανισμό περιφε-
ρειακής συνεργασίας που 
ιδρύθηκε από την Κίνα 
και τη Ρωσία. «Αντίθετα, 
πρέπει να αναπτύξουμε 
τις σχέσεις μας τόσο με 
αυτούς όσο και με άλλους 

οργανισμούς με βάση το τι 
πρόκειται να κερδίσουμε».
Οι BRICS αναμένεται να 
συζητήσουν την ένταξη 
νέων μελών σε συνάντηση 
τους στη Ρωσία τον επόμε-
νο μήνα.
Η Τουρκία, η οποία δι-
ασχίζει την Ευρώπη και 
την Ασία, εντάχθηκε στη 
στρατιωτική συμμαχία 
του ΝΑΤΟ το 1952. Ξεκίνη-
σε συνομιλίες για ένταξη 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 
2005, αλλά οι διαπραγμα-
τεύσεις έχουν σταματήσει 
λόγω ανησυχιών για δη-
μοκρατική οπισθοδρόμη-
ση υπό τη διοίκηση του 
Ερντογάν και συνεχιζόμε-
νων διαφορών με την Κύ-
προ, μέλος της ΕΕ, μεταξύ 
άλλων προκλήσεων.
Νωρίτερα στις αρχές του 
χρόνου φέτος, ο υπουργός 
Εξωτερικών της Άγκυρας 
Χακάν Φιντάν, δήλωσε ότι 

η Τουρκία «διερευνά νέες 
ευκαιρίες συνεργασίας με 
διάφορους εταίρους σε 
διαφορετικές πλατφόρμες, 
όπως οι BRICS».
Τη Δευτέρα, ο Ντμίτρι Πε-
σκόφ, εκπρόσωπος του 
Ρώσου προέδρου Βλαντι-
μίρ Πούτιν, τόνισε επίσης 
ότι η Τουρκία έχει εκφρά-
σει το ενδιαφέρον της να 
ενταχθεί στις BRICS.
Είναι πλέον βέβαιο ότι 
ο Τούρκος δικτάτορας 
Ερντογάν, για μια ακό-
μα φορά χρησιμοποιεί τα 
βαριά μέσα της πολιτικής 
του προκειμένου να υπο-
χρεώσει την Ευρώπη και 
το ΝΑΤΟ να αποδεχθούν 
τις παραβάσεις της κυβέρ-
νησης του  σε ότι αφορά το 
Διεθνές δίκαιο και την δια-
τήρηση κατοχικών στρα-
τευμάτων στην ΚΥΠΡΟ.

   Της Μαρίας Βουτσινά

Οι αρχές της Κύπρου ανα-
κάλεσαν πρόσφατα την 
υπηκοότητα οκτώ ατόμων, 
συμπεριλαμβανομένου 
του Ουκρανού ολιγάρ-
χη Ihor Kolomoiskyi. Η 
απόφαση ελήφθη λόγω 
της αμφίβολης εικόνας 
του επιχειρηματία και των 
κινδύνων φήμης που έθε-
σε στο νησιωτικό έθνος, 
σύμφωνα με το Philenews.
Η κυπριακή έκδοση του 

Η Κύπρος αφαίρεσε από τον Κολομόισκι την 
υπηκοότητα που του είχε παραχωρήσει.

περιοδικού σημειώνει ότι 
ο Kolomoisky έχασε την 
υπηκοότητά του αφού οι 
τοπικές αρχές επιβεβαίω-
σαν ότι αποκτήθηκε μέσω 
απάτης, ψευδών δηλώσε-
ων και απόκρυψης σημα-
ντικών γεγονότων.
Η απόφαση, μέρος της 
ευρύτερης πολιτικής της 
Κύπρου για τον έλεγχο των 
επενδυτικών διαβατηρίων, 
ελήφθη στις 4 Σεπτεμβρί-
ου, αλλά οι πληροφορίες 
αναφέρθηκαν από τα μέσα 

ενημέρωσης μόλις την 
εβδομάδα αυτήν.
Η απόφαση των κυπρια-
κών αρχών αναφέρει ότι 
ο Kolomoiskyi ήταν και 
παραμένει πρόσωπο αμ-
φιβόλου χαρακτήρα και η 
πολιτογράφησή του δημι-
ούργησε και εξακολουθεί 
να αποτελεί σημαντικό 
κίνδυνο για τη φήμη της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.
Το Philenews, αναφέρει ότι 
ένας βασικός παράγοντας 
για την ανάκληση του δι-

αβατηρίου του ήταν ότι ο 
Kolomoisky δεν αποκάλυ-
ψε στην αίτησή του για κατ’ 
εξαίρεση πολιτογράφηση 
οποιαδήποτε πληροφορία 
σχετικά με υπόθεση φορο-
διαφυγής στη Ρωσία από 
το 2008.
Επιπρόσθετα, το δημο-
σίευμα σημειώνει ότι ο 
Kolomoiskyi, εκτός από 
την κυπριακή υπηκοότητα 
που αποκτήθηκε μέσω 
επενδυτικού προγράμμα-
τος το 2010, κατέχει επίσης 

ισραηλινή και ουκρανική 
υπηκοότητα.
Από τον Σεπτέμβριο του 
2023, ο Kolomoiskyi κρα-
τείται στην Ουκρανία ως 
ύποπτος για απάτη και 
ξέπλυμα χρήματος. Νω-
ρίτερα, το 2022, ο Ουκρα-
νός πρόεδρος Volodymyr 
Zelenskyy αφαίρεσε από 
τον Kolomoiskyi την ου-
κρανική υπηκοότητά του.
Το 2021, οι ΗΠΑ επέβαλαν 
κυρώσεις στον Kolomoisky 
λόγω σοβαρής διαφθο-

ράς κατά τη διάρκεια της 
θητείας του ως επικεφα-
λής της περιφερειακής 
κρατικής διοίκησης του 
Dnipropetrovsk από το 
2014 έως το 2015.
Τον Φεβρου άριο του 
2024, οι δικηγόροι του 
Kolomoiskyi ισχυρίστη-
καν ότι για δύο μήνες, δεν 
υπήρξε πρόοδος στην 
επανεξέταση της αγωγής 
του σχετικά με την απώ-
λεια της ουκρανικής υπη-
κοότητάς του.

 Του Έβαν Βουτσινά

Ύστερα από την ακύρωση 
της συμφωνίας συνεργα-
σίας των Φιλελευθέρων 
του Τριντό και την απο-
στασιοποίηση των Νέο 
Δημοκρατών του NDP από 
το κυβερνόν ομοσπονδι-
ακό κόμμα του Καναδά, 
και κάτω από τις πολιτικές 

«Ο πνιγμένος πιάνεται από τα μαλλιά του»
πιέσεις των ημερών που 
αντιμετωπίζει ο ομοσπον-
διακός πρωθυπουργός 
Τζάστιν Τριντό, ήταν επό-
μενο να αναζητήσει κά-
ποιες διεξόδους διαφυγής. 
Έτσι λοιπόν και σύμφωνα 
με τις ειδήσεις ο πρώην δι-
οικητής της Τράπεζας του 
Καναδά Μαρκ Κάρνεϊ πρό-
κειται να επισημοποιήσει 

τη σχέση του με το Φιλε-
λεύθερο Κόμμα ως ειδικός 
σύμβουλος του ηγέτη του 
κόμματος, Τζάστιν Τριντό, 
σύμφωνα με δημοσιογρα-
φικές πληροφορίες.
Ο νέος ρόλος του Κάρνεϊ 
πρόκειται να ανακοινωθεί 
τη Δευτέρα, δήλωσε ανώ-
τερη κυβερνητική πηγή.
Ο Κάρνεϊ δεν αναμένεται 

να εργάζεται στους χώ-
ρους του  γραφείου του 
πρωθυπουργού, ή στο 
γραφείο του Privy Council 
ή και στο γραφείο της 
υπουργού Οικονομικών 
Φρίλαντ. Αντ΄ αυτού, πι-
στεύεται ότι ο ρόλος του 
θα έχει να κάνει με το ίδιο 
το κόμμα των Φιλελευθέ-
ρων.

Ο διορισμός έρχεται με την 
αποδοχή της υπουργού 
Φρίλαντ, η οποία εδώ και 
καιρό αποκαλεί τον Κάρνεϊ 
στενό φίλο.
Ο πρώην τραπεζίτης της 
χώρας, έλαβε μέρος στη 
θερινή συνάθροιση των 
βουλευτών του κόμματος 
στο Ναναϊμο της Βρετα-
νικής Κολομβίας τη πε-

ρασμένη Δευτέρα όπου 
και μίλησε στους φιλε-
λεύθερους βουλευτές με 
θέμα την ανάπτυξη και 
την οικονομία. Αυτός βα-
σικά πρόκειται να είναι 
και ο θεματικός τομέας 
για τον οποίο αναμένεται 
να συμβουλεύει τον πρω-
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Επομέλεια Ι. Σαραϊδάρης

Το περασμένο φθινόπωρο, 
έγραψα ένα άρθρο ρωτώ-
ντας, εάν ήταν ο καλύτερος 
τρόπος δράσης για τον 
Τζάστιν Τριντό προσωπι-
κά, να κατέβει σε άλλες 
εκλογές, δεδομένου του 
διχασμού στη χώρα μας.
Εκείνη την εποχή, δήλω-
σα ότι «η συνετή πορεία 
δράσης είναι ένας άλλος 
Φιλελεύθερος ηγέτης να 
σηκωθεί από την εντυπω-
σιακή ομάδα των Φιλελευ-
θέρων».
Προφανώς, και δυστυ-
χώς, αυτό δεν συνέβη.

Η ευκαιρία για τον Τζάστιν 
να παραιτηθεί ήταν τον 
περασμένο χειμώνα και 
αυτό το παράθυρο για να 
δώσει σε έναν νέο ηγέτη 
την ευκαιρία να καθιερω-
θεί με διαφορετικές πολι-
τικές και δημοσιονομικές 
αποφάσεις έχει  γίνει πλέον 
παρελθόν.
Από τον περασμένο Οκτώ-
βριο, διάφορες δημοσκο-
πήσεις ήταν συνεπείς με το 
Φιλελεύθερο Κόμμα πίσω 
από τους Συντηρητικούς 
μεταξύ 14 και 20 τοις εκα-
τό, και τώρα το NDP έχει 
απομακρυνθεί από μια κοι-
νή κυβερνητική συμφωνία. 
Δεδομένης της επισφα-
λούς κατάστασης για το 
Φιλελεύθερο Κόμμα, είναι 
πλέον σχεδόν αδύνατο να 
αλλάξουν ηγέτες πριν από 
τις επόμενες εκλογές με 
οποιαδήποτε προσδοκία 

Η ευκαιρία να φύγει ο Τζάστιν έχει παρέλθει

Ο Πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό μιλάει στο γραφείο του εκλογικού κέντρου  της 
Laura Palestini, υποψήφιας των Φιλελευθέρων για LaSalle--Emard---Verdun στο Μό-
ντρεαλ στις 11 Αυγούστου. Στην τελική ευθεία μιας προεκλογικής εκστρατείας στο 
Μόντρεαλ που θεωρείται ευρέως ως δημοψήφισμα για τον πρωθυπουργό Τζάστιν 
Η ηγεσία του Τριντό, η φιλελεύθερη υποψήφια Laura Palestini θέλει οι άνθρωποι 
να εστιάζουν σε αυτήν και όχι στον ηγέτη της.

εκλογικής επιτυχίας.
Όσο απερίσκεπτες κι αν 
ήταν οι πολιτικές και οι 
αποφάσεις του, ο Τζάστιν 
πιθανότατα θα πάρει πε-
ρισσότερες σκληροπυ-
ρηνικές ψήφους Φιλελεύ-
θερων σε εκλογές παρά 
κάποια βραχυπρόθεσμη 
αντικατάσταση. Η τρα-
γωδία της απόφασης του 
Τζάστιν να παραμείνει στη 
θέση του είναι ότι ο Πιερ 
Πουλιέβ δεν είναι δημοφι-
λής ούτε αγκαλιάζεται από 
τους Καναδούς. Ο Poilievre 
είναι αυτή τη στιγμή η λι-
γότερο επιθετική επιλογή.
Το πρόβλημα τώρα για 
το κόμμα των Φιλελευθέ-

ρων που προσπαθεί να 
οργανώσει μια έκτακτη 
Συνέλευση για την Ηγεσία, 
είναι ότι τα άλλα κόμματα 
μπορεί κάλλιστα να σας νι-
κήσουν πριν εκλέξετε νέο 
ηγέτη. Σίγουρα, κάθε νέος 
ηγέτης θα είχε ένα απί-
στευτα σύντομο παράθυ-
ρο για να συστηθεί στους 
Καναδούς και να εξηγήσει 
τι θα έκαναν διαφορετικά.
Το πιο σημαντικό πρό-
βλημα με ένα συνέδριο 
ηγεσίας είναι οι κανόνες 
σύμφωνα με τους οποί-
ους θα πραγματοποιηθεί. 
Όπως σημείωσε η δικα-
στής Marie-Josée Hogue, 
Επίτροπος Δημόσιας Δι-

ερεύνησης για την Εξω-
τερική Παρέμβαση στις 
Ομοσπονδιακές Εκλογικές 
Διαδικασίες και στους Δη-
μοκρατικούς Θεσμούς, «τα 
κριτήρια επιλεξιμότητας 
για ψήφο σε διαγωνισμούς 
υποψηφιοτήτων δεν φαί-
νονται πολύ αυστηρά και 
τα μέτρα ελέγχου που 
ισχύουν δεν φαίνονται 
πολύ εύρωστος”. Ομοί-
ως, η Επιτροπή Εθνικής 
Ασφάλειας και Πληροφο-
ριών των Κοινοβουλευτών 
(NSICOP) σημείωσε στην 
αξιολόγηση των κανόνων 
διορισμού, με τα μέλη να 
λένε ότι «ενοχλήθηκαν 
όταν έμαθαν πόσο εύκολα 

οι ξένοι παράγοντες εκμε-
ταλλεύονται τα κενά και τα 
τρωτά σημεία στη διακυ-
βέρνηση και τη διοίκηση 
των πολιτικών κομμάτων 
για να υποστηρίξουν τα 
προτιμώμενα υποψήφιοι».
Δεδομένου ότι το κόμμα 
των Φιλελευθέρων τερ-
μάτισε τις ιδιότητές του 
το 2016, αντικαθιστώντας 
τες με απεριόριστους «εγ-
γεγραμμένους Φιλελεύ-
θερους», ο διαγωνισμός 
γίνεται  με τους εγγεγραμ-
μένους αντιπροσώπους 
που ψηφίζουν. Στο πα-
ρελθόν, τα μακροχρόνια 
μέλη του κόμματος θα 
είχαν κάποια επίγνωση 
των ισχυρότερων υποψη-
φίων για να υπηρετήσουν, 
αλλά οι νέοι προσωρινοί 
μεταβατικοί υποστηρικτές 
ενδιαφέρονται μόνο να 
υποστηρίξουν τον επιλεγ-
μένο υποψήφιο.
Η ρωγμή στα θεμέλια της 
καναδικής δημοκρατίας 
μας είναι ότι οποιαδήποτε 
εχθρική ξένη κυβέρνηση 
ή εγχώρια ομάδα ειδικών 
συμφερόντων μπορεί να 
εγγράψει νέους ψηφοφό-
ρους και να αναλάβει το 
κόμμα. Αυτή η αδυναμία 
στους κανόνες του Φι-
λελεύθερου Κόμματος 
του Καναδά πρέπει να 
διορθωθεί από το εθνικό 
φιλελεύθερο στέλεχος 
προτού πέσουμε σε μια 
άλλη σύμβαση ηγεσίας.
Σημειώθηκ ε  α πό τον 
Justice Hogue ότι ένα πε-
ριστατικό που αναφέρεται 

στην έκθεση της Επιτρο-
πής «καθιστά σαφές το 
βαθμό στον οποίο οι δια-
γωνισμοί υποψηφιοτήτων 
μπορούν να είναι πύλες για 
ξένα κράτη που επιθυμούν 
να παρέμβουν στις δημο-
κρατικές μας διαδικασίες».
Όποιος γίνει Πρωθυπουρ-
γός του Καναδά έχει ως επί 
το πλείστον αφιλτράριστη 
εξουσία στο κράτος, συ-
μπεριλαμβανομένων των 
διορισμών και απολύσεων 
του Αρχηγού του Επιτελεί-
ου Άμυνας, του Επιτρόπου 
του RCMP, κάθε αναπλη-
ρωτή υπουργού και πολ-
λών άλλων κορυφαίων 
υπευθύνων λήψης αποφά-
σεων. Μπορούν επίσης να 
διορίσουν κάθε μέλος του 
ομοσπονδιακού υπουρ-
γικού συμβουλίου, είτε 
έχουν εκλεγεί είτε όχι. Σε 
λάθος χέρια, αυτή η δύνα-
μη είναι μια καταστροφή.
Δεδομένου αυτού του μοι-
ραίου ελαττώματος στους 
κανόνες ηγεσίας του Φιλε-
λεύθερου Κόμματος και 
της απειλής ξένων παρεμ-
βάσεων, ο Τζάστιν θα λάβει 
τώρα την επιθυμία του να 
ηγηθεί του Φιλελεύθερου 
Κόμματος στις επόμενες 
ομοσπονδιακές εκλογές. 

Ο Πέρσι Ντάουν είναι μα-
κροχρόνιος υποστηρικτής 
του Φιλελεύθερου Κόμ-
ματος και είναι ο πρώην 
αρχηγός του επιτελείου 
του πρωθυπουργού Ζαν 
Κρετιέν.  
            Πέρσι Ντάουν

Της Μαρίας Βουτσινά

Ύστερα από ένα απολαυ-
στικό καλοκαίρι απόλυτης 
ησυχίας και ανεμελιάς, 
τα μέλη του καναδικού 
κοινοβουλίου, την εβδο-
μάδα αυτή, ξαναβρέθηκαν 
στην αίθουσα των συνε-
δριάσεων του σώματος, 
πραγματικά τρομαγμένοι 
καθώς τα μαύρα σύννεφα 
κάποιας εκλογικής απο-
τυχίας, αρχίζουν να ανα-
φαίνονται στον εκλογικό 
ορίζοντα της χώρας.

Λ έ γε τα ι  μ ά λι σ τα ,  ότ ι  
υπουργός της κυβέρνησης 
Τριντό τους συμβούλευσε 
να αλλάξουν συνήθειες και 
να γίνουν ποιο προσιτοί 
στο κοινό.

Σύμφωνα με ειδησεογρα-
φία του  εθνικού Καναδι-
κού δικτύου ενημέρωσης 
ΣΒΣ, υπουργός της ομο-
σπονδιακής κυβέρνησης 
του Καναδά συμβούλευσε 
τους βουλευτές των Φι-
λελευθέρων να αλλάξουν 
νοοτροπία, εάν θέλουν να 
αντιστρέψουν τα χαμηλά 
ποσοστά του κόμματος 
στις δημοσκοπήσεις.

Περισσότεροι από μισή 
ντουζίνα φιλελεύθεροι 
βουλευτές ζήτησαν από το 
CBC News, εμπιστευτικό-
τητα προκειμένου να προ-
σφέρουν μια παρασκηνια-
κή ματιά στην πρόσφατη 

Πίσω στη βουλή, για την βοήθεια των Καναδών 
ενάντια στις αυξήσεις των αγαθών.

διήμερη συνάντηση στο 
Ναναίμο, της Βρετανικής 
Κολομβίας.   

Τρεις από αυτούς δήλω-
σαν ότι η υπουργός Του-
ρισμού Σοράγια Μαρτινέζ 
Φεράντα,  συμπρόεδρος 
της εθνικής προεκλογικής 
εκστρατείας, τους συμβού-
λευσε κατά τη διάρκεια της 
ομιλίας της,  ότι αν «θέλουν 
να αλλάξει κάτι» στις πολι-
τικές τους προοπτικές, θα 
πρέπει πρώτα να αλλάξουν 
τη δική τους «στάση».

Δύο από αυτούς τους τρεις 
βουλευτές δήλωσαν ότι 
το σχόλιο δεν έτυχε καλής 
υποδοχής από τα μέλη 
της ομάδας στην αίθουσα. 
Ένας είπε ότι η δήλωση 
ήταν ιδιαίτερα ενοχλητι-
κή επειδή οι βουλευτές 
φέρουν το κύριο βάρος 
της δυσαρέσκειας των 
ψηφοφόρων με τον πρω-
θυπουργό Τζάστιν Τριντό 
και την κυβέρνησή του.

«Το να έρχεσαι εκεί και να 
επιπλήττεις τους βουλευ-
τές είναι πραγματικά άτο-
πο», δήλωσε ο βουλευτής.
Ένας άλλος βουλευτής, 
σχολιάζοντας το γεγονός, 
δήλωσε ότι δεν ενοχλή-
θηκε από το μήνυμα της 
Φεράντα.

«Η αναγνώριση ότι η στά-
ση κάποιου παίζει ρόλο 
στην αντίληψη [του κοι-

νού]» είναι ένα έγκυρο 
σημείο, τόνισε ο ομιλητής.   
Πηγές ανέφεραν ότι η βου-
λευτής των Φιλελευθέρων 
εκλογικής περιφέρειας της 
επαρχίας του  Κεμπέκ Αλε-
ξάντρα Μεντές,- η οποία 
δήλωσε πρόσφατα σε πολ-
λά μέσα ενημέρωσης ότι οι 
ψηφοφόροι στην εκλογική 
της περιοχή, ζητούν να πα-
ραιτηθεί ο πρωθυπουργός 
Τριντό - δεν έδωσε στην 
δημοσιότητα αυτές της τις 
απόψεις κατά την διάρκεια 
των εργασιών της συνά-
ντησης των βουλευτών 
του κυβερνώντος κόμμα-
τος των Φιλελευθέρων..
Προηγουμένως και προ-
τού πραγματοποιηθεί η 
συγκέν τρωση λέγεται 
ότι η Βουλευτής  Μεντές 
είχε  δηλώσει στο Radio-
Canada ότι θα ενημέρωνε 
για τις απόψεις των εκλο-
γέων της περιφέρειάς της, 
τους συναδέλφους της στο 
Ναναίμο.

«Είναι ένα πολύ γενικευ-
μένο ... ‘Έχουμε κουραστεί 
από το πρόσωπό του’», δή-
λωσε στην εκπομπή Power 
and Politics του εθνικού 
ραδιοτηλεοπτικού φορέα 
του Καναδά.

Η ίδια η βουλευτής, σύμ-
φωνα με τον φορέα, επι-
βεβαίωσε στο CBC News, 
ότι ποτέ δεν έθεσε το θέμα 
ηγεσίας ,πίσω από κλειστές 
πόρτες.

«Κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών του σώματος στο 
Κεμπέκ, άλλα θέματα ήταν 
πιο πιεστικά και είχαμε 
μόνο μία ώρα», ανέφερε 
σε ένα ηλεκτρονικό της 
μήνυμα.
Σύμφωνα, εξ άλλου με την 
ίδια, έπρεπε να αποχωρή-
σει από τη συγκέντρωση 
της ομάδας την Τετάρτη 
το πρωί πριν από τη περί-
οδο των ερωτήσεων και 
απαντήσεων των παρευ-
ρισκόμενων βουλευτών 
στην συνεδρίαση.

Οι βουλευτές που μίλησαν 
στο CBC News δήλωσαν 
ότι εκπρόσωποι του γρα-
φείου του Τριντό και της 
ηγεσίας του κόμματος στο 
Ναναΐμο ήθελαν να δια-
βεβαιώσουν την ομάδα 
ότι έχουν ένα σχέδιο να 
εφαρμόσουν το όταν οι 
βουλευτές επιστρέψουν 
στο Κοινοβούλιο. Τόνι-
σαν δε ότι η διάθεση των 
παρευρισκόμενων βου-
λευτών στη συνάντηση 
πραγματικά ήταν θετική.

Οι βουλευτές δήλωσαν 
ωστόσο, ότι το σχέδιο που 
τους παρουσιάστηκε είχε 
τρία μέρη: τη στρατηγική, 
την πολιτική και τις επικοι-
νωνίες του σώματος των 
μελών της κοινοβουλευτι-
κής ομάδας..

Οι βουλευτές δήλωσαν ότι 
το τμήμα επικοινωνίας του 

σχεδίου παρουσιάστηκε 
στην ομάδα από τον Max 
Valiquette, εκτελεστικό 
διευθυντή επικοινωνίας 
που προσλήφθηκε από τον 
πρωθυπουργό Τριντό τον 
Νοέμβριο του 2023, λίγους 
μήνες αργότερα από τη 
περίοδο που άρχισαν να 
εμφανίζονται οι δημοσκο-
πήσεις οι οποίες δείχνουν 
ότι οι Φιλελεύθεροι ακο-
λουθούν πολύ πίσω από 
τους Συντηρητικούς, στις 
προθέσεις ψήφου.

Σύμφωνα με τρεις βου-
λευτές των Φιλελευθέρων, 
ενώ το σχέδιο προέβλεπε 
την δημοσιοποίηση  ισχυ-
ρών  μηνυμάτων κατά του 
ηγέτη των Συντηρητικών 
του Καναδά Πιερ Ποϊλιεβρ, 
για την δημιουργία αρνητι-
κών εντυπώσεων εναντίον 
του στο εκλογικό κοινό, 
εν τούτοις ουδέποτε τους 
ενημέρωσαν για το πότε 
το κόμμα θα δώσει στη 
δημοσιότητα αυτές τις 
διαφημίσεις. 

Σύμφωνα, μάλιστα, με ένα 
μέλος της ομάδας των 
Φιλελεύθερων βουλευτών 
μέχρι τη δεύτερη ημέ-
ρα των εργασιών,  «δεν 
υπήρξαν σχεδόν καθόλου 
ερωτήσεις σχετικά με το τι 
πρόκειται να κάνουμε και 
τι πρέπει να αλλάξει».

Ο βουλευτής δήλωσε επί-
σης ότι κατά τη διάρκεια 

των εργασιών, ο Τριντό και 
η ομάδα του αναγνώρισαν 
τις αρνητικές θέσεις που 
έχει το εκλογικό σώμα 
των Καναδών για την κυ-
βέρνηση.
Ένας άλλος βουλευτής, 
δήλωσε ότι ο Βαλινκου-
έτ είπε στην κομματική 
ομάδα κατά τη διάρκεια 
της παρουσίασής του, ότι 
οι Καναδοί αισθάνονται 
πιο θετικοί για τις κυβερ-
νητικές πολιτικές - αν και 
δεν ήταν σίγουρο πως 
δημιουργούνται αυτοί οι 
ισχυρισμοί.
¨όπως όμως και εάν έχει 
το θέμα η πραγματικότητα 
είναι ότι την περασμένη 
Δευτέρα άρχισε η νέα, φθι-
νοπωρινή, κοινοβουλευ-
τική περίοδος κάτω από 
συνθήκες ζοφερών σκέ-
ψεων τόσο για τα φτωχά 
ποσοστά της κυβέρνησης 
από τις δημοσκοπήσεις 
των ψηφοφόρων, όσο και 
την άρνηση της ηγεσίας 
των Νέο Δημοκρατών να 
στηρίξουν στο μέλλον την 
κυβέρνηση του Τριντό.

Δεν υπάρχει δε καμία αμ-
φιβολία ότι οι πολιτικοί 
ορίζοντες της χώρας δεν 
αφήνουν και πολλά περι-
θώρια αισιοδοξίας για το 
μέλλον στους βουλευτές 
του Φιλελεύθερου κόμ-
ματος υπό την ηγεσία του 
Τζάστιν Τριντό.
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ΔΕΛΤΙΟ  ΤΥΠΟΥ
Η 11η Ανοιχτή Συνδιάσκε-
ψη της Παγκόσμιας  Βλα-
χικής  Αμφικτιονίας στο 
Μπουργκάς της Βουλγα-
ρίας 7-8 Σεπτεμβρίου 2024

Το Σάββατο 7 Σεπτεμ-
βρίου 2024 ξεκίνησαν οι 
εργασίες της 11ης Ανοι-
χτής Συνδιάσκεψης της 
Παγκόσμιας Βλαχικής Αμ-

φικτιονίας στο Μπουργκάς  
Βουλγαρίας με την συμ-
μετοχή μεγάλου αριθμού 
αντιπροσώπων από την 
Ελλάδα, τις Βαλκανικές χώ-
ρες και φυσικά για πρώτη 
φορά του νέου μέλους, 
της Ένωσης Βλάχων Βουλ-
γαρίας.

Ο Πρόεδρος της Παγκό-
σμιας Βλαχικής Αμφικτιο-

νίας κ. Μιχάλης Μαγειρίας 
ευχαρίστησε αρχικά όλους 
τους αντιπροσώπους για 
την παρουσία τους η οποία 
δίνει ένα ηχηρό μήνυμα 
ενότητας και ελπίδας για 
το μέλλον και ευχαρίστησε 
κυρίως τον Πρόεδρο της 
Ένωσης Βλάχων Βουλγα-
ρίας κ. Νικόλα Νικόλωφ 
για την θερμή υποδοχή 
που επεφύλαξε σε όλους 
και για την συμμετοχή τους 

στις εργασίες της Ανοιχτής 
Συνδιάσκεψης.

Καθ’ όλη την διάρκεια των 
εργασιών επικράτησε ένα 
κύμα ενθουσιασμού και 
ενότητας το οποίο προοιω-
νίζει μια καλή συνεργασία 
όλων των φορέων των 
βλαχόφωνων σε όλες τις 
χώρες των Βαλκανίων.

Καταλήγοντας, τόνισε ότι 

η Ελλάδα, η Ιστορία και ο 
Πολιτισμός της, παραμέ-
νουν πάντα το Μητροπολι-
τικό σημείο αναφοράς των 
απανταχού βλαχοφώνων.

Η 11 η Ανοιχτή Συνδιά-
σκεψη της Παγκόσμιας 
Βλαχικής Αμφικτιονίας 
έκλεισε την Κυριακή 8 Σε-
πτεμβρίου στην Σωζόπολη 
Βουλγαρίας με την εμφά-

νιση Χορευτικών συγκρο-
τημάτων. Από την Ελλάδα 
συμμετείχε το Χορευτικό  
του Συλλόγου Λιβαδιωτών 
Κατερίνης το οποίο σημει-
ωτέον κατά την διάρκεια 
του 38ου Ανταμώματος 
2024 που πραγματοποιή-
θηκε στην Κατερίνη είχε 
φιλοξενήσει την Αντιπρο-
σωπεία της Ένωσης Βλά-
χων Βουλγαρίας.
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Τα διάφορα πρόσωπα της Μαρίας
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«Ο πνιγμένος πιάνεται από τα μαλλιά του»
θυπουργό.
Ορισμένοι Φιλελεύθεροι 
πιστεύουν ότι ο Κάρνεϊ 
θα ήταν ένας εξαιρετικός 
διάδοχος του Τριντό ως 
ηγέτης του κόμματος, αν 
και, όταν ρωτήθηκε, ο ίδιος 
δήλωσε ότι δεν ενδιαφέ-
ρεται για αυτή τη δουλειά.
Ο Κάρνεϊ, ζει στην Οτάβα, 

ήταν διοικητής της κεντρι-
κής τράπεζας του Καναδά 
από το 2008 έως το 2013 
και συνέχισε να είναι δι-
οικητής της Τράπεζας της 
Αγγλίας από το 2013 έως 
το 2020. Σήμερα υπηρετεί 
ως Ειδικός Απεσταλμένος 
των Ηνωμένων Εθνών για 
τη Δράση για το Κλίμα και 
τη Χρηματοδότηση.

Οι αντιπολιτευόμενοι Συ-
ντηρητικοί έχουν ήδη στο-
χεύσει πολιτικά τον πρώην 
διοικητή της κεντρικής 
τράπεζας, αποκαλώντας 
τον «φόρο άνθρακα του 
Κάρνεϊ».
Η νέα σχέση του με το 
Φιλελεύθερο Κόμμα αν 
αναμένεται να προκαλέ-
σει ακόμη μεγαλύτερες 

αντιδράσεις στο χώρο της 
αντιπολίτευσης.
Σχολιάζοντας τις νέες εξε-
λίξεις, πηγές των Φιλε-
λευθέρων δηλώνουν  ότι 
πιστεύουν ότι ο διορισμός 
του Κάρνεϊ αποτελεί ένα 
θετικό στοιχείο για το κόμ-
μα και την κυβέρνηση 
παρά θα μπορούσε να χα-
ρακτηριστεί ως παθητικό.

Ηλίας Σταμπολιάδης

Έχει διαπιστωθεί από πολ-
λούς ότι εάν δεν διώξου-
με την ανθελλινική κλίκα 
που κυβερνά την χώρα 
υπό μορφή δημοκρατικά 
εναλλασσομένων κομ-
μάτων υπάρχει κίνδυνος 
αφανισμού του ιστορικού 
Ελληνικού έθνους.

Το πρόβλημα είναι ο τρό-
πος που θα μπορέσουμε 
να το επιτύχουμε. Υπάρχει 
η πρόταση για μία συντε-
ταγμένη πλειοψηφία που 
θα το πετύχει με δημοκρα-
τικές διαδικασίες. Θεωρεί-
ται μάλιστα ότι υπάρχει η 
κρίσιμη μάζα για να επιτευ-
χθεί ο σκοπός μετρώντας 
και τους απέχοντας από 
τις εκλογές ως δυσαρεστη-
μένους από το υπάρχον 
πολιτικό σύστημα.

Επειδή οι προτάσεις γίνο-
νται από συγκεκριμένα 
άτομα δεν θα είναι χρήσι-
μο να τα αναφέρουμε προς 
το παρόν διότι χωριζόμα-
στε σε οπαδούς του ενός 
ή του άλλου και διασπάται 
η συνοχή όπως ανέφερε 
και ο απόστολος Παύλος  
στο χθεσινό ανάγνωσμα 
(Κυριακή 18/8/2024) όπου 
επέπληξε τους χριστια-
νούς που ήταν χωρισμένοι 
σε ομάδες ανάλογα με το 
ποίος τους είχε κάνει την 
κατήχηση ή τους βάφτισε.

Προσωπικά διακρίνω τους 
ακόλουθους παράγοντες  
που πρέπει να λάβουμε 
υπ’ όψιν:

1, Ο εχθρός (το υπάρχον 
πολιτικό σύστημα) είναι 
λύκος με την μορφή προ-
βάτου,

1α) Ονομάζεται δημοκρα-
τικό ενώ παραβιάζει το 
Σύνταγμα. Αγνόησε το 
δημοψήφισμα του ΟΧΙ και 
την διαμαρτυρία για τις 
Πρέσπες, κήρυξε πολέμου 
κατά της Ρωσίας χωρίς την 
έγκριση της Βουλής)

1β) Είναι ανθελλινικό και 
προδοτικό, Αποκρύπτει 
τους πραγματικούς ενό-
χους για την εισβολή των 
Τούρκων στην Κύπρο, πα-
ρέδωσε την οικονομία 
στους δανειστές, αναζητά 
μεγάλους ξένους επενδυ-
τές ενώ δεν δίνει ευκαιρίες 
δημιουργίας επενδύσεων 
στην μικρομεσαία τάξη, 
αντικαθιστά τον πληθυσμό 
με ξένους μετανάστες.

1γ) Καλλιεργεί το ψέμα 
αλλάζοντας το νόημα των 
λέξεων. Ο πρωθυπουργός 
της Ελλάδος δήλωσε χωρίς 
ντροπή ότι είναι εναντίον 

Πως μπορεί να γίνει, αυτό που πρέπει να γίνει
του νατιβισμού  που ση-
μάνει ότι είναι εναντίον 
του να υπερασπίζεται κα-
νείς τον ντόπιο πληθυσμό 
(native = Ντόπιος), δηλαδή 
είναι εναντίον των Ελλή-
νων. Άλλαξαν την σημασία 
της λέξης ομοφυλόφιλος 
με αυτή του ομόφυλος 
διότι η πρώτη ενέχει και 
την έννοια της διαστροφής 
την οποία θέλουν να απο-
κρύψουν.

1δ) Ασκεί μονόπλευρη 
πληροφόρηση και προπα-
γάνδα ώστε να μην ακού-
γονται οι άλλες απόψεις, 
έχει καθυποτάξει  την δι-
καιοσύνη, και εξουδετε-
ρώνει τους αντιπάλους του 
διαστρέφοντας την πραγ-
ματικότητα. Ένα τέτοιο σύ-
στημα δεν ανατρέπεται με 
δημοκρατικές διαδικασίες
 
2. Ο λαός δεν έχει την απαι-
τούμενη κοινωνική συνοχή 
και αυτογνωσία

2α) Δεν ψηφίζει με εθνικά 
και κοινωνικά κριτήρια 
αλλά κυρίως με ιδιοτελή 
που επηρεάζονται  από 
το πελατειακό κράτος που 
καλλιεργούν τα κόμματα. 
Όσον αφορά τους απέχο-
ντας τείνουν να ηρωποιη-
θούν ως διαμαρτυρόμενοι 
κατά του συστήματος ,ενώ 
στην ουσία δίνουν την 
δυνατότητα σε μία μικρή 
φανατική και βολεμένη 
μειοψηφία να εκλέγει κυ-
βερνήσεις ( το 41% της 
σημερινής κυβέρνησης 
αντιστοιχεί στο 20% των 
εγγεγραμμένων). Αδιαφο-
ρούν για τις εξελίξεις με 
την δικαιολογία ότι όλοι 
είναι ίδιοι και διαπνέονται 
από το πνεύμα του ωχα-
δελφισμού ενώ είναι πρώ-
τοι στην κατάκριση αλλά 
και στην καλοπέραση.

2β) Οι αντιφρονούντες  
πατριώτες με το πρόσχη-
μα της κακώς νοουμένης 
δημοκρατίας προσπαθούν 
να αντιμετωπίσουν το θη-
ρίο με πολιτισμένο τάχα 
τρόπο αποκλείοντας κάθε 
δυναμική αντίσταση και 
σπείρουν την ηττοπάθεια, 
την στιγμή  που το υπάρ-
χον Σύνταγμα δεν έχει 
δικλείδες ασφαλείας και 
ορίζει όπως η τήρηση του 
να υπόκειται στον πατριω-
τισμό των Ελλήνων.

2γ) Οι ίδιοι αντιφρονού-
ντες ο καθένας έχει μεγάλη 
εντύπωση για τον εαυτό 
του και διεκδικεί αρχηγι-
λίκια πέραν των προσω-
πικών του δυνατοτήτων 
και της προσπάθειας που 
καταβάλλει ενώ άλλοι υπο-
κινούνται από τον ίδιο τον 

εχθρό για να διασπάσουν 
την συνοχή. Υπάρχουν 
και αυτοί που έχουν μεν 
αγαθές προθέσεις αλλά 
δεν έχουν την φύτρα του 
αρχηγού και βασικά λείπει 
από τους περισσοτέρους 
η ικανότητα συνεργασί-
ας υπέρ κάποιου κοινού 
σκοπύ.

3. Η Ιεραρχία της Εκκλη-
σίας είναι υποτελής στον 
Καίσαρα

Υποτίθεται ότι η ιεραρχία 
της Εκκλησίας ορθοτομεί 
τον λόγο της αληθείας και 
διαχωρίζει την θέση της 
από τους  αιρετικούς που 
την διαστρέφουν όπως ο 
Άρειος, ο Νεστόριος, κλπ 
ακόμη και οι Καθολικοί 
και οι Προτεστάντες τους 
οποίους θεωρεί αποσυ-
νάγωγους και δεν συλλει-
τουργεί μαζί τους. Στην 
περίπτωση όμως της νο-
μιμοποίησης του γάμου 
των ομοφυλοφίλων αρνή-
θηκε να πάρει θέση και να 
κηρύξει αποσυνάγωγους 
αυτούς που ψήφισαν έναν 
τέτοιο νόμο που είναι φα-
νερά αντίθετος προς την 
ίδια την δημιουργία και 
αποτελεί βλασφημία κατά 
του Θεού. Η ιεραρχία απλά 
περιορίστηκε στο να μη 
τελεί τέτοιους γάμους. 
Χωρίς διάκριση βρήκαν 
την δικαιολογία ότι η Εκ-
κλησία είναι θεραπευτήριο 
και δέχεται όλους αμαρ-
τωλούς και μη, πράγμα 
που είναι αποδεκτό, αλλά 
παρέλειψαν να πουν ότι 
τους δέχεται με σκοπό 
να τους θεραπεύσει και 
όχι να αποδεχθεί και να 
νομιμοποιήσει τα πάθη 
από τα οποία ο καθένας 
έχει καταληφθεί. Δεν ισχυ-
ριζόμαστε ότι έπρεπε να 
κηρύξει αποσυνάγωγους 
τους ομοφυλόφιλους αλλά 
αυτούς που τόλμησαν να 
νομιμοποιήσουν ένα κου-
σούρι , όπως  έλεγε και 
ο μακαριστός Αρχιεπί-
σκοπος Χριστόδουλος, 
παρά την φύση και την 
ανάγκη αναπαραγωγής  
του ανθρώπου. Φαντά-
ζεσθε πόσο θα ανέβαινε 
το καταρρακωμένο ηθικό 
των Ελλήνων και η αγωνι-
στικότητα τους ενάντια σε 
κάθε ηθική, νομική, οικο-
νομική και εθνική εκτροπή, 
πράγμα απαραίτητο για 
να μπορέσει να γίνει αυτό 
που πρέπει για να επιβιώ-
σει αυτό το έθνος όταν η 
μισοί και πλέον βουλευτές 
συμπεριλαμβανομένου και 
του πρωθυπουργού, δεν 
θα τολμούσαν να μπουν 
σε εκκλησία;

 3. Η εθνική επανάσταση 

του 1821 παράδειγμα για 
το τι πρέπει και τι δεν πρέ-
πει να γίνει.

Παρά την εντύπωση που 
έχει δημιουργήσει το κα-
τεστημένο γίνεται όλο και 
περισσότερο αντιληπτό 
ότι  αν και η Ελλάδα ανα-
γνωρίστηκε σαν κράτος 
τελικά δεν απέκτησε πραγ-
ματική ανεξαρτησία και 
λειτουργεί σαν προτεκτο-
ράτο ξένων δυνάμεων με 
οικονομική και στρατιω-
τική εξάρτηση. Η εθνική 
επανάσταση απελευθέ-
ρωσης της χώρας δεν έχει 
ολοκληρωθεί ακόμη και 
καλούμεθα οι σημερινοί 
Έλληνες να την ολοκλη-
ρώσουμε υπό συνθήκες 
άλλης μορφής.

Τότε ο εχθρός ήταν φα-
νερός και η συναίσθηση 
της σκλαβιάς συντηρούσε 
την εθνική συνείδηση που 
ενίσχυε η διαφορετική 
γλώσσα, ο διαφορετικός 
πολιτισμός και η διαφο-
ρετική πίστη. Σήμερα ο 
εχθρός είναι αφανής που 
δημιουργεί εντυπώσεις 
ενός ανώτερου τάχα πολι-
τισμού που στην ουσία εί-
ναι κάποια απομίμηση του 
πολιτισμού των δικών μας 
προγόνων. Επιβάλλεται με 
την δύναμη του χρήματος, 
της τεχνολογικής υπερο-
χής και της στρατιωτικής 
ισχύος. Επηρεάζουν τα 
πράγματα της χώρας χρη-
σιμοποιώντας αργυρώνη-
τους ντόπιους πολιτικούς 
που εναλλάσσονται στην 
εξουσία υποστηριζόμενοι 
από τα ΜΜΕ και την προ-
παγάνδα.

Το 1821 ήταν αυτονόητο 
ότι ο αγώνας έπρεπε να 
είναι ένοπλος και ενώ κατ’ 
εκτίμηση οι πραγματικοί 
πολεμιστές ήταν γύρω στις 
40.000 με 50.000 εντούτοις 
είχαν την ηθική και υλική 
υποστήριξη του συνό-
λου εκτός από τους πάντα 
υπάρχοντες δοσίλογους 
και προδότες. Το πιο σημα-
ντικό είναι ότι και η οικονο-
μικά εύπορη ελίτ βοήθησε 
στον αγώνα διαθέτοντας  
μεγάλες περιουσίες. Σήμε-
ρα δυστυχώς οι διαθέσιμοι 
να προβάλλουν αντίσταση 
είναι μία μικρή μειοψηφία 
και δεν τυγχάνουν της υπο-
στήριξης των πολλών και 
κυρίως της ελίτ που έχει 
ταυτιστεί με την νέα τάξη. 
Οι σύγχρονοι οπλαρχηγοί 
έχουν την μορφή κομμα-
ταρχών που δεν μπορούν 
να συνεργαστούν για να 
προβάλλουν μία στοιχειώ-
δη αντίσταση στα πλαίσια 
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Patrides Western Bureau

Dimitrios & Katerina Angelatos

Tel: 604-583-7814  604-728-7814
 Fax: 604-585-6556

Email:patridesinbc@shaw.ca

* * * * * * * *
 

BRITISH COLUMBIA
BUSINESS DIRECTORY

Appliance Service

Alpha Appliance

In-home Service to all makes

Washers, Dryers, Stoves, Dishwashers, Fridges, 
etc.

Tel: 604-581-4776, 604-850-7030

Tel: 604-728-7814
_____________________-

Restaurants

ANDREAS RESTAURANT

Two locations to serve you:

20227 – 56th Avenue Langley, BC

Tel: 604-533-0111    Dimitrios Arsoniadis

* * *

153 West 16th Street, North Vancouver

604-985-0414 Andreas Arsoniadis
 __________________

PARTHENON IMPORTERS
Mediterranean & Greek Specialty Foods

3080 W. Broadway, Vancouver

Tel: 604 733-4191 fax: 604 734-4171

Email:parthenonmarket@gmail.com
_____________________

K E R K I S

G r e e k  T a v e r n a

Tel: 604-731-2712 Fax: 604-731-7905

3605 West 4th Avenue (at Dunbar)
Vancouver, BC V6R 1P2

Bob & Julia   www.kerkistaverna.com
__________________

  RODOS KOUZINA

Mediterranean Grill

100-221 Ioco Road, Port Moody, BC
604-4691150 Fax: 469-1162
www.rodoskouzina.ca

Pegasus Pizza 

Pick-up & Delivery

106-221Ioco Rd., Port Moody Bc
Tel: 604-461-3000
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Κεμαλιστές και το παραμύθι της Γαλάζιας Πατρίδας
του Λεωνίδα Κουμάκη*

Παρακολουθούμε, ολο-
ένα και πιο καθαρά, την 
ενόχληση και την δυσα-
ρέσκεια των Κεμαλιστών 
απέναντι στην τακτική των 
ισλαμιστών να επιβάλουν 
με το ζόρι και με νταηλί-
κια την Γαλάζια Πατρίδα 
σε όλους τους γείτονες 
της Τουρκίας αλλά και σε 
τρίτους.

Οι Κεμαλιστές είναι μαθη-
μένοι να κάνουν τις βρώμι-
κες δουλειές που επιβάλ-
λουν τα παράνομα όνειρα 
του εθνικού όρκου των 
Νεότουρκων πουλώντας 
«πίστη» και επιδεικνύοντας 
«συνέπεια» προς την Δύση 
(Αμερική, Ισραήλ,  Αγγλία, 
Γερμανία) και όπου αλλού 
κρίνεται απαραίτητο. 

Θεωρούν αποδεδειγμένα 
πετυχημένη την δική τους 
στρατηγική, κρίνοντας 
από την μαζική υποστήρι-
ξη που εξασφάλισαν για να 
εισβάλλουν ανενόχλητοι 
στην μαρτυρική Κύπρο το 
1974.

Όσα ακούστηκαν κατά την 
διάρκεια της επεισοδιακής 
συζήτησης στο τουρκικό 
κοινοβούλιο στο τέλος 
Ιουλίου 2024, στο πλαί-
σιο έγκρισης προεδρικού 
διατάγματος με το οποίο  
η τουρκική κυβέρνηση 
εξουσιοδοτείται να στεί-
λει στρατιωτικές δυνά-
μεις στην Σομαλία για δύο 
χρόνια, υπήρξαν εξόχως 
αποκαλυπτικά.
Ο πρώην πρέσβης της 
Τουρκίας στην Ουάσι-
γκτον και ήδη βουλευτής 
του Ρεπουμπλικανικού 
Λαϊκού Κόμματος (CHP) 
Ναμίκ Ταν, επέκρινε τη 
στάση του κυβερνώντος 
Κόμματος Δικαιοσύνης 
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) στην 
εξωτερική πολιτική δη-
λώνοντας μεταξύ άλλων 
πως «Εδώ βρισκόμαστε 
μπροστά σε μια πρόταση 
για τη Σομαλία που αγνοεί 
όλη αυτή την ιστορική και 
σύγχρονη συσσωρευμένη 
γνώση και εμπειρία. Όπως 
συνέβη πολλές φορές, 
προσπαθούμε να “βάλου-
με γκολ” με μια νοοτροπία 
κερδοσκόπου» … … «Όσο 
το ΑΚΡ ισχυροποιούσε τη 
θέση του, έτεινε να μπλέ-
κει τον τυχοδιωκτισμό με 
την εξωτερική πολιτική. 
Σε κάθε περίπτωση προ-
τίμησε να ασκεί εξωτερι-
κή πολιτική με φωνές και 
κραυγές. Και δεν σταμάτη-
σε εκεί. Ενίοτε ονειρεύτηκε 
την αναβίωση της Οθω-
μανικής Αυτοκρατορίας. 
Δεν αρκέστηκε με τις δια-
συνοριακές στρατιωτικές 
επιχειρήσεις, αναζήτησε 
υπερπόντιες περιπέτει-
ες. Μόλις δυσκόλεψαν οι 
συνθήκες, δηλαδή όταν η 
χρεοκοπία της οικονομίας 
χτύπησε την πόρτα μας, 
ευτυχώς γύρισε αρκετά 
γρήγορα την πλάτη του 
στο παραμύθι της «γαλά-
ζιας πατρίδας» στο οποίο 
επέμεινε για ένα διάστη-
μα». 

Στην ίδια συζήτηση που 

έγινε στο τουρκικό κοι-
νοβούλιο ακούστηκαν 
σφοδρές επικρίσεις των 
Κεμαλικών προς τους ισλα-
μιστές διότι για  ιδεολο-
γικούς λόγους που έχουν 
σχέση με την Μουσουλ-
μανική Αδελφότητα, η 
Τουρκία για μια ολόκλη-
ρη δεκαετία αποξενώθη-
κε από την Αίγυπτο και 
δημιούργησε εχθρικές 
σχέσεις, προσφέροντας 
στην Ελλάδα την ευκαιρία 
να οριοθετήσει μαζί της 
ΑΟΖ, βυθίζοντας το όραμα 
της Γαλάζιας Πατρίδας. 
Ο πρώην Τούρκος ΥΠΕ-
ΘΑ Χουλουσί Ακάρ που 
συμμετείχε στη συζήτηση 
κόντεψε να πάθει αποπλη-
ξία όταν κατηγορήθηκε 
για τα πεπραγμένα της 
περιόδου ευθύνης του, την 
ώρα που προσπαθούσε να 
υπερασπιστεί την Γαλάζια 
Πατρίδα κραδαίνοντας τον 
χάρτη της.

Οι Κεμαλιστές πιστεύουν 
ότι θα μπορούσαν να πε-
τύχουν τους ίδιους ακρι-
βώς στόχους με τον δικό 
τους «πολιτισμένο» τρό-
πο, καλοπιάνοντας τους 
δυτικούς συμμάχους – 
κυρίως το Ισραήλ -, «προ-
σφέροντας» με συνέπεια 
σαν «αντάλλαγμα» την 
γεωστρατηγική αξία της 
σημερινής Τουρκίας, όπως 
ακριβώς έκαναν κατά την 
εισβολή στην Κύπρο. Θε-
ωρούν πως οι ισλαμιστές, 
με τα νταηλίκια και τις 
κούφιες απειλές, τελικά 
καταστρέφουν τους στό-
χους του εθνικού όρκου 
των Νεότουρκων.

Στις 3 Αυγούστου 2024 
η  α ν τ ι π ο λ ι τ ε υ ό μ ε ν η 
Cumhuriyet δημοσίευσε 
ένα άρθρο γνώμης του 
βραβευμένου δημοσιο-
γράφου Işık Kansu (γεννη-
μένου το 1956) με τίτλο «Η 
Υπεράσπιση της Γαλάζιας 
Πατρίδας» – «Mavi Vatan’ı 
Savunmak». Το άρθρο 
αυτό έμμεσα εκφράζει 
την άποψη των Κεμαλι-
στών για τους εθνικούς 
στόχους των Νεότουρ-
κων, τους οποίους οι ίδιοι 
πιστεύουν πως μπορούν 
να εξυπηρετήσουν με άλ-
λους τρόπους, πολύ πιο 
αποτελεσματικά από τους 
ισλαμιστές. Ακολουθεί το 
πλήρες κείμενο του Τούρ-
κου δημοσιογράφου, σε 
ελεύθερη απόδοση του 
υπογράφοντος:

«Κανένας από τους δι-
πλωμάτες μας που έχουν 
γίνει μέλη του τουρκικού 

κοινοβουλίου με το CHP 
τα τελευταία χρόνια δεν 
ακολούθησε μια συνεπή 
γραμμή.

Τα παραδείγματα είναι 
προφανή: Μετά την ανε-
πάρκεια του Öztürk Yılmaz 
που έγινε εσπευσμένα βου-
λευτής, του Ünal Çeviköz, 
ο οποίος περιέγραψε τη 
Γαλάζια Πατρίδα ως «επι-
θετική και επεκτατική πρα-
κτική» και τέλος του Namık 
Tan, ο οποίος περιέγραψε 
τη Γαλάζια Πατρίδα ως 
«παραμύθι».

Σαν να μην υπήρχαν πλέον 
εμπειρογνώμονες εξωτερι-
κής πολιτικής και διπλωμά-
τες για να υπερασπιστούν 
τα εθνικά συμφέροντα, 
η επιλογή αυτών των αν-
θρώπων στο CHP όχι μόνο 
υπονόμευσε την παραδο-
σιακή στάση ανεξαρτησίας 
του κόμματος, αλλά συνέ-
βαλε επίσης στη συνέχιση 
των συνεργατικών πολιτι-
κών του ΑΚΡ.

Τα λάθη που έγιναν από 
αυτά τα ονόματα πρέπει, 
χωρίς καμιά αμφιβολία, 
να επικριθούν. Ωστόσο, ο 
Χουλουσί Ακάρ, ο οποίος 
υπερασπίζεται τις πολιτι-
κές του ΑΚΡ από το βήμα 
του Κοινοβουλίου, δεν έχει 
ούτε το κύρος ούτε το δι-
καίωμα να κάνει επικρίσεις 
για το ίδιο ζήτημα.

Στην ομιλία του στο Κοι-
νοβούλιο την περασμένη 
εβδομάδα, ο Ακάρ είπε:

«Μητέρα πατρίδα, πατρίδα 
του ουρανού, γαλάζια πα-
τρίδα, νεογέννητη πατρί-
δα. Είναι ένα αδιαχώριστο 
σύνολο. Η Γαλάζια Πατρίδα 
είναι το εθνικό μας θέμα, το 
εθνικό μας θέμα στη Μαύ-
ρη Θάλασσα, στο Αιγαίο, 
τη Μεσόγειο, στην υφα-
λοκρηπίδα, στην αποκλει-
στική οικονομική ζώνη, σε 
κάθε είδους δικαιώματα 
και συμφέροντα κάτω και 
πάνω από τις θάλασσές 
μας, δηλαδή ο θαλάσσιος 
εθνικός μας όρκος, το εθνι-
κό μας θέμα».

Αυτά μας λέει ένας πρώην 
πασάς που αποφοίτησε 
από το Κολέγιο του Επι-
τελείου των Ενόπλων Δυ-
νάμεων των Ηνωμένων 
Πολιτειών, που έβαλε ένα 
τσουβάλι στο κεφάλι του 
Τούρκου στρατιώτη στο 
Ιράκ, που πήρε από τα 
χέρια Αμερικανού στρα-
τηγού «Μετάλλιο Αξίας».

Υπήρξε ο αρχηγός του 
Γενικού Επιτελείου την 
περίοδο κατά την οποία 
τα σύνορα της Συρίας με-
τατράπηκαν σε πανδοχείο 
στην άκρη του δρόμου και 
ιδρύθηκαν καντόνια στην 
περιοχή. Υπήρξε υπουρ-
γός Άμυνας όταν ξένες 
χώρες, κυρίως η Ελλάδα 
και το Ισραήλ, αναζητού-
σαν φυσικό αέριο γύρω 
από την Κύπρο. Είναι επί-
σης βουλευτής του ΑΚΡ, 
το οποίο έκανε τα στραβά 
μάτια στην κατοχή σχεδόν 
20 νησιών του Αιγαίου από 
την Ελλάδα κατά τη διάρ-
κεια της διακυβέρνησής 
του, υποκλίθηκε στο Σχέ-
διο Ανάν για την Κύπρο και 
άνοιξε προς συζήτηση τη 
Σύμβαση του Μοντρέ και 
τη Συνθήκη της Λωζάνης.
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΠΟΛΕΜΙΚΗ 
ΑΝΑΣΤΑΤΩΣΗ

Βρήκαν τη δικαιολογία για 
την πολεμική αναστάτωση 
λίγο πριν από την ισραηλι-
νή επίθεση στον ηγέτη της 
Χαμάς Ισμαήλ Χανίγια:
«Θα πάμε στο Ισραήλ», 
μας είπαν. Προηγουμένως 
μας είχαν πει πως «Θα γίνει 
3ος παγκόσμιος πόλεμος». 
Ρίχνουνε συνεχώς λάδι στη 
φωτιά επειδή αυτό τους 
εξυπηρετεί. Τους εξυπη-
ρετεί γιατί η χώρα μοιάζει 
σαν να βγήκε τώρα από 
τον πόλεμο. Οι σεισμόπλη-
κτες περιοχές εξακολου-
θούν να είναι γκρεμισμέ-
νες και κατεστραμμένες 
σαν βομβαρδισμένα τοπία. 
Οι σεισμοπαθείς δεν έχουν 
καν στέγη για να βάλουν το 
κεφάλι τους.

Για χάρη των συμφερό-
ντων παγκόσμιων αποικι-
οκρατών, έχουμε κολλήσει 
σε ένα τέλμα στη Συρία και 
έχουμε βυθιστεί σε έναν 
πόλεμο. Σχεδόν καθημερι-
νά στρατιώτες μας χάνουν 
την ζωή τους, γίνονται 
μάρτυρες. Λόγω συστή-
ματος του ενός αρχηγού, 
η χώρα κυβερνάται με 
έκτακτες εξουσίες σαν να 
ήταν κάτω από συνθήκες 
πολέμου. Οι συμπολίτες 
μας μέσα στην αφθονία, 
πεινάνε.

Θα μπαίναμε στο Ισραήλ, 
θα γινόταν ένας 3ος πα-
γκόσμιος πόλεμος. Έπρεπε 
λοιπόν να είμαστε προε-
τοιμασμένοι ανάλογα!

Παρά την εξαθλίωση, την 
ανισότητα και την αδικία 
που βιώνουμε, πρέπει να 
υπακούμε σε ό,τι λέει και 
κάνει το Παλάτι, πρέπει 

να σκύβουμε το κεφάλι 
σε ό,τι μας λένε, πρέπει 
να θεωρούμε κάθε λάθος, 
σωστό. Θα μας κάνουν να 
συμβιβαστούμε, βάζοντας 
τον θάνατο μέσα στο μυα-
λό μας. Ε λοιπόν όχι, δεν 
σφάξανε!

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΚΡΙΜΑΙΑ
Ας γίνει πια γνωστό: Πίσω 
από την πρακτική που θα 
σφάζει τα αδέσποτα ζώα 
(σημ. συντ.: Στην Τουρκία 
νομοθετήθηκε η υποχρε-
ωτική ευθανασία αδέσπο-
των σκύλων προκαλώ-
ντας ευρεία κοινωνική 
αντίδραση), υπάρχει ένα 
Υπουργείο Προπαγάνδας 
του Παλατιού, το οποίο 
οργανώνει, διεξάγει και δι-
ατηρεί επιχειρήσεις για να 
κατευθύνει την κοινωνία, 
να δημιουργεί ένταση δι-
αιρώντας την στα δύο, να 
τροφοδοτεί την ένταση και 
να υποκινεί ένα απέραντο 
στρατό τρολ για το σκοπό 
αυτό».

Σ υ μ π ε ρ ά σ μ α τ α: Το 
παραπάνω άρθρο γνώμης 
του δημοσιογράφου της 
Cumhuriyet Işık Kansu 
αναδεικνύει την οπτική 
των Κεμαλικών σε μια σει-
ρά θεμάτων «ελληνικού 
ενδιαφέροντος»:

1. Κατά τους Κεμαλιστές, 
οι ισλαμιστές κάνουν «τα 
στραβά μάτια στην κατο-
χή σχεδόν 20 νησιών του 
Αιγαίου από την Ελλάδα», 
αν και ο αριθμός των ελλη-
νικών νησιών που δήθεν 
κατέχονται παράνομα από 
την Ελλάδα μένει μονίμως 
και σκοπίμως, κάτω από 
ένα νέφος αοριστίας. Ακό-
μα και ο ίδιος ο πρώην 
αρχηγός του Ρεπουμπλι-
κανικού Λαϊκού Κόμματος 
(CHP) άλλαζε ταχυδακτυ-
λουργικά, με κάθε δήλωση 
του και τον αριθμό των 
νησιών:
· «18 νησιά είναι υπό κα-
τάληψη από τους Έλληνες 
στρατιώτες» (Haberturk / 
Δεκέμβριος 2017),
· «156 νησιά και βραχονη-
σίδες που ανήκουν στην 
Τουρκία και η στρατιωτι-
κοποίηση τους δεν είναι 
σωστή» (Εφημερίδα Sozcu 
/Μάρτιος 2018),
· «Γιατί η κυβέρνηση δεν 
βγάζει άχνα για τα 16 κατε-
χόμενα νησιά του Αιγαίου» 
(ομιλία στην κοινοβουλευ-
τική ομάδα του κόμματός 
του, Ιούνιος 2019).

2. Οι Κεμαλιστές «προ-
σάπτουν» στον πρώην 
ΥΠΕΘΑ Χ. Ακάρ ότι «πα-
ρακολουθούσε απαθής 
την αναζήτηση φυσικού 
αερίου γύρω από την Κύ-
προ από Ελλάδα και Ισρα-
ήλ», ότι  «υποκλήθηκε στο 
Σχέδιο Ανάν», ότι «αποφοί-
τησε από το  Κολέγιο των 
Ενόπλων Δυνάμεων των 
Ηνωμένων Πολιτειών» και 
ότι «παρέλαβε Μετάλλιο 
Τιμής από τα χέρια Αμε-
ρικανού στρατηγού». Όλα 
αυτά την ίδια ώρα που 
υποκρίνονται τους πιο 
«πιστούς συμμάχους της 
Δύσης και του Ισραήλ»!

3. Οι Κεμαλιστές καταγ-

γέλλουν το «τέλμα της Συ-
ρίας» και την «καθημερινή 
απώλεια Τούρκων στρα-
τιωτών» για χάρη «των 
συμφερόντων παγκόσμι-
ων αποικιοκρατών». Οι 
συνεχείς και οδυνηρές 
απώλειες της Τουρκίας 
στα μέτωπα της Συρίας 
και του Ιράκ δεν μπορούν 
πλέον να κρυφτούν «κάτω 
από το χαλί». Ήδη οι Απε-
λευθερωτικές Δυνάμεις 
του Αφρίν (HRE), αλλά και 
άλλες Κουρδικές πηγές 
ανακοινώνουν συνεχώς 
νέες απώλειες των Τουρ-
κικών ενόπλων δυνάμεων. 
Με τον τρόπο αυτό, γίνεται 
ευκολότερα κατανοητή 
η ξαφνική πρεμούρα του 
Ρ.Τ. Ερντογάν να συναντή-
σει τον «δολοφόνο» και  
«τρομοκράτη» πρόεδρο 
της Συρίας Μπασάρ Αλ 
Άσαντ – και μάλιστα ανά 
πάσα στιγμή!

4. Οι Κεμαλιστές επιβεβαι-
ώνουν ότι η Τουρκική οι-
κονομία έφτασε στο χείλος 
της χρεοκοπίας, ότι οι σει-
σμόπληκτες επαρχίες της 
Τουρκίας παραμένουν, 16 
μήνες μετά τον καταστρο-
φικό σεισμό του Φεβρου-
αρίου 2023, σαν βομβαρ-
δισμένο τοπίο και ότι στην 
Τουρκία λειτουργεί ένα 
«Υπουργείο Προπαγάνδας 
του Παλατιού, το οποίο 
οργανώνει, διεξάγει και 
διατηρεί επιχειρήσεις για 
να κατευθύνει την κοινω-
νία, να δημιουργεί ένταση 
διαιρώντας την στα δύο, 
να τροφοδοτεί την ένταση 
και να κατευθύνει ένα απέ-
ραντο στρατό τρολ για το 
σκοπό αυτό».

Όπως προκύπτει από τα 
παραπάνω, πρέπει  να 
προετοιμαζόμαστε ώστε 
να μην πέσουμε από τα 
σύννεφα αν κάποτε έρ-
θει η ώρα οι Κεμαλιστές 
να διαδεχτούν, ομαλά ή 
ανώμαλα, τους ισλαμιστές 
στην εξουσία. 

Τέλος, η φιλοσοφία των 
Κεμαλιστών όχι μόνο δεν 
είναι άγνωστη αλλά επι-
δοκιμάζεται από την Δύση 
και το Ισραήλ, όπως φαί-
νεται και από την ανάρτη-
ση  του Ισραηλινού ΥΠΕΞ 
στον πρόσφατο λεκτικό 
πόλεμο με τον Ρ. Τ. Ερντο-
γάν:  «Ο Ερντογάν πήρε 
ένα τουρκικό κράτος με 
επιστημονικές, πολιτιστι-
κές, τεχνολογικές και οι-
κονομικές δυνατότητες και 
το καταστρέφει, διαβρώ-
νοντας την κληρονομιά 
του Ατατούρκ, ο οποίος 
έχτισε μια προοδευτική 
και ευημερούσα Τουρκία. 
Ας ελπίσουμε σε καλύτε-
ρες μέρες» προσθέτοντας 
στο τέλος με ετικέτα τον 
Δήμαρχο Κωνσταντινού-
πολης Εκρέμ Ιμάμογλου. 
Ο Δήμαρχος βέβαια «επέ-
στρεψε» την ανάρτηση του 
Ισραηλινού ΥΠΕΞ, αλλά 
το μήνυμα ελήφθη απ’ 
όλους…

* Λεωνίδας Κουμάκης: 
Νομικός, Συγγραφέας, 
Αρθρογράφος-Αναλυτής, 
μέλος του International 
Hellenic Association. 
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της δημοκρατίας και βλέ-
πουμε στις εκλογές περί 
τα τριάντα κόμματα να ζη-
τούν την υποστήριξη των 
πολιτών οι οποίοι τελικά 
απέχουν στην πλειοψηφία 
τους  μη μπορώντας ή μη 
θέλοντας  να ξεχωρίσουν 
που υπάρχει η ελπίδα και 
ο σπόρος που μπορεί να 

Πως μπορεί να γίνει, αυτό που πρέπει να γίνει
γίνει δένδρο.

Έχει ειπωθεί ότι λείπει ο κα-
τάλληλος αρχηγός για να 
συσπειρώσει τον λαό, μα 
ο αρχηγός δεν δημιουργεί-
ται σε ένα στείρο περιβάλ-
λον καιροσκόπων ή ονει-
ροπόλων αλλά χρειάζεται 
το κατάλληλο περιβάλλον 
που θα καλλιεργηθεί και 
θα αναγνωριστεί. Τέτοιο 

περιβάλλον αποτελούν οι 
πνευματικοί και ελεύθεροι 
άνθρωποι που σήμερα 
σκιάζονται από τους δή-
θεν μορφωμένους που η 
εξέλιξη τους  εξαρτάται 
από την εξουσία και δεν 
μπορούν να αντισταθούν. 
Σκιάζονται ακόμη και  από 
τους κατεχόμενους από 
ιδεοληψίες ξένες προς τον 
ελληνοχριστιανικό πολι-

τισμό. Όπως αναφέρθηκε 
και  πιο πάνω ακόμη και 
η Ιεραρχία της Εκκλησίας 
δεν έχει τα κότσια και την 
διάθεση αυτοθυσίας για να 
οδηγήσει τον λαό προς την 
Αλήθεια που είναι η μόνη 
που σώζει.

Είναι δύσκολο επομένως 
να προτείνει κανείς τον 

τρόπο που θα μπορέσει 
να γίνει με δημοκρατικές 
διαδικασίες η ανατροπή 
της υπάρχουσας κατάστα-
σης που οδηγεί τον Ελλη-
νισμό στην αφάνεια. Ίσως  
οι διεθνείς συγκυρίες και 
απρόβλεπτα γεγονότα να

 οδηγήσουν το  σύστημα 
στην κατάρρευση ως μη 

βιώσιμο και τότε η ανάγκη 
να  δώσει την ευκαιρία και 
να υποδείξει τον τρόπο να 
διορθωθούν τα πράγματα. 
Για αυτό πρέπει να είμαστε 
σε εγρήγορση.

 Ηλίας Σταμπολιάδης
Μηχανικός Μεταλλείων 
Μεταλλουργός
πρώην Καθηγητής Πολυτε-
χνείου Κρήτης

 

 

του Νίκου Μελέτη από το 
liberal.gr

Mε παρέμβαση της Τουρ-
κίας για μια ακόμη φορά 
ο Οργανισμός Ισλαμικής 
Συνεργασίας (OIC), συμπε-
ριέλαβε στις αποφάσεις 
του, κείμενο το οποίο υιο-
θετεί όλες τις αιτιάσεις και 
διεκδικήσεις της Άγκυρας 
για τη μουσουλμανική 
μειονότητα στη Θράκη, 
την οποία καταγράφει ως 
«Τουρκική», καθώς ανα-
φέρει επίσης και για «μου-
σουλμάνους των Δωδεκα-
νήσων».
Στο κείμενο  των αποφά-
σεων της 50ης Συνόδου 
Υπουργών Εξωτερικών 
που συνήλθε στο Καμε-
ρούν παρουσία και του 
Τούρκου ΥΠΕΞ Χ. Φιντάν, 
περιλαμβάνεται και ειδική 
ενότητα με Εκθέσεις, οι 
οποίες περιέχουν και συ-
στάσεις για μουσουλμανι-
κούς πληθυσμούς ανά τον 
κόσμο που παραβιάζονται 
τα δικαιώματα τους. Η 
λίστα αυτή περιλαμβάνει 
τη μουσουλμανική κοινό-
τητα στο  Μιανμάρ, στην 
Κριμαία  στις Φιλιππίνες 
και τη «τουρκική μειονό-
τητα στη Θράκη  και τον 
μουσουλμανικό πληθυσμό 
στη Δωδεκάνησο». 

Με δεδομένο ότι ο OIC 
έχει 57 κράτη μέλη και  
καλύπτει έναν πληθυσμό 
σχεδόν 2,1 δισ. ανθρώπων, 
το γεγονός  ότι στις απο-
φάσεις του  υιοθετεί και 
προβάλει όλη την τουρ-
κική επιχειρηματολογία 
για τη μουσουλμανική  
μειονότητα της Θράκης 
δημιουργεί μια ιδιαίτερα 
αρνητική εικόνα για τη 
χώρα  μας. Και μάλιστα 
σε μια περίοδο που οι «ει-
δήσεις» για υποτιθέμενες 
παραβιάσεις δικαιωμάτων 
των μουσουλμάνων  τρο-
φοδοτεί αντιδράσεις και 
ακραίων ισλαμικών φωνών 
και οργανώσεων.

Συγχρόνως όμως αυτή η 
παραμορφωτική εικόνα 
για  την  κατάσταση της 
ελληνικής  μουσουλμα-
νικής μειονότητας απο-
σκοπεί στο να πλήξει και 
τις σχέσεις της χώρας μας 
με τον Αραβικό και Μου-
σουλμανικό Κόσμο, είτε 
ενοχοποιώντας τις σχέσεις 
αυτές είτε βάζοντας στην 
ατζέντα τους έστω και 
εμμέσως θέμα «τουρκικής 
μειονότητας».  

Στο ψήφισμα του ο OIC υι-
οθετεί όλα τα θέματα που 
προωθεί ο τουρκισμός στη 

Θέμα «τουρκικής» μειονότητας στη Θράκη προωθεί 
η Τουρκία και στην Ισλαμική Διάσκεψη

Θράκη, δίνοντας εικόνα 
«καταπίεσης» των μελών 
της μειονότητας και πα-
ραβίασης ακόμη και των 
στοιχειωδών ανθρώπινων 
δικαιωμάτων και θέτει μά-
λιστα την Ελλάδα υπό τη 
«επιτήρηση» του ζητώντας 
από τον ΓΓ  να παρέμβει 
προς τη χώρα μας και να 
υποβάλει νέα έκθεση στην 
επόμενη συνεδρίαση του 
OIC.   

Η Τουρκία επιχειρεί εντατι-
κά να κρατήσει ψηλά στην 
ατζέντα το μειονοτικό και 
με τη διεθνοποίηση του, 
ενώ είναι  χαρακτηριστικό 
ότι το τελευταίο δίμηνο 
υπάρχει μια συντονισμένη 
επικοινωνιακή «επίθεση» 
με τακτικά και συχνά δημο-
σιεύματα από τα τουρκικά 
κρατικά ΜΜΕ, Anadolu 
και ΤΡΤ με αντικείμενο τις 
δήθεν παραβιάσεις των 
δικαιωμάτων της «τουρκι-
κής», όπως την ονομάζουν,  
μειονότητας στη Θράκη  

Η  απόφαση του Οργανι-
σμού Ισλαμικής Συνεργα-
σίας: 

«ΑΠΟΦΑΣΗ 3/50-MM 

Σχετικά με  την κατάστα-
ση της Τουρκικής Μου-
σουλμανικής μειονότητας 
στη Δυτική Θράκη και τον 
Μουσουλμανικό Πληθυ-
σμό των Δωδεκανήσων. 

Η 50η Σύνοδος του Συμ-
βουλίου των Υπουργών 
Εξωτερικών του Οργανι-
σμού Ισλαμικής Συνεργα-
σίας που πραγματοποι-
ήθηκε στη Γιαουντέ της 
Δημοκρατίας του Καμε-

ρούν στις 29-30 Αυγού-
στου 2024 
Έχοντας πλήρη επίγνω-
ση ότι οι μουσουλμάνοι 
στην Ελλάδα, γενικά, και η 
τουρκική μουσουλμανική 
μειονότητα στη Θράκη της 
Ελλάδας και ο μουσουλ-
μανικός πληθυσμός στα 
Δωδεκάνησα ειδικότερα, 
αποτελούν αναπόσπαστο 
μέρος του Μουσουλμα-
νικού Κόσμου Χαιρετί-
ζοντας το άνοιγμα ενός 
τζαμιού στην Αθήνα, το 
οποίο, ωστόσο, διοικείται 
από ένα συμβούλιο που 
αποτελείται από μη μου-
σουλμάνους, 

Υπενθυμίζοντας τις αρχές 
και τους στόχους του Χάρ-
τη του OIC, τα ψηφίσμα-
τα που εγκρίθηκαν από 
τις ισλαμικές διασκέψεις 
κορυφής του OIC, τις δι-
ασκέψεις των υπουργών 
εξωτερικών, το Συμβούλιο 
και τις διεθνείς συμφωνίες, 
διακηρύξεις και συμβάσεις 
που ζητούν τον σεβασμό 

των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων, συμπεριλαμβα-
νομένων των πολιτικών, 
κοινωνικών, πολιτιστικών 
και οικονομικών δικαιωμά-
των και της ελευθερίας της 
λατρείας, και ειδικότερα 
της Συνθήκης της Λοζά-
νης, η οποία εγγυάται τα 
δικαιώματα της τουρκικής 
μουσουλμανικής μειονό-
τητας στη Δυτική Θράκη 
της Ελλάδας, δυνάμει της 
οποίας έχουν το δικαί-
ωμα να χρησιμοποιούν 
τη μητρική τους γλώσσα, 
δηλαδή την τουρκική,  και 
ασκούν τις θρησκευτικές 
τους τελετές, 

Έχοντας εξετάσει την έκθε-
ση του Γενικού Γραμματέα 
σχετικά με την κατάσταση 
των μουσουλμανικών κοι-
νοτήτων και μειονοτήτων 
σε κράτη μέλη που δεν 
είναι μέλη του OIC: 

1. καλεί την Ελλάδα να 
διασφαλίσει τον πλήρη 
σεβασμό όλων των αν-

θρωπίνων δικαιωμάτων, 
συμπεριλαμβανομένης 
της θρησκευτικής ελευθε-
ρίας για όλους τους μου-
σουλμάνους που ζουν στη 
χώρα  
2. καλεί την Ελλάδα να 
λάβει τα κατάλληλα μέτρα 
για την προάσπιση των 
βασικών δικαιωμάτων και 
ελευθεριών καθώς και της 
ταυτότητας της τουρκικής 
μουσουλμανικής μειονό-
τητας που προέρχονται 
από διμερείς και διεθνείς 
Συμφωνίες 
3. ζητεί εκ νέου από την 
Ελλάδα να αναγνωρίσει 
τους εκλεγμένους μου-
φτήδες της Ξάνθης και της 
Κομοτηνής ως επίσημους 
μουφτήδες 
4. καλεί την Ελλάδα να 
λάβει τα αναγκαία μέτρα 
για την εκλογή των δι-
οικητικών συμβουλίων 
των Βακουφίων  από την 
τουρκική μουσουλμανική 
μειονότητα, προκειμένου 
να διασφαλιστεί η αυτοδι-
οίκησή τους 
5. τονίζει την ανησυχία 
του για την πρακτική της 
Ελλάδας όσον αφορά τον 
διορισμό 240 ιμάμηδων/
θρησκευτικών εκπαιδευ-
τών, παρά τις αντιδράσεις 
της τουρκικής μουσουλμα-
νικής μειονότητας 
6. παροτρύνει την Ελλάδα 
να εφαρμόσει τις ετυμη-
γορίες του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων (ΕΔΑΔ) σχε-
τικά με τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις (ΜΚΟ) της 
τουρκικής μουσουλμανι-
κής μειονότητας 
7. παροτρύνει εκ νέου την 
Ελλάδα να αποκαταστήσει 
τα δικαιώματα ιθαγένειας 
δεκάδων χιλιάδων μελών 
της τουρκικής μειονότητας 
από τα οποία αφαιρέθηκε 
η ιθαγένεια βάσει του άρ-
θρου 19 του νόμου αριθ. 
3370/1955 περί ελληνικής 
ιθαγένειας 

8.  επαναλαμβάνει την 
πρόσκλησή του προς την 
Ελλάδα να λάβει τα ανα-
γκαία και επείγοντα μέτρα, 
σε διαβούλευση με την 
τουρκική μουσουλμανική 
μειονότητα, για την αντιμε-
τώπιση των εκπαιδευτικών 
ζητημάτων της, τα οποία 
συνδέονται επίσης άμεσα 
με την κοινωνικοοικονομι-
κή ανάπτυξη της περιοχής 
στην οποία ζει 
9. ζητεί από τον Γενικό 
Γραμματέα να κινήσει 
έρευνα ιδίως σχετικά με 
τα ζητήματα που θίγονται 
στο παρόν ψήφισμα και να 
υποβάλει σχετική έκθεση 
στην τεσσαρακοστή έκτη 
σύνοδο του Συμβουλίου 
των Υπουργών Εξωτερι-
κών· 
10. χαιρετίζει την έναρξη 
για το ακαδημαϊκό έτος 
2016-2017 ενός «Προ-
γράμματος Ισλαμικών 
Σπουδών» στο Πανεπι-
στήμιο Θεσσαλονίκης· 
11. σημειώνει τη στήρι-
ξη που παρέχει το Πα-
νεπιστήμιο Al-Azhar σε 
θρησκευτικά ζητήματα 
και θρησκευτικά σχολεία 
για μουσουλμάνους στην 
Ελλάδα· 
12. καλεί τον Γενικό Γραμ-
ματέα να επαναλάβει τον 
διάλογο και τη συνεργασία 
με την κυβέρνηση της 
Ελλάδας με στόχο την ενί-
σχυση της ευημερίας και 
της ευημερίας των μου-
σουλμάνων στην Ελλάδα, 
ιδίως της τουρκικής μου-
σουλμανικής μειονότητας 
και του μουσουλμανικού 
πληθυσμού στα Δωδεκά-
νησα 
13. Ζητεί από τον Γενικό 
Γραμματέα να παρακολου-
θήσει την εφαρμογή του 
παρόντος ψηφίσματος και 
να υποβάλει σχετική έκθε-
ση στην 51η Σύνοδο του 
Συμβουλίου των Υπουρ-
γών Εξωτερικών».
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σε περίπου 16 επαρχιακά 
υπουργεία, καθιστώντας 
σχεδόν αδύνατο τον συ-
ντονισμό μιας ολιστικής 
απάντησης σε βαθιά περί-
πλοκα προβλήματα, δήλω-
σε ο Meed Ward.
 Οι κρίσεις ξεπερνούν τις 
λύσεις
Τα τελευταία χρόνια, η 
OBCM και οι συνδεδεμένες 
ομάδες συναντήθηκαν 
με υπουργούς και εκπρο-
σώπους υπουργείων, συ-

μπεριλαμβανομένης της 
υπουργού Υγείας Sylvia 
Jones, για να συζητήσουν 
τον οδικό χάρτη τους για 
την αντιμετώπιση των δια-
φόρων κρίσεων που εκτυ-
λίσσονται στις κοινότητές 
τους. Ο Μεντ Γουάρντ, 
δήλωσε ότι έχει σημειωθεί 
κάποια πρόοδος και πρό-
σθετη χρηματοδότηση 
για συγκεκριμένες πρωτο-
βουλίες.
«Αλλά δεν αρκεί για την 
αντιμετώπιση της τρέχου-
σας κρίσης. Το ζήτημα 

αυξάνεται ταχύτερα από 
τις λύσεις που αναπτύσσο-
νται για την αντιμετώπισή 
του», είπε.
Τα άλλα αιτήματα της ομά-
δας περιλαμβάνουν:
• Ζητήστε από τον 
υπουργό να χτυπήσει μια 
ομάδα εργασίας με ευρεία 
εκπροσώπηση για να ανα-
πτύξει και να εφαρμόσει 
ένα σχέδιο δράσης “made 
in Ontario”.
• Δέσμευση προ-
βλέψιμης χρηματοδότη-

σης στις κοινότητες για την 
αντιμετώπιση των κενών 
στο τρέχον σύστημα.
• Δώστε στους δή-
μους τα εργαλεία και τους 
πόρους για τη μετάβαση 
όσων ζουν σε καταυλι-
σμούς σε υποστηρικτική 
στέγαση.
• Επενδύστε σε 24 
ώρες το 24ωρο, 7 ημέρες 
την εβδομάδα κέντρα κρί-
σης και κοινοτικούς κόμ-

Οι δήμαρχοι κάνουν εκστρατεία στο Οντάριο για την αντιμετώπιση 
της έλλειψης στέγης και της κρίσης των ναρκωτικών
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     Του Γιάννη Σ. Σαραϊδάρη

Ο συντηρητικός ηγέτης 
Pierre Poilievre λέει ότι 
θέλει να δώσει στους Κα-
ναδούς ελπίδα για ένα 
καλύτερο μέλλον.
Αλλά για τη βάση του 
κόμματός του στο συνέ-
δριο των Συντηρητικών 
στην πόλη του Κεμπέκ την 
Πέμπτη, ο Poilievre τους 
γέμισε με την ελπίδα να 
κερδίσει πίσω την εξουσία.
Περισσότεροι από 2.500 
αντιπρόσωποι και άλλοι 
υποστηρικτές του κόμ-
ματος αναμένονταν στη 
συγκέντρωση - τη μεγα-
λύτερη που το κόμμα λέει 
ότι έχει δει από το ιδρυτικό 
συνέδριό του το 2005 - η 
οποία θα περιλαμβάνει συ-
ζητήσεις γύρω από την πο-
λιτική του κόμματος, την 
εκλογή ενός νέου διοικη-
τικού συμβουλίου και την 
ευκαιρία να ακούσει απευ-
θείας από τον Poilievre 
όταν θα εκφωνήσει μια 
πολυαναμενόμενη ομιλία 
την Παρασκευή το βράδυ.

«Νομίζω ότι οι Συντηρητι-
κοί μπορούμε όλοι να το 
αισθανθούμε», δήλωσε η 
βουλευτής του Κάλγκαρι 
Στέφανι Κούζι στο πλήθος 
της Πέμπτης.
«Υπάρχει ένας πραγματι-
κός θόρυβος, μια όρεξη 
για αλλαγή από τη μια ακτή 
αυτής της χώρας στην 
άλλη».
Ο Poilievre θα μιλήσει στην 
ολομέλεια της συνέλευσης 
την Παρασκευή, αλλά έδω-
σε μια πρώτη γεύση για το 
τι πρόκειται να ακολου-
θήσει σε μια ομιλία στην 
ομάδα του την Πέμπτη. 
Περιελάμβανε κομματικές 
επιθέσεις κατά του πρωθυ-
πουργού Τζάστιν Τριντό, 
συγκρίνοντας τη διακυ-
βέρνησή του με εκείνη 
μιας «δυστοπίας».
«Αυτή είναι η κοινή λογική, 
ενωμένοι για το κοινό μας 
σπίτι», είπε στην αίθουσα 
των βουλευτών και των γε-
ρουσιαστών του σχεδίου 
του κόμματος να κερδίσει 
τους Καναδούς.
Στη συνέχεια, η ομάδα 
συμμετείχε: «Το σπίτι σας, 
το σπίτι μου, το σπίτι μας - 
ας το φέρουμε σπίτι».
Αυτή η φράση εμφανίστη-
κε επίσης σε εμπορεύμα-
τα που κυκλοφόρησε το 
κόμμα, διαφημίζοντάς την 
σε οθόνες γύρω από τις 
αίθουσες συνεδριάσεων 
καλώντας τους υποστη-
ρικτές να «ενταχθούν στο 
κίνημα».
Το κίνημα ήταν ένας όρος 
που η εκστρατεία του 
Poilievre χρησιμοποίησε 
για πρώτη φορά πέρυ-
σι, όταν ήταν υποψήφιος 
για να γίνει ηγέτης και 
άρχισε να διοργανώνει 
συγκεντρώσεις που προ-
σέλκυσαν εκατοντάδες 
και, μερικές φορές, ακόμη 
και χιλιάδες, για να τον 
ακούσουν να μιλάει και να 
στέκονται στην ουρά για 

Αρχή του μπλε κύματος ή απλά ένα καλοκαιρινό πέταγμα; Οι 
συντηρητικοί συναντώνται εν μέσω δημοσκοπικής αύξησης 
της δημοτικότητας του κόμματος.

να πάρουν τη φωτογραφία 
τους.
Για να δείξει ότι οι Συντη-
ρητικοί είναι σε αγωνιστι-
κή κατάσταση, την πρώτη 
ημέρα του συνεδρίου το 
κόμμα παρουσίασε επίσης 
ένα τροποποιημένο λογό-
τυπο: Ένα σκούρο μπλε 
γράμμα “C” με ένα κόκκινο 
φύλλο σφενδάμνου στη 
μέση, πάνω από μια λωρί-
δα ελαφρύτερου μπλε.
«Είναι καιρός να συμμετά-
σχουμε σε αυτό, ειλικρινά», 
δήλωσε η συμμετέχουσα 
Emily Brown πριν από την 
εκδήλωση.
«Όλοι αισθάνονται ελπίδα 
και ενθουσιασμό. Ακόμη 
και με (ανθρώπους) εκτός 
εκείνων που θα ήταν παρα-
δοσιακοί ψηφοφόροι των 
Συντηρητικών», δήλωσε ο 
πρώην υποψήφιος, ο οποί-
ος ήταν υποψήφιος στην 
περιοχή του Μπέρλινγκτον 
στο Τορόντο στις γενικές 
εκλογές του 2021.
Υποστηρικτές όπως ο 
Μπράουν μπήκαν στο συ-
νέδριο ενισχυμένοι από 
τη μία δημοσκόπηση μετά 
την άλλη που δείχνει ότι 
το μήνυμα του ομοσπον-
διακού κόμματος για το 
κόστος ζωής και τη στέ-
γαση έχει απήχηση σε 
ένα ευρύτερο και νεότερο 
φάσμα Καναδών εις βάρος 
των κυβερνώντων Φιλε-
λευθέρων.
Και καθώς το καλοκαίρι 
πλησιάζει το φθινόπωρο, 
ένα ερώτημα που κρέμεται 
πάνω από την τύχη των 
Συντηρητικών είναι αν η 
αγκαλιά που έδωσαν οι 
Καναδοί στο κόμμα τους 
τελευταίους μήνες είναι 
η αρχή μιας μακροχρόνι-
ας σχέσης ή απλώς ένας 
έρωτας.
Ο απερχόμενος πρόε-
δρος του κόμματος Ρομπ 
Μπάτερσον προκάλεσε 
το πλήθος της Πέμπτης 
να σηκώσει τα μανίκια και 
να δημιουργήσει το μπλε 
κύμα που ελπίζει να δει.
“Είστε έτοιμοι να πάτε σπίτι 
και να εργαστείτε και να 
εργαστείτε όπως δεν έχετε 
εργαστεί ποτέ πριν;”
Ένα από τα κλειδιά για 
την πιθανή επιτυχία των 
Συντηρητικών έγκειται 
στο να μην θεωρούνται τα 
πράγματα δεδομένα - ένα 
μάθημα που υιοθέτησε ο 
Poilievre κατά τη διάρκεια 
της εκστρατείας για να γί-

νει ηγέτης πέρυσι, παρόλο 
που μπήκε στην κούρσα 
ως ξεκάθαρο φαβορί.
Ο Poilievre έχει περάσει 
τους τελευταίους 12 μήνες 
καθοδηγώντας την ομάδα 
του στο Κοινοβούλιο, ξε-
διπλώνοντας το μήνυμά 
του «Φέρτε το σπίτι». Δι-
έσχισε τη χώρα αρκετές 
φορές, συγκεντρώνοντας 
χρήματα και συναντώντας 
χιλιάδες, δίνοντας μεγάλη 
έμφαση στην αυξανόμενη 
υποστήριξη των Συντη-
ρητικών σε κοινότητες με-
ταναστών και νεοαφιχθέ-
ντων σε μεγάλες πόλεις.
Μπαίνει στο συνέδριο φρέ-
σκος από το δρόμο από 
ένα καλοκαίρι που πέρασε 
περιοδεύοντας, συχνά με 
τη σύζυγό του, Anaida, 
ενώ δοκιμάζει μια νέα, πιο 
casual εμφάνιση χωρίς 
γυαλιά ή σακάκι κοστου-
μιού. Η ελπίδα είναι να 
κάνει περισσότερους Κα-
ναδούς, συμπεριλαμβανο-
μένων των γυναικών άνω 
των 50 ετών, να ζεσταθούν 
στην ιδέα ότι θα μπορούσε 
να γίνει ο επόμενος πρω-
θυπουργός της χώρας.
«Έχουμε άνεμο στα πα-
νιά μας τώρα», δήλωσε ο 
Geoffrey Turner, ο οποί-
ος απέτυχε να κερδίσει 
μια έδρα για το κόμμα το 
2021 στην ιππασία του 
Etobicoke Centre στο Το-
ρόντο και είναι επί του 
παρόντος πρόεδρος πολι-
τικής με την κοντινή ένωση 
ιππασίας του Etobicoke-
Lakeshore. «Υπάρχει αυτή 
η αίσθηση ότι οι σκληρές 
προσπάθειές μας πρόκει-
ται να αποδώσουν».
Το πρώτο συνέδριο του 
Poilievre ως ηγέτη ανα-
μένεται να περιλαμβάνει 
πολύ λιγότερο δράμα από 
τα προηγούμενα. Κατά 
τη διάρκεια της εικονικής 
εκδήλωσης του 2021, o 
Erin O’Toole υπέστη ένα 
ταπεινωτικό πλήγμα όταν 
οι εκπρόσωποι απέρριψαν 
την προσθήκη της φράσης 
«η κλιματική αλλαγή είναι 
πραγματική» στο εγχειρί-
διο πολιτικής του κόμμα-
τος. Απορρίφθηκε μετά 
από μια ομιλία στην οποία 
είπε στο κόμμα ότι χρειά-
ζεται ένα σοβαρό σχέδιο 
για την αντιμετώπιση της 
κλιματικής αλλαγής, αν 
ελπίζει να κερδίσει.
Το τελευταίο συνέδριο με 
φυσική παρουσία ήταν 

στο Χάλιφαξ πριν από πέ-
ντε χρόνια, όταν ο ηγέτης 
των Συντηρητικών στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων 
Andrew Scheer ήταν στο 
τιμόνι του κόμματος. Ο 
Μαξίμ Μπερνιέ, έχοντας 
χάσει την κούρσα για την 
ηγεσία του κόμματος, ανα-
κοίνωσε λίγο πριν από την 
εκδήλωση ότι παραιτείται 
από τους ομοσπονδιακούς 
Τόρις. Σύντομα θα ηγηθεί 
του Λαϊκού Κόμματος του 
Καναδά.
Ο Poilievre θα απευθυνθεί 
στους αντιπροσώπους και 
σε άλλους στο συνέδριο σε 
μια ομιλία την Παρασκευή 
με σκοπό να ενεργοποιή-
σει τη βάση για να αγωνι-
στεί στις επόμενες εκλογές 
και να δείξει τον εαυτό 
του ως πρωθυπουργό εν 
αναμονή.
Οι συντηρητικοί στην αί-
θουσα θέλουν να ακού-
σουν ένα μήνυμα ελπίδας, 
δήλωσε ο Γκάρι Κέλερ, 
πρώην προσωπάρχης της 
Ρόνα Άμπροουζ, η οποία 
υπηρέτησε ως προσωρινή 
ηγέτης του κόμματος μετά 
την απώλεια της κυβέρνη-
σης από τους Φιλελεύθε-
ρους το 2015.
«Έχουμε δει τον κ. Poilievre 
να δοκιμάζει μερικά από 
αυτά κατά τη διάρκεια 

του καλοκαιριού... (και α) 
η σύμβαση είναι επίσης μια 
μεγάλη ευκαιρία να δοκι-
μάσουμε να οδηγήσουμε 
μερικά περισσότερα μη-
νύματα».
Ερωτηθείσα για τις δημο-
σκοπήσεις που δείχνουν 
τους Φιλελεύθερους να 
ακολουθούν τους Συντη-
ρητικούς, η ομοσπονδιακή 
υπουργός Τουρισμού Σο-
ράγια Μαρτίνες Φεράντα 
απέρριψε τα αποτελέσμα-
τα.
«Η κυβέρνησή μας κυβερ-
νά αυτή τη στιγμή και θα 
δούμε τι θα συμβεί την 
ημέρα των εκλογών».
Τις επόμενες ημέρες, οι 
ιππικοί σύλλογοι και οι 
εκπρόσωποι θα προωθή-
σουν επίσης τις διαφο-
ρετικές προτεραιότητές 
τους. Ενώ θέματα όπως η 
εγκληματικότητα και η οι-
κονομική προσιτότητα της 
στέγασης ταιριάζουν με 
την εστίαση του Poilievre 
ως ηγέτη, άλλα προσελ-
κύουν το κόμμα σε πιο 
αμφιλεγόμενες συζητήσεις 
πολιτιστικής φύσης.
Αυτό περιλαμβάνει την 
πρόταση μιας μελλοντι-
κής συντηρητικής κυβέρ-
νησης να απαγορεύσει 
τις «φαρμακευτικές ή χει-
ρουργικές παρεμβάσεις 
που αλλάζουν τη ζωή» που 
σχετίζονται με το φύλο 
για οποιονδήποτε κάτω 
των 18 ετών, προστατεύο-
ντας τα δικαιώματα όσων 
αρνούνται τον εμβολια-
σμό και περικόπτοντας τη 
χρηματοδότηση τόσο στο 
αγγλόφωνο όσο και στο 
γαλλόφωνο πρόγραμμα 
του δημόσιου ραδιοτηλε-
οπτικού φορέα CBC.
Την Τετάρτη, πριν καν ξε-
κινήσει το συνέδριο, ο 
Poilievre δήλωσε στους 
δημοσιογράφους στην 
πόλη του Κεμπέκ ότι, ως 
ηγέτης, δεν είναι υποχρε-
ωμένος να αποδεχθεί τις 

ιδέες του κόμματός του.
Ωστόσο, μια τροπολογία 
που ορισμένοι προωθούν 
στο σύνταγμά της αυτό το 
Σαββατοκύριακο επιδιώ-
κει να καταστήσει κανόνα 
ότι οι ηγέτες των κομμάτων 
δεν «παρεκκλίνουν ουσια-
στικά» από τις δηλώσεις 
πολιτικής όταν έρθει η ώρα 
των εκλογών. Αυτό ήταν 
ένα σημαντικό ζήτημα το 
2021, όταν ο O’Toole υιο-
θέτησε μια τιμή άνθρακα 
ενόψει της μακροχρόνιας 
αντιπολίτευσης.
Για τον Τέρνερ και άλλα 
μέλη του κόμματος, όπως 
εκείνοι στη Βρετανική Κο-
λομβία, υπάρχει η επιθυμία 
να συμπεριληφθούν πε-
ρισσότερα στο εγχειρίδιο 
πολιτικής για το περιβάλ-
λον, γι ‘αυτό και ο ίδιος 
και άλλοι βοήθησαν στην 
προώθηση μιας πρότασης 
ότι το κόμμα δεσμεύεται 
να μειώσει τις εκπομπές 
αερίων του θερμοκηπίου.
«Η δήλωση πολιτικής μας 
σιωπά επί του παρόντος σε 
αυτό το κρίσιμο ζήτημα», 
είπε.
Ενώ η οικονομία είναι στην 
κορυφή του μυαλού για 
τους περισσότερους Κανα-
δούς, ο πρώην υποψήφιος 
των Συντηρητικών για το 
Τορόντο του Scarborough-
Agincourt Mark Johnson 
λέει ότι το κόμμα εξακο-
λουθεί να χρειάζεται ένα 
πειστικό σχέδιο για την κλι-
ματική αλλαγή, εάν ελπίζει 
να κερδίσει τους ταλαντευ-
όμενους ψηφοφόρους 
στις μεγάλες πόλεις.
«Θα εξακολουθεί να είναι 
ένας δύσκολος δρόμος 
για τους Συντηρητικούς να 
κερδίσουν στην ευρύτερη 
περιοχή του Τορόντο», 
είπε.
«Εξακολουθώ να πιστεύω 
ότι πρέπει να κάνουμε 
πολύ περισσότερες εισβο-
λές».

Το ίδιο δεν ισχύει και για 
την Βόρεια Κύπρο;
  Του Θωμά Σ. Σάρα

Η επιστροφή της Κριμαίας 
στον έλεγχο της Ουκρανί-
ας αποτελεί διάταξη του δι-
εθνούς δικαίου. Η Τουρκία 
υποστηρίζει το τέλος ενός 
πολέμου πλήρους κλίμα-
κας που βασίζεται στην 
εδαφική ακεραιότητα, την 
κυριαρχία και την ανεξαρ-
τησία της χώρας, σύμφωνα 
με τον Τούρκο πρόεδρο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, 
αναφέρει το πρακτορείο 
ειδήσεων Anadolu.
«Η υποστήριξη της Τουρ-
κίας για την εδαφική ακε-
ραιότητα, την κυριαρχία 
και την ανεξαρτησία της 
Ουκρανίας παραμένει αμε-
τάβλητη. Η επιστροφή της 
Κριμαίας στην Ουκρανία 

Η Κριμαία πρέπει να επιστραφεί υπό 
τον έλεγχο της Ουκρανίας - Τούρκος 
πρόεδρος

είναι μια διάταξη του διε-
θνούς δικαίου», δήλωσε ο 
Ερντογάν.
Ο Τούρκος πρόεδρος εξέ-
φρασε την ελπίδα ότι «θα 
ληφθούν πρόσθετα μέτρα 
στο μέλλον για την ενί-
σχυση των δικαιωμάτων 
των Τατάρων Τούρκων 
της Κριμαίας». Σημειώνει 
ότι η Άγκυρα θέλει ο πό-
λεμος να τελειώσει με μια 
δίκαιη και διαρκή ειρήνη 
βασισμένη στην εδαφική 
ακεραιότητα, την κυριαρ-
χία και την ανεξαρτησία 
της Ουκρανίας.
Επιστροφή της Κριμαίας 
στην Ουκρανία
Τον Αύγουστο, ένας εκ-
πρόσωπος της Υπηρεσίας 
Πληροφοριών Άμυνας της 
Ουκρανίας, ο Andrii Yusov, 
δήλωσε ότι η ουκρανική 
διοίκηση είχε ένα σχέ-

διο για να καταστρέψει 
εντελώς την παράνομα 
κατασκευασμένη γέφυρα 
του Κερτς και να απελευ-
θερώσει την κατεχόμενη 
Κριμαία.
Τον Ιούλιο του 2023, ο 
πρόεδρος Volodymyr 
Zelenskyy τόνισε ότι η 
γέφυρα της Κριμαίας είναι 
ένας από τους βασικούς 
στόχους για τις Ένοπλες 
Δυνάμεις της Ουκρανίας.
Στις  11 Σεπτεμβρίου, 
πραγματοποιήθηκε στο 
Κίεβο η σύνοδος κορυ-
φής της πλατφόρμας της 
Κριμαίας. Η προηγούμενη 
συνεδρίαση πραγματοποι-
ήθηκε στις 23 Οκτωβρίου 
2023 στην Τσεχία, με τη 
συμμετοχή περίπου 70 κοι-
νοβουλίων και κοινοβου-
λευτικών συνελεύσεων.
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βους για να ανακουφίσετε 
την πίεση στα τμήματα 
επειγόντων περιστατι-
κών των νοσοκομείων και 
στους πρώτους ανταπο-
κριτές.
Σύμφωνα με τον πρόε-
δρο της AMO Colin Best, 
υπάρχουν περίπου 1.400 
καταυλισμοί σε κοινότη-
τες σε όλο το Οντάριο, 
τους οποίους αποκάλεσε 
«σύμπτωμα βαθύτερων 
αποτυχιών του συστή-
ματος που βλάπτουν την 
κοινωνική και οικονομική 
ευημερία του Οντάριο».
Η επαρχία επισημαίνει τις 
επενδύσεις, κατηγορεί την 
ομοσπονδιακή κυβέρνηση
Σε μια δήλωση μέσω ηλε-
κτρονικού ταχυδρομεί-

ου, ένας εκπρόσωπος του 
υπουργού Στέγασης Paul 
Calandra δήλωσε ότι η 
επαρχία λαμβάνει σοβαρά 
υπόψη την οικονομική 
προσιτότητα της στέγασης 
και κατηγόρησε τις πολι-
τικές της ομοσπονδιακής 
κυβέρνησης για την «κλι-
μάκωση» του αριθμού των 
ανθρώπων που αντιμετω-
πίζουν έλλειψη στέγης.
Η γραμματέας Τύπου 
Μπιάνκα Μέτα δήλωσε 
ότι η επαρχία έχει παρά-
σχει πάνω από 240 εκα-
τομμύρια δολάρια στο 
Τορόντο και την Οτάβα 
για καταφύγιο και υπο-
στήριξη αστέγων, μαζί με 
μια ετήσια επένδυση 700 
εκατομμυρίων δολαρίων 
για την πρόληψη της έλ-
λειψης στέγης.

Σχετικά με την κρίση των 
τοξικών ναρκωτικών, ο 
Meta δήλωσε ότι «τα πρό-
σφατα καταστροφικά πα-
ραδείγματα της Βρετανι-
κής Κολομβίας και άλλων 
δικαιοδοσιών» έδειξαν ότι 
η αποποινικοποίηση δεν 
λειτουργεί.
«Αντίθετα, ενθαρρύνει την 
επικίνδυνη συμπεριφορά 
σε δημόσιους χώρους, 
θυματοποιεί αθώους αν-
θρώπους και υπονομεύει 
την ικανότητα των αρχών 
επιβολής του νόμου να 
προστατεύουν τις κοινό-
τητές μας», έγραψε η Μέτα.
Είπε ότι η επαρχία διέθεσε 
396 εκατομμύρια δολάρια 
στον προϋπολογισμό του 
τρέχοντος έτους για υπη-
ρεσίες ψυχικής υγείας και 
εθισμού για τρία χρόνια.

Ζητήματα χρόνια στα σκα-
ριά, λέει η ομάδα ψυχικής 
υγείας
Μιλώντας στη συνέντευξη 
Τύπου της Πέμπτης, ο Best 
δήλωσε ότι οι διαδοχικές 
κυβερνήσεις απέτυχαν 
να επενδύσουν στους 
απαραίτητους πόρους για 
την αποτελεσματική κα-
ταπολέμηση της έλλειψης 
στέγης. Η μακροχρόνια 
ανεπαρκής επένδυση συ-
νέπεσε με την ολοένα και 
πιο τοξική προσφορά πα-
ράνομων ναρκωτικών και 
τη συνεχιζόμενη κρίση 
οπιοειδών.
«Τα τοπικά πάρκα που 
μετατρέπονται σε καταυ-
λισμούς αστέγων και ο 
αυξανόμενος αριθμός θα-
νάτων που σχετίζονται με 
τα οπιοειδή σε ολόκληρη 

την επαρχία δεν είναι το 
καλύτερο που μπορούμε 
να κάνουμε για το Οντάριο. 
Σε ένα μέρος τόσο ευη-
μερούν όσο το Οντάριο, 
μπορούμε να λύσουμε 
μεγάλα προβλήματα», δή-
λωσε ο Best.
«Ήρθε η ώρα για τις επαρ-
χιακές και ομοσπονδιακές 
κυβερνήσεις να αναλά-
βουν ηγετικό ρόλο στην 
εξεύρεση των σωστών 
λύσεων».
Ο Camille Quenneville, 
διευθύνων σύμβουλος 
του τμήματος Οντάριο 
της CMHA, δήλωσε ότι το 
Οντάριο θα χρειαστεί επι-
πλέον 100.000 υποστηρι-
κτικές μονάδες στέγασης 
για να διαχειριστεί την 
υπάρχουσα λίστα αναμο-
νής.

Το 2015, η CMHA πίεσε 
την προηγούμενη φιλε-
λεύθερη κυβέρνηση να 
επενδύσει 30 εκατομμύρια 
δολάρια ετησίως για την 
κατασκευή περίπου 3.000 
μονάδων κάθε χρόνο.
«Αν αυτό είχε επιτευχθεί 
το 2015, πιθανότατα δεν 
θα ήμασταν εδώ σήμερα 
και δεν θα είχαμε αυτές 
τις συνομιλίες», δήλωσε 
στους δημοσιογράφους.
Η Quenneville πρόσθεσε 
ότι θα ήθελε να δει άμεση 
και σημαντικά ενισχυμένη 
χρηματοδότηση για κέ-
ντρα κρίσης σε κοινότητες 
σε όλη την επαρχία.
«Έχουμε τις λύσεις και 
έχουμε τα δεδομένα για 
να γνωρίζουμε ότι λειτουρ-
γούν», είπε.

Του James Stavridis*

Ένα χρόνο μετά την έναρ-
ξη του πολέμου του Ισρα-
ήλ κατά της Χαμάς, έχει 
καταστεί σαφές ότι το 
στρατιωτικό “κέντρο βά-
ρους” - το πιο σημαντικό 
στοιχείο της σύγκρουσης 
- δεν είναι οι πύραυλοι ή το 
ανθρώπινο δυναμικό της 
τρομοκρατικής ομάδας. 
Αντίθετα, είναι τα 400 και 
πλέον μίλια σηράγγων που 
έχουν δημιουργηθεί κάτω 
από τη Λωρίδα της Γάζας. 
Από αυτές τις σήραγγες, η 
Χαμάς και ο υποστηρικτής 
της, το Ιράν, μπόρεσαν 
να εκπαιδεύσουν, να εξο-
πλίσουν, να οργανώσουν 
και να εξαπολύσουν τις 
φρικτές επιθέσεις της 7ης 
Οκτωβρίου.

Οι Ισραηλινές Δυνάμεις 
Άμυνας έχουν τώρα δημο-
σιοποιήσει ένα εγχειρίδιο 
που φτιάχτηκε από τη Χα-
μάς το 2019 και το οποίο 
περιγράφει λεπτομερώς 
πώς η ομάδα προσπάθη-
σε να μεγιστοποιήσει τη 
φονικότητα των δυνατο-
τήτων που δημιούργησε 
με επιμέλεια υπόγεια και 
στα κρυφά. Η Χαμάς εκ-
παίδευσε δυνάμεις για να 
πολεμούν στο υπόγειο 
περιβάλλον χρησιμοποιώ-
ντας την κάλυψη του σκό-
τους, γυαλιά νυχτερινής 
όρασης, χρονομέτρηση 
σε κλάσματα δευτερο-
λέπτου, εντοπιστές GPS, 
περίτεχνο καμουφλάζ και 
προστατευτικές πόρτες. 
Τα στρατεύματα της Χαμάς 
κατάφεραν να δημιουργή-
σουν ένα εντελώς διαφο-
ρετικό πεδίο μάχης από 
την παραδοσιακή μάχη 
πάνω από το έδαφος.

Είναι εύκολο να πιστέψει 
κανείς ότι η Χαμάς ανέδει-
ξε ένα νέο στυλ πολέμου. 
Στην πραγματικότητα, η 
χρήση σηράγγων στον πό-
λεμο έχει μακρά ιστορία.

Το ερώτημα σήμερα είναι 
πώς η έλευση νέων τεχνο-
λογιών μπορεί να διαδρα-
ματίσει ρόλο σε αυτό το 
αρχαίο στυλ μάχης, θέτο-

Τα διδάγματα από τον πόλεμο στις σήραγγες της Χαμάς

ντας στους στρατιωτικούς 
ηγέτες νέες προκλήσεις σε 
όλο τον κόσμο. Πού βρί-
σκονται άλλα θανατηφόρα 
συγκροτήματα σηράγγων; 
Τι πρέπει να κάνουν οι ΗΠΑ 
και οι σύμμαχοί τους για να 
προετοιμαστούν;

Οι σήραγγες κατασκευά-
ζονταν ανά τους αιώνες, 
από τους αρχαίους ελ-
ληνικούς και ρωμαϊκούς 
στρατούς. Κατά ειρωνικό 
τρόπο, πρόσφατες ανα-
σκαφές διαπίστωσαν ότι οι 
Εβραίοι επαναστάτες της 
Ιουδαίας χρησιμοποίησαν 
εκατοντάδες χιλιόμετρα 
σηράγγων που συνέδεαν 
χωριά στην εξέγερσή τους 
κατά των Ρωμαίων πριν 
από δύο χιλιετίες. Τόσο οι 
αρχαίοι Κινέζοι όσο και οι 
Οθωμανοί Τούρκοι χρησι-
μοποιούσαν συγκροτήμα-
τα σηράγγων, κυρίως για 
την υπονόμευση πόλεων 
υπό πολιορκία. 

Οι σήραγγες διαδραμά-
τισαν σημαντικό ρόλο 
στον Α’ και Β’ Παγκόσμιο 
Πόλεμο. Στον πρώτο, για 
παράδειγμα, τα συμμαχικά 
στρατεύματα τοποθέτη-
σαν ισχυρές εκρηκτικές 
νάρκες κάτω από τις γερ-
μανικές γραμμές. Στον 
Δεύτερο Παγκόσμιο Πό-
λεμο, ο αυτοκρατορικός 
ιαπωνικός στρατός κατα-
σκεύασε πυκνά συγκροτή-
ματα σηράγγων σε πολλά 
από τα νησιά που προσπα-
θούσε να κρατήσει από τα 
εισβάλλοντα αμερικανικά 
στρατεύματα. Οι Ιάπωνες 

διαπίστωσαν ότι μπορού-
σαν να διπλασιάσουν το 
επίπεδο των εχθρικών 
απωλειών αμυνόμενοι 
μέσα από τις σήραγγες 
αντί να προσπαθούν να 
αναχαιτίσουν τις επιθέσεις 
στις παραλίες. Στην Iwo 
Jima, η χρήση των σηράγ-
γων είχε ως αποτέλεσμα 
27.000 απώλειες των ΗΠΑ, 
εκ των οποίων σχεδόν 
7.000 νεκροί.

Σήμερα, το πιο περίπλο-
κο σύστημα σηράγγων 
αφιερωμένο στον πόλεμο 
βρίσκεται πιθανώς στη 
Βόρεια Κορέα. Αυτές εί-
ναι βαθιά θαμμένες, πιθα-
νώς αδιαπέραστες ακόμη 
και από τις μεγαλύτερες 
συμβατικές βόμβες ή πυ-
ραύλους. Οι δυνάμεις των 
ΗΠΑ και της Νότιας Κορέ-
ας διεξάγουν εκτεταμένη 
εκπαίδευση με σκοπό την 
είσοδο και την τελική κατα-
στροφή τέτοιων συγκρο-
τημάτων. Οι σήραγγες της 
Βόρειας Κορέας είναι πολύ 
μεγαλύτερες, καλύτερα 
αμυνόμενες και γεμάτες με 
όπλα πολύ πιο προηγμένα 
από εκείνα της Γάζας.

Οι ΗΠΑ και οι σύμμαχοι του 
ΝΑΤΟ έχουν τα δικά τους 
συγκροτήματα σηράγγων. 
Το συγκρότημα Cheyenne 
Mountain στο Κολορά-
ντο, το οποίο διαχειρίζεται 
το Διαστημικό Σώμα των 
ΗΠΑ, είναι ένα τεράστιο 
αμυντικό καταφύγιο που 
έχει ενισχυθεί έναντι πυ-
ρηνικών χτυπημάτων και 
βρίσκεται στην καρδιά της 

Διοίκησης Αεροδιαστημι-
κής Άμυνας της Βόρειας 
Αμερικής. Όταν ήμουν ο 
ανώτατος συμμαχικός δι-
οικητής του ΝΑΤΟ, είχαμε 
μια μικρότερη έκδοση 
του Cheyenne Mountain 
κοντά στο αρχηγείο μου 
στη Μονς του Βελγίου.

Οι εγκαταστάσεις αυτές 
είναι θεμελιωδώς διαφο-
ρετικές από τα συγκροτή-
ματα σηράγγων της Χαμάς, 
της Βόρειας Κορέας, του 
Ιράν και της Τόρα Μπόρα 
στο Αφγανιστάν, που κά-
ποτε ήταν το κρησφύγετο 
της Αλ Κάιντα και τώρα 
ελέγχεται από τους Ταλι-
μπάν. Η Ρωσία ισχυρίζεται 
ότι έχει χρησιμοποιήσει 
συστήματα τούνελ για 
να περάσει πίσω από τις 
ουκρανικές γραμμές για 
αιφνιδιαστικές επιθέσεις. 
Τα συγκροτήματα που δι-
αχειρίζονται τα κράτη-πα-
ρίες και οι τρομοκρατικές 
ομάδες υπάρχουν για να 
επιτρέπουν την λειτουργία 
τους κρυφά από τις δυτικές 
μυστικές υπηρεσίες και τα 
συμβατικά στρατιωτικά 
πλήγματα.

Τι διδάγματα λοιπόν μπο-
ρούν να αντλήσουν οι σχε-
διαστές πολέμου από τον 
αγώνα του ισραηλινού 
στρατού να κερδίσει τον 
έλεγχο του υπόγειου λα-
βύρινθου της Χαμάς;

Πρώτον, τα παραδοσιακά 
συστήματα πληροφοριών 
πρέπει να δώσουν μεγαλύ-
τερη έμφαση στα συστή-

ματα σήραγγας του Ιράν 
(που κρύβει το πυρηνικό 
του πρόγραμμα), της Βό-
ρειας Κορέας (που κρύβει 
όχι μόνο πυρηνικά όπλα 
αλλά και τους εκτοξευτές) 
και των τρομοκρατικών 
ομάδων. Τα τεχνικά μέσα - 
παρακολούθηση κινητών 
τηλεφώνων, παρακολού-
θηση στον κυβερνοχώρο 
- και οι ανθρώπινες πληρο-
φορίες (μέσω πρακτόρων) 
πρέπει να ρίξουν περισσό-
τερο φως σε ό,τι συμβαίνει 
στο σκοτάδι.

Τα στρατεύματα των ΗΠΑ 
και των συμμάχων θα χρει-
αστούν καλύτερη προε-
τοιμασία για πολεμικές 
επιχειρήσεις στο υπέδα-
φος: εκπαίδευση για την 
καταστροφή δικτύων ση-
ράγγων σημαντικού μεγέ-
θους- τεχνική εκπαίδευση 
με τις μονάδες μάχης που 
θα περιλαμβάνει όχι μόνο 
εκρηκτικά μέσα αλλά, για 
παράδειγμα, το γέμισμα 
σηράγγων με νερό- εξά-
σκηση με συσκευές νυ-
χτερινής όρασης σε εξαι-
ρετικά περιορισμένους 
χώρους και ψυχολογική 
προετοιμασία για τον υπό-
γειο πόλεμο που είναι τόσο 
διαφορετικός από τις επί-
γειες επιχειρήσεις.

Ένα άλλο βασικό μάθημα 
της Γάζας είναι ότι πρέ-
πει να εφαρμόσουμε νέες 
τεχνολογίες. Αυτές περι-
λαμβάνουν συστήματα 
πληροφοριών που μπο-
ρούν να ανιχνεύουν και 
να μετρούν συγκροτήματα 
σηράγγων από το διάστη-
μα ή χρησιμοποιώντας 
drones μακράς εμβέλειας. 
(Αυτό θα μπορούσε δυ-
νητικά να περιλαμβάνει 
απεικόνιση υψηλής ανάλυ-
σης, για να βλέπουμε την 
κίνηση της γης καθώς επε-
κτείνονται οι σήραγγες). 
Απαραίτητες είναι επίσης 
οι μη επανδρωμένες ικανό-
τητες επίγειας ανίχνευσης 
- ηχητικές, υπέρυθρες και 
φωτοανιχνευτικές - που 
θα μπορούν να επιχειρούν 
πριν από τα ανθρώπινα 
στρατεύματα για να μει-
ωθούν οι απώλειες. Θα 

ήταν χρήσιμο να βρεθούν 
νέοι τρόποι για να γίνει η 
ζωή υπόγεια δυσάρεστη: 
μειώνοντας τον αέρα και 
το νερό για παράδειγμα, ή 
δημιουργώντας δυσάρε-
στες αναθυμιάσεις. 

Προφανώς, η παρουσία 
δεκάδων ισραηλινών ομή-
ρων στη Γάζα καθιστά 
πολύ πιο δύσκολη τη χρή-
ση όλων αυτών των μέσων. 
Επομένως, υπολογίστε 
ότι άλλοι αντίπαλοι θα 
πάρουν μαθήματα από 
τη Χαμάς και θα ξεκινή-
σουν τις συγκρούσεις με 
την απαγωγή σημαντικού 
αριθμού πολιτών ή στρα-
τιωτικού προσωπικού. Το 
να κάνουμε ό,τι μπορούμε 
για να είμαστε προετοιμα-
σμένοι για επιχειρήσεις 
του στυλ “σκοτώστε και 
αρπάξτε” είναι κρίσιμο.
Ο πόλεμος στις σήραγγες 
είναι τρομακτικός και η 
προετοιμασία για περισσό-
τερες τέτοιες καταστάσεις 
θα αποτελέσει δυστυχώς 
ένα κρίσιμο στοιχείο του 
πεδίου μάχης του 21ου 
αιώνα. Οι τρομοκράτες 
και τα κράτη-τρομοκράτες 
θα σκέφτονται όλο και πε-
ρισσότερο πώς να κάνουν 
το ίδιο από κάτω από την 
επιφάνεια της γης.

*Ο James Stavridis εί-
ναι αρθρογράφος του 
Bloomberg Opinion, από-
στρατος ναύαρχος του 
πολεμικού ναυτικού των 
ΗΠΑ, πρώην ανώτατος 
συμμαχικός διοικητής του 
ΝΑΤΟ και επίτιμος κοσμή-
τορας της Σχολής Νομικής 
και Διπλωματίας Fletcher 
στο Πανεπιστήμιο Tufts. 
Είναι επίσης αντιπρόεδρος 
παγκόσμιων υποθέσεων 
στον Όμιλο Carlyle. Συμ-
μετέχει στα διοικητικά 
συμβούλια των American 
Water Works, Fortinet, 
Pre Ve i l ,  N F P,  A n k u r a 
Consulting Group, Titan 
Holdings, Michael Baker 
και Neuberger Berman και 
έχει υπάρξει σύμβουλος 
στην Shield Capital, εται-
ρεία που επενδύει στον 
τομέα της κυβερνοασφά-
λειας.
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Της Μαρίας Βουτσινά

Η φιλελεύθερη κυβέρνηση 
επαναφέρει μια υπόσχεση  
του πρωθυπουργού που 
έγινα πριν από χρόνια και 
ταυτόχρονα αποσύρει τις 
προτάσεις άλλων κομμά-
των για φθηνότερα είδη 
παντοπωλείου και περισ-
σότερα σπίτια, καθώς αγω-
νίζεται να αντιμετωπίσει 
τις ανησυχίες των Κανα-
δών για την οικονομική 
προσιτότητα που είναι 
κορυφαίες και πολύ σο-
βαρές μεταξύ των λαϊκών 
στρωμάτων..
«Η υπόσχεση του Καναδά 
είναι κάθε γενιά να φτάσει 
ακόμη ψηλότερα από την 
προηγούμενη», δήλωσε 
ο πρωθυπουργός Τζάστιν 
Τριντό την περασμένη 
Πέμπτη.

«Η ευθύνη μας ως κυβέρ-
νηση, ως ομάδα, είναι να 
εξασφαλίσουμε αυτή την 
υπόσχεση».
Οι δηλώσεις αυτές έγιναν 
κατά την διάρκεια δημο-
σιογραφικής κόνφερανς 
μετά το τέλος μιας τριή-
μερης συνάντησης στο 
Λονδίνο, με τους περισ-
σότερους από τους 158 
βουλευτές του κόμματός 
του να στέκονται όρθιοι 
στο παρασκήνιο και να 
χειροκροτούν καθ’ όλη τη 
διάρκεια της ανακοίνω-
σης και καθώς ο Τριντό 
δεχόταν ερωτήσεις από 
δημοσιογράφους.
Οι Φιλελεύθεροι βουλευ-
τές δήλωσαν ότι η συνε-
δρίαση περιελάμβανε ει-
λικρινείς ανταλλαγές από-
ψεων σχετικά με το γιατί οι 
Φιλελεύθεροι βρίσκονται 
στις δημοσκοπήσεις στα 
χαμηλότερα επίπεδά τους 
Συντηρητικούς, από τότε 
που ανέλαβαν καθήκοντα 
πριν από οκτώ χρόνια.
Αυτές οι δημοσκοπήσεις 
δείχνουν ότι οι Καναδοί 
πιστεύουν ότι οι Συντηρη-
τικοί θα έκαναν καλύτερη 
δουλειά στην αντιμετώπι-
ση των ανησυχιών για την 
οικονομική προσιτότητα 
και τη στέγαση, ενώ το 
NDP έχει επικρίνει επιθετι-
κά τις εταιρείες για το υψη-
λό κόστος των τροφίμων.
Οι ανακοινώσεις της πε-
ρασμένη εβδομάδας προ-
σπαθούν να αντιμετωπί-
σουν και τα δύο ζητήματα.
Ο υπουργός Βιομηχα-
νίας François-Philippe 
Champagne, δήλωσε ότι 
θα ζητήσει από τις πέντε 
μεγαλύτερες εταιρείες πα-
ντοπωλείων του Καναδά 
να καταλήξουν σε κάποιο 
σχέδιο μέχρι την Ημέρα 
των Ευχαριστιών για τη 
σταθεροποίηση των τιμών 
και ότι δεν αποκλείει να 
τις αναγκάσει να το πρά-
ξουν μέσω φορολογικών 
μέτρων.
Με ένα δελτίο τύπου, εξ 

Η Ομοσπονδιακή κυβέρνηση προτίθεται να καταργήσει το GST 
στις νέες λαϊκές ενοικιαζόμενες κατοικίες, ζητά δε από τα παντο-
πωλεία να σταθεροποιήσουν τις τιμές των αγαθών, σύμφωνα 
με τον πρωθυπουργό.
 

άλλου,  οι Φιλελεύθεροι 
δήλωσαν επίσης ότι θα 
λάβουν μέτρα για να «ενι-
σχύσουν τον ανταγωνισμό 
σε ολόκληρη την καναδική 
οικονομία», δίνοντας στο 
Γραφείο Ανταγωνισμού 
την εξουσία να αναλάβει 
δράση σε εταιρείες που 
συνεργάζονται για να κα-
ταπνίξουν τις επιλογές 
των καταναλωτών - ανα-
φέροντας συγκεκριμένα 
μεγάλα παντοπωλεία που 
εμπόδισαν τους ανταγω-
νιστές να δημιουργήσουν 
κατάστημα κοντά στα δικά 
τους καταστήματα.
Ωστόσο, τα περισσότερα 
από τα μέτρα της περα-
σμένης Πέμπτης αφορούν 
τη στέγαση, με την ομο-
σπονδιακή κυβέρνηση να 
δεσμεύεται να καταργήσει 
το GST για την κατασκευή 
νέων ενοικιαζόμενων πο-
λυκατοικιών - μια κίνηση 
που υποσχέθηκε για πρώ-
τη φορά ο πρωθυπουργός 
στις εκλογές του 2015 που 
έφεραν τους Φιλελεύθε-
ρους στην εξουσία.
Την περασμένη Πέμπτη, ο 
Τριντό, δήλωσε ότι οι Φι-
λελεύθεροι σκόπιμα ακύ-
ρωσαν αυτή την υπόσχεση 
επειδή δεν ανταποκρίθηκε 
στις κοινωνικές ανάγκες 
εκείνη την ώρα.
Ο υπουργός Στέγασης Σαν 
Φρέιζερ,  δήλωσε ότι άλ-
λες πολιτικές στέγασης 
φαίνεται να αποφέρουν 
«καλύτερη απόδοση της 
επένδυσής μας» στις αρχές 
της θητείας των Φιλελευ-
θέρων, αλλά είπε ότι η 
μείωση του GST είναι τώρα 
ένα καλύτερο εργαλείο για 
την επίλυση προβλημά-
των που προέκυψαν στην 
πανδημία COVID-19, και 
«που έχουν καταστήσει 
πιο ακριβή την κατασκευή 
των σπιτιών που οι πολίτες 
μπορούν πραγματικά να 
αντέξουν οικονομικά».
Το μέτρο θα μειώσει το κό-
στος εργασίας και υλικών 
για τους κατασκευαστές 
κατοικιών και ο Τριντό 
δήλωσε ότι ελπίζει ότι και 
άλλες επαρχίες θα ακολου-
θήσουν την ανακοίνωση 
της επαρχίας του Οντάριο  
ότι θα καταργήσει τους 
δικούς της φόρους επί 
των πωλήσεων στο κόστος 
κατασκευής νέων ενοικια-
ζόμενων κατοικιών.
Οι Φιλελεύθεροι ακολού-
θησαν επίσης τον ηγέτη 
των Συντηρητικών Πιέρε 
Ποϊλιβρέ, δείχνοντας με 
το δάχτυλο τους δήμους 
για τις πολιτικές τους του 
αποκλεισμού ζωνών που 
εμποδίζουν την κατα-
σκευή κατοικιών.
Ο ομοσπονδιακός  υπουρ-
γός οικισμού έστειλε επι-
στολή στον δήμαρχο του 
Κάλγκαρι την περασμένη 
εβδομάδα, προτρέποντας 
το δημοτικό συμβούλιο 
να διευκολύνει τους ιδιο-
κτήτες σπιτιών να νοικι-

άσουν τα υπόγειά τους. 
Η τρέχουσα διαδικασία 
περιλαμβάνει σωρούς γρα-
φειοκρατίας και οι προ-
σπάθειες αλλαγής της πο-
λιτικής έχουν οδηγήσει σε 
έντονες συνεδριάσεις του 
συμβουλίου.
«Δεν θα λύσουμε ποτέ 
τη στεγαστική κρίση στο 
Κάλγκαρι αν δεν είναι νό-
μιμο να χτίσουμε τα σπί-
τια που απαιτούνται για 
να ανταποκριθούμε στις 
ανάγκες και απαιτήσεις της 
ώρας», έγραψε η Φρέιζερ 
σε επιστολή του προς τη 
δήμαρχο Τζιότι Γκόντεκ 
που δημοσίευσε στο X.
Η επιστολή σημείωσε ότι 
οι πόλεις πρέπει να ενθαρ-
ρύνουν την κατασκευή 
διαμερισμάτων κοντά στα 
μέσα μαζικής μεταφοράς, 
προκειμένου να λάβουν 
ομοσπονδιακή χρηματο-
δότηση μέσω του ταμείου 
επιτάχυνσης της στέγασης.
Την περασμένη εβδομά-
δα, το Λονδίνο έγινε η 
πρώτη πόλη που εγκρί-
θηκε  η  χρηματοδότησή 
του. Ενώ το ταμείο των 4 
δισεκατομμυρίων δολα-
ρίων ανακοινώθηκε στον 
προϋπολογισμό του 2022, 
οι αιτήσεις άνοιξαν τον 
Ιούλιο. Ο πρωθυπουργός 
ωστόσο, κατηγόρησε τους 
δημάρχους για την καθυ-
στέρηση αυτή.
Ο Τριντό τόνισε ότι οποια-
δήποτε πρόοδος στον 
τομέα της στέγασης θα 
απαιτήσει διακυβερνητική 
συνεργασία και χρόνο.
«Αυτό είναι κάτι για το 
οποίο ανησυχούν όλοι οι 
Καναδοί», τόνισε ο ομι-
λητής.
«Γνωρίζουμε ότι η στέγαση 
είναι ένα πρόβλημα που 
χρειάζεται δεκαετίες για να 
αντιμετωπιστεί».
Η αντιπολίτευση απαντώ-
ντας κατηγορεί τους Φι-
λελεύθερους  ότι  απλώς 
απαντούν πολύ αργά.
Σε δική του συνέντευξη 
Τύπου, ο ηγέτης της αξι-
ωματικής αντιπολίτευσης 
δήλωσε επίσης παρόμοια 
μέτρα τα οποία προωθή-
σουν και θα ανταμείψουν  
ή και θα τιμωρήσουν τους 
δήμους με βάση το αν 
έχουν πολιτικές που εν-
θαρρύνουν την κατασκευή 
κατοικιών.
Οι προτάσεις του περιλαμ-
βάνουν την κατάργηση 
του GST από την κατα-
σκευή νέων, προσιτών, στα 
χαμηλά βαλάντια, ενοικι-
αζόμενων διαμερισμάτων 
και επιτέθηκε στη κυβέρ-
νηση για την αθέτηση της 
σχετικής υπόσχεσης  το 
2015.
«Είναι και πάλι κωλοτού-
μπα και περιμένει από 
εσάς να το πιστέψετε», 
δήλωσε απευθυνόμενος 
σε δημοσιογράφους στο 
Βανκούβερ.
Ο ομιλητής έβαλε στο 
στόχαστρο του αυτό που 

περιέγραψε ως «κόλαση 
στέγασης» που «ο Τζάστιν 
Τριντό και το NDP έχουν 
εξαπολύσει στο Βανκού-
βερ και σε ολόκληρο τον 
Καναδά», αναφέροντας τη 
μείωση του αριθμού των 
νέων κατασκευών.
Το NDP από τη δική του 
θέση, σημείωσε ότι ζήτη-
σε να καταργηθεί το GST 
σε νέα, προσιτά ενοικια-
ζόμενα κτίρια πριν από 
έξι μήνες και είπε ότι έχει 
περάσει μια ολόκληρη 
κατασκευαστική περίοδος 
από τότε, χωρίς ωστόσο να 
ληφθούν κάποια μέτρα.
Αμφισβήτησε επίσης εάν 
τα μέτρα θα στοχεύουν σε 
οικονομικά προσιτά σπίτια 
ή θα περιλαμβάνουν και 
«πολυτελή διαμερίσματα».
Οι Νέοι Δημοκράτες υπο-
στήριξαν ακόμα ότι οι Φι-
λελεύθεροι θα μπορούσαν 
να είχαν ασκήσει πιέσεις 
στα μεγάλα παντοπωλεία 
πριν από μήνες, όταν οι 
τιμές είχαν αρχίσει να εκτο-
ξεύονται.
«Το σχέδιό της κυβέρνη-
σης είναι ασαφές και δεν 
αναγκάζει τους υπεύθυ-
νους διευθυντές να δρά-

σουν», έγραψε ο ηγέτης 
του NDP Jagmeet Singh σε 
δελτίο τύπου.
Οι Φιλελεύθεροι κάνουν 
επίσης αλλαγές στο πρό-
γραμμα επιχειρηματικών 
λογαριασμών έκτακτης 
ανάγκης του Καναδά, συ-
μπεριλαμβανομένης της 
παράτασης της προθε-
σμίας αποπληρωμής των 
υποχρεώσεων τους από το 
πρόγραμμα κατά ένα έτος, 
έως το τέλος του 2026.
Κατά τη διάρκεια της παν-
δημίας, το πρόγραμμα 
παρείχε έως και 60.000 
δολάρια σε άτοκα δάνεια 
σε μικρές επιχειρήσεις και 
μη κερδοσκοπικούς οργα-
νισμούς. Οι Φιλελεύθεροι 
παρατείνουν τώρα αυτή 
την προθεσμία αποπλη-
ρωμής και προσφέρουν 
χρηματοδότηση με χαμη-
λό επιτόκιο σε επιχειρήσεις 
που δεν αποπληρώνουν 
εγκαίρως το δάνειο.
Ωστόσο, η προθεσμία για 
την αποπληρωμή των δα-
νείων και την επιλεξιμό-
τητα για μερική άφεση 
δανείου έχει παραταθεί 
μόνο κατά λίγες εβδομά-
δες, κάτι που η Καναδική 

Ομοσπονδία Ανεξάρτητων 
Επιχειρήσεων επέκρινε ως 
«όχι αρκετά καλό».
Εν τω μεταξύ, οι Φιλελεύ-
θεροι δεσμεύονται για 
περαιτέρω, απροσδιόρι-
στη δράση σχετικά με την 
οικονομική προσιτότητα 
αυτό το φθινόπωρο.
Σύμφωνα με το υπουργό 
οι κινήσεις της γαλλικής 
αλυσίδας σούπερ μάρκετ 
Carrefour να αποσπάσει 
χαμηλότερες τιμές από 
πολυεθνικές όπως η Nestlé 
και η Unilever, αποτελούν 
ένα θετικό στοιχείο προς 
την χωστή κατεύθυνση.
Αυτή την εβδομάδα, μια  
αλυσίδα σούπερ μάρκετ, 
άρχισε να χρησιμοποιεί 
προειδοποιητικά αυτο-
κόλλητα «shrinkflation» σε 
προϊόντα που έχουν συρ-
ρικνωθεί σε μέγεθος αλλά 
έχουν αυξηθεί σε κόστος 
παρά τη σταθεροποίηση 
της τιμής των πρώτων 
υλών.
Και φυσικά το αποτέλεσμα 
όλων αυτών των δεδομέ-
νων είναι να γίνει η ζωή 
του μέσου Καναδού ποιο 
δύσκολη και περισσότερο 
προβληματική η επιβίωσή 
του.

 Της Κατερίνας Σάρας

 Τα παιδιά επέστρεψαν στο 
σχολείο και ήρθε η ώρα να 
σκεφτούμε τους ιούς, τόσο 
για τον εαυτό σας όσο και 
για αυτούς τους ίδιους.
Θα μπορούσε, βέβαια,  να 
είναι μια πρώιμη εποχή 
γρίπης στην Βόρειο Αμε-
ρικανική Ήπειρο, αν αυτό 
που συνέβη στο νότιο ημι-
σφαίριο προσφέρει κάποια 
εικόνα.
Το εμβόλιο της γρίπης 
είναι πλέον διαθέσιμο σε 
ορισμένες περιοχές του 
Καναδά και των ΗΠΑ. Μια 
νέα αναμνηστική δόση 
COVID-19 έχει εγκριθεί 
από ομοσπονδιακούς αξι-
ωματούχους υγείας των 
ΗΠΑ. Και νέα εμβόλια ανα-
πνευστικού συγκυτιακού 
ιού (RSV) συνιστώνται για 
ορισμένες περιπτώσεις.
Είναι σημαντικό να κάνετε 
το εμβόλιο της γρίπης τον 
Σεπτέμβριο ή τον Οκτώ-
βριο, δήλωσε ο ειδικός για 
τις μολυσματικές  ασθέ-
νειες Δρ Σονίγια Γκάντι i, ο 
οποίος είναι αναπληρωτής 
επικεφαλής ιατρικός σύμ-
βουλος στην  Cedars-Sinai  
του Λος Άντζελες.
«Ακόμη και μια τυπική επο-
χή γρίπης μπορεί να είναι 
θανατηφόρα και μπορεί 
να προκαλέσει σημαντική 
νοσηλεία», δήλωσε ο Γκά-
ντι σε δελτίο τύπου του 
Cedars-Sinai, επισημαί-
νοντας 58.000 θανάτους 
στις Ηνωμένες Πολιτείες 

 Ώρα να αρχίσουμε να προετοιμαζόμα-
στε για το εμβόλιο  κατά της γρίπης, του 
RSV και του COVID-19

και περισσότερες από μισό 
εκατομμύριο νοσηλείες 
λόγω της γρίπης του πε-
ρασμένου έτους. «Πρέπει 
να κάνουμε ό, τι μπορούμε 
για να προστατεύσουμε 
τους εαυτούς μας - και τους 
άλλους - με το καλύτερο 
εργαλείο που έχουμε: το 
εμβόλιο της γρίπης».
Όχι μόνο αυτό, αλλά ο 
COVID-19 και ο RSV θα 
μπορούσαν και πάλι να 
αυξηθούν ταυτόχρονα με 
τη γρίπη, προκαλώντας μια 
«τριπλή επιδημία», δήλωσε 
ο Γκάντι.
Όταν αυτό συνέβη πέρυσι, 
τα τμήματα των επειγό-
ντων περιστατικών σε όλη 
τη χώρα γέμισαν και οι 
νεαροί ασθενείς καταπό-
νησαν τα νοσοκομεία παί-
δων. Ο RSV μπορεί να είναι 
επικίνδυνος, ακόμη και 
θανατηφόρος, για βρέφη 
και ενήλικες μεγαλύτερης 
ηλικίας.
«Αυτά τα νέα εμβόλια κα-
θώς και όλα τα  εμβόλια 
θα μπορούσαν πραγμα-
τικά να βοηθήσουν στην 
προστασία μας και της 
κοινότητάς μας κατά τη 
διάρκεια της επερχόμενης 
σεζόν», δήλωσε ο Γκάντι. 
«Πρέπει να διατηρήσου-
με τη χωρητικότητα στα 
νοσοκομεία για εκείνους 
τους ασθενείς που χρειά-
ζονται πραγματικά αυτή 
τη φροντίδα».
Ο RSV είναι η κύρια αιτία 
νοσηλείας βρεφών στις 
Ηνωμένες Πολιτείες, πα-
ρόλο που πολλοί άλλοι 

άνθρωποι το βιώνουν ως 
ήπιο κρυολόγημα.
«Δεν υπάρχει πραγματικά 
κανένας τρόπος να προ-
βλέψετε πώς θα τα πάει 
το παιδί σας, ακόμα κι 
αν είναι εντελώς υγιές», 
δήλωσε η Δρ. Πρίγια Σόνι, 
ειδικός παιδιατρικών μο-
λυσματικών ασθενειών 
στο Cedars-Sinai Guerin 
Children’s. «Εάν καταλή-
ξουν να έχουν μια φρικτή 
πορεία με RSV, πιθανότατα 
θα χρειαστεί να νοσηλευ-
τούν για την ανάγκη της  
υποστήριξης οξυγόνου, 
υγρών και άλλα υποστη-
ρικτικά μέτρα».
Σχεδόν όλα τα βρέφη εκτί-
θενται στον RSV από τη 
στιγμή που είναι 2 ετών, με 
τα περισσότερα να έχουν 
μολυνθεί κατά τη διάρκεια 
του πρώτου έτους.
Η Αμερικανική Υπηρεσία 
Τροφίμων και Φαρμάκων 
ενέκρινε πρόσφατα ένα 
εμβόλιο αντισωμάτων 
που ονομάζεται Beyfortus 
(nirsevimab-alip), το οποίο 
μπορεί να χορηγηθεί σε νε-
ογέννητα και βρέφη κατά 
τη διάρκεια της πρώτης 
περιόδου RSV. Τα παιδιά 
ηλικίας έως 19 μηνών που 
παραμένουν ευάλωτα σε 
σοβαρή νόσο στη δεύτερη 
εποχή RSV μπορούν επί-
σης να κάνουν το εμβόλιο.
Η Δρ, Σόνι, δήλωσε ότι 
«100%» συνιστά την ανο-
σοποίηση λόγω των θετι-
κών αποτελεσμάτων που 
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παρατηρήθηκαν στις κλι-
νικές δοκιμές.
Οι γυναίκες που είναι με-
ταξύ 32 και 36 εβδομάδων 
εγκυμοσύνης μπορούν 
επίσης να προστατεύσουν 
τα βρέφη τους κατά τη 
γέννηση κάνοντας ένα νέο 
εμβόλιο της  Pfizer RSV. Το 
ίδιο εμβόλιο εγκρίθηκε 
και για ενήλικες 60 ετών 
και άνω. Ένα άλλο εμβόλιο 
από τη φαρμακευτική εται-
ρεία GSK εγκρίθηκε επίσης 
για ενήλικες μεγαλύτερης 
ηλικίας.
Τα Κέντρα Ελέγχου και 
Πρόληψης Νοσημάτων 

 Ώρα να αρχίσουμε να προετοιμαζόμαστε για το εμβόλιο  
κατά της γρίπης, του RSV και του COVID-19

των ΗΠΑ συνιστούν αυτά 
τα νέα εμβόλια για ενήλι-
κες μεγαλύτερης ηλικίας 
μόνο εάν διατρέχουν τον 
υψηλότερο κίνδυνο σο-
βαρού RSV. Αυτό περιλαμ-
βάνει ασθενείς με άσθμα, 
διαβήτη ή καρδιακή ανε-
πάρκεια.
Και τα δύο αυτά εμβόλια 
θεωρούνται ασφαλή, αλλά 
ένας πολύ μικρός αριθμός 
περιπτώσεων συνδρόμου 
Guillain-Barre αναφέρθηκε 
μετά τον εμβολιασμό. Σε 
αυτή την κατάσταση, το 
ανοσοποιητικό σύστημα 
ενός ατόμου επιτίθεται στα 
περιφερικά νεύρα του.

Πάντως απαιτούνται πε-
ρισσότερα δεδομένα για 
να προσδιοριστεί εάν αυτά 
τα επεισόδια μπορεί να 
μην σχετίζονται με το εμ-
βόλιο, σύμφωνα με το 
CDC.
Η Δρ Σόνια Ρόζεν, επικεφα-
λής τμήματος γηριατρικής 
ιατρικής στο Cedars-Sinai, 
συνιστά το εμβόλιο RSV 
για ηλικιωμένους ασθενείς 
με πνευμονική νόσο ή για 
εκείνους που είναι διαφο-
ρετικά ανοσοκατεσταλμέ-
νοι και επομένως διατρέ-
χουν υψηλότερο κίνδυνο 
για σοβαρή ασθένεια.
«Οι ασθενείς θα πρέπει να 

μιλήσουν με τον γιατρό 
τους και να λάβουν μια 
τεκμηριωμένη απόφαση 
σχετικά με το αν αυτό το 
εμβόλιο είναι κατάλληλο 
για αυτούς», δήλωσε η Δρ. 
Ρόζεν. 
Για την ενίσχυση της ανο-
σίας COVID, δύο νέες ανα-
μνηστικές λήψεις προ-
σθέτουν προστασία ένα-
ντι μιας παραλλαγής του 
Omicron που ονομάζεται 
XBB.
Πρόσθεσε δε ότι είναι ευ-
γνώμων που «είμαστε σε 
πολύ διαφορετική θέση 
το 2023», λόγω της νέας 
αναμνηστικής δόσης, των 
τεστ στο σπίτι και των αντι-

ιικών φαρμάκων όπως το 
Paxlovid.
Επομένως ας επωφελη-
θούμε από την αναμνηστι-
κή δόση όταν αυτή  δοθεί 
στα φαρμακεία και θα είναι 
γίνει διαθέσιμη.
«Γνωρίζουμε ότι η ανοσία 
εξασθενεί μετά τη χορή-
γηση της αναμνηστικής 
δόσης και ότι πολλά άτομα 
μπορεί να μην έχουν κάνει 
αναμνηστική δόση για 
αρκετό καιρό», δήλωσε ο 
Γκάντι. «Νομίζω ότι θα εί-
ναι εξαιρετικά σημαντικό, 
ιδιαίτερα σε εκείνους τους 
πληθυσμούς που είναι ευ-
άλωτοι στην ασθένεια του 
COVID, για νοσηλεία και 

ενδεχομένως ακόμη και 
κινδυνεύουν με θάνατο, 
να διασφαλιστεί ότι θα 
λάβουν εγκαίρως την ενη-
μερωμένη αναμνηστική 
δόση».
Είναι ασφαλές να κάνουμε 
τα εμβόλια COVID και γρί-
πης μαζί, σύμφωνα με τον 
Δρ. Γκάντι. Για τους ηλικι-
ωμένους που επιλέγουν 
το εμβόλιο RSV αφού συμ-
βουλευθούν τον οικογενει-
ακό τους γιατρό, θα πρέπει 
να πάρουν την πρωτο-
βουλία το κάνουν και με 
διαφορά δύο εβδομάδων 
από τα άλλα εμβόλια, αν 
είναι δυνατόν, σύμφωνα 
με τον ΔΡ.  Γκάντι.

Ashley Splawinski

 Μια σειρά ντοκιμαντέρ 
που έγινε στο Κεμπέκ τρά-
βηξε την προσοχή των 
Καναδών την περασμένη 
άνοιξη, αφού αποκάλυψε 
ότι τρεις άνδρες από την 
ίδια οικογένεια - δύο εκ 
των οποίων φέρουν γε-
νετική ασθένεια - έγιναν 
πατέρες τουλάχιστον 600 
παιδιών μέσω μιας ανε-
ξέλεγκτης αγοράς σπέρ-
ματος. Σύμφωνα με τους 
δημοσιογράφους Marie-
Christine Bergeron και 
Maxime Landry, εκατοντά-
δες γυναίκες στην επαρχία, 
ελπίζοντας να εκπληρώ-
σουν τα όνειρά τους να 
κάνουν παιδί, στράφηκαν 
σε διαδικτυακά φόρουμ 
για να βρουν δότες αντί 
να πάνε σε τράπεζα σπέρ-
ματος.
 Οι κίνδυνοι γενικά για τις 
γυναίκες που κάνουν αυτή 
την επιλογή περιλαμβά-
νουν έκθεση σε σεξουαλι-
κά μεταδιδόμενες λοιμώ-
ξεις (ΣΜΝ) από σπέρμα 
που μπορεί να μην έχουν 
ελεγχθεί σωστά ή χρήση 
δότη που παρέχει ψευδείς 
προσωπικές πληροφορίες, 
συμπεριλαμβανομένων 
ψεμάτων για ιατρικό ή 
ποινικό ιστορικό.
Στην περίπτωση του Κε-
μπέκ, τα παιδιά των γυναι-
κών αντιμετωπίζουν την 
πιθανότητα κληρονομικών 
γενετικών διαταραχών και 
να μην έχουν πρόσβαση 
στις απαραίτητες ιατρι-
κές πληροφορίες. Υπάρχει 
επίσης αυξημένη πιθανό-
τητα να έχουν συγγενείς 
εξ αίματος εν αγνοία τους 
μια αιμομικτική σχέση, 
καθώς εκατοντάδες έχουν 
τον ίδιο πρόγονο και είναι 
πιθανό να ζουν στην ίδια 
περιοχή και να είναι περί-
που στην ίδια ηλικία.
Οι λόγοι για τους οποίους 
οι υποψήφιοι γονείς συν-
δέονται στο διαδίκτυο αντί 
να χρησιμοποιούν τρά-

¨Μωρά που γεννιούνται με μη ρυθμισμένη δωρεά σπέρματος 
αντιμετωπίζουν πολλούς κινδύνους. Νόμος Υγείας

Μια περίπτωση του Κεμπέκ δείχνει την ανάγκη για περισσότερη ρύθμιση για τη δωρεά σπέρματος στον Καναδά
 Οι επαρχίες πρέπει να προχωρήσουν περαιτέρω, με μια συντονισμένη προσπάθεια για τη ρύθμιση της υποβοηθού-
μενης αναπαραγωγής. 
Το Κολοράντο μπορεί να προσφέρει ένα μοντέλο.

πεζα σπέρματος ποικίλ-
λουν, αλλά το κόστος και 
η διαφάνεια είναι συχνά 
μεταξύ αυτών. Συνήθως 
είναι φθηνότερο από την 
καθιερωμένη, ρυθμιζόμε-
νη αγορά και υπάρχει η 
δυνατότητα να συναντή-
σετε τον δότη που βρί-
σκεται στο διαδίκτυο και 
να διαπραγματευτείτε το 
επίπεδο συμμετοχής του.
Ο διευθυντής δημόσιας 
υγείας του Κεμπέκ, Δρ. 
Luc Boileau, είπε ότι το 
ντοκιμαντέρ τον σόκαρε. 
Χαρακτήρισε την κατάστα-
ση ως εντελώς άνευ προ-
ηγουμένου και πρόσθεσε 
ότι το Κεμπέκ θα ενεργήσει 
για να διασφαλίσει ότι δεν 
θα συμβεί ξανά.

Μια πρόκληση στο Κεμπέκ 
αφήνει ένα ρυθμιστικό 
κενό

Οι ακαδημαϊκοί που ειδι-
κεύονται στις τεχνολογίες 
υποβοηθούμενης αναπα-
ραγωγής έχουν προτείνει 
να υπάρχει ένα εθνικό μη-
τρώο δωρητών σπέρμα-
τος. Η Alana Cattapan και 
η Vanessa Gruben έχουν 
σημειώσει ότι ο Καναδάς 
άρχισε να δημιουργεί ένα 
μετά την ψήφιση του νό-
μου για την υποβοηθού-
μενη ανθρώπινη αναπα-
ραγωγή το 2004. Το σχέδιο 

απέτυχε όταν το Κεμπέκ 
αμφισβήτησε επιτυχώς 
τη νομοθεσία το 2010 
ενώπιον του Ανώτατου 
Δικαστηρίου. Η επαρχία 
υποστήριξε ότι ο νόμος 
ήταν αντισυνταγματικός 
επειδή η ομοσπονδιακή 
κυβέρνηση είχε υπερβεί 
την εξουσία της σε πολλά 
τμήματα. Το μητρώο κα-
ταργήθηκε το 2013.
Η ευθύνη αφέθηκε στις 
επαρχίες, αλλά δεν έχουν 
ενεργήσει και έχουν πα-
ραμελήσει την ανάγκη 
για ένα μητρώο δωρητών. 
Ωστόσο, ο Boileau είπε 
τώρα ότι το Κεμπέκ ανα-
ζητά μια «ρυθμιστική απά-
ντηση» για να περιορίσει 
τον αριθμό των δωρεών 
από ένα άτομο.
Οι Cattapan και Gruben 
υποστηρίζουν ότι οι επαρ-
χίες θα πρέπει να συντονί-
σουν τα μητρώα τους για 
να δημιουργήσουν μια 
εθνική βάση δεδομένων 
και να θέσουν όρια στους 
δότες σπέρματος περιορί-
ζοντας τον αριθμό των οι-
κογενειών που επιτρέπεται 
να χρησιμοποιούν το ίδιο.
Ακόμη και οι καθιερωμέ-
νες υπηρεσίες γονιμότη-
τας έχουν υπορυθμιστεί 
στον Καναδά. Το 1989, 
η Βασιλική Επιτροπή για 
τις Νέες Αναπαραγωγικές 
Τεχνολογίες διαπίστωσε 

ότι οι κλινικές οδηγίες για 
τη δωρεά σπέρματος ακο-
λουθούνταν με ασυνέπεια 
και συχνά δεν συγκεντρώ-
νονταν ή διατηρούνταν 
κρίσιμες πληροφορίες για 
τους δότες.
Το 1995, η γιατρός που 
ηγήθηκε της επιτροπής, 
η Δρ. Patricia Baird, είπε 
ότι «δεν υπήρχε διασφά-
λιση ορίων στον αριθμό 
των απογόνων από έναν 
συγκεκριμένο δότη σε μια 
κοινότητα». Πρόσθεσε ότι 
αυτό θα μπορούσε να έχει 
ως αποτέλεσμα τα ετερο-
θαλή αδέρφια να δημιουρ-
γούν σχέσεις μεταξύ τους 
χωρίς να το γνωρίζουν.
Τώρα, 35 χρόνια μετά τη 
σύσταση της επιτροπής 
και 20 χρόνια μετά την 
ψήφιση του νόμου ανα-
παραγωγής, λίγα πράγ-
ματα έχουν αλλάξει για 
τους γόνους  που έχουν 
συλληφθεί από δωρητές. 
Αυτό παρά τα φωνητικά 
τους παράπονα για το πώς 
ένα ρυθμιστικό κενό έχει 
επηρεάσει αυτούς και τις 
οικογένειές τους. Οι ανη-
συχίες και η απογοήτευση 
για την ανωνυμία του δότη 
σπέρματος, ο ακατάλλη-
λος έλεγχος των δοτών και 
η έλλειψη οικογενειακών 
ορίων αποτελούν σημα-
ντικά ζητήματα εδώ και 
χρόνια. Οι εξελίξεις στο 

Κεμπέκ μπορεί να είναι 
τρομακτικές για πολλούς, 
αλλά δεν είναι καινούριες.
Είναι  σημαντικό κάθε 
επαρχία του Καναδά να 
δημιουργήσει μητρώα για 
να περιορίσει τις εκατο-
ντάδες δωρεές σπέρματος 
από έναν μόνο άνδρα. 
Ένας εκτενής κατάλογος 
θα βοηθήσει επίσης τα 
παιδιά που γεννήθηκαν 
με τη βοήθεια ενός δότη 
να εντοπίσουν τους γενετι-
κούς συγγενείς τους και να 
παρακολουθήσουν πόσες 
φορές είχε χρησιμοποιηθεί 
αυτός ο δότης.

Πηγαίνοντας πέρα από ένα 
απλό μητρώο

Θα μπορούσαμε όμως να 
πάμε ακόμα παραπέρα. Η 
νομοθεσία που ψηφίστηκε 
στο Κολοράντο το 2022 θα 
μπορούσε να βοηθήσει.
Ο νόμος του Κολοράντο 
είναι ο πρώτος του είδους 
του που θεσπίστηκε στη 
Βόρεια Αμερική. Απαγο-
ρεύει την ανωνυμία για 
τους δότες σπέρματος 
και ωαρίων και αυξάνει 
το ελάχιστο όριο ηλικίας 
για δωρεά στα 21. Επί-
σης, παρέχει στα άτομα, 
μόλις γίνουν 18 ετών, τις 
γενετικές πληροφορίες 
ταυτοποίησης των γονέων 
τους και δημιουργεί όρια 
οικογένειας δωρητών. 
Υποχρεώνει τις κλινικές 
γονιμότητας, τις υπηρεσίες 
και τις τράπεζες να συλλέ-
γουν ιατρικές πληροφορί-
ες και να διατηρούν επαφή 
με δωρητές για τακτικές 
ιατρικές ενημερώσεις.
Πρέπει να χρηματοδοτή-
σουμε δημόσια την εξω-
σωματική γονιμοποίηση 
στον Καναδά;
Οι παραγγελίες φίμωσης 
αποτελούν κίνδυνο για τα 
υποκατάστατα και για την 
καλή πολιτική
Η νομοθεσία απαιτεί πε-
ραιτέρω ότι οι πιθανοί 
δότες και οι υποψήφιοι 

γονείς πρέπει να διαθέτουν 
εκπαιδευτικό υλικό που να 
εξηγεί τις πιθανές επιπτώ-
σεις σε ένα παιδί. Αυτά τα 
υλικά πρέπει να τονίζουν 
ότι η διαφάνεια σχετικά 
με την καταγωγή ενός παι-
διού οδηγεί σε βελτιωμένα 
συναισθήματα σχετικά με 
τη σύλληψη από δότη και 
σε καλύτερη δυναμική της 
οικογένειας.

Αυτές οι απαιτήσεις πρό-
κειται να τεθούν σε πλήρη 
ισχύ το 2025 και δεν θα 
ισχύουν αναδρομικά.

Ορισμένοι ειδικοί στη γο-
νιμότητα στην πολιτεία 
έχουν εκφράσει την ανη-
συχία τους ότι δεν θα έχει 
μεγάλη διαφορά επειδή 
η νομοθεσία θα είναι δύ-
σκολο να εφαρμοστεί. Αν 
και είναι πολύ νωρίς για 
να μάθουμε αν αυτό είναι 
αλήθεια ή ποια μπορεί 
να είναι η τελική επίδρα-
σή του, ο νέος νόμος θα 
μπορούσε να παρέχει ένα 
σχέδιο από το οποίο ο 
Καναδάς θα μπορούσε να 
μάθει και να τελειοποιήσει. 
Ωστόσο, υπήρξε απρο-
θυμία στον Καναδά να 
επιβάλει αυστηρότερους 
κανονισμούς λόγω ανη-
συχιών σχετικά με το αυ-
ξημένο κόστος για όσους 
παρέχουν επαγγελματικές 
υπηρεσίες γονιμότητας.
Αλλά εάν ο Καναδάς στο-
χεύει να προστατεύσει 
πραγματικά τα άτομα που 
έχουν γονιμοποιηθεί με 
δωρεά σπέρματος ή ωα-
ρίων, η υιοθέτηση μέτρων 
παρόμοια με αυτά του 
Κολοράντο θα μπορούσε 
να είναι ένας δρόμος προς 
τα εμπρός. Πάνω από όλα, 
η αλήθεια και η διαφάνεια 
πρέπει να είναι οι ακρογω-
νιαίοι λίθοι κάθε δημόσιας 
πολιτικής που αφορά την 
αναπαραγωγή. Για τα άτο-
μα που έχουν συλληφθεί 
από δότες, οτιδήποτε λι-
γότερο είναι κακό.
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Κρίσιμα ερωτήματα για 
το μέλλον της γεωργίας, 
με φόντο την κατάσταση 
στη Γαλλία όπου οι μικρές 
φάρμες εξαφανίζονται

της Ιωάννα Φωτιάδη από 
την Καθημερινή

Η Γαλλία, η πρώτη χώρα 
στην Ευρώπη στην αγρο-
τική παραγωγή, μετράει 
σήμερα 390.000 φάρμες 
έναντι 4 εκατομμυρίων 
εκατό χρόνια πριν. «Ποιος 
θα μας εξασφαλίζει την 
τροφή;» («Qui va nous 
nourrir?») διερωτάται η 
45χρονη Γαλλίδα δημοσι-
ογράφος Αμελί Πουανσό, 
ήδη από τον τίτλο του 
βιβλίου που κυκλοφόρησε 
πρόσφατα στη Γαλλία. Η 
μελέτη της βασίζεται σε 
πολύμηνη έρευνα –πάνω 
από 40 συνεντεύξεις αγρο-
τών και επιστημόνων, στα-
τιστικά από τις γαλλικές 
κρατικές υπηρεσίες– και 
θέτει υπαρξιακά ερωτή-
ματα που μεταφέρουν νο-
ητά τον αναγνώστη πολύ 
πέρα από τις φάρμες της 
Γαλλίας.
«Από το 2019 καλύπτω 
για τη Mediapart (σ.σ. δι-
αδικτυακή συνδρομητική 
ανεξάρτητη εφημερίδα) 
το αγροτικό ρεπορτάζ», 
λέει στην «Κ» η κ. Πουανσό. 
Τη σεζόν 2018-19 ξεκινά-
ει στις μικρές πόλεις της 
Γαλλίας το κίνημα των Κί-
τρινων Γιλέκων και εκείνη 
προτείνει στη Mediapart 
να στρέψουν περισσότερο 
το βλέμμα τους στη γαλλι-
κή περιφέρεια. Ετσι, μετά 
το πέρας της καραντίνας, 
η κ. Πουανσό αφήνει το 
γραφείο της στο Παρίσι και 
«οργώνει» τη Γαλλία. Εκεί 
διαπιστώνει ιδίοις όμμασι 
τον «θάνατο του αγρότη».
Στη Βρετάνη και τη Νορ-
μανδία υπάρχουν φάρμες 
με γαλακτοπαραγωγικές 
αγελάδες, στην κεντρική 
Γαλλία εκτρέφονται αγε-
λάδες για το κρέας τους, 
στη Βρετάνη γίνεται επίσης 
μαζική εκτροφή χοίρων 
και κοτόπουλων, σε όλη τη 
χώρα κτηνοτρόφοι ασχο-
λούνται με κατσίκες και 
πρόβατα· σε μεγάλες εκτά-
σεις στον βορρά και νότια 
του Παρισιού καλλιεργού-
νται δημητριακά, πατάτες, 
κριθάρι και ζαχαρότευτλα, 
ενώ στον νότο οι γεωργοί 
έχουν οπωροφόρα δέν-
δρα. Το υπουργείο Γεωρ-
γίας κάνει ανά δεκαετία 
καταμέτρηση των ενεργών 
αγροτών, γεωργών και 
κτηνοτρόφων. «Η δουλειά 
στη γη είναι επίπονη και 
ένας γεωργός κατά κανόνα 
έχει χαμηλότερες απολα-
βές από έναν υπάλληλο». 
Δεδομένης της κλιματικής 
αλλαγής και του αντα-
γωνισμού στην αγορά, ο 
σύγχρονος αγρότης οφεί-
λει να έχει γνώσεις μετε-
ωρολογίας, γεωπονικής, 
οικονομίας, μάρκετινγκ… 
Καθώς, λοιπόν, ο πήχυς 
ανεβαίνει ασταμάτητα, 
ακόμη και την τελευταία 
δεκαετία η «φυγή» είναι 
εντυπωσιακή: οι 490.000 
αγροτικές εκμεταλλεύσεις 
το 2010 έγιναν 390.000 
το 2020. Για κάθε 20.000 
αγρότες που αποχωρούν 

Ο αργός, αόρατος «θάνατος» του αγρότη

λόγω συνταξιοδότησης, 
εισέρχονται μόλις 13.000 
νεότεροι. Στο σύνολο του 
ενεργού οικονομικά πλη-
θυσμού της Γαλλίας ανα-
λογεί μόνο το 4% στους 
εργαζομένους στον πρω-
τογενή τομέα, γεωργούς 
και κτηνοτρόφους, ιδιο-
κτήτες και εργάτες γης. 
«Εως το 2030 οι μισοί θα 
έχουν συνταξιοδοτηθεί». 
Διαχρονικά, τα παιδιά των 
αγροτών και κυρίως οι 
κόρες επιθυμούν διακαώς 
να ακολουθήσουν μια δι-
αφορετική πορεία. «Μετα-
πολεμικά, πολλές γυναίκες 
από αγροτικές οικογένειες 
έγιναν δασκάλες ή γραμ-
ματείς, μακριά από τις 
πατρογονικές τους εστίες». 
Η ύπαιθρος ερήμωσε από 
γυναίκες. «Και οι ίδιοι οι 
αγρότες ενθάρρυναν και 
στήριζαν ανέκαθεν τα παι-
διά τους να σπουδάσουν 
για να φύγουν».

Η παραγωγή

Μια ματιά, ωστόσο, στις 
παραγόμενες ποσότητες, 
που είναι σταθερές ή και 
μεγαλύτερες χρόνο με τον 
χρόνο, δημιουργεί σύγχυ-
ση. «Μειώνεται ο αριθμός 
των αγροτικών εκμεταλ-
λεύσεων και των αγροτών 
– ιδιοκτητών γης, αυξά-
νονται, όμως, τρομακτικά 
οι εκτάσεις του καθενός», 
διευκρινίζει η Γαλλίδα δη-
μοσιογράφος. Μια μέση 
αγροτική εκμετάλλευση 
στη Γαλλία υπολογίζεται 
στα 690 στρέμματα. «Οι 
παραδοσιακά μικρές γαλ-
λικές φάρμες τείνουν να 
αφανιστούν, όποιος κλη-
ρονομεί μια αγροτική εκ-
μετάλλευση την πουλάει 
έναντι υψηλού αντιτίμου 
σε κάποιον που τελικά 
συγκεντρώνει μια πολύ 
μεγάλη έκταση». Κατά 
συνέπεια, «οι αγροτικές 
καλλιέργειες γίνονται με 
βιομηχανικό τρόπο, με ό,τι 
αυτό συνεπάγεται για το 
περιβάλλον». Στις φάρμες 
απασχολούνται εργάτες 
γης, οι οποίοι συχνά είναι 
αλλοδαποί, χωρίς δικαί-
ωμα ψήφου ούτε γνώση 
γαλλικών, αλλά κυρίως 
χωρίς άποψη για τις καλλι-
εργητικές μεθόδους.
Για κάθε 20.000 Γάλλους 
αγρότες που αποχωρούν 
λόγω συνταξιοδότησης, 
εισέρχονται μόλις 13.000 
νεότεροι.
Ο αγροτικός κόσμος, ως 
πληθυσμιακή ομάδα, γί-

νεται ορατός στην Ευρώπη 
–αλλά και στα καθ’ ημάς– 
όποτε διοργανώνει κινητο-
ποιήσεις. Με την ισχύ των 
τρακτέρ και υπό τον φόβο 
διακοπής της κυκλοφορίας 
στις μεγάλες οδικές αρτη-
ρίες ή της καταστροφής 
μέρους της σοδειάς, τρα-
βάει τα φώτα της δημοσι-
ότητας. «Τον Ιανουάριο οι 
διαμαρτυρίες ξεκίνησαν 
στα νοτιοδυτικά της Γαλ-
λίας από μεμονωμένους 
αγρότες και κτηνοτρόφους 
με μικρά εισοδήματα και 
προβλήματα λόγω μιας 
νόσου των αγελάδων», 
θυμάται, «σταδιακά, οι 
φωνές τους ενώθηκαν με 
εκείνες των Γερμανών». Τα 
αιτήματά τους αφορούν 
το κόστος παραγωγής – 
αρχής γενομένης από την 
τιμή του πετρελαίου. Το 
κίνημα, σύμφωνα με την 
ίδια, γρήγορα θέτει υπό 
την «ομπρέλα» του το πα-
νίσχυρο συνδικάτο της 
Γαλλίας FNSEA (Federation 
Nationale des Syndicats 
d’ Exploitants Agricoles), 
το οποίο εργαλειοποιεί 
την οργή των αγροτών. 
«Το FNSEA είναι σταθερά 
ενάντια σε κάθε μεταρ-
ρύθμιση, ως εκ τούτου 
πολέμησε όλες τις αλλαγές 
που προβλέπονταν στη 
νέα ΚΑΠ, μεταξύ των οποί-
ων τη στροφή σε μείωση 
της χρήσης των χημικών 
στις καλλιέργειες και στη 
σύνδεση των επιδοτήσεων 
με τις καλλιεργητικές με-
θόδους». Η πίεση αποδίδει. 
«Η γαλλική κυβέρνηση 
υποχώρησε αμέσως και 
εν συνεχεία σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο υπήρξε “πάγω-
μα” των περισσότερων 
μεταρρυθμίσεων». Η ίδια 
κρίνει την εν λόγω εξέ-
λιξη ως «πύρρειο νίκη», 
με σοβαρές μακροπρό-
θεσμες συνέπειες. «Δεν 
γίνεται να μην αλλάξει 
τίποτα, όταν το 23% των 
εκπομπών διοξειδίου του 
άνθρακα προέρχεται από 
τον πρωτογενή τομέα και 
ταυτόχρονα γνωρίζουμε 
πλέον τις επιπτώσεις από 
τη χρήση φυτοφαρμάκων 
στις καλλιέργειες και ορ-
μονών στην εκτροφή των 
ζώων».
Τις ελπίδες της για τη συ-
νέχιση της γεωργίας με 
όρους αειφορίας εναπο-
θέτει στους «νέους αγρό-
τες»: άνθρωποι που συ-
νειδητά μεταπηδούν από 
άλλους κλάδους στη γε-
ωργία. «Πολλοί νιώθουν 

εγκλωβισμένοι στον τρόπο 
ζωής τους: στην καθιστική 
εργασία, στην αυστηρή 
ιεραρχία και τα συχνά αφη-
ρημένα πρότζεκτ, θέλουν 
να είναι κύριοι του εαυτού 
τους, να κοπιάζουν και να 
έχουν ένα απτό αποτέλε-
σμα, να ζουν στη φύση 
και να μεγαλώνουν εκεί 
τα παιδιά τους». Σε αυτή 
την επαναστατική «κινη-
τικότητα» καθοριστικό 
ρόλο, βεβαίως, έπαιξε και 
η πανδημία.
Το όνειρό τους συναντάει, 
ωστόσο, σοβαρά προ-
σκόμματα, καθώς καλού-
νται να αγοράσουν μεγά-
λης έκτασης αγροτεμάχια. 
Οι τιμές, όμως, είναι απα-
γορευτικές: κυμαίνονται 
στα 20.000 ευρώ τα δέκα 
στρέμματα στις πιο εύφο-
ρες περιοχές της χώρας. 
Το συνολικό κόστος της 
επένδυσης αυξάνεται έτι 
περαιτέρω με την αγορά 
μηχανημάτων, σπιτιού και 
ζώων. «Συνάντησα αν-
θρώπους που ένωσαν τις 
δυνάμεις τους τέσσερις 
μαζί, δανείστηκαν από 
την τράπεζα με ορίζοντα 
αποπληρωμής 30 ετών· 
γνώρισα άλλους που δεν 
κατάφεραν να βρουν με-
γάλες διαθέσιμες εκτάσεις 
ή να πείσουν για τη φερεγ-
γυότητά τους τις τράπε-
ζες». Στην ισχύουσα ΚΑΠ 
προβλέπεται ενίσχυση για 
φερέλπιδες αγρότες, αλλά 
τίθεται το όριο ηλικίας 
των 40 ετών. «Η αλλαγή, 
όμως, καριέρας γίνεται 
συνήθως μετά τα 40». Η 
εν λόγω αδικία πλήττει 
περισσότερο τις γυναί-
κες. «Στη Γαλλία όλοι όσοι 
ασχολούνται με τον πρω-
τογενή τομέα οφείλουν να 
παρακολουθήσουν κάποια 
εκπαίδευση και να λάβουν 
πιστοποίηση· βάσει των 
στοιχείων το ενδιαφέρον 
των γυναικών είναι μεγά-
λο, ωστόσο συνήθως οι εκ-
κολαπτόμενες αγρότισσες 
είναι άνω των 40».
Οικολογική ευαισθησία
Η νέα γενιά διακρίνεται για 
το μεράκι και την οικολο-
γική της ευαισθησία. «Επι-
λέγουν καλλιέργειες που 
δεν απαιτούν πολύ νερό, 
εκτρέφουν μικρό αριθμό 
ζώων, τα οποία αφήνουν 
ελεύθερα στις φάρμες». 
Το αν θα επιτύχουν ή όχι, 
η κ. Πουανσό δεν μπορεί 
να το προεξοφλήσει. «Οι 
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις 
πρέπει να αναλογιστούν 
με σοβαρότητα πώς θα 

μπορέσουν να ενισχύσουν 
όσους θέλουν να δουλέ-
ψουν στον πρωτογενή 
τομέα, διότι αυτοί είναι 
που θα μας εξασφαλίσουν 
την τροφή του μέλλοντος».
Οι δυσκολίες επιστροφής 
στην ελληνική ύπαιθρο και 
τα παράδοξα
«Στην Ελλάδα, οι απασχο-
λούμενοι στον αγροτι-
κό τομέα, ως αγρότες και 
ιδιοκτήτες γης, ως μέλη 
της οικογένειας που βο-
ηθούν, ως μισθωτοί ερ-
γαζόμενοι, εποχικοί και 
μόνιμοι, αντιστοιχούν σε 
450.000-500.000 άτομα», 
διευκρινίζει ο Απόστολος 
Παπαδόπουλος, καθηγη-
τής Γεωγραφίας στο Χα-
ροκόπειο Πανεπιστήμιο. 
«Αποτελούν το 10% του 
οικονομικά ενεργού πλη-
θυσμού». Οπως συμβαίνει 
και στη Γαλλία, παρατη-
ρείται τάση μείωσης της 
συγκεκριμένης πληθυσμι-
ακής ομάδας.
Αυξάνεται και εδώ η έκτα-
ση των αγροτικών εκμε-
ταλλεύσεων: από 40 τ.μ. 
σε 60 τ.μ. ανά αγρότη. 
Παρόμοιες είναι και οι τά-
σεις στον χώρο της κτηνο-
τροφίας: «Οι κτηνοτρόφοι 
μειώνονται, οι μέθοδοι 
εκτροφής των ζώων γίνο-
νται πιο συγκεντρωτικές».

Σημειώνεται μια αργή και 
σταθερή γήρανση του 
πληθυσμού, με περίπου 
τους μισούς αγρότες (40%-
45%) να είναι άνω των 55 
ετών. «Οι γυναίκες, που 
στο παρελθόν εργάζο-
νταν ως συμβοηθούντα 
και μη αμειβόμενα μέλη, 
σ ταδιακά έφυγαν και 
βρήκαν άλλα αντικείμε-
να απασχόλησης, καθώς 
ένιωθαν θύματα μιας εθι-
μικής κατάστασης». Στη 
χώρα μας, σε αντίθεση με 
τη Γαλλία, όσοι αποφασί-
σουν να ασχοληθούν με 
την αγροτική παραγωγή 
δεν υποχρεούνται να εκ-
παιδευτούν. «Στις έρευ-
νες πεδίου που κάνουμε 
δηλώνουν κατά κανόνα 
εμπειρική γνώση», εξηγεί. 
«Μόνο όσοι εντάσσονται 
σε προγράμματα, όπως 
“Νέοι Αγρότες”, οφείλουν 
να παρακολουθήσουν σε-
μινάρια, που οργανώνει ο 
ΕΛΓΟ-Δήμητρα· πρόκειται 
συχνά για μια τυπική δια-
δικασία».
Στη χώρα μας, σε αντίθεση 
με τη Γαλλία, όσοι αποφα-
σίσουν να ασχοληθούν με 
την αγροτική παραγωγή 

δεν υποχρεούνται να εκ-
παιδευτούν.

Τη δεδομένη στιγμή, βέ-
βαια, αυτό που απασχο-
λεί τις αγροτικές περιοχές 
είναι η φυγή των αλλο-
δαπών εργατών γης. «Η 
επιστροφή στην ελληνική 
ύπαιθρο και στο απαιτητι-
κό επάγγελμα του αγρότη 
είναι μια ρομαντική ιδέα, 
όχι όμως πάντοτε ρεαλιστι-
κή», επισημαίνει ο κ. Παπα-
δόπουλος. Στη διάρκεια 
της οικονομικής κρίσης, 
άλλωστε, είχε διατυπωθεί 
αυτή η ιδέα ως βέλτιστη 
λύση για ανέργους και 
είχαν σχεδιαστεί ανάλο-
γα προγράμματα. «Πολ-
λοί εξ αυτών επέστρεψαν 
πάλι στα αστικά κέντρα», 
λέει ο κ. Παπαδόπουλος. 
«Πέτυχαν όσοι διέθεταν 
κτηματική περιουσία ή 
είχαν εύκολη πρόσβαση 
σε αυτή, δεδομένου ότι η 
αγορά αγροτεμαχίων δεν 
είναι εύκολη». Αλλες ιστο-
ρίες επιτυχίας αφορούν 
«όσους ασχολήθηκαν με 
την τυποποίηση τοπικών 
αγροτικών προϊόντων – 
γαλακτοκομικών, μελιού, 
κρασιού». Η ένταξη νέων 
επαγγελματιών σε κλει-
στές τοπικές κοινωνίες δεν 
είναι απρόσκοπτη ούτε 
αυτονόητη. «Χρειάζεται 
να παλέψουν για να γίνουν 
αποδεκτοί – σε αυτό βοη-
θά συνήθως μια έστω και 
μακρινή καταγωγή από 
έναν τόπο». Κυριαρχούν, 
όπως φαίνεται, διαφορε-
τικές κοσμοθεωρίες στην 
ελληνική ύπαιθρο, που 
οδηγούν σε μια ιδιότυπη 
«αντιπαράθεση» μεταξύ 
των διαφορετικών «γενε-
ών». «Οσοι επιλέγουν να 
ασχοληθούν τώρα με την 
αγροτική παραγωγή έχουν 
σπουδάσει και φιλοδοξούν 
να εφαρμόσουν καινοτό-
μες μεθόδους ή να δοκι-
μάσουν νέες καλλιέργειες». 
Οι αγρότες της «παλαιάς» 
γενιάς, σε όλη την Ευρώ-
πη, ανθίστανται ως επί 
το πλείστον στη μείωση 
χρήσης φυτοφαρμάκων 
με τη λογική ότι αυτό συν-
δέεται με τη μείωση της 
παραγωγής. «Οφείλουμε 
τη βιολογική γεωργία, ως 
φιλοσοφία αλλά και ως 
πρακτική, στους αστούς», 
υπενθυμίζει ο κ. Παπαδό-
πουλος.Unmute
«Πρέπει να μας προβλημα-
τίσει η αριθμητική μείωση 
των αγροτών, όπως και 
οι πολλές ακαλλιέργητες 
εκτάσεις στην Ελλάδα». 
Σήμερα, πολλές εκτάσεις 
ανήκουν τυπικά σε γυναί-
κες, καθώς πέρασαν για 
φορολογικούς λόγους σε 
κόρες ή συζύγους αγρο-
τών, ενώ παρατηρείται 
και έντονο ενδιαφέρον 
από γυναίκες. «Για πολλές 
είναι και ένας τρόπος χει-
ραφέτησης σε ένα ανδρο-
κρατούμενο περιβάλλον», 
σχολιάζει. «Θεωρώ πολύ 
πιθανό να επιτύχουν, δε-
δομένου ότι δείχνουν με-
γαλύτερη ευαισθησία στα 
περιβαλλοντικά ζητήματα 
και τείνουν να βάζουν τάξη 
σε ό,τι καταπιάνονται», 
καταλήγει ο κ. Παπαδό-
πουλος.
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Aaron Wherry · CBC
Στεκόμενη στις αποβά-
θρες στο κέντρο της πόλης 
Nanaimo, B.C., το πρωί της 
Δευτέρας, η βουλευτής 
των Φιλελευθέρων Αλεξά-
ντρ Μέντες είπε στο Radio-
Canada ότι ήρθε στη συνέ-
λευση των Φιλελευθέρων 
αυτής της εβδομάδας με 
ένα μήνυμα από τους ψη-
φοφόρους της: «δεκάδες 
και δεκάδες» από αυτούς 
ήταν «ανένδοτοι» στους 
Φιλελεύθερους. Το κόμμα 
χρειαζόταν νέο ηγέτη.
Μιλώντας αργότερα στο 
Power & Politics του CBC, 
η Mendes είπε ότι ήταν 
δύσκολο να εντοπιστεί 
ένας συγκεκριμένος λόγος 
ή θέμα για να εξηγήσει τα 
συναισθήματα των ψηφο-
φόρων της για τον πρωθυ-
πουργό.
«Είναι ένα πολύ γενικευ-
μένο... «βαρεθήκαμε το 
πρόσωπό του»», εξήγησε.
Η Μέντες είπε ότι εξακο-
λουθεί να υποστηρίζει 
προσωπικά τον Τζάστιν 
Τριντό και πιστεύει ότι η 
κυβέρνηση έχει κάνει καλά 
πράγματα. Όμως ένιωθε 
υποχρεωμένη να μεταφέ-
ρει αυτό που άκουγε από 
τους ψηφοφόρους.
Χωρίς να παραιτηθεί, πι-
θανότατα δεν μπορεί να 
κάνει πολλά ο Τριντό για να 
αντιμετωπίσει άμεσα αυτό 
το είδος γενικευμένης κό-
πωσης με την παρουσία 
του (ή, πιο συγκεκριμένα, 
με το πρόσωπό του). Αλλά 
ο Τριντό προφανώς δεν 
είδε αυτό το καλοκαίρι ως 
στιγμή για να ανακοινώσει 
την αποχώρησή του.
Παρά τις τεράστιες εικασί-
ες για αλλαγή στην κυβέρ-
νηση των Φιλελευθέρων, 
το καλοκαίρι του 2024 
έφτασε τώρα στο τέλος 
του με σχετικά περιορισμέ-
νες προσαρμογές - η πιο 
σημαντική αλλαγή ήταν η 
άφιξη του πρώην διοικητή 
της Τράπεζας του Καναδά, 
Mark Carney, αν και σε 
συμβουλευτικό ρόλο.
Το καλοκαίρι του 2023 
ήταν ένας  θυμός και για 
τους Φιλελεύθερους, αλλά 
η ανησυχία για τη διολί-
σθηση του Φιλελεύθερου 
Κόμματος στις δημοσκο-
πήσεις οδήγησε σε μια 
«εύρωστη» συζήτηση κε-
κλεισμένων των θυρών 
όταν οι βουλευτές του 
κυβερνώντος κόμματος 
συναντήθηκαν στο Λονδί-

Ενώ οι ψηφοφόροι μπορεί να τον έχουν βαρεθεί, ο Τριντό 
προσβλέπει σε εκλογές «επιλογής».

νο, Οντ.
Ένα χρόνο μετά, οι δη-
μοσκοπήσεις δεν είναι 
λιγότερο ζοφερές. Αλλά 
δεν φαίνεται να έχει γίνει 
τέτοια συλλογική προ-
βολή παραπόνων στον 
Nanaimo (παρά τα σχόλια 
του Mendes).
Κατά τη διάρκεια της από-
συρσης των Φιλελευθέ-
ρων στη Βρετανική Κο-
λομβία, η βουλευτής των 
Φιλελευθέρων του Κεμπέκ, 
Alexandra Mendès είπε 
στο CBC News ότι ενώ προ-
σωπικά πιστεύει ότι ο πρω-
θυπουργός Τζάστιν Τριντό 
πρέπει να συνεχίσει να 
ηγείται του Φιλελεύθερου 
Κόμματος, οι ψηφοφόροι 
της δεν το κάνουν.
Στο Λονδίνο, η κυβέρνηση 
Τριντό φαινόταν πρόθυμη 
να δείξει ότι (όμως κα-
θυστερημένα) έκανε νέα 
πράγματα, με τον πρωθυ-
πουργό να διαλαλούσε μια 
σειρά από πρωτοβουλίες 
για νέες κατοικίες και οι-
κονομικά προσιτές. Στο 
Ναναΐμο δεν υπήρξαν με-
γάλες ή ξαφνικές κινήσεις.
Η έλλειψη οποιουδήποτε 
νέου ή συναρπαστικού 
για να μιλήσουμε είναι 
αναμφίβολα απογοητευ-
τική για τους δημοσιο-
γράφους και τους ειδικούς 
που πληρώνονται για να 
ακολουθήσουν την κυβέρ-
νηση Τριντό. Αλλά, επίσης, 
πιθανότατα δεν υπάρχει 
κάτι που θα μπορούσε να 
ανακοινώσει ο Τριντό στο 
Ναναΐμο - και καμία ανα-
καίνιση του υπουργικού 
συμβουλίου που θα μπο-
ρούσε να είχε εκτελέσει 
αυτό το καλοκαίρι - που θα 
άλλαζε ριζικά την πολιτική 
πραγματικότητα που αντι-

Ο Πρωθυπουργός Τζάστιν Τριντό φθάνει για την απόσυρση της Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας των Φιλελευθέρων στο Nanaimo, B.C., στις 10 Σεπτεμβρίου. (

μετωπίζει η κυβέρνησή 
του.
Εάν ο Τριντό έχει επιλέξει 
να παραμείνει ως ηγέτης 
και αν οι Φιλελεύθεροι 
βουλευτές έχουν επιλέξει 
να μην τον αναγκάσουν 
να φύγει, τότε η τελευταία 
καλύτερη ευκαιρία των 
Φιλελευθέρων μπορεί να 
είναι να συνεχίσουν και 
να ελπίζουν να παρουσιά-
σουν στους Καναδούς μια 
επιλογή που είναι τόσο σα-
φής όσο και αρκετά ευνοϊ-
κή για να ξεπεράσει τελικά 
τη φαινομενική εξάντληση 
του εκλογικού σώματος με 
τον Τριντό.
«Αυτή είναι η επιλογή που 
θα κάνουν οι άνθρωποι»
Ήταν η ιδέα μιας επιλογής 
στην οποία κατέληξε τελι-
κά ο Trudeau στο τέλος της 
10λεπτης εμφάνισής του 
ενώπιον των δημοσιογρά-
φων το πρωί της Τετάρτης. 
Όποια κι αν είναι τα ελ-
λείμματα των τελευταίων 
ετών, υποστήριξε ότι η 
ομοσπονδιακή κυβέρνηση 
έχει τον ισχυρότερο ισολο-
γισμό από οποιαδήποτε 
εθνική κυβέρνηση της G7.
Και οι Φιλελεύθεροι, είπε, 
«πιστεύουν ότι θα το θέ-
σουν στην υπηρεσία των 
Καναδών επενδύοντας σε 
αυτούς», ενώ οι Συντηρητι-
κοί πιστεύουν ότι μπορούν 
«να δημιουργήσουν ανά-
πτυξη και ευκαιρίες μέσω 
της περικοπής προγραμ-
μάτων στα οποία βασίζο-
νται οι Καναδοί».
«Αυτή είναι η επιλογή 
που πρέπει να κάνουν οι 
άνθρωποι σε αυτές τις 
επερχόμενες εκλογές», 
είπε ο Τριντό. “Αυτή είναι 
η επιλογή που θα κάνουν 
οι άνθρωποι το επόμενο 

έτος και ανυπομονώ να 
συνεχίσω να ασχολούμαι 
με αυτό το φθινόπωρο 
με τον [Συντηρητικό Ηγέ-
τη] Pierre Poilievre, του 
οποίου η προοπτική είναι 
οι περικοπές   και είναι ο 
μόνος δρόμος προς τα 
εμπρός. Επειδή ξέρω ότι 
οι χώρες με αυτοπεποί-
θηση επενδύουν στο μέλ-
λον τους, να επενδύσουν 
στους εργαζομένους τους, 
να επενδύσουν στους αν-
θρώπους τους, και αυτό θα 
συνεχίσουμε να κάνουμε».
Το επιχείρημα των Φιλε-
λευθέρων για την ήττα 
του κόμματος στο Τορό-
ντο–Σεντ. Ο Paul’s είναι 

κητής της Τράπεζας του 
Καναδά Μαρκ Κάρνεϊ επι-
λέχτηκε πρόσφατα από 
τον πρωθυπουργό Τζάστιν 
Τριντό για να συμβουλεύ-
σει την κυβέρνηση σχετικά 
με την οικονομική πολιτι-
κή. (Andrew Lee/CBC)
Πριν απαντήσει σε ερω-
τήσεις από δημοσιογρά-
φους το πρωί της Τρίτης, 
η υπουργός Οικονομικών 
Chrystia Freeland προ-
σφέρθηκε να «τονίσει» ότι 
ο πληθωρισμός βρισκόταν 
σε χαμηλό 40 μηνών, ότι 
η Τράπεζα του Καναδά 
μείωσε πρόσφατα τα επι-
τόκια για τρίτη φορά και 
ότι οι μισθοί συνέχιζαν να 
υπερβαίνουν τον πληθω-
ρισμό. . Για καλό μέτρο, 
υπενθύμισε επίσης στους 
δημοσιογράφους μια προ-
ηγούμενη ώθηση στη φοι-
τητική βοήθεια και στη 
συνέχεια ανακοίνωσε έναν 
πιθανό νέο γύρο δασμών 
στην Κίνα.
Όπως ήταν αναμενόμενο, 
η πρώτη ερώτηση που της 
έγινε αφορούσε ακόμα τον 
Mark Carney.
Είναι δύσκολο να ξέρεις τι 
να πεις για τον νέο ρόλο 
του Carney και το ταί-
ριασμα του δίπλα στην 
Freeland είναι δυνητικά 
άβολο. Αλλά και μόνο η 
παρουσία του στην τροχιά 
της κυβέρνησης Τριντό θα 

στην πραγματικότητα ότι 
οι ψηφοφόροι δεν αντιμε-
τώπιζαν μια πραγματική 
επιλογή - ότι οι κάτοικοι 
αυτής της περιφέρειας θα 
μπορούσαν να εκλέξουν 
με ασφάλεια έναν Συντη-
ρητικό χωρίς να χρειάζεται 
να ανησυχούν για τυχόν 
άμεσο αντίκτυπο στην 
κυβερνητική πολιτική. Οι 
Φιλελεύθεροι μπορεί να 
χρειαστεί να επαναφέρουν 
αυτό το επιχείρημα την 
επόμενη εβδομάδα, εάν 
δεν κερδίσουν τις υπηρε-
σιακές εκλογές  της Δευ-
τέρας στο Μόντρεαλ, στο 
LaSalle–Émard–Verdun.
Θεωρητικά, οι γενικές 
εκλογές θα μπορούσαν 
να απέχουν ακόμη μήνες, 
επιτρέποντας περισσότε-
ρο χρόνο και χώρο από 
τις αυξήσεις του πληθω-
ρισμού και των επιτοκίων 
που έχουν απογοητεύσει 
τους Καναδούς και υπονό-
μευσαν το αίσθημα ασφά-
λειας τους τα τελευταία 
δύο χρόνια.
Λεζάντα: Ο πρώην διοι-

μπορούσε να βοηθήσει 
στην ενίσχυση της αξιο-
πιστίας της σε ένα θέμα 
- τη μακροοικονομία - που 
ποτέ δεν ήταν το πιο δυ-
νατό κοστούμι του Τριντό.
Ο Τριντό μίλησε για την 
οικονομία ο ίδιος την Τε-
τάρτη, ενθουσιασμένος 
για τις ξένες επενδύσεις 
στον Καναδά και τις προ-
σπάθειες της κυβέρνησής 
του να δημιουργήσει μια 
αλυσίδα εφοδιασμού για 
ηλεκτρικά οχήματα. Αλλά 
ήταν πιο μπροστά όταν 
μιλούσε για προγράμματα 
όπως η παιδική φροντίδα 
και το νέο επίδομα οδοντι-
ατρικής περίθαλψης που 
λέει ότι μια κυβέρνηση του 
Poilievre θα περιόριζε.
Έχουν κάνει ήδη οι Κανα-
δοί μια επιλογή;
Ο Poilievre θα μπορούσε 
να προσπαθήσει να μειώ-
σει αυτές τις διαφορές δε-
σμευόμενος να διατηρήσει 
αυτά τα προγράμματα, 
αλλά δεν έχει δείξει μεγάλη 
διάθεση να το κάνει. Οι Φι-
λελεύθεροι θα μπορούσαν 

επίσης να προσθέσουν 
στον αριθμό των πραγ-
μάτων που ενδέχεται να 
διακυβεύονται σε εκλογές 
ολοκληρώνοντας συμφω-
νίες με επαρχίες για την 
παροχή φαρμακευτικής 
φροντίδας (συγκεκριμένα, 
αντισύλληψη και θεραπεία 
διαβήτη) και χρηματοδό-
τηση για προγράμματα 
σχολικής διατροφής, κα-
λύπτοντας παράλληλα τα 
κενά στην ατζέντα τους για 
το κλίμα.
Λεζάντα: Ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας 
του Φιλελεύθερου Ατλα-
ντικού Κόντι Μπλουά λέει 
ότι οι βουλευτές του Power 
& Politics συγκεντρώθηκαν 
για να «θέσουν την κα-
λύτερη ατζέντα» προς τα 
εμπρός για τους Καναδούς.
Φυσικά, οι εκλογές θα αφο-
ρούν περισσότερα από 
αυτά τα πράγματα. Σε άλλα 
θέματα - στέγαση, έγκλη-
μα, ακόμη και εθισμός στα 
οπιοειδή - οι Συντηρητικοί 
του Poilievre μπορεί εύ-
λογα να αισθάνονται ότι 
έχουν ισχυρότερο χέρι.
Είναι επίσης πιθανό οι Κα-
ναδοί να έχουν ήδη κάνει 
την επιλογή τους.
Ακόμα κι αν κάθε εκλογή 
αφορά το μέλλον, ως κατε-
στημένοι, οι Φιλελεύθεροι 
μπορεί να μην είναι σε 
θέση να υποδείξουν αρ-
κετά πράγματα στο παρόν 
για να δικαιολογήσουν μια 
άλλη στροφή στην εξου-
σία. Είτε έτσι είτε αλλιώς, 
χρειάζονται αναμφισβήτη-
τα περισσότερα πράγματα 
από τον αρχηγό τους για 
να τους δείξει.
«Πιστεύω ότι πολλοί άν-
θρωποι, όταν ακούνε τον 
Πουλιέβρε και τα πράγ-
ματα που λέει, τελικά θα 
αποφασίσουν, “Εντάξει, 
ίσως δεν μου αρέσει ο Τρι-
ντό, αλλά δεν μου αρέσει 
πραγματικά ο Ποιλέβρε”», 
Μάρκους Ποβλόφσκι. , 
είπε ο βουλευτής των Φιλε-
λευθέρων για το Thunder 
Bay–Rainy River, σε ομά-
δα δημοσιογράφων την 
Τετάρτη.
«Την πρώτη φορά, το 2015, 
ήταν αυτός ο τύπος με 
καλά μαλλιά και είναι ο Τρι-
ντό και έχει τέτοιου είδους 
χάρισμα… αν πρόκειται να 
κερδίσει αυτές τις εκλογές, 
θα είναι επί της ουσίας και 
ποιος είναι και πολιτικές».
Ο Powlowski φρόντισε να 
προσθέσει ότι πιστεύει ότι 
ο Trudeau έχει ακόμα καλά 
μαλλιά.

«Ναι, ο κόσμος είναι θυ-
μωμένος με τον Τριντό», 
είπε. «[Αλλά] όταν κοιτάς 
την εναλλακτική, νομίζω 
ότι δεν φαινόμαστε τόσο 
άσχημα».
«Όταν κοιτάς την 
εναλλακτική, νομίζω 
ότι δεν φαινόμαστε 
τόσο άσχημα», λέει 
βουλευτής των Φιλε-
λευθέρων

Γιατί οι εκλογές τον Οκτώβριο στη Γεωργία θα “ταρακουνήσουν” τη Δύση
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Οι επικείμενες βουλευτι-
κές εκλογές στη Γεωργία 
έχουν οριστεί για τις 26 
Οκτωβρίου και η χώρα ήδη 
είναι σε αναβρασμό. Στις 
επόμενες εβδομάδες οι 
ταραχές θα είναι διαρκείς, 
ενώ αναμένεται να υπάρξει 
καταστολή της ελευθερίας 
του λόγου αλλά και λήψη 
κατασταλτικών μέτρων 
από την πολιτική ηγεσία 
της χώρας. Υπήρξε εποχή 
που η Δύση έδινε μεγάλη 
προσοχή στις εξελίξεις στη 
Γεωργιανή Δημοκρατία. 
Όταν ο πρώην πρόεδρός 
της, Μιχαήλ Σαακασβίλι, 
ένας φιλοαμερικανός-φι-
λοευρωπαίος ηγέτης, γύ-
ριζε τον δυτικό κόσμο 
προσπαθώντας να προ-
σελκύσει το ενδιαφέρον 
για τη χώρα του. Σήμερα 
είναι πολιτικός κρατούμε-
νος. Κατά τη θητεία του, η 
Γεωργία επαινέθηκε επα-
νειλημμένως ως ένα από 
τα κράτη που παρείχαν τις 
μέγιστες διευκολύνσεις 
στην επιχειρηματικότητα. 
Από τα τέλη του 2012 και 
κατά περιόδους, ο φιλορώ-
σος Μπιτζίνα Ιβανισβίλι -ο 
πλουσιότερος πολίτης της 
Γεωργίας- έχει “ναρκώσει” 
την εθνική συνείδηση του 
λαού. Συνήθως, κινώντας 
τα νήματα και ελέγχοντας 
τις εξελίξεις στο κυβερνών 
κόμμα “Γεωργιανό Όνειρο”.
Γιατί οι εσωτερικές υπο-
θέσεις ενός μικρού απο-
μονωμένου κράτους (με 
πληθυσμό λιγότερο από 4 
εκατ.) έχουν σημασία για 

Γιατί οι εκλογές τον Οκτώβριο στη Γεωργία 
θα “ταρακουνήσουν” τη Δύση 

τον υπόλοιπο κόσμο; Γιατί 
από εκεί βρήκε το θάρρος 
ο Πούτιν να επιτεθεί μετέ-
πειτα στην Ουκρανία και 
να προσδώσει ηγεμονικό 
ρόλο στη Μόσχα επί των 
κρατών που αποτελούν 
τη χαμένη αυτοκρατορία 
της. Η “σπίθα” άναψε στη 
Γεωργία, όπου η ρωσική 
εισβολή αντιμετωπίστηκε 
πολύ επιπόλαια από τους 
δυτικούς συμμάχους. Και 
η “φωτιά” θα μπορούσε 
να σβήσει στη Γεωργία, 
αν η Δύση διόρθωνε τα 
λάθη του παρελθόντος 
και επικεντρωνόταν στο 
να συντονιστεί εκ νέου η 
Τυφλίδα μαζί της - κάτι που 
το θέλουν οι πολίτες της.
Κάλυψα ως δημοσιογρά-
φος την επίσκεψη του προ-
έδρου Μπους στην Τιφλίδα 
το 2005 για τη Wall Street 
Journal. Κάλυψα επίσης τη 
ρωσική εισβολή στη Γεωρ-
γία το 2008 για τη WSJ, ενώ 
έγραψα και πολλά άρθρα 

εκείνη την εποχή -και αρ-
γότερα- για τη χώρα. Κά-
λυψα τις εθνικές εκλογές 
του 2012 για το Newsweek, 
εκλογές όπως -για να το 
πω ωμά- η Δύση ηττή-
θηκε όταν ο Σαακασβίλι 
έχασε από τον ολιγάρχη 
Ιβανισβίλι. Είδα από πρώτο 
χέρι πώς κατάφερε να πα-
ρέμβει η Μόσχα σε εκείνες 
τις εκλογές με ένα σωρό 
αθέμιτους τρόπους. Και 
σε αυτήν τη στήλη τα έχω 
αναφέρει όλα αυτά εδώ 
και χρόνια. (Μια περίοδο 
που έπαιρνα συνεντεύξεις 
από υπουργούς και άλλους 
αξιωματούχους, ένας εξ 
αυτών έλαβε μήνυμα από 
το φιλορωσικό στρατόπε-
δο που έλεγε ότι αν κερ-
δίσετε εσείς και χάσουμε 
εμείς, θα πούμε ότι έγινε 
νοθεία στις κάλπες). Ήταν 
η αρχή των εκστρατει-
ών παραπληροφόρησης 
και αποσταθεροποίησης 
που οργάνωσε ο Πούτιν 

σε ολόκληρο τον δυτικό 
κόσμο. Η εποχή της Μέρ-
κελ, του Σαρκοζί και του 
“Rosneft” Σρέντερ. Όλα 
αυτά, όπως αντιλαμβανό-
μαστε πλέον, οδήγησαν 
στη φρίκη που κυριαρχεί 
σήμερα στην Ουκρανία.
Ξαφνικά η Δύση έχει μια 
ευκαιρία, που δεν την άξι-
ζε, να αντιστρέψει την 
κατάσταση στη Γεωργία, 
μέσα από τις επικείμενες 
εκλογές. Το μόνο που έχει 
να κάνει είναι να υπερα-
σπιστεί το δικαίωμα του 
εκλογικού σώματος στη 
Γεωργία να επιλέξει το μέλ-
λον που θέλει, μετά από 
τόσα χρόνια ματαιώσεων. 
Αλλά, ως συνήθως, αυτό 
δεν είναι το πιθανότερο 
σενάριο. Ήδη η Μόσχα έχει 
βάλει μπροστά το πλάνο 
της. Προειδοποίησε ότι οι 
ΗΠΑ προετοιμάζουν μια 
“έγχρωμη επανάσταση” 
στη Γεωργία. Σκεφτείτε το. 
Γιατί να το κάνει αυτό το 

Κρεμλίνο; Απάντηση: Επει-
δή θα υπάρξουν εμφύλιες 
ταραχές όταν το φιλορωσι-
κό κόμμα χάσει τις εκλογές 
(σήμερα δημοσκοπικά 
εμφανίζεται στο 19%) και 
αρνηθεί να αποδεχτεί την 
ήττα του. Τους ανήκει το 
δικαστικό σώμα. Ήδη “φω-
νάζουν” ότι αυτές θα είναι 
οι τελευταίες κανονικές 
εκλογές. (Σας θυμίζει κάτι;) 
Η στρατηγική του κυβερ-
νώντος κόμματος είναι να 
μετατρέψει τη Γεωργία σε 
μια “δεύτερη” Λευκορω-
σία - ήδη έχει εκφράσει 
ανοιχτά την πρόθεσή του 
να προχωρήσει σε διώξεις 
και απαγορεύσεις κατά 
της αντιπολίτευσης. Ήδη 
οι κυβερνώντες έφεραν 
αναταραχή υπερψηφίζο-
ντας το νομοσχέδιο “που-
τινικής κοπής” για τους ξέ-
νους πράκτορες, το οποίο 
απαγορεύει όλες τις ξένες 
ΜΚΟ. Δωροδοκούν ακό-
μη και το εκλογικό σώμα 
δημιουργώντας μαζικά 
ψευδείς θέσεις εργασίας 
στην γεωργιανή ύπαιθρο. 
Περιστατικά δωροδοκίας 
υπήρξαν και στις προη-
γούμενες εκλογές, με τον 
πλουσιότερο ολιγάρχη 
Ιβανισβίλι να είναι τάσ-
σεται υπέρ του κυβερνώ-
ντος κόμματος “Γεωργιανό 
Όνειρο”.
Αυτό που φοβάται η αντι-
πολίτευση της Γεωργίας 
είναι ένα πρωτόκολλο της 
KGB -που γεννήθηκε στη 
Μόσχα- για να βάλει τέλος 
σε μια δυτικού τύπου δη-
μοκρατία. Αρχής γενομέ-
νης από το να σταματήσει 

η ένταξη της Γεωργίας 
στην ΕΕ - ένα φιλόδοξο 
σχέδιο υπέρ του οποίου 
τάσσεται η πλειοψηφία 
των Γεωργιανών. Και η Μό-
σχα ελπίζει ότι η Δύση θα 
παραμείνει υποχωρητική 
ως προς την υπεράσπιση 
της δημοκρατίας στη Γε-
ωργία, επειδή η Δύση έχει 
τα δικά της προβλήματα 
που τα δημιούργησε το 
Κρεμλίνο: όπως τα ανατο-
λικογερμανικά κόμματα 
που υποστηρίζουν τη Μό-
σχα. Χαρακτηριστικό είναι 
ένα άρθρο στο Politico για 
την αυξανόμενη επιρροή 
τους με τίτλο “Το επόμενο 
πραξικόπημα του Πούτιν”. 
Στην πραγματικότητα, το 
σενάριο θέλει να εκμεταλ-
λευθεί τους όρους της δη-
μοκρατίας στη Δύση για να 
την καταστείλει. Σίγουρα 
θα ακούσουμε παράπονα 
από τις “συνήθεις” φωνές 
για το ότι η Δύση δεν πρέ-
πει να “περικυκλώνει” ή 
να απειλεί τη Ρωσία, στη 
Γεωργία όπως και στην Ου-
κρανία, οι ίδιες φωνές που 
δικαιολογούν την εισβο-
λή στην Ουκρανία επικα-
λούμενες τις πλασματικές 
εγγυήσεις που δόθηκαν 
κάποτε στο Κρεμλίνο ότι 
η ηγεμονία της Ρωσίας θα 
παραμείνει άθικτη. Εκτός 
από την ηθική αθλιότητα 
να καταδικάζονται εκα-
τομμύρια άνθρωποι στην 
υποδούλωσή τους σε μια 
“αυτοκρατορία”, υπάρχει 
ακόμα ένα ανησυχητικό 
στοιχείο, το οποίο μας 
αφορά όλους: το Κρεμλί-
νο υπονομεύει τη Δυτική 
δημοκρατία.

Αν η Ευρώπη δεν αλλάξει 
ρότα, θα έχει έναν «αργό 
θάνατο», προειδοποίησε 
ο πρώην πρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας, Μάριο Ντράγκι, 
παρουσιάζοντας σήμερα 
στις Βρυξέλλες την πολυ-
αναμενόμενη έκθεση για 
την ανταγωνιστικότητα 
της ΕΕ, που του ανατέθηκε 
από την πρόεδρο της Κομι-
σιόν πριν από ένα χρόνο.

Στην έκθεση των περί-
που 400 σελίδων, ο Μάριο 
Ντράγκι υπογραμμίζει τον 
επείγοντα χαρακτήρα της 
κατάστασης, προκειμένου 
η Ευρώπη να μπορέσει να 
αντιμετωπίσει τον διεθνή 
ανταγωνισμό από τις ΗΠΑ 
και την Κίνα, ενώ περιγρά-
φει τα τρέχοντα εμπόδια 
στην ευρωπαϊκή ανταγω-
νιστικότητα: έλλειψη δε-
ξιοτήτων σε στρατηγικές 
τεχνολογίες και ικανότητα 
για καινοτομία, υψηλές τι-
μές ενέργειας, ρυθμιστικά 
εμπόδια που είναι δαπα-
νηρά για τις ΜΜΕ στην 
Ευρώπη.

«Η Ευρώπη ανησυχεί για 
την επιβράδυνση της 

Ντράγκι: Αν η Ευρώπη δεν αλλάξει ρότα, 
θα έχει έναν «αργό θάνατο

ανάπτυξης από τις αρχές 
αυτού του αιώνα», ανέ-
φερε ο Μ. Ντράγκι, κατά 
τη διάρκεια συνέντευξης 
Τύπου που παραχώρησε, 
παρουσία της προέδρου 
της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν, επισημαίνοντας ότι 
«η ανάπτυξη στην ΕΕ επι-
βραδύνεται, λόγω μιας 
ισχνής αύξησης της πα-
ραγωγικότητας». Στην έκ-
θεση αναφέρεται ότι «η 

οικονομική ανάπτυξη της 
ΕΕ ήταν πολύ πιο αργή από 
ό,τι στις ΗΠΑ τις τελευταίες 
δύο δεκαετίες, ενώ η Κίνα 
πλησιάζει ραγδαία».

Ο πρώην κεντρικός τρα-
πεζίτης δεν μάσησε τα 
λόγια του όταν ρωτήθη-
κε πόσο σημαντικό είναι 
για την ΕΕ να προχωρή-
σει σε «ριζικές αλλαγές»: 
«Είτε κάνουμε αυτό που 

χρειάζεται, είτε θα έχουμε 
αργό θάνατο», απάντησε. 
Επισήμανε μάλιστα δύο 
χαρακτηριστικά στοιχεία: 
Πρώτον ότι «σε κατά κεφα-
λήν βάση, το πραγματικό 
διαθέσιμο εισόδημα έχει 
αυξηθεί σχεδόν διπλάσια 
στις ΗΠΑ από ό,τι στην ΕΕ 
από το 2000». Δεύτερον, 
ότι η ΕΕ εισέρχεται στην 
πρώτη περίοδο της πρό-
σφατης ιστορίας της κατά 

την οποία η ανάπτυξη δεν 
θα υποστηριχθεί από την 
αύξηση του πληθυσμού. 
«Μέχρι το 2040, το εργα-
τικό δυναμικό προβλέπε-
ται να συρρικνωθεί κατά 
σχεδόν 2 εκατομμύρια 
εργαζόμενους κάθε χρόνο. 
Θα πρέπει να στηριχτούμε 
περισσότερο στην παρα-
γωγικότητα για να προω-
θήσουμε την ανάπτυξη», 
τόνισε.

Η ανάγκη της Ευρώπης να 
γίνει πιο παραγωγική, είναι 
«υπαρξιακή», τόνισε ο Μ. 
Ντράγκι. «Εάν η Ευρώπη 
δεν μπορεί να γίνει πιο 
παραγωγική, θα αναγκα-
στούμε να επιλέξουμε. 
Δεν θα μπορέσουμε να 
γίνουμε, αμέσως, ηγέτης 
στις νέες τεχνολογίες, φά-
ρος ευθύνης για το κλίμα 
και ανεξάρτητος παίκτης 
στην παγκόσμια σκηνή. 
Δεν θα μπορέσουμε να 
χρηματοδοτήσουμε το 
κοινωνικό μας μοντέλο. Θα 
πρέπει να περιορίσουμε 
ορισμένες, αν όχι όλες, από 
τις φιλοδοξίες μας».

Τρεις προκλήσεις
Σύμφωνα με την έκθεση, 

η Ευρώπη αντιμετωπίζει 
τρεις σημαντικές προκλή-
σεις: η πρώτη και πιο ση-
μαντική, είναι η ανάγκη να 
επιταχυνθεί η καινοτομία 
και να γεφυρωθεί το χάσμα 
καινοτομίας με τις ΗΠΑ και 
την Κίνα, ιδίως στις προηγ-
μένες τεχνολογίες. Η δεύ-
τερη, είναι η μείωση των 
υψηλών τιμών ενέργειας, 
συνεχίζοντας την απαλλα-
γή από τον άνθρακα και τη 
στροφή προς μία κυκλική 
οικονομία. Η τρίτη, αφορά 
την ασφάλεια και τη μείω-
ση των εξαρτήσεων από 
τρίτες χώρες.

Για την αντιμετώπιση των 
παραπάνω προκλήσεων, 
ο πρώην κεντρικός τρα-
πεζίτης προτείνει μια «νέα 
βιομηχανική στρατηγική 
για την Ευρώπη», η οποία 
θα βασίζεται σε μια σειρά 
δομικών στοιχείων: πρώ-
τον, στην πλήρη εφαρμογή 
της ενιαίας αγοράς, δεύ-
τερον, στις βιομηχανικές 
πολιτικές και τις πολιτικές 
ανταγωνισμού και εμπο-
ρίου, οι οποίες θα πρέ-
πει να ευθυγραμμιστούν 
ως μέρος μιας συνολικής 
στρατηγικής, τρίτον, στη 
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χρηματοδότηση των κύ-
ριων τομέων δράσης που 
συνεπάγονται «τεράστιες 
επενδυτικές ανάγκες» και 
τέταρτον, στη βούληση για 
μεταρρύθμιση της διακυ-
βέρνησης της ΕΕ, αυξάνο-
ντας το βάθος του συντο-
νισμού και μειώνοντας το 
ρυθμιστικό φόρτο.

«Η ΕΕ χρειάζεται υπερ-
διπλάσιες επενδύσεις 
συγκριτικά με το Σχέδιο 
Μάρσαλ»
Όσον αφορά την απαιτού-
μενη χρηματοδότηση για 

τις «τεράστιες επενδυτικές 
ανάγκες» στην ψηφιοποίη-
ση και την απαλλαγή από 
τις ανθρακούχες εκπομπές 
της οικονομίας και την 
αύξηση της αμυντικής 
ικανότητας της ΕΕ, ο Μ. 
Ντράγκι ανέφερε ότι η 
ΕΕ χρειάζεται επιπλέον 
επενδύσεις ύψους 750-800 
δισεκατομμυρίων ευρώ 
ετησίως — που αντιστοιχεί 
στο 5% του ΑΕΠ — , πολύ 
υψηλότερο του 1%-2% του 
Σχεδίου Μάρσαλ για την 
ανοικοδόμηση της Ευρώ-
πης μετά τον Β’ Παγκόσμιο 
Πόλεμο.

Ντράγκι: Αν η Ευρώπη δεν αλλάξει ρότα, 
θα έχει έναν «αργό θάνατο

Ως προς το πώς θα πρέπει 
η ΕΕ να χρηματοδοτήσει 
τις τεράστιες επενδυτικές 
ανάγκες που συνεπάγεται 
ο μετασχηματισμός της 
οικονομίας, ο Μ. Ντράγκι 
υποστήριξε ότι η ΕΕ θα 
πρέπει να συνεχίσει να εκ-
δίδει κοινά χρεόγραφα για 
τη χρηματοδότηση κοινών 
επενδυτικών σχεδίων που 
στοχεύουν στην αύξηση 
της ανταγωνιστικότητας 
και της ασφάλειας της ΕΕ. 
Σημείωσε, ωστόσο, ότι 
η έκδοση κοινού χρέους 
είναι ένα «εργαλείο» και 
δεν αποτελεί στόχο αυτό 
καθαυτό.

«Αν είναι πολιτικά εφικτό, 
γιατί όχι;», πρόσθεσε. Πιο 
συγκεκριμένα, είπε ότι 
χρειάζεται κάποια κοι-
νή χρηματοδότηση για 
επενδύσεις σε βασικά ευ-
ρωπαϊκά δημόσια έργα 
– χρηματοδότηση κοινών 
έργων, όπως η πρωτοπο-
ριακή καινοτομία, η άμυνα 
ή τα διασυνοριακά δίκτυα, 
που είναι θεμελιώδη για 
την αύξηση της παραγω-
γικότητας στην Ευρώπη. 
Πρόσθεσε, επίσης, ότι η ΕΕ 
θα πρέπει να προχωρήσει 
με την Ένωση Κεφαλαια-
γορών, αν θέλουμε ο ιδιω-
τικός τομέας να μπορέσει 
να αναλάβει τη μερίδα του 

λέοντος στη χρηματοδό-
τηση των επενδύσεων.

Από την πλευρά της, η 
πρόεδρος της Επιτροπής 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
που παρέλαβε ενώπιον της 
αίθουσας Τύπου την 400 
σελίδων έκθεση του πρώ-
ην Ιταλού πρωθυπουργού, 
εξέφρασε την ικανοποίησή 
της, τονίζοντας ότι πολλές 
από τις συστάσεις που πε-
ριλαμβάνονται σε αυτήν, 
έχουν ήδη ενσωματωθεί 
στους προσανατολισμούς 
της νέας Επιτροπής για 
την επόμενη πενταετία. Η 
πρόεδρος της Κομισιόν, 
ωστόσο, δεν υιοθέτησε 

την ιδέα του κοινού χρέ-
ους, αντίθετα αναφέρθηκε 
σε «εθνικές συνεισφορές» 
ή νέους «ιδίους πόρους» 
για την τροφοδότηση του 
προϋπολογισμού της ΕΕ.

Οι συστάσεις της έκθεσης 
του Μάριο Ντράγκι, πιθα-
νότατα θα αντικατοπτρί-
ζονται στις επιστολές ανά-
θεσης των χαρτοφυλακίων 
που θα στείλει η πρόεδρος 
της Κομισιόν στους νέους 
Επιτρόπους, καθώς εντός 
της εβδομάδας, η κ. φον 
ντερ Λάιεν αναμένεται να 
παρουσιάσει το νέο «Κο-
λέγιο Επιτρόπων».

Ο Γερμανός καγκελάριος 
Όλαφ Σολτς πιστεύει ότι 
έχει έρθει η ώρα για τον 
τερματισμό του πολέμου 
στην Ουκρανία. Σε συνέ-
ντευξή του στο ZDF στις 8 
Σεπτεμβρίου δήλωσε πως 
“πιστεύω ότι τώρα είναι η 
ώρα να συζητήσουμε πώς 
μπορούμε να βγούμε πιο 
γρήγορα από αυτή την 
εμπόλεμη κατάσταση και 
να επιτύχουμε την ειρήνη”. 
Ωστόσο, δεν κατέθεσε 
συγκεκριμένες προτάσεις.
Η συντηρητική αντιπολί-
τευση αντέδρασε πάντως 
έντονα. “Η κίνηση του κα-
γκελαρίου ήταν προβλέ-
ψιμη διότι ταιριάζει με τη 
στρατηγική μερίδας του 
SPD να ωθήσει την Ουκρα-
νία σε μια εικονική ειρήνη, 
που θα καθορίζεται από 
τη Ρωσία”, δήλωσε στην 
εφημερίδα Bild ο Ρόντεριχ 
Κιζεβέτερ, ειδικός σε θέμα-
τα εξωτερικής πολιτικής 
του CDU.
Κριτική από την αντιπολί-
τευση
Ο επίσης Χριστιανοδημο-

Γιατί ο Σολτς θέλει «πιο γρήγορα» ειρήνη στην Ουκρανία

κράτης Γιούργκεν Χαρντ 
τόν ι σ ε  σ τ ην  B e r l i n e r 
Zeitung ότι “κανείς δεν θα 
μπορούσε να κάνει μεγα-
λύτερη χάρη στον Πούτιν 
από το να αναγκάσει την 
Ουκρανία να καθίσει στο 
τραπέζι των διαπραγμα-
τεύσεων, ενώ αυτός συ-
νεχίζει να δολοφονεί στο 
Ντονμπάς”.
Οι Πράσινοι, οι οποίοι 
συμμετέχουν στον κυβερ-

νητικό συνασπισμό, εί-
ναι επίσης επιφυλακτικοί, 
αν και θεωρούν πως οι 
διαπραγματεύσεις με τη 
Ρωσία είναι απαραίτητες, 
μεταξύ άλλων με τη μορφή 
ειρηνευτικών διασκέψεων. 
Οι Φιλελεύθεροι είναι και 
αυτοί επιφυλακτικοί. Ο 
εκπρόσωπος για θέματα 
εξωτερικής πολιτικής του 
FDP, Ούλριχ Λέχτε, δή-
λωσε: “’Αλλη μια εικονική 

ειρήνη, όπως έγινε με τη 
συμφωνία Μινσκ ΙΙ, είναι 
εντελώς απαράδεκτη κατά 
την άποψή μου”.
Η ιδέα του Γερμανού κα-
γκελάριου να φέρει την 
Ουκρανία και τη Ρωσία 
στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων δεν αποτελεί 
πάντως έκπληξη για τους 
πολιτικούς παρατηρη-
τές. Οι μεγάλες ήττες που 
υπέστησαν οι Σοσιαλδη-

μοκράτες σε Σαξονία και 
Θουριγγία είναι πιθανό 
να είναι και ένας από τους 
λόγους για την πρόταση 
του καγκελαρίου, όπως 
επίσης και οι επερχόμενες 
εκλογές στο κρατίδιο του 
Βρανδεμβούργου, που 
θα διεξαχθούν στις 22 Σε-
πτεμβρίου.
Οι τοπικές εκλογές στη 
Γερμανία και ο πόλεμος 
στην Ουκρανία
Στο μεταξύ, το Κρεμλίνο 
αντέδρασε επιφυλακτικά 
στην πρόταση του Όλαφ 
Σολτς για ενίσχυση των 
διπλωματικών προσπα-
θειών. Σύμφωνα με τον 
Ντμίτρι Πεσκόφ, εκπρόσω-
πο του Ρώσου προέδρου 
Βλαντιμίρ Πούτιν, δεν 
υπάρχουν προς το παρόν 
οι προϋποθέσεις για την 
έναρξη μιας ειρηνευτικής 
διαδικασίας μεταξύ Ρωσί-
ας και Ουκρανίας.
Παράλληλα, ο Ουκρανός 
πρωθυπουργός Ντένις 
Σμιχάλ διαβεβαίωσε τους 
δημοσιογράφους ότι το 
Κίεβο θα ήθελε να λάβει 

μέρος ένας Ρώσος εκπρό-
σωπος στην επόμενη ειρη-
νευτική σύνοδο κορυφής, 
προκειμένου “να αποτρα-
πεί η χειραγώγηση από τη 
Ρωσία και να καταδειχθεί 
σε όλους τους συμμετέχο-
ντες είτε η ικανότητά της, 
είτε η ανικανότητά της να 
διαπραγματευτεί για την 
ειρήνη”. Τον περασμένο 
Ιούλιο η Μόσχα αρνήθηκε 
να συμμετάσχει, με την 
αιτιολογία ότι η Ρωσία “δεν 
δέχεται τελεσίγραφα” που 
ακολουθούν τη “συνταγή” 
του Ουκρανού προέδρου 
Βολοντίμιρ Ζελένσκι.
Τέλος, ο Αντρέι Γιερμάκ 
επικεφαλής του γραφείου 
του προέδρου Βολοντί-
μιρ Ζελένσκι υπενθύμισε 
στο Telegram ότι ο μόνος 
δρόμος προς τη δικαιο-
σύνη είναι “αποκλειστικά 
η ουκρανική ειρηνευτι-
κή πρόταση, οι κανόνες 
του διεθνούς δικαίου, η 
εδαφική ακεραιότητα και 
κυριαρχία της Ουκρανίας”.
Επιμέλεια: Μαρία Ρηγού-
τσου
Πηγή: Deutsche Welle

«Μετά την κάλπη, θα έρ-
θουμε για έλεγχο». Λίγες 
ημέρες πριν από τις εκλο-
γές στη Χειμάρρα, ομογε-
νείς επιχειρηματίες δέχθη-
καν ειδοποιήσεις ότι επρό-
κειτο να ελεγχθούν από 
την υπηρεσία κατά των 
αυθαιρέτων. Αυτή ήταν 
μία μόνον από τις μεθό-
δους αθέμιτης εκλογικής 
επιρροής που φαίνεται να 
άσκησε το καθεστώς Ράμα, 
προκειμένου να εκλεγεί 
ο εκλεκτός του, Βαγγέλης 
Τάβος

του Άγγελου Συρίγου από 
την Καθημερινή

Στις 29 Ιουλίου 2024, μια 
επιχείρηση στη Χειμάρρα 
έλαβε ειδοποίηση από 
τη διαβόητη ΙΚΜΤ, την 
αλβανική υπηρεσία κατά 
των αυθαιρέτων. Στις 7 Αυ-
γούστου (δηλαδή 3 ημέρες 
μετά τις δημοτικές εκλογές 
της Χειμάρρας) θα περνού-
σαν για έλεγχο. Παρόμοιες 
ειδοποιήσεις έλαβαν πολ-
λές άλλες επιχειρήσεις. 

Τεκμήρια εκλογικού εκφοβισμού στη Χειμάρρα

Οι ιδιοκτήτες τους στις 
εκλογές του Μαΐου 2023 
είχαν στηρίξει τον τότε 
εκλεγέντα δήμαρχο Φρέ-
ντη Μπελέρη. Η σημασία 
του ελέγχου από την ΙΚΜΤ 
σχετίζεται με την ημιπα-
ρανομία που αφορά σχε-
δόν όλα τα οικοδομήματα 
στη Χειμάρρα. Οι άδειες 

οικοδομής και επισκευών 
είναι συνδεδεμένες με το 
καθεστώς ιδιοκτησίας. 
Δεδομένου ότι ελάχιστοι 
τίτλοι ιδιοκτησίας έχουν 
δοθεί έως σήμερα στους 
δικαιούχους, ο έλεγχος 
από την ΙΚΜΤ συνοδεύεται 
πάντα από υψηλά πρό-
στιμα και γκρέμισμα των 

αυθαίρετων κατασκευών. 
Διευθυντής αυτής της υπη-
ρεσίας στην περιφέρεια 
Αυλώνα (που υπάγεται 
η Χειμάρρα) ήταν μέχρι 
πρότινος ο Αλβανός που 
εμφανίζεται σε ένα βίντεο 
να λέει ενώπιον του τότε 
υποψηφίου και νυν νέου 
δημάρχου Βαγγέλη Τάβου 

ότι στις 4 Αυγούστου θα 
τον ψηφίσουν ώστε «στις 5 
του μήνα να σταματήσουν 
να μιλούν ελληνικά εκεί 
(στη Χειμάρρα)»…

Η απειλή για έλεγχο από 
την ΙΚΜΤ ήταν μόνον μία 
από τις πολλές μεθοδεύ-
σεις που χρησιμοποίησε ο 
Ράμα για να βοηθήσει τον 
εκλεκτό του. Επί ημέρες 
πριν από τις εκλογές είχαν 
εγκατασταθεί στη Χειμάρ-
ρα εφορία και υγειονομία, 
μαζί με υπουργούς, την 
ασφάλεια και την αντιτρο-
μοκρατική. Η βασική πίεση 
ασκήθηκε όμως μέσω των 
τίτλων ιδιοκτησίας. Ο Βαγ-
γέλης Τάβος ως περιφε-
ρειάρχης Αυλώνα ανέφερε 
ότι μοίρασε προεκλογικά 
1.400 τίτλους ιδιοκτησίας 
σε δικαιούχους. Υποσχέ-
θηκε ότι άλλοι 800 είναι 
έτοιμοι στο υποθηκοφυλα-
κείο για να δοθούν μετά τις 
εκλογές (ψιλά γράμματα 
ότι όλα αυτά αποτελούν 
παραβίαση της εκλογικής 
νομοθεσίας). Οι τίτλοι που 

μοίρασε αφορούσαν απο-
κλειστικώς σπίτια και όχι 
οικόπεδα. Για τα σπίτια δεν 
υπάρχει αμφισβήτηση της 
ιδιοκτησίας. Οι καταπατή-
σεις αφορούν οικόπεδα 
ιδίως σε παραλιακές εκτά-
σεις.
Το ειδοποιητήριο που έλα-
βε στις 29 Ιουλίου επιχεί-
ρηση στη Χειμάρρα από 
την υπηρεσία κατά των 
αυθαιρέτων, σχετικά με 
έλεγχο που θα διενεργείτο 
στις 7 Αυγούστου, τρεις 
ημέρες μετά τις δημοτικές 
εκλογές.
Αλλη μέθοδος ήταν η εγ-
γραφή 311 νέων ψηφο-
φόρων που προστέθηκαν 
στους εκλογικούς καταλό-
γους μέσα σε ένα χρόνο. 
Την προηγούμενη τριετία 
2021-23, ο αριθμός των 
ψηφοφόρων είχε μειωθεί 
κατά 3. Στους νεοεγγρα-
φέντες περιλαμβάνονταν 
ο αδελφός του υποψηφίου 
δημάρχου με την οικογέ-
νειά του, υπάλληλοί του, 
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 – Όσοι βρίσκονται κοντά 
στον πρώην Ρεπουμπλι-
κανό πρόεδρο πιστεύουν 
ότι, αν εκλεγεί για δεύτε-
ρη θητεία, θα αντλήσει 
έμπνευση από τις πολιτικές 
του Ψυχρού Πολέμου του 
Ρόναλντ Ρέιγκαν για να 
φέρει τον Βλαντιμίρ Πούτιν 
στα μέτρα του.

Από την Laure Mandeville

Ειδικής ανταποκρίτριας 
στη Νέα Υόρκη και την 
Ουάσιγκτον

Τ α  ά ρ θ ρ α  τ η ς  L a u re 
Mandeville, παρότι είναι 
λιγότερο ή περισσότερο 
ευνοϊκά διατεθειμένα για 
τον Τραμπ -επί παραδείγ-
ματι, δεν μιλούν καθόλου 
για τις καταδίκες του –, 
είναι ιδιαίτερα ενδιαφέ-
ροντα, προπαντός για το 
ελληνικό κοινό. Πράγματι 
δίνουν μια εικόνα του φαι-
νομένου Τραμπ, την οποία 
αγνοούμε, όπως η σχέση 
του με ορισμένες εταιρείες 
της Σίλικον Βάλεϋ, καθώς 
και τις κοινωνικές και ιδε-
ολογικές του ρίζες κ.λπ. 
Γι’ αυτό κρίναμε ότι ήταν 
εξαιρετικά χρήσιμη η μετά-
φρασή τους. ΑΡΔΗΝ ΡΗΞΗ

Όσοι στη Μόσχα και αλλού 
ονειρεύονται μια αμερικα-
νική απομονωτική στροφή 
σε περίπτωση νίκης του 
Ντόναλντ Τραμπ πιθανόν 
να απογοητευτούν οικτρά. 
Αυτή, εν πάση περιπτώσει, 
είναι η άποψη πολλών από 
τους Ρεπουμπλικανούς 
στρατηγιστές και συμβού-
λους που έχουν ασκήσει 
την πολιτική του και προ-
ετοιμάζουν σήμερα τη 
μελλοντική του προεδρία. 
Τον Ιούνιο, στη Νέα Υόρκη, 
σε ένα σικ εστιατόριο στο 
Upper East Side, συνα-
ντήσαμε τον Ντικ Μόρις, 
ένα παλιό στέλεχος της 
αμερικανικής πολιτικής και 
«άτυπο αλλά στενό» σύμ-
βουλο του δισεκατομμυρι-
ούχου πρώην προέδρου, ο 
οποίος συνομιλεί μαζί του 
τρεις ή τέσσερις φορές την 
εβδομάδα. Καταφθάνει 
σε αναπηρικό καροτσά-
κι, μετά την εβδομαδιαία 
κυριακάτικη εκπομπή του 
στο συντηρητικό τηλεο-
πτικό κανάλι Newsmax.

«Πώς είστε;» λέει στα γαλ-
λικά, με ένα μεγάλο χαμό-
γελο στο πρόσωπό του, 
εξηγώντας ότι είχε πάντα 
«αδυναμία στον πρόεδρο 
Σιράκ». Ο Ντικ Μόρις εξη-
γεί ότι ήταν σύμβουλος του 
Μπιλ Κλίντον, τον οποίο 
βοήθησε να γίνει κυβερ-
νήτης του Αρκάνσας. «Δεν 
έχω επίσημο τίτλο στην 
προεκλογική εκστρατεία 
του Τραμπ, αλλά μιλάμε 
συχνά. Ο Τραμπ είναι πά-
ντα βιαστικός. Γνωριζόμα-
στε καλά, ο πατέρας μου 
ήταν ο δικηγόρος του για 
τα ακίνητα του στη Νέα 
Υόρκη», λέει ο Μόρις. Εξη-
γεί ότι ο Τραμπ, αν και επι-
χειρηματίας, έχει «μια ιδε-
ολογία η οποία βασίζεται 
σε μια μάλλον σοβινιστική 
πεποίθηση ότι η Αμερική 
είναι η κεντρική δύναμη 
αρετής στον κόσμο και 
πρέπει να παρεμβαίνει».

ΤΑΞΙΔΙ ΣΤΟΝ ΠΛΑΝΗΤΗ ΤΟΥ ΤΡΑΜΠ 

«Δεν είναι σε καμία περί-
πτωση απομονωτιστής», 
λέει, σε αντίθεση με την 
επικρατούσα άποψη των 
μέσων ενημέρωσης. «Είναι 
υπέρμαχος της αμερικανι-
κής ισχύος, αλλά κατανοεί 
ότι η διάθεση των Αμερι-
κανών για πόλεμο είναι 
πολύ περιορισμένη». «Θα 
αντιταχθεί αποτελεσμα-
τικά στον Πούτιν, αλλά 
θα προσπαθήσει να μην 
εμπλακεί σε σύγκρουση 
στην Ουκρανία», λέει ο 
Μόρις.

Έμπνευση Ρέιγκαν

Κατά την άποψή του, ο 
Τραμπ «θα θελήσει να ανα-
κόψει την προσπάθεια 
της Ρωσίας να υποτάξει 
την Ανατολική Ευρώπη, 
αλλά όχι απαραίτητα στο 
πεδίο του Κρεμλίνου». Θα 
επιδιώξει να αποκαταστή-
σει μια ευνοϊκή ισορρο-
πία δυνάμεων μέσω του 
επανεξοπλισμού και «της 
επιστροφής στην αμερικα-
νική κυριαρχία στην αγορά 
ενέργειας», προβλέπει ο 
Μόρις, προσθέτοντας ότι ο 
Τραμπ θα άρει τους περιο-
ρισμούς που επιβλήθηκαν 
στον τομέα του πετρελαί-
ου και του φυσικού αερί-
ου από τον Τζο Μπάιντεν 
στο όνομα της πράσινης 
προτεραιότητας, ώστε να 
αυξηθεί η παραγωγή από 
12 εκατομμύρια βαρέλια 
σε 20 εκατομμύρια.

Ο Ντικ Μόρις, «άτυπος 
αλλά στενός» σύμβουλος 
του δισεκατομμυριούχου 
πρώην προέδρου.

«Θέλει να έχει μια αμε-
ρικανική OPEC, γιατί κα-
ταλαβαίνει ότι η βασική 
αδυναμία της Κίνας είναι 
η μεγάλη ανάγκη της για 
ενέργεια και βλέπει τη 
Ρωσία ως ένα βενζινάδι-
κο», το οποίο μπορεί να 
στραγγαλιστεί με τη δρα-
στική μείωση της τιμής 
του πετρελαίου, σημειώνει 
ο σύμβουλος, ο οποίος 
είναι πεπεισμένος ότι «δεν 
θα εγκαταλείψει το ΝΑΤΟ, 
αλλά θα προβάλει την 
απειλή της εξόδου για να 
αναγκάσει την Ευρώπη να 
επανεξοπλιστεί».

Στο όμορφο εξοχικό της, 
στο Χάμπτονς, κοντά στη 
Νέα Υόρκη, η πρέσβειρα Κ. 
T. ΜακΦάρλαντ, μια Ρεπου-
μπλικανή στρατηγική σύμ-

βουλος που συνεργάστηκε 
με τον Ρέιγκαν προτού 
γίνει για λίγο αναπληρωτής 
σύμβουλος εθνικής ασφά-
λειας του Τραμπ, το 2017, 
επιβεβαιώνει το όραμα του 
Ντικ Μόρις. Για την ίδια, οι 
ομοιότητες στην προσέγ-
γιση με τον Ρέιγκαν είναι 
προφανείς, ιδίως αυτή της 
«προβολής ισχύος μέσω 
της οικονομίας».

«Ο Ρέιγκαν κέρδισε τον 
Ψυχρό Πόλεμο με μια πο-
λυδιάστατη προσέγγιση 
που περιελάμβανε την 
αναβάθμιση των αμυντι-
κών δυνατοτήτων, αλλά 
και την τεχνολογική καινο-
τομία και την οικονομική 
πίεση, καθώς και την πίεση 
στους συμμάχους μας να 
αυξήσουν τις στρατιωτι-
κές τους δυνατότητες», 
υπενθυμίζει. Αντιλήφθηκε, 
λέει η Κ.Τ. ΜακΦάρλαντ, 
ότι «μια δραστική πτώση 
της τιμής του βαρελιού 
του πετρελαίου θα μπο-
ρούσε να καταστρέψει 
την ΕΣΣΔ. Η ενεργειακή 
πολιτική του Μπάιντεν 
έκανε δώρο στον Πούτιν 
100 δισεκατομμύρια δολά-
ρια. Αν αυτή η ροή στερέ-
ψει, θα γίνουν δύσκολα τα 
πράγματα για τη Μόσχα».

«Παρακολουθήσ τε τις 
ενέργειές του»

Στη Νέα Υόρκη συναντάμε 
επίσης έναν υψηλόβαθμο 
Ρεπουμπλικανό πολιτικό 
που ζητά ανωνυμία για να 
μιλήσει για μια συνάντηση 
που είχε με τον Τραμπ. 
Προβλέπει και αυτός μια 
«πολύ σκληρή» προσέγ-
γιση έναντι της Ρωσίας, 
καθώς θα είναι αδύνατο 
να «κάνουμε την Αμερική 
ξανά μεγάλη αφήνοντας 
την Ουκρανία να χάσει».

Ο Τραμπ θα δώσει στους 
Ουκρανούς αυτό που χρει-
άζονται για να ανακτήσουν 
το πάνω χέρι, περισσότε-
ρα F-16 και ATACM που 
μπορούν να πλήξουν το 
ρωσικό έδαφος. Και αν οι 
Ρώσοι θελήσουν να «κλι-
μακώσουν», θα ανεβάσει 
τα επίπεδα, γιατί αυτός 
είναι ο τρόπος του να χει-
ρίζεται τα πράγματα.

Ο συνομιλητής μας δεν 
αποκλείει το ενδεχόμε-
νο ο Τραμπ να απαιτήσει 
εδαφικές παραχωρήσεις 
από τους Ουκρανούς, αλλά 

είναι πεπεισμένος ότι «ο 
Τραμπ δεν θα παραδοθεί». 
Διαβεβαιώνει ότι η ίδια 
στάση ισχύος θα υιοθετη-
θεί και στη Μέση Ανατολή 
απέναντι στο Ιράν και για 
την υποστήριξη του Ισ-
ραήλ. «Μπορώ να δω τον 
Τραμπ να βομβαρδίζει 
ιρανικά πλοία που βοήθη-
σαν τους Χούθι. Ο Μπάι-
ντεν έδειξε υπερβολική 
αδυναμία με την ολέθρια 
αποχώρησή του από το 
Αφγανιστάν, η οποία εν-
θάρρυνε την εισβολή στην 
Ουκρανία, όπως ακριβώς 
η αδυναμία του Κάρτερ 
οδήγησε στην πτώση του 
Σάχη».

Με έδρα τη Βόρεια Βιρ-
τζίνια, ο Ρόμπερτ Γουίλ-
κι, πρώην υπουργός του 
Τραμπ για τα θέματα των 
βετεράνων, μας μιλάει 
μπροστά σε μια μεγάλη 
βιβλιοθήκη που προβάλλει 
τα έργα του Ντε Γκολ και 
του Κίσινγκερ. Αν και λέει 
ότι «δεν μιλάει στο όνομα 
του Τραμπ», εντούτοις 
μας καλεί να δούμε «την 
πρώτη θητεία για να προ-
βλέψουμε την επόμενη», 
η οποία θα είναι μια θη-
τεία «αποκατάστασης της 
ισορροπίας ισχύος». «Επί 
Ομπάμα, οι Ουκρανοί εφο-
διάστηκαν με κράνη και 
κουβέρτες, ενώ ο Τραμπ 
έστειλε αμέσως πυροβο-
λικό με κατευθυνόμενα πυ-
ρομαχικά», λέει ο Γουίλκι, 
επισημαίνοντας επίσης ότι 
ο Τραμπ είχε εποπτεύσει 
την ανάπτυξη χιλιάδων 
Αμερικανών στρατιωτών 
στις χώρες της Βαλτικής.

«Οι Ευρωπαίοι θα πρέπει 
να θυμούνται ότι η μόνη 
αντιπαράθεση μεταξύ 
Αμερικανών και Ρώσων 
που έλαβε χώρα μετά την 
πτώση του τείχους έγινε 
στη συριακή έρημο, όταν, 
υπό τον Τραμπ, οι ρωσικές 
δυνάμεις απείλησαν τις 
αμερικανικές δυνάμεις και 
εξοντώθηκαν βάναυσα. 
Αυτό προκάλεσε σοκ στη 
Μόσχα και έκανε αμέσως 
τον Πούτιν να υποχωρήσει, 
ο οποίος κρύφτηκε στην 
τρύπα του και δεν είπε 
τίποτα», συνεχίζει ο Γουί-
λκι. «Το μεγάλο λάθος που 
κάνουν οι Ευρωπαίοι είναι 
ότι εστιάζουν στο στυλ της 
προεκλογικής εκστρατείας 
του Τραμπ. Πρέπει να κοι-
τάξουμε τις πράξεις του», 

υποστηρίζει, κάτι που σκο-
πεύει να τονίσει τις επόμε-
νες ημέρες στην Κεντρική 
Ευρώπη και την Ιαπωνία. 
«Το να φανταζόμαστε ότι ο 
Τραμπ έχει αδυναμία στον 
Πούτιν είναι ανόητο. Ξέρει 
ότι είναι πολύ επικίνδυνος 
και γι’ αυτό δεν θα του 
δώσει τίποτα που θα είναι 
επιζήμιο για την ελεύθερη 
Ουκρανία».

Αντιπολεμικό κίνημα

Ωστόσο, αυτές οι προβλέ-
ψεις δεν θα πρέπει να επι-
σκιάζουν το γεγονός ότι το 
εκλογικό σώμα έχει γενικά 
κουραστεί από κάθε ιδέα 
στρατιωτικής εμπλοκής 
στο εξωτερικό. Η τραμπική 
εξέγερση διαπερνάται από 
ένα αντιπολεμικό κίνημα 
που έχει συχνά αισθανθεί 
από πρώτο χέρι τις συνέ-
πειες των μακροχρόνιων 
πολέμων στο Ιράκ και το 
Αφγανιστάν, μέσα από τα 
σωματικά και ψυχικά τραύ-
ματα των πρώην στρατι-
ωτών του. «Πολλοί από 
αυτούς τους ανθρώπους 
θα υποστηρίξουν ότι το να 
πάμε να υπερασπιστούμε 
την Ταϊβάν ή την Ουκρανία 
χιλιάδες μίλια μακριά δεν 
είναι προς το συμφέρον 
μας, και ο Ντόναλντ Τραμπ 
έχει επίσης καταστήσει 
σαφές ότι δεν ενδιαφέ-
ρεται», σημειώνει ο Χαλ 
Μπραντ, συγγραφέας ενός 
αξιόλογου άρθρου για το 
«America First» στο περιο-
δικό Foreign Affairs.

Η εφημερίδα Le Figaro 
κατάφερε να πάρει συ-
νέντευξη από τον Matt 
Gaetz, έναν από τους πο-
λιτικούς εκπροσώπους 
των Ρεπουμπλικανών, τους 
πιο αποφασισμένους να 
εμποδίσουν τη βοήθεια 
προς την Ουκρανία. Αυτός 
ο αστέρας του Freedom 
Caucus, εκλεγμένος στη 
Φλόριντα,  είναι  η εν-
σάρκωση του κινήματος 
«Πρώτα η Αμερική» και της 
τραμποποίησης του Με-
γάλου Παλαιού Κόμματος 
(GOP) . Απορρίπτοντας τον 
όρο απομονωτισμός, υπο-
στηρίζει ότι «η επιδίωξη 
του Τραμπ είναι να εμπλα-
κεί στον κόσμο, αλλά με 
όρους που ωφελούν την 
Αμερική». «Οι Ηνωμένες 
Πολιτείες δεν θα εγκατα-
λείψουν το ΝΑΤΟ, αλλά 
δεν θα υπερασπιστούν μια 
Ευρώπη που δεν παίζει το 
ρόλο της», μας λέει.
Mat Gaetz, ένας από τους 
πιο αποφασισμένους αντι-
πάλους της βοήθειας στην 
Ουκρανία.

Πάνω απ’ όλα, υποστηρίζει 
την ιδέα ότι «η Δύση είναι 
υπεύθυνη για το γεγονός 
ότι έριξε τη Ρωσία στην 
αγκαλιά της Κίνας, προ-
ωθώντας το ΝΑΤΟ στα 
σύνορά της» και στη συνέ-
χεια «υποβάλλοντάς την σε 
κυρώσεις». «Προσπάθησα 
να μπλοκάρω το πακέτο 
βοήθειας προς την Ου-
κρανία, επειδή τα νέα όπλα 
θα παρατείνουν απλώς 
την αιματοχυσία χωρίς να 
λύσουν το πρόβλημα», 
εξήγησε, εκφράζοντας τη 
λύπη του για την υποστή-

ριξη του Ρεπουμπλικανού 
προέδρου Μάικ Τζόνσον 
στην αποστολή όπλων 
στην Ουκρανία, στη Βουλή 
των αντιπροσώπων.

«Οι στόχοι της κυβέρνησης 
Μπάιντεν είναι παράλογοι. 
Οι αξιωματούχοι της μας 
λένε ότι ο πόλεμος πρέ-
πει να συνεχιστεί μέχρι 
ότου η Κριμαία επιστρέ-
ψει στην Ουκρανία, αλλά 
αυτό δεν θα συμβεί ποτέ. 
Η Κριμαία είναι ρωσική, 
ο Τραμπ το ξέρει αυτό», 
λέει ο πολιτικός, σα να είχε 
ενστερνιστεί την επιχειρη-
ματολογία του Κρεμλίνου 
και να μην είχε πραγματικά 
επίγνωση της αχαλίνωτης 
φύσης του πουτινικού κιν-
δύνου.

«Πιστεύω ότι ο Πούτιν είναι 
μια αποσταθεροποιητι-
κή δύναμη, αλλά πρέπει 
να τον πολεμήσουμε με 
την ενεργειακή πολιτι-
κή και τον γεωπολιτικό 
ρεαλισμό», λέει ο Gaetz, 
επισημαίνοντας ότι, ενώ 
τα συμφέροντα με τη Μό-
σχα «αποκλίνουν δραμα-
τικά στη Βενεζουέλα ή 
την Αφρική», ευθυγραμ-
μίζονται όσον αφορά τη 
διασπορά των πυρηνικών 
όπλων στη Βόρεια Κορέα 
και την καταπολέμηση του 
Ισλαμικού Κόμματος.

«Η τέχνη της συμφωνίας»

Στην πραγματικότητα, μας 
λέει ο Έλμπριτζ Κόλμπι, 
πρώην υφυπουργός Άμυ-
νας του Τραμπ, «το στρα-
τόπεδο των Ρεπουμπλικα-
νών αγκαλιάζει ένα ευρύ 
φάσμα που κυμαίνεται 
από τους ανυπότακτους 
εχθρούς της οποιασδήποτε 
δέσμευσης» («restrainers») 
έως τους «νεοσυντηρη-
τικούς παρεμβατιστές» 
(τους οποίους αποκαλεί 
«primacists»), με μια ολό-
κληρη ενδιάμεση σειρά 
από «πιο διαφοροποιημέ-
νες» ρεαλιστικές θέσεις. Ο 
Κόλμπι, ο οποίος βρίσκεται 
κάπου στο ενδιάμεσο και 
το όνομα του οποίου ακού-
γεται για να ενταχθεί στην 
ομάδα εθνικής ασφάλειας 
του Τραμπ, υποστηρίζει ότι 
«η πολιτική των σκληροπυ-
ρηνικών παρεμβατιστών 
δεν είναι πλέον βιώσιμη», 
επειδή οι Ηνωμένες Πολι-
τείες «δεν έχουν ούτε την 
όρεξη ούτε τους πόρους 
να παραμείνουν ο αστυ-
νόμος του κόσμου».
Έλμπριτζ Κόλμπι, αναλυ-
τής και πρώην αναπλη-
ρωτής υπουργός Άμυνας 
των ΗΠΑ.

Η σύστασή του είναι ότι 
οι Ηνωμένες Πολιτείες θα 
πρέπει να επικεντρωθούν 
στην ισχύ της Κίνας, αφή-
νοντας κυρίως στους Ευ-
ρωπαίους να αντιμετωπί-
σουν την απειλή Πούτιν. 
«Η Κίνα είναι η κύρια πρό-
κλησή μας, όπως περίπου 
ήταν η Γερμανία του 20ού 
αιώνα για την Αγγλία. Η 
Ρωσία είναι δευτερεύον 
θέατρο σε σύγκριση με την 
Ασία και αντιπροσωπεύει 
το ένα δέκατο του ΑΕΠ 
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Τεκμήρια εκλογικού εκφοβισμού στη Χειμάρρα

φίλοι και γνωστοί. Κανένας 
από αυτούς δεν πληρούσε 
τα κριτήρια μεταδημοτεύ-
σεως στη Χειμάρρα. Από 
αυτούς, 18 ήσαν ελληνικής 
καταγωγής, κάτοικοι της 
Δρόπολης στο Αργυρόκα-
στρο. Οι υπόλοιποι ήταν 
Αλβανοί.

Πολλοί ψηφοφόροι δεν 
μπόρεσαν να πάρουν μέ-
ρος στην εκλογική δια-
δικασία διότι δεν είχαν 
ανανεώσει τις ταυτότητές 
τους. Σε κάθε εκλογική δι-
αδικασία βγαίνει απόφαση 
του υπουργικού συμβουλί-
ου που ορίζει να γίνονται 
δεκτές και οι ληγμένες ταυ-
τότητες. Ο Ράμα αρνήθηκε 
να θέσει τέτοιο θέμα στο 

υπουργικό συμβούλιο για 
τις δημοτικές εκλογές της 
4ης Αυγούστου στη Χει-
μάρρα. Ετσι, επί συνόλου 
περίπου 23.000 ψηφοφό-
ρων, αποκλείστηκαν αυ-
τομάτως 6.157 άτομα λόγω 
ταυτοτήτων. Κατά τεκμή-
ριο ληγμένες ταυτότητες 
έχουν οι Χειμαρριώτες που 
ζουν στην Ελλάδα. Επειδή 
όμως κάποιοι από αυτούς 
ήσαν ψηφοφόροι του σο-
σιαλιστικού κόμματος, 
ειδικώς σε 258 άτομα ανα-
νεώθηκαν την Παρασκευή 
και το Σάββατο πριν από 
τις εκλογές οι ταυτότητες. 
Οι άλλοι που επιχείρησαν 
να τις ανανεώσουν έλαβαν 
βεβαίωση για αντικατά-
σταση μετά 15 ημέρες και 
φυσικά δεν ψήφισαν.

Μια άλλη μεθόδευση είχε 
ξεκινήσει χρόνια πριν. Το 
2015 ο Ράμα άλλαξε τα 
διοικητικά όρια του δήμου 
Χειμάρρας προσθέτοντας 
τον δήμο της Βράνιστας 
που κατοικείται αποκλει-
στικώς από μουσουλμά-
νους Αλβανούς. Επρόκει-
το για κίνηση με μακρο-
πρόθεσμη στόχευση. Οι 
κάτοικοι της Βράνιστας 
ψηφίζουν εθνικιστικά με 
τη συγκρουσιακή λογική 
Αλβανία εναντίον Ελλάδας. 
Στις εκλογές της 4ης Αυ-
γούστου ο πρώην δήμος 
Βράνιστας θύμισε εποχές 
Ενβέρ Χότζα. Ο υποψήφι-
ος του Ράμα έλαβε 1.306 
ψήφους (89%) έναντι 141 
ψήφων του υποψηφίου 

της Ομόνοιας Πέτρου 
Γκικουρία. Η επαναφορά 
της Χειμάρρας στα προ-
ηγούμενα διοικητικά της 
όρια, σύμφωνα και με τα 
κριτήρια της Κοπεγχάγης 
αλλά και το άρθρο 108 
παρ. 2 του αλβανικού Συ-
ντάγματος, είναι ένα από 
τα θέματα που πρέπει να 
τεθούν άμεσα.

Ως κερασάκι στην τούρτα 
ήταν η κατάσταση που 
επικρατούσε την ημέρα 
των εκλογών έξω από κάθε 
κέντρο ψηφοφορίας. Εκεί 
ήταν σταθμευμένα 2-3 
πολυτελή αυτοκίνητα με 
φιμέ τζάμια με άτομα του 
παρακράτους που κοίτα-
ζαν απειλητικά τους ψηφο-
φόρους… Φυσικά εξελέγη 

ο Τάβος.
Το βασικό πρόβλημα της 
Χειμάρρας είναι οι τίτλοι 
ιδιοκτησίας. Ας σημειω-
θεί ότι μετά τις εκλογές, 
στις 7 Αυγούστου, ο Ράμα 
ενέκρινε 8 άδειες σε στρα-
τηγικούς επενδυτές για 
δημιουργία νέων τουριστι-
κών θερέτρων στον δήμο 
Χειμάρρας. Κατά κανόνα 
τα θέρετρα βασίζονται 
σε μια αρχική έκταση που 
έχει πωληθεί ως αγροτική 
γη από κάποιον Ελληνα. 
Ακολούθως ο αγοραστής 
χαρακτηρίζεται στρατηγι-
κός επενδυτής και κατα-
πατά τις γύρω ιδιοκτησίες. 
Ο έλεγχος του δήμου Χει-
μάρρας από τον Ράμα είναι 
ζωτικός για να διαιωνίζεται 
αυτή η κατάσταση. Στο 

υποθηκοφυλακείο Αυλώ-
να που ανήκει η Χειμάρ-
ρα, σε διάστημα 3 ετών 
άλλαξαν 12 διευθυντές. 
Κάποιοι από αυτούς κατέ-
ληξαν στον εισαγγελέα με 
καταγγελίες για καταπα-
τήσεις γης στη Χειμάρρα. 
Το κρίσιμο είναι να μπορέ-
σουν το ελληνικό κράτος 
σε διπλωματικό επίπεδο 
και ο Φρέντης Μπελέρης 
ως ευρωβουλευτής να 
αναδείξουν το θέμα ως 
κρίσιμο για τη γενικότερη 
πορεία της Αλβανίας.

O κ. Aγγελος Μ. Συρίγος 
είναι καθηγητής Διεθνούς 
Δικαίου και Εξωτερικής 
Πολιτικής στο Πάντειο 
Πανεπιστήμιο, βουλευτής 
Ν.Δ. Α΄ Αθηνών.

ΤΑΞΙΔΙ ΣΤΟΝ ΠΛΑΝΗΤΗ ΤΟΥ ΤΡΑΜΠ 
της Κίνας. Είναι καιρός οι 
Ευρωπαίοι να αναλάβουν 
τις ευθύνες τους», δηλώ-
νει. Αλλά η έξοδος από το 
ΝΑΤΟ αποκλείεται, λένε οι 
στρατηγιστές.

«Όταν ο Τραμπ ταράζει 
τα νερά των Ευρωπαίων 
λέγοντάς τους ότι θα τους 
εγκαταλείψει στη Μό-
σχα, είναι ένας τρόπος να 
ασκήσει την τέχνη της δι-
απραγμάτευσης: διαβάστε 
ξανά το βιβλίο του! Απλώς 
προσπαθεί να τους πιέσει 
να κάνουν περισσότερα», 
εξηγεί ο πρώην υπουργός 

Βετεράνων Ρόμπερτ Γου-
ίλκι, σημειώνοντας ότι «ο 
Τραμπ πιθανότατα θα ζη-
τήσει από την Ευρώπη να 
αυξήσει τις αμυντικές της 
δαπάνες στο 3% του ΑΕΠ».

Μεγάλη αβεβαιότητα

Ο αναλυτής Έλμπριτζ Κόλ-
μπι προβλέπει ότι οι ρεα-
λιστές και οι ρεϊγκανιστές 
θα δώσουν σκληρή μάχη 
για να καθορίσουν την 
εξωτερική πολιτική εντός 
της κυβέρνησης. Αλλά ο 
Robert Wilkie επισημαίνει 
ότι ο Gaetz και ο υποψή-
φιος αντιπρόεδρος J.D. 
Vance, που εκπροσωπούν 

αυτή την απόσυρση, είναι 
«απομονωμένοι» στο Κο-
γκρέσο. «Οι Ρεπουμπλικα-
νοί της Γερουσίας είναι σε 
συντριπτική πλειοψηφία 
υπέρ της Ουκρανίας», λέει, 
υποστηρίζοντας ότι η αλ-
λαγή προσέγγισης από 
τον πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων Μάικ 
Τζόνσον έχει ενισχύσει 
σημαντικά αυτό το σκλη-
ροπυρηνικό στρατόπεδο. 
«Παρά τις καλύτερες προ-
σπάθειες των νεοαπομο-
νωτιστών όπως ο Gaetz, ο 
Τραμπ συμφώνησε για το 
πακέτο βοήθειας για την 
Ουκρανία. Αυτό σημαίνει 
κάτι», λέει η αισιόδοξη Ρε-

μπέκα Χάινριχ, ερευνήτρια 
στο Ινστιτούτο Hudson, η 
οποία τάσσεται υπέρ της 
σθεναρότητας.

Το γεγονός ότι ο Τραμπ 
δέχθηκε τον Ιούλιο τον 
φιλορώσο πρωθυπουργό 
της Ουγγαρίας Βίκτορ Όρ-
μπαν στο Μαρ-Α-Λάγκο, 
για να συζητήσουν ένα 
σχέδιο που θα άφηνε την 
Ουκρανία ακρωτηριασμέ-
νη και απροστάτευτη από 
μια αναζωπύρωση της 
ρωσικής επιθετικότητας, 
συντηρεί μια βαριά αγωνία 
για τις προθέσεις του. Αλλά 
ο Τραμπ φαίνεται πάνω απ’ 

όλα να ζυγίζει τις επιλογές 
του και, σαν σκηνοθέτης, 
να προετοιμάζει τον μελ-
λοντικό του ρόλο.

Παρατηρητές, όπως ο 
Γκάρι Κασπάροφ, μιλούν 
για μια περίοδο μεγάλων 
ελιγμών από την οποία 
μπορούν να αναμένονται 
τα πάντα, «ακόμη και ένα 
αιφνιδιαστικό ταξίδι του 
Τραμπ στο Κίεβο. Ο Ντό-
ναλντ είναι πολύ καλός ψυ-
χολόγος όταν πρόκειται να 
εντοπίσει τις αδυναμίες και 
τα δυνατά σημεία των αντι-
πάλων του», επιβεβαιώνει 
ο Γουίλκι. Νομίζω ότι θα 
πει στον Πούτιν να σταμα-

τήσει και θα τον απειλήσει 
ότι θα δώσει στους Ουκρα-
νούς όλα όσα χρειάζονται 
για να κερδίσουν. Μετά 
από αυτό που συνέβη στην 
έρημο της Συρίας, νομίζω 
ότι ο Πούτιν θα το σκεφτεί 
δύο φορές».

Το μόνο πράγμα για το 
οποίο πρέπει να είμαστε 
σίγουροι «είναι ότι δεν θα 
αποφασίσουν οι ομάδες 
αλλά ο ίδιος ο Τραμπ», 
καταλήγει η Κ. T. ΜακΦάρ-
λαντ. «Θα είναι μια διαδι-
κασία λήψης αποφάσεων 
από πάνω προς τα κάτω, 
πολύ κάθετη».

Νέο κύμα εκρήξεων σε 
συσκευές του επικοινω-
νιακού εξοπλισμού της 
Χεζμπολά στοίχισε χθες 
Τετάρτη τη ζωή σε 20 αν-
θρώπους και τραυμάτι-
σε πάνω από 450 σε όλο 
τον Λίβανο, επιτείνοντας 
ακόμη περισσότερο την 
ατμόσφαιρα ανησυχίας για 
το ξέσπασμα πολέμου με 
το Ισραήλ, ενώ αναμένεται 
σήμερα ομιλία του ηγέτη 
του σιιτικού κινήματος, 
που πρόσκειται στο Ιράν.
Ο Χασάν Νασράλα, ο οποί-
ος δεν έχει τραυματιστεί 
εξαιτίας των εκρήξεων, 
σύμφωνα με πηγή του Γαλ-
λικού Πρακτορείου στην 
παράταξή του, αναμένεται 
να εκφραστεί σήμερα στις 
17:00 (τοπική ώρα και ώρα 
Ελλάδας) για τις εκρήξεις 
που η Χεζμπολά αποδίδει 
στις ισραηλινές μυστικές 
υπηρεσίες και ήταν μοιραί-
ες για πολλά στελέχη της.
Χθες βράδυ, το λιβανικό 
υπουργείο Υγείας ενημέ-
ρωσε ότι “το κύμα εκρή-
ξεων που προκάλεσε ο 
εχθρός σε γουόκι-τόκι (...) 
σκότωσε 20 ανθρώπους 
και τραυμάτισε πάνω από 
450”.
Το νέο κύμα εκρήξεων 
ακολούθησε τη σειρά επι-
θέσεων της προηγουμένης 
και την ταυτόχρονη ανα-
κοίνωση της κυβέρνησης 
του Ισραήλ πως οι στόχοι 

του πολέμου που διεξάγει 
εναντίον της Χαμάς στη 
Λωρίδα της Γάζας πλέον 
επεκτείνονται και συμπερι-
λαμβάνουν την επιστροφή 
των δεκάδων χιλιάδων 
πολιτών που έχουν ανα-
γκαστεί να εγκαταλείψουν 
τα σπίτια τους στον βορρά, 
στα σύνορα με τον Λίβανο.
Χωρίς να αναφερθεί στις 
εκρήξεις στον Λίβανο, ο 
ισραηλινός υπουργός Άμυ-
νας Γιοάβ Γκάλαντ δήλωσε 
χθες πως το “κέντρο βά-
ρους” του πολέμου μετακι-
νείται “προς βορρά”, όπου 
είναι στην πράξη καθημε-
ρινές οι φονικές ανταλλα-
γές πυρών με τη Χεζμπολά, 
με αποτέλεσμα να φύγουν 

και στις δύο πλευρές της 
μεθορίου δεκάδες χιλιάδες 
κάτοικοι.
Στη Βηρυτό, ασύρματοι 
εξερράγησαν ταυτόχρονα 
χθες σε νότια προάστια, τη 
στιγμή που γίνονταν οι κη-
δείες τεσσάρων μελών της 
Χεζμπολά τα οποία έχασαν 
τη ζωή τους την προηγου-
μένη εξαιτίας εκρήξεων 
βομβητών, ανέφεραν πηγή 
του Γαλλικού Πρακτορείου 
στο κίνημα και εργαζόμε-
νοι στις υπηρεσίες πρώτων 
βοηθειών.
Οι νέες εκρήξεις προκάλε-
σαν πανικό στους παρευ-
ρισκόμενους στις κηδείες 
και πολλοί έσπευσαν να 
καλυφθούν.

Προχθές Τρίτη, οι ταυτό-
χρονες εκρήξεις βομβη-
τών, συστήματος απο-
στολής μηνυμάτων που 
χρησιμοποιεί το ισλαμιστι-
κό κίνημα, σκότωσαν 12 
ανθρώπους και τραυμά-
τισαν από 2.750 ως 2.800 
άλλους, σύμφωνα με το λι-
βανικό υπουργείο Υγείας.
Από την επομένη του ξε-
σπάσματος του πολέμου 
στη Λωρίδα της Γάζας, η 
Χεζμπολά άνοιξε μέτωπο 
στα σύνορα, για να υπο-
στηρίξει τη Χαμάς, όπως 
τονίζει.
Οι αρχές του Ισραήλ δεν 
έχουν κάνει ως εδώ κανένα 
απολύτως σχόλιο δημόσια 
για τις εκρήξεις, που βρί-
σκονται στα πρωτοσέλιδα 

του ισραηλινού Τύπου.
Σύμφωνα με τον Άμος Χα-
ρέλ της κεντροαριστερής 
εφημερίδας Haaretz, οι 
εκρήξεις των συσκευών 
επικοινωνίας του λιβα-
νικού κινήματος έχουν 
πλέον φέρει “το Ισραήλ και 
τη Χεζμπολά στα πρόθυρα 
ολοκληρωτικού πολέμου”.
Στην άλλη πλευρά, ο επι-
κεφαλής της λιβανικής 
διπλωματίας, ο Αμπντάλα 
Μπου Χαμίμπ, εκτίμησε 
πως οι επιθέσεις αυτές 
προμηνύονται ευρύτερο 
πόλεμο στη Μέση Ανα-
τολή.
Πηγή στη Χεζμπολά δή-
λωσε στο AFP ότι “οι βομ-
βητές που εξερράγησαν 
ανήκαν σε παρτίδα που 
εισήχθη πρόσφατα” από 
το κίνημα και αποτελείτο 
“από 1.000 συσκευές”.
Με βάση προκαταρκτικά 
στοιχεία έρευνας που διε-
νεργείται από τις λιβανικές 
αρχές, οι συσκευές αυτές 
είχαν “προγραμματιστεί 
εκ των προτέρων να εκρα-
γούν και περιείχαν εκρη-
κτικές ύλες τοποθετημένες 
πλάι στις μπαταρίες τους”, 
δήλωσε πηγή στα λιβανικά 
σώματα ασφαλείας.
Ο Τσαρλς Λίστερ, ειδικός 
του Middle East Institute, 
εκτίμησε μέσω X ότι “η 
Μοσάντ”, η υπηρεσία κα-
τασκοπείας του Ισραήλ, 

“παρεισέφρησε στην αλυ-
σίδα εφοδιασμού” της Χεζ-
μπολά.
Το Συμβούλιο Ασφαλείας 
συγκλήθηκε να συνεδριά-
σει εκτάκτως αύριο Παρα-
σκευή, για να συζητήσει 
τη σειρά εκρήξεων στον 
Λίβανο.
Ο απερχόμενος επικε-
φαλής της ευρωπαϊκής 
διπλωματίας, ο Τζουζέπ 
Μπορέλ, καταδίκασε χθες 
τις “επιθέσεις” με τη χρή-
ση παγιδευμένων βομ-
βητών, εκφράζοντας την 
“μεγάλη ανησυχία” του 
για την κατάσταση. Ο 
Γενικός Γραμματέας του 
ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες 
δήλωσε “θορυβημένος” 
καλώντας να αποφευχθεί 
περαιτέρω “κλιμάκωση”, 
ενώ η Ουάσιγκτον επίσης 
προειδοποίησε εναντίον 
κάθε “κλιμάκωσης”.
Η Χαμάς κατηγόρησε το 
Ισραήλ πως ευθύνεται και 
για τη νέα σειρά εκρήξεων 
στον Λίβανο κάνοντας 
λόγο περί “απειλής” για 
την περιφερειακή σταθε-
ρότητα.
Το Ισραήλ αυτή την εβδο-
μάδα ανακοίνωσε την από-
φασή του να επεκτείνει 
τους στόχους του πολέμου 
στα σύνορα με τον Λίβα-
νο, διαμηνύοντας πως θα 

Είκοσι νεκροί και πάνω από 450 τραυματίες στο νέο κύμα εκρή-
ξεων σε συσκευές που χρησιμοποιούσαν μέλη της Χεζμπολάχ
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Είκοσι νεκροί και πάνω από 450 τραυματίες στο νέο κύμα εκρή-
ξεων σε συσκευές που χρησιμοποιούσαν μέλη της Χεζμπολάχ

εγγυηθεί οι εκτοπισμένοι 
πολίτες του να μπορέσουν 
να επιστρέψουν στα σπίτια 
τους στον βορρά.
Οι βασικοί διακηρυγμένοι 
στόχοι του πολέμου ως 
τώρα ήταν να καταστραφεί 
ολοσχερώς η Χαμάς, στην 
εξουσία στη Λωρίδα της 
Γάζας από το 2007, και να 
επιστρέψουν όλοι οι όμη-
ροι που απομένουν στον 
παλαιστινιακό θύλακο.
“Θα εκτελέσουμε τα κα-
θήκοντά μας ταυτόχρονα”, 
και στον βορρά και στον 
νότο, και “το καθήκον μας 
είναι σαφές: να εγγυηθού-
με την επιστροφή των 
κατοίκων του βορρά σώων 
στα σπίτια τους”, σύμφωνα 
με τον υπουργό Άμυνας 
Γκάλαντ. Τις δηλώσεις του 
λίγο ως πολύ επανέλαβαν, 

σε χωριστές τοποθετήσεις 
τους, τόσο ο πρωθυπουρ-
γός Μπενιαμίν Νετανιάχου, 
όσο και ο αρχηγός του 
ισραηλινού γενικού επι-
τελείου εθνικής άμυνας 
στρατηγός Χερτσί Χαλεβί.
Με αυτό το εκρηκτικό φό-
ντο, ο αμερικανός υπουρ-
γός Εξωτερικών Άντονι 
Μπλίνκεν, σε επίσκεψη στο 
Κάιρο, κάλεσε την κυβέρ-
νηση του Ισραήλ και της 
Χαμάς να επιδείξουν την 
“πολιτική βούληση” που 
απαιτείται για να κλειστεί 
συμφωνία κατάπαυσης 
του πυρός, έπειτα από μή-
νες απόλυτου αδιεξόδου 
στις έμμεσες διαπραγμα-
τεύσεις.
Από την πλευρά τους, αντι-
πρόσωποι της αμερικανι-
κής, της γαλλικής, της γερ-
μανικής, της ιταλικής και 

της βρετανικής διπλωματί-
ας θα συναντηθούν εντός 
της ημέρας στο Παρίσι, για 
να συζητήσουν σχετικά 
με τις διαπραγματεύσεις 
με σκοπό τη σύναψη συμ-
φωνίας κατάπαυσης του 
πυρός στη Λωρίδα της Γά-
ζας και για την κατάσταση 
στον Λίβανο, σύμφωνα με 
διπλωματικές πηγές του 
Γαλλικού Πρακτορείου.
Ταυτόχρονα, ο πόλεμος 
συνεχίζεται στον μικρό 
παλαιστινιακό θύλακο υπό 
πολιορκία, όπου ο πληθυ-
σμός είναι αντιμέτωπος 
με ανθρωπιστική κατα-
στροφή.
Σύμφωνα με την πολιτική 
προστασία στη Λωρίδα 
της Γάζας, τουλάχιστον 
πέντε άνθρωποι σκοτώ-
θηκαν χθες σε ισραηλινό 
αεροπορικό βομβαρδισμό 

εναντίον ακόμη ενός σχο-
λείου που μετατράπηκε 
σε κέντρο υποδοχής εσω-
τερικά εκτοπισμένων, σε 
συνοικία στο ανατολικό 
τμήμα της πόλης της Γάζας 
(βόρεια).
Ο ισραηλινός στρατός επι-
βεβαίωσε τον βομβαρδι-
σμό, υποστηρίζοντας πως 
μαχητές της Χαμάς χρη-
σιμοποιούσαν το σχολείο 
για να “σχεδιάζουν και να 
διαπράττουν τρομοκρατι-
κές δραστηριότητες”.
Χθες η καναδική κυβέρ-
νηση ανακοίνωσε νέες 
κυρώσεις για να “καταπο-
λεμηθούν οι τρομοκρατι-
κές δραστηριότητες” της 
Χαμάς και τα “κυκλώμα-
τα χρηματοδότησής της”, 
καθώς και σε βάρος “εξ-
τρεμιστών” ισραηλινών 
εποίκων που διέπραξαν 

“βίαιες ενέργειες” σε βά-
ρος παλαιστινίων πολιτών 
στην κατεχόμενη Δυτική 
Όχθη.
Έναυσμα αυτού του πο-
λέμου, ο οποίος πλέον 
διανύει την 349η ημέρα 
του, ήταν η άνευ προη-
γουμένου έφοδος που 
εξαπέλυσε ο στρατιωτι-
κός βραχίονας της Χαμάς 
στο νότιο Ισραήλ την 7η 
Οκτωβρίου 2023, κατά τη 
διάρκεια της οποίας σκο-
τώθηκαν στην ισραηλινή 
πλευρά 1.205 άνθρωποι, 
στην πλειονότητά τους 
άμαχοι, σύμφωνα με κα-
ταμέτρηση του Γαλλικού 
Πρακτορείου βασισμέ-
νη σε επίσημα δεδομένα 
των ισραηλινών αρχών 
και συμπεριλαμβάνει τους 
ομήρους που σκοτώθηκαν 
ενώ τελούσαν υπό ομηρία.

Από τους 251 ανθρώπους 
που απήχθησαν κατά τη 
διάρκεια της επίθεσης, 97 
συνεχίζουν να βρίσκονται 
στα χέρια παλαιστινίων 
μαχητών στη Γάζα, πλην 
όμως 33 έχουν κηρυχθεί 
νεκροί από τον ισραηλινό 
στρατό.
Πάνω από 41.272 Παλαι-
στίνιοι έχουν χάσει έκτοτε 
τη ζωή τους στις ευρεί-
ας κλίμακας ισραηλινές 
στρατιωτικές επιχειρήσεις 
αντιποίνων στη Λωρίδα 
της Γάζας, στην πλειονότη-
τά τους άμαχοι, σύμφωνα 
με τους πιο πρόσφατους 
αριθμούς του υπουργείου 
Υγείας της κυβέρνησης 
της Χαμάς, οι οποίοι θε-
ωρούνται αξιόπιστοι από 
τον ΟΗΕ.
Πηγή: ΑΠΕ-ΜΠΕ

Του Marc Champion
Σε μια από τις πιο ασυνή-
θιστες πράξεις σαμποτάζ 
όλων των εποχών, έως και 
2.800 άνθρωποι, μεταξύ 
των οποίων εκατοντάδες 
αξιωματούχοι της Χεζ-
μπολάχ, τραυματίστηκαν 
και αρκετοί σκοτώθηκαν 
σε ολόκληρο τον Λίβα-
νο την Τρίτη, σύμφωνα 
με το υπουργείο Υγείας 
της χώρας, όταν εξερρά-
γησαν οι βομβητές που 
χρησιμοποιούσαν για να 
επικοινωνούν. Κάποιος 
μετέτρεψε τις συσκευές 
σε βόμβες πριν από τη 
διανομή τους, ενώ μεταξύ 
των τραυματιών ήταν και ο 
πρεσβευτής του Ιράν στον 
Λίβανο.
Δεν  χρειάζεται κάτι άλλο 
για να διαπιστωθεί η βαθιά 
διασύνδεση του Ιράν με 
τα μέλη του λεγόμενου 
τόξου αντίστασης που έχει 
οικοδομήσει γύρω από το 
Ισραήλ - από τη Χεζμπολάχ 
και τη Χαμάς μέχρι τους 
Χούθι της Υεμένης και τις 
σιιτικές πολιτοφυλακές 
στο Ιράκ και τη Συρία.
Το περισ τατ ικό αυτό 
μοιάζει πολύ με χτύπημα 
αποκεφαλισμού (σ.σ. Στη 
θεωρία του πυρηνικού 
πολέμου, το χτύπημα απο-
κεφαλισμού είναι μια προ-
ληπτική επίθεση πρώτου 
πλήγματος που αποσκοπεί 
στην αποσταθεροποίηση 
της στρατιωτικής και πο-
λιτικής ηγετικής δομής του 
αντιπάλου με την ελπίδα 
ότι θα υποβαθμίσει σοβα-
ρά ή θα καταστρέψει την 
ικανότητά του για πυρη-
νικά αντίποινα), θέτοντας 
εκτός μάχης την ανώτατη 
διοίκηση της Χεζμπολάχ, 
τη στιγμή που υπάρχουν 
πολλές εικασίες ότι ο Ισ-
ραηλινός πρωθυπουργός 
Μπενιαμίν Νετανιάχου 
μπορεί να σχεδιάζει την 
επέκταση του πολέμου 
στο Λίβανο.
Οι λεπτομέρειες παραμέ-
νουν θολές και το Ισραήλ 
- που κατηγορείται από τη 
Χεζμπολάχ - δεν έχει ανα-
λάβει την ευθύνη. Ωστόσο, 

Η επίθεση με τους βομβητές κατά της 
Χεζμπολάχ και το μήνυμα του Ισραήλ

επρόκειτο για μια εξαιρετι-
κά εξελιγμένη επιχείρηση 
που απαιτούσε σημαντική 
διείσδυση των μυστικών 
υπηρεσιών κάπου στην 
αλυσίδα εφοδιασμού για 
την τοποθέτηση εκρηκτι-
κών υλικών σε χιλιάδες 
συσκευές, καθώς και τη 
διευθέτηση της εξ αποστά-
σεως πυροδότησης. Όλα 
αυτά έπρεπε να πραγμα-
τοποιηθούν χωρίς να εντο-
πιστούν, ακόμη και όταν οι 
βομβητές μεταφέρονταν 
και χρησιμοποιούνταν. 
Είναι εξαιρετικά απίθανο 
ότι η πρόκληση υπερθέρ-
μανσης των μπαταριών με 
χακάρισμα, όπως κάποιοι 
υποστηρίζουν, θα μπορού-
σε να δημιουργήσει αυτού 
του είδους τον αντίκτυπο. 
Μια εισβολή στον βόρειο 
γείτονα του Ισραήλ δεν 
είναι καθόλου αναπόφευ-
κτη. Αργά το βράδυ της 
Δευτέρας, η κυβέρνηση 
έθεσε κάποιες πολιτικές 
βάσεις για μια μεγαλύτερη 
στρατιωτική επιχείρηση, 
προσθέτοντας την επι-
στροφή των εκτοπισμένων 
Ισραηλινών στα σπίτια 
τους κατά μήκος των λι-
βανικών συνόρων στους 
επίσημους στόχους του 
πολέμου στη Γάζα. Αλλά 
είναι επίσης πιθανό το 
χτύπημα με τους βομβη-
τές να σχεδιάστηκε ως μια 
τελευταία προειδοποίηση 
για τη Χεζμπολάχ να στα-
ματήσει τις επιθέσεις με 
ρουκέτες, και επομένως να 
αποφευχθεί η ανάγκη να 
στείλει το Ισραήλ τανκς για 
να ασφαλίσει τα σύνορα.
Μόνο αυτοί που διέταξαν 
την επίθεση μπορούν να 
γνωρίζουν την πλήρη πρό-
θεσή τους, αλλά να γιατί 
πρέπει να ελπίζουμε ότι 
αυτή ήταν μια προειδοποι-
ητική βολή που η Χεζμπο-
λάχ θα λάβει στα υπόψη 
της: Υπάρχει μια τεράστια 
αποσύνδεση μεταξύ της 
βάναυσης επιχειρησιακής 
αποτελεσματικότητας της 
επίθεσης της Τρίτης στις 
λειτουργίες διοίκησης και 

ελέγχου της Χεζμπολάχ 
και της θλιβερής απόδο-
σης της κυβέρνησης του 
Ισραήλ σε ανώτερο, στρα-
τηγικό επίπεδο.
Αν αυτό ήταν ένα λεγόμε-
νο χτύπημα αποκεφαλι-
σμού που θα προηγείται 
μιας ισραηλινής κίνησης 
στο Λίβανο, υπάρχουν του-
λάχιστον δύο ξεχωριστά 
ερωτήματα που πρέπει να 
απαντήσει το Ισραήλ. Το 
πρώτο είναι αν μια τέτοια 
εισβολή θα ήταν πράξη 
επίθεσης ή αυτοάμυνας. 
Με άλλα λόγια, θα ήταν 
νόμιμη; Το δεύτερο είναι 
αν θα ήταν έξυπνη, μια 
στρατηγική που μπορεί 
να επιτύχει να φέρει ασφά-
λεια στο Ισραήλ και σταθε-
ρότητα στην περιοχή.
Υπάρχουν ισχυρά επιχει-
ρήματα που αποδεικνύ-
ουν ότι το Ισραήλ έχει το 
δικαίωμα να επικαλεστεί 
αυτοάμυνα. Αυτό όχι μόνο 
επειδή η Χεζμπολάχ άρχι-
σε να εκτοξεύει ρουκέτες 
στο Ισραήλ τη στιγμή που 
οι ισραηλινές δυνάμεις 
(IDF) άρχισαν να απαντούν 
στην επίθεση της Χαμάς 
στις 7 Οκτωβρίου. Είναι 
επίσης επειδή το Ιράν χρη-
σιμοποιεί αντιπροσώπους, 
συμπεριλαμβανομένης 
της Χεζμπολάχ και της Χα-
μάς, σε μια πολύ ευρύτερη 
προσπάθεια να στοχοποι-
ήσει και να εξαλείψει το 
κράτος του Ισραήλ.
Και όμως, εξαιτίας του τρό-
που που επέλεξε ο Νετα-
νιάχου να διεξάγει τον πό-
λεμο στη Γάζα μέχρι σήμε-
ρα, κάθε επιχείρημα για τη 
νομιμότητα της επέκτασής 
του θα εξαϋλωθεί πριν καν 
αρχίσει. Ο απολογισμός 
των νεκρών αμάχων ήταν 
πολύ υψηλός και η ισραη-
λινή κυβέρνηση δεν έχει 
καμία προφανή στρατηγι-
κή για τους Παλαιστίνιους. 
Ο Λίβανος, λόγω του μεγα-
λύτερου μεγέθους του, θα 
μπορούσε να φέρει ακόμη 
πιο αιματηρό πόλεμο.
Θα ήταν επομένως σοφό 
να επεκταθεί ο πόλεμος; Η 

ιστορία λέει όχι. Το Ισραήλ 
έχει εισβάλει στο Λίβανο σε 
αναζήτηση ασφάλειας και 
μιας νεκρής ζώνης αρκετές 
φορές στο παρελθόν, χω-
ρίς επιτυχία. Δεν υπάρχει 
κανένας λόγος να πιστεύ-
ουμε ότι το αποτέλεσμα θα 
ήταν διαφορετικό τώρα, 
καθώς η Χεζμπολάχ είναι 
ισχυρότερη και καλύτερα 
οπλισμένη από ποτέ - ακό-
μη και μετά το χτύπημα με 
τους βομβητές.
Η λογική πολλών Ισραηλι-
νών είναι ότι ένας πόλεμος 
πλήρους κλίμακας με το 
Ιράν και τους πληρεξουσί-
ους του είναι αναπόφευ-
κτος και ότι το Ισραήλ δεν 
θα είναι ποτέ σε καλύτερη 
θέση να τον κερδίσει από 
ό,τι τώρα. Η Χαμάς έχει 
σχεδόν καταστραφεί ως 
στρατιωτική απειλή, η Χεζ-
μπολάχ ταλανίζεται από 
πολιτικά προβλήματα στο 
εσωτερικό της στο Λίβανο 
και το Ιράν δεν είναι ακόμη 
αρκετά έτοιμο να ξεσπάσει 
ως πυρηνική δύναμη. Το 
να μην κάνουμε τίποτα 
είναι σαν να αφήνουμε 
πολλά προβλήματα μαζί 
να συσσωρεύονται και να 
οδηγούν σε έναν κατα-
στροφικό αντίκτυπο.
Αυτό θα μπορούσε να απο-
φευχθεί - αν το Ισραήλ είχε 
ισχυρή διεθνή υποστήριξη 
για την εισβολή του στο 
Λίβανο και ένα σχέδιο για 
το μέλλον. Δεν έχει την 
πολυτέλεια να εμπλακεί 
μόνο του σε έναν άμεσο 
πόλεμο με το Ιράν. Αυτό 
ισχύει ιδιαίτερα όσον αφο-
ρά τις ΗΠΑ, στις οποίες θα 
πρέπει να βασιστεί για τα 

όπλα και τα πυρομαχικά 
που απαιτούνται για τρεις 
ενδεχομένως μακροχρόνι-
ες καταλήψεις (της Γάζας, 
της Δυτικής Όχθης και 
του νότιου Λιβάνου). Εν 
τω μεταξύ, το στρατιωτι-
κό κόστος και το κόστος 
φήμης της υποστήριξης 
των πολέμων του Ισραήλ 
μπορεί μόνο να αυξηθεί.
Ακόμη χειρότερα, ο Νε-
τανιάχου επέλεξε αυτή 
τη συγκυρία για να ξεκι-
νήσει διαπραγματεύσεις 
για την αντικατάσταση 
του υπουργού Άμυνας, 
Γιοάβ Γκαλάντ, και ίσως 
και του αρχηγού του επι-
τελείου των ενόπλων δυ-
νάμεων, αντιστράτηγου 
Χέρζι Χαλέβι. Αν θέλετε 
να μάθετε πόσο κακή ιδέα 
θα ήταν αυτή, δείτε πώς 
το Ισραηλινό Επιχειρημα-
τικό Φόρουμ, το οποίο 
συγκεντρώνει 200 από τις 
μεγαλύτερες εταιρείες της 
χώρας, προειδοποίησε 
ενάντια σε αυτές τις κινή-
σεις. “Το τελευταίο πράγμα 
που χρειάζεται το Ισραήλ 
αυτή τη στιγμή είναι η 
απόλυση ενός υπουργού 
Άμυνας”, ανέφερε, προσθέ-
τοντας ότι πρόκειται για 
μια κίνηση που γίνεται για 
μικροπολιτικούς λόγους, 
η οποία θα αποδυναμώσει 
τη χώρα, θα ενθαρρύνει 
τους εχθρούς της και θα 
πλήξει μια οικονομία που 
ήδη παραπαίει.
Ο Γκαλάντ είναι πρώην 
ναύαρχος. Είναι επίσης 
δημοφιλής και έχει δια-
σταυρώσει τα ξίφη του με 
τον Νετανιάχου για την 
αντίσταση του πρωθυ-

πουργού στην επίτευξη 
συμφωνίας κατάπαυσης 
του πυρός με τη Χαμάς, 
καθώς και για το σχέδιό 
του να εισαγάγει νομοθε-
σία για την κατάργηση της 
εξαίρεσης που απολαμβά-
νουν οι υπερορθόδοξοι 
φοιτητές της Γιεσίβα από 
τη στρατιωτική θητεία. 
Ο Γκαλάντ έχει δίκιο και 
έχει την υποστήριξη του 
ισραηλινού κατεστημένου 
ασφαλείας και στις δύο 
περιπτώσεις.
Ο άνθρωπος που εξετάζε-
ται για να τον αντικαταστή-
σει ως υπουργός Άμυνας 
είναι ο Γκίντεον Σαάρ, ο 
οποίος αποσχίστηκε από 
το κόμμα Likud, στο οποίο 
ανήκουν τόσο ο Νετανιά-
χου όσο και ο Γκαλάντ. 
Δεν γνωρίζω πολλά για 
τον Σαάρ, αλλά δεν έχει 
καμία στρατιωτική εμπει-
ρία εκτός από την υποχρε-
ωτική στρατιωτική θητεία 
του πριν από δεκαετίες. Το 
μοναδικό του προσόν για 
τη θέση φαίνεται να είναι οι 
τέσσερις έδρες που ελέγχει 
στην ισραηλινή Κνεσέτ, 
μια προσθήκη που θα βο-
ηθούσε στην εξασφάλιση 
της εύθραυστης εξουσίας 
του Νετανιάχου.
Είναι δύσκολο να φαντα-
στεί κανείς χειρότερο 
λόγο για την αλλαγή του 
κορυφαίου προσωπικού 
ασφαλείας κατά τη διάρ-
κεια ενός πολέμου - πόσο 
μάλλον αν πρόκειται να 
επεκταθεί για να αντιμε-
τωπιστεί ένα πολύ πιο δύ-
σκολος αντίπαλος από τη 
Χαμάς.
Απόδοση - Επιμέλεια: Στά-
θης Κετιτζιάν
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